
فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی هوایی و پدافند هوایی ارتش مطرح کردند

 جهاد تبیین و بیان پیشرفت های حماسه آمیز دوران انقلاب
وظیفه فوری و قطعی است

 مقابله با تهاجم دشمن برای تحریف، نیازمند تهاجم ترکیبی
با محوریت جهاد تبیین است

 فرمان
تهاجم ترکیبی

 آمادگی ایران
و انفعال غربی ها

 پدر غزل: 
سجاد دلم را سوزاند؛ 

او را نمی بخشم

 رونق ساخت
قفل بر تخلفات

توفان و بی قراری 
زندگی در کرمان

 برنامه 10 ساله
 برای مقابله با 

گردوغبار 

دور هشتم گفت وگوهای هسته ای 
دیروز با دیدار باقری و مورا در هتل 

کوبورگ ازسر گرفته شد

 جزئیات تازه
از جنایت هولناك اهواز 

تسهیلات نوسازی بافت فرسوده 
شهر تهران به 450میلیون تومان 

افزایش یافت

توفان های گاه و بی گاه در کرمان، 
آسایش مردم را گرفته و ماندگاری 
جمعیت را به ویژه در روستاهای 

 شرق استان کاهش 
داده است

ماجرای  واکسن های تقلبی آسترازنکا چیست؟
 معاون بهداشت: تاکنون در سیستم توزیع شبکه بهداشت هیچ واکسن تقلبی نداشته ایم
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چرا به »فوتبال« 
مدیونیم؟

رسول بهروشیادداشت
روزنامهنگار

   ما به فوتبال مدیونیم؛اینرافقطبهخاطر
صعودبرقآسایاخیربهجامجهانی2022قطر
عرضنمیکنیم.گرچههمینهمکمنیست.تیم
ملیایرانبرایسومینمرتبهپیاپیبین32تیم
برتردنیاقرارگرفتوامروزدررنکینگفیفاروی
پلهبیستمایستادهاســت.منصفانهبایدگفت
فوتبالیکــهاینهمهتحقیــرشمیکنیموبر
ســرشمیکوبیم،خیلیهمازاستانداردهای
خودمانعقبنیست.فوتبالایراناماارزشهای

بالاتریهمدارد.
   ما به فوتبال مدیونیم؛باهمهبدوبیراههایی
کهنثــاربازیکنــانومربیــانمیلیاردیبگیر
میکنیم،گردشمالییکفصلکلمسابقات
باشگاهیدرکشــوربههزارمیلیاردتومانهم
نمیرسد؛اینیعنیچیزیحدود30میلیوندلار،
یعنینصفقیمتیکهپورتوبرایفروشمهدی
طارمیرویاینبازیکنگذاشتهاست!برایاینکه
ابعادکوچکاینعددرابهتربفهمید،کافیاست
توجهکنیدکهالهلالعربستاندرتابستانامسال
برایاســتخداممتئــوسپریــرایبرزیلیاز
وســتبرومویچچیزیحدود20میلیوندلار
هزینهکرد.یعنیدوسومکلمخارجفوتبالایران
فقطبراییکبازیکن.همینمبلغامامیلیونها
ایرانیرابهشکلمثبتوسازندهسرگرممیکند،
کانونیبرایتخلیهانرژیمیشودوهزارانساعت
لذتمیآفریند.زیادهمنگراننباشیدکهدولتاز
بابتپرداختاینهزینهمتضررمیشود.بهشما
قولمیدهیمفقطازرهگذرپخشآگهیهای
بازرگانیهنگامپخشمسابقاتفوتبال،بیشتراز
اینحرفهاگیرصداوســیمامیآیــد.اگراین
سازمانحاضربودمثلهمهجایدنیاحقپخش
مسابقاترابهتیمهایباشگاهیبدهد،بهراحتی
میشدتیمهایمطرحفوتبالایرانرابدونیک
ریالبرداشتازبیتالمالادارهکرد.یادمانباشد
حقپخشتلویزیونیدرلیگسطحپایینامارات
برایتیمهاییکهمخاطبچندانیندارند،2سال
پیشحدود1200میلیاردتومانبودوحالاحتما

بیشترهمشدهاست.
   ما به فوتبال مدیونیم؛پدیدهایکهخیلی
اوقاتبهترینسفرایتبلیغاتیایراندرجهانرا
تربیتکردهاســت.ببینیدکهروسهادرغماز
دستدادنسردارآزمونچهمیکنند،ببینیدکه
مهدیطارمیچهضریبنفوذیدربندرپورتو
پیداکردهوچطورتماشاگرانبرایجلبتوجهاو
بنرفارسیبهورزشگاهمیبرند،ببینیدکهتوپ
طلایمهدیمهدویکیاهنوزدرموزههامبورگ
است؛جاییکهخیلیازشهروندانباشنیدنکلمه
»ایران«،گلازگلشانمیشکفد،ببینیدکههنوز
عشــقبهعلیکریمیدردوبیتوفانمیکند،
ببینیدکههنوزدردنیاخیلیهااسمایرانراباعلی
داییمیشناسند...ماگاهیبرایکسبنتیجهای
خیلیکمترازاین،کلیدرحوزههایفرهنگی،
رسانهایوبینالمللیهزینهمیکنیم.فوتبالاما
بهسادگیظرفیتآنراداردکهتصویرمثبتتری

ازکشورمانبهجهانیانارائهبدهد.
   ما به فوتبال مدیونیم؛حتیاگرهزینهو
سرمایهگذاریچندانیبرایشنکردهباشیم،حتی
اگرتنهاکشــورمیزبانانتخابیجامجهانیدر
سراســردنیاباشــیمکهاینبازیهــارابدون
کمکداورویدئوییبرگزارکردهاست،حتیاگر
مثلکشورهمسایهمیزبانیجامجهانیرانگرفته
باشــیم،حتیاگرنزدیکبه5دهــهازآخرین
میزبانیماندرجامملتهایآسیاگذشتهباشدو
امروزحتیدرکســبمیزبانیمشروعتیمهای
ملیوباشگاهیخودمانواماندهباشیم،حتیاگر
یکورزشگاه60هزارنفریاستانداردبهعنوان
جانشــینآزادیفرتوتدرپایتختنســاخته
باشــیم...میبینید؟ماچیززیــادیبهفوتبال
ندادهایم،اماازآنشــادیوهیجان،سرگرمیو
غرورمیگیریم.عاشقانسینهسوختهتصدیق
میکنندکهحتیغمفوتبالهمشیرینوبینظیر
استوقابلمقایسهباهیچاندوهینیست.بااین
همهعلاقهواســتعدادوپتانسیل،اگردانههای
درســتتریدرزمینفوتبــالبکاریم،حتما
محصولاتمرغوبتریهمدروخواهیمکرد.به
خداقسماگریکسرسوزنمدیریتحرفهایو
مدرندرکارباشــد،همنتایجبهتریکســب
میکنیم،همازناحیهکشــف،تربیتوفروش
اســتعدادهابهدرآمدهایچشــمگیریدست
مییابیموهمهزارانشــغلبهوجودمیآوریم.
افســوساماکهفوتبــالراهممثــلخیلیاز

ظرفیتهایدیگربهحالخودشرهاکردهایم.
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روح گمشده پر سپولیس
تیم یحیی در سوپرجام غایبان زیادی داشت، 
اما کمبود بزرگ تر سرخ ها »اقتدار« آنهاست؛ 

موضوعی که این روزها به چشم می آید
مرد فینال ها!

مهدی شیری دوباره در کانون حملات 
پرسپولیسی ها قرار گرفت آن هم درست 
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پیكان

استقلال

یک تیم می خواستند تخریبم کنند
آرش رضاوند که تنها با یک بازی برای فولاد 

یک جام قهرمانی به کارنامه اش اضافه کرده از 
شرایط سخت این فصلش در استقلال می گوید
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هوادار
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نساجی

پرسپوليس
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برنامه بازی

استقلالی ها که در هفته نهم لیگ برتر بدون کوچک ترین 

دردسری پیکان را با 3 گل شکست داده بودند، در جام حذفی 

مقابل این تیم بدجور به دردسر افتادند و پس از 120 دقیقه و 

با نتیجه یک بر صفر موفق به شکست دادن این تیم شدند. 

این اتفاق در حالی رخ داد که استقلالی ها جمعه شب هم در 

بازی عقب افتاده مقابل هوادار به مشکل خوردند و به سختی 

3 امتیاز از عنایتی و شاگردانش گرفتند. درست مثل بازی با 

هوادار، امیرارسلان مطهری تعویض طلایی مجیدی در بازی 

با پیکان بود و درست در نخستین دقیقه از وقت های اضافه 

تک گل تیمش را روی سانتر تماشایی جعفر سلمانی از جناح 

چپ به ثمر رســاند. جالب اینکه سلمانی هم مثل مطهری 

بازیکن تعویضی مجیدی بود و همزمان با او در دقیقه 73وارد 

زمین شد. البته ســتاره این بازی نه بازیکنی بود که گل را 

ساخت و نه بازیکنی بود که دروازه را باز کرد؛ ستاره این بازی 

علیرضا رضایی بود که سیو های فوق العاده ای در طول بازی 

داشت و یک تنه جلوی باز شدن دروازه آبی ها را گرفت. جدا 

از واکنش های رضایی در این بازی تیر دروازه هم به کمک 

مجیدی و شــاگردانش آمد تا به سلامت مرحله یک هشتم 

نهایی را پشت سر بگذارند. رضایی که حالا ذخیره طلایی 

حسینی به حســاب می آید، در مرحله قبل هم دروازه بان 

آبی ها در مصاف با نود ارومیه بود و با مهار یک پنالتی در پایان 

120 دقیقه، نقشی کلیدی در صعود تیم مجیدی ایفا کرد. حالا 

مجیدی در جام حذفی امسال همان راهی را در پیش گرفته 

که کی روش در جام ملت های آفریقا رفت اما مرد بازنده فینال 

بود، اتفاقی که درست 2 بار در فینال جام های حذفی برای 

فرهاد تکرار شده است. البته ســرمربی آبی ها باید هرچه 

سریع تر فکری به حال تیمش بکند؛ تیمی که نه مقابل هوادار 

و نه مقابل پیکان شایسته رسیدن به پیروزی نبود و شاید در 

بازی های آینده به اندازه این 2 بازی خوش شانس نباشد. در 

پایان باید به این نکته هم اشاره داشت که پیش از استقلال، 

تیم های پرسپولیس، آلومینیوم، مس رفسنجان، نساجی، 

مس کرمان، خیبر خرم آباد و خلیج فارس ماهشهر به مرحله 
یک چهارم نهایی راه پیدا کرده بودند.

صعود کی روشی
استقلال با گل ذخيره طلايی اش در وقت های اضافه پيکان را شکست داد و به مرحله بعدی 

جام حذفی رسيد. تيم مجيدی امسال در همه مراحل کارش به ۱۲۰دقيقه می کشد
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مشکلات استقلال
فرهادمجیدیدرکنفرانــسمطبوعاتیپساز
بازیازمشکلاتیگفتکهامیدواراستبهزودی
برطرفشــود:»باتوجهبهاینکه2هفتهتمرین
نداشتیموشــرایطبدنیبازیکنانمطلوبنبود،
اماآنهاباتماموجودبازیکردندوازآنهاممنونم.
باوجودمشکلاتزیادیکهداریمونمیخواهم
اینجابازکنم،عملکردخوبیداشــتیم.امیدوارم
کهدرآیندهاینمشکلاتبرطرفشوند.مشکلات
درونخانوادگیاستوســعیمیکنمکهآنهارا
مطرحنکنم،ولیبرایحفظروندخوبتیمباید

اینمشکلاتحلشوند.«

کنفرانس

ميلان

لاتزیو
23:30

جام حذفي ایتالیا

18

صفحه17

یادداشت
مهدی فضائلی  ؛ تحلیلگر مسائل سیاسی

»انقلاب« یکی از بااهمیت ترین و پیچیده ترین پدیده های 
اجتماعی است و درصد زیادی از ذهن جامعه شناسان و 
اندیشمندان علوم سیاسی را به خود مشغول کرده است. شناخت فرایند، علل، ماهیت، 
ایدئولوژی، ابعاد، نتایج و دستاوردها ازجمله سرفصل هایی است که انقلاب پژوهان به 
آنها می پردازند. مطالعه و تحقیق پیرامون سرفصل های فوق، منابع متنوعی دارد که 
ازجمله آنها شعارهای انقلاب است. شعارهای انقلاب عباراتی آهنگین و قابل فهم برای 
عموم هستند که پیام ها، مطالبات سیاسی - اجتماعی، ارزش ها و نگرش های موجود در 
رأس یا متن نیروهای انقلابی را با صراحت بیان می کنند؛ لذا یکی از منابع مهم پژوهش 

در انقلاب اسلامی سال1357 همین شعارها هستند.
خوشبختانه بخش مهمی از شعارهای انقلاب اسلامی که در مقایسه با انقلاب های 
بزرگ دیگر جهان به مراتب بیشتر هم بوده  است در کارهای تألیفی و پژوهشی مختلف 
جمع آوری شده و امروز در دسترس ماست؛ کاری که به ادعای برخی پژوهشگران این 

حوزه درباره انقلاب های دیگر به این شکل انجام نشده  است!
براساس یکی از مهم ترین پژوهش های  انجام شده )کتاب جامعه شناسی شعارهای 
انقلاب اسلامی ایران، تألیف محمدحسین پناهی( بیش از 4هزار شعار دوران انقلاب 
اسلامی جمع آوری، دســته بندی و تحلیل شده اســت. از این تعداد شعار، بیش از 
3۲00 شعار، سیاســی، حدود 4۶0شــعار فرهنگی، نزدیک به 300شعار نظامی و 
نزدیک به 130شعار اقتصادی و اجتماعی بوده اســت. یک بخش مهم این شعارها 
ناظر به آرمان ها، اهداف و ارزش های کلان انقلاب اسلامی است که با مطالعه آنها هم 
ایدئولوژی و ماهیت انقلاب اســلامی را می توان دریافت و هم امروز میزان موفقیت 

انقلاب در دستیابی به اهدافش را ارزیابی کرد.
در بعد سیاسی، جمهوری اسلامی، حکومت اسلامی، رهبری امام خمینی)ره(، آزادی، 
نقش روحانیت، نفی و محکوم کردن نظام و شــخصیت های آمریکایی، مشــارکت 
سیاسی از اهم مطالب مطرح در شعارهای انقلاب اسلامی بوده است. در بعد فرهنگی، 
ارزش هایی همچون جانبازی و شهادت، حجاب و دیگر ارزش های اسلامی وجه غالب 
شعارهای این دوران است و در بعد اقتصادی، نفی فقر و محرومیت، نفی استثمار و 
نابرابری اقتصادی، حمایت از طبقات محروم و مخالفت با نظام ســرمایه داری قابل  

توجه بوده  است.
لذا براین اساس می توان این چنین جمع بندی کرد که انقلاب اسلامی ایران، انقلابی 
با وجه غالب سیاسی، مبتنی بر ایدئولوژی اسلام، با محوریت روحانیت و در رأس آن 
یک مرجع تقلید به نام امام خمینی)ره( و خواهان تحقق ارزش ها و هنجارهای اسلامی 
بوده است که مطالبات اقتصادی قابل  توجهی را نیز دنبال می کرده است. این درست 
همان چیزی است که امروز هم دقیقا موضوعیت دارد و نشان می دهد انقلاب اسلامی 
ایران برخلاف همه انقلاب هــای بزرگ دیگر و به رغم فرازهــا و فرودها و ریزش ها و 

رویش ها، همچنان به مسیر خود ادامه می دهد و دچار اعوجاج و انحراف نشده است.
رهبر حکیم انقلاب اســلامی در همان فراز اول بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی که به 
سومین سالگرد صدور آن نزدیک می شویم، چنین آورده اند: »از میان همه  ملت های 
زیر ستم، کمتر ملتی به انقلاب همت می گمارد و در میان ملت هایی که به پاخاسته 
و انقلاب کرده اند، کمتر دیده شده که توانسته باشند کار را به نهایت رسانده و به جز 
تغییر حکومت ها، آرمان های انقلابی را حفظ کرده باشند. اما انقلاب پرشکوه ملت 
ایران که بزرگ ترین و مردمی ترین انقلاب عصر جدید اســت، تنها انقلابی است که 
یک چله پرافتخار را بدون خیانت به آرمان هایش پشت ســر نهــاده و در برابر همه 
وسوســه هایی که غیرقابل مقاومت به نظر می رســیدند، از کرامــت خود و اصالت 
شــعارهایش صیانت کرده و اینک وارد دومین مرحله خودسازی و جامعه پردازی و 
تمدن سازی شده  است. درودی از اعماق دل بر این ملت؛ بر نسلی که آغاز کرد و ادامه 

داد و بر نسلی که اینک وارد فرایند بزرگ و جهانی 40سال دوم می شود.«

 انقلابی
در صراط مستقیم اولیه

خبر آخر

رئیس کل دادگســتری آذربایجان غربی گفت: انتقال 10 نفــر از اتباع ایرانی 
محبوس در زندان های عراق به داخل کشور انجام شد. ناصر عتباتی افزود: در 
راستای اجرای موافقتنامه انتقال محکومین بین دولت جمهوری اسلامی ایران و دولت 
عراق پس از برگزاری جلسه ای با حضور دادستان پیرانشهر و سرکنسول ایران در عراق و 
نماینده وزیر دادگستری و مسئولان اقلیم کردستان عراق، پس از طی تشریفات قانونی و 

معاینات پزشکی این اقدام  انجام شد.

انتقال  1۰ زندانی ایرانی از زندان های عراق

صادق ضیائیان، مدیرکل پیش بینی و هشــدار ســازمان هواشناســی گفت: 
روزپنجشنبه ۲1 بهمن با ورود سامانه بارشی به کشور در استان های واقع در غرب 
و شــمال غرب و دامنه های البرز و روز جمعه در دامنه های زاگرس مرکزی و استان های 
گیلان و مازندران بارش برف و باران خواهیم داشت.همچنین به دلیل وزش باد شدید روی 

کشور عراق پدیده گردوخاك در استان های کرمانشاه، ایلام و خوزستان خواهیم داشت.

ورود سامانه بارشي جدید به كشور

بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت در پیامی از مقام معظم رهبری به دلیل بیانات 
روشنگر ایشان در تشویق مردم به واکیسناســیون و توجه دادن آنها به پیام های 
کادر بهداشت و درمان، تشکر و قدردانی کرد.در پیام وزیر بهداشت آمده است: هدایت ها 
و حمایت های حضرت عالی در سخت ترین شــرایط و بزنگاه های تاریخی پیوسته برای 
خادمان انقلاب اسلامی و خدمتگزاران ملت شــریف و بزرگوار، چراغ روشنگری و مایه 

دلگرمی بوده است.

قدردانی وزیر بهداشت از رهبر معظم انقلاب 
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

 فیروز قاسم زاده، مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور به خبرگزاری 
ایلنا گفته است: افزایش بارش ۴۵درصدی نباید این ذهنیت را به وجود آورد 
که کشور از شرایط نرمال عبور کرده و وضعیت بهتر شده؛ زیرا مخازن سطحی 
و زیرزمینی کشــور در ســال های گذشته براســاس برداشــت زیاد تحلیل رفته 
و کســری مخازن داریــم. در ایــن داده نما نگاهی به وضعیت ســدهای کشــور 

براساس اظهارات قاسم زاده داشته ایم:

 وضعیت شکننده
سدهای تهران و اصفهان

وضعیت خروجی سدهای کشور

وضعیت ورودی سدهای کشور

وضعیت مخازن سدها

وضعیت مساعد و نامساعد برخی سدها از لحاظ پرشدگی

میزان افزایش و کاهش بارندگی در سال آبی جدید در برخی مناطق

9.32 میلیارد متر مکعب 
از ابتدای سال آبی )مهرماه( تاکنون

12.32 میلیارد متر مکعب 
مدت زمان مشابه سال گذشته

کاهش 

%24

11.36میلیارد  متر مکعب 
از ابتدای سال آبی )مهرماه( تاکنون

11.57 میلیارد متر مکعب 
مدت زمان مشابه سال گذشته

کاهش 

%2

21.36میلیارد  متر مکعب 
سال آبی جدید

26.55 میلیارد متر مکعب 
سال آبی گذشته

کاهش 

%20

%83

%80
%110

%100
%96

%12
%17

سد کوثر در استان کهگیلویه و بویراحمد
 سد استقلال

شمیل و نمین در هرمزگان
سد زاینده رود
سدهای تهران

کرمان
هرمزگان

سمنان
کرمانشاه

%-45
%-40

ویژه نامه   امروز

گفت وگو با 
حسن معجونی
به بهانه نمایش فیلم 

»شب طلایی«

همراه با یادداشت هایی از :
 خسرو دهقان    امید نجوان   بهنود امینی

    سحر عصر آزاد  شاهین شجری کهن

دی
شی

خور
د 

حام
س:  

عک

22

23
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کلیشه ها را 

تکرار نکردیم

گفت وگو با کیوان علی محمدی و علی اکبر حیدری 

فیلم برای جشنواره های به بهانه نمایش فیلم »2888« در جشنواره فیلم

خارجی نمی سازم

امیرحسین عسگری، کارگردان »برف آخر« 

از رابطه انسان و طبیعت می گوید
 همه می خواهند 

در جشنواره باشند
وحید نفر با »تصویر مصور مظفری« 
در فجر40 حضور دارد 

بزرگداشت 
احمدرضا 
معتمدی 

 

بزرگداشــت »احمدرضا 

معتمــدی« فیلمســاز، 

و  دانشــگاه  اســتاد 

نظریه پرداز ســینما در 

چهلمین جشنواره فیلم 

فجر برگزار خواهد شد. 

براســاس این خبر، این 

برنامه بزرگداشــت در 

مراسم اختتامیه جشنواره 

چهلم برپا می شود.

 فرهادی
 به اسکار نرسید 

 

 

درحالی که پیش تر اغلب 

پیش بینی ها از انتخاب فیلم 

»قهرمان« بــه کارگردانی 

اصغر فرهادی به عنوان یکی 

از امیدهــای اصلی جایزه 

اسکار در رشــته بهترین 

فیلــم بین المللی و حتی 

بهترین کارگردانی حکایت 

داشت، پس از اعلام اسامی 

نودوچهارمین  نامزدهای 

دوره اسکار مشخص شد 

این فیلــم به عنوان یکی 

از نامزدهای اسکار2022 

انتخاب نشــده است. در 

غیاب فیلم اصغر فرهادی از 

ایران، »ماشین من را بران« 

کاندیدای سینمای ژاپن که 

اقتباسی سینمایی از یکی 

از آثار هاروکی موراکامی 

است، از هم اکنون به عنوان 

یکــی از گزینه های اصلی 

دریافت جایزه اســکار در 

رشــته های بهترین فیلم، 

بهترین کارگردان، بهترین 

فیلمنامه غیراقتباســی و 

بهترین فیلــم بین المللی 
مطرح شده است.

 2 اجرا به یاد 

سردار سلیمانی

 

2اجرای صحنه ای در قالب 

سی و هفتمین جشنواره 

موســیقی فجر تقدیم به 

شهید سردار حاج قاسم 

ســلیمانی خواهد شد. 

همچنین اجراهای ارکستر 

صداوسیما و نوای سیمره 

به ســردار دلها تقدیم 

خواهد شــد. ارکســتر 

صداوســیما به رهبری 

آرش امینــی، روز جمعه 

22بهمن ماه ساعت18:30 

در تالار وحدت به صحنه 

می رود و 2 قطعه شامل 

پوئم ســمفونی ســرباز 

و اروند را اجــرا خواهد 

کرد. همچنین گروه نوای 

سرپرستی  به  ســیمره 

مهــران غضنفــری از 

لرســتان نیز روز شنبه 

23بهمن ماه ساعت18:30 

اجرای خــود را تقدیم به 

سردار دلها خواهد کرد.

جدول جشنواره 
موسیقی 

 

 

جدول نشست های بخش 

پژوهش ســی و هفتمین 

جشــنواره موسیقی فجر 

منتشر شد. این نشست ها 

به مدت 4 روز به میزبانی 

خانه هنرمندان ایران در 

سالن استاد امیرخانی از 

ســاعت 1۵ تا 1۷ برگزار 

و طــی آنهــا هنرمندان 

موســیقی و کارشناسان 

پیرامــون موضوعــات 

جدول به بحث و تبادل نظر 

خواهنــد پرداخت. اولین 

روز از این نشست ها جمعه، 

22بهمن ماه خواهد بود.

در ایران چیــزی به نام دایره المعــارف منتقدان نداریم. 

فرض کنید اگر در طول تاریخ سینمای ایران بدون درنظر 

گرفتن خوب و بد آن حدود هزار منتقد داشــته باشیم، 

به اندازه یــک کتاب هزار صفحه ای از ایــن منتقدان در 

قالب اطلاعات شناســنامه ای، به عنوان مثال اطلاعاتی 

در زمینه نام و مشــخصات و زادگاه و تحصیلات و تعداد 

نقدها و ترجمه های نوشته شده، نداریم. این یک نقصان 

است. منظور از دایره المعارف کتابی است بدون مطالب 

تحلیلی و حاوی مطالب شناســنامه ای درباره منتقدان. 

البته تلاش هایی در این زمینه در حال انجام است. خانم 

هما جاودانی سال هاســت در حال گــردآوری اطلاعات 

از منتقدان تاریخ ســینمای ایران به منظور نگارش یک 

دایره المعارف است. البته تا این لحظه کوشش های او به 

نتیجه نرسیده اســت. برای افراد جوانی که می خواهند 

وارد حوزه نگارش نقد شــوند، کتاب  یــا کتاب هایی با 

موضوع آییــن نقد نویســی نداریم. در واقــع اطلاعاتی 

وجود ندارد که منتقد جــوان مــا را راهنمایی کند که 

بعد از نگارش   بسم الله... مطلب خود را چگونه آغاز کند. 

به نظر در این زمینه باید تقلید را مدنظــر قرار داد. برای 

روشــن شــدن مطلب مثالی از تویوتا می زنم که یکی از 

بهترین خودروهای جهان است. ژاپن امروزه در صنعت 

خودرو سازی  یکی از قوی ترین کشورهای دنیا محسوب 

می شود. اما 50سال قبل صنعت خودروی ژاپن از چنین 

وضعیتی برخوردار نبود و هنوز در آغاز راه قرار داشــت.

ژاپنی ها برای پیشرفت در زمینه صنعت خودرو چه الگویی 

را به کار بردند؟ خودروهای آلمانی، انگلیســی، فرانسوی 

و آمریکایی را خریداری و از شــیوه ساخت این خودروها 
 
الگو برداری کردند. همــان خودروها را بــا کپی کاری 

ساختند. بنابراین راه پیش روی یک منتقد نیز کپی کاری 

است. هر منتقدی به یک یا چند منتقد مورد علاقه خود 

دسترسی دارد. او می تواند با الگو برداری از شیوه نقد نویسی 

آنها کار خود را آغاز کند. مانند یک سرمشق یا سرمشق 

خطاطی. من آقای الف هســتم که با الگوبرداری از نقد 

آقای ج، شروع به نقد نوشــتن می کنم. در ابتدای کار و تا 

پیش از چاپ نقد نمی دانم که آیا نقد خوبی از آب درخواهد 

آمد،  بامزه  خواهد بود یا خوانندگان متوجه تقلیدی بودن 

کار من خواهند شــد؟ در نهایت 2 را ه پیش روی منتقد 

جوان قرار دارد. یا او غرق در این تقلیــد باقی می ماند و 

در عمل نمی تواند پس از هفته ها، ماه ها و سال ها قدمی  

فراتر از کپی کاری یا تقلید بــردارد و تبدیل به منتقدی 

کامل شود و برسد به صنعت اتومبیل سازی  ژاپن که امروز 

توانسته با فاصله گرفتن کامل از تقلید، تبدیل به صنعتی 

بسیار پیشرفته شود. اگر منتقدی در قالب تقلید بماند، 

دیگران به زودی متوجه خواهند شــد که کار او تقلیدی 

و برگرفته از شیوه و اندیشه فلان   منتقد است. راه دیگر 

این است که منتقد به تدریج از تقلید از  منتقد دیگر فاصله 

بگیرد. به عنوان مثال اگر یک خطاط در حال پیشــرفت 

را درنظر بگیرید باید بگویید کــه او در کارش از   کارهای 

خطاطان بزرگی نظیر عماد الکتاب و   میرزا رضا کلهر که 

از برجسته ترین خطاطان روزگار خودند، به تدریج در حال 

فاصله گرفتن است. در این حالت، منتقد با فاصله تدریجی 

با الگوهای اولیه خود و ضمن حفظ موضع تقلیدی خود 

تلاش می کند آرام آرام سبک و ســیاقی هم برای خود 

در زمینه نگارش نقد ایجــاد کند. در این وضعیت منتقد 

جوان نشان می دهد که کارش تنها تقلید صرف نیست و 

می تواند ضمن تغییرات شکلی و محتوایی در نقدی که در 

حال الگوبرداری از آن است، هنر ویژه خود را نیز در زمینه 

نگارش نقد بروز بدهد. به عنوان مثال اگر جملات منتقد 

الگو، بلند است، جملات خود را کوتاه تر کند، اگر مطلب 

او در برخی جاها نیش و کنایه دار است، کمتر در مطلب 

خود نیش و کنایه بزند و اگر مطلــب منتقد الگو به نظر 

خلاصه می رســد، مطلب خود را با آب و تاب بیشــتری 

کار کند. بنابراین گام اولیــه در زمینه نگارش نقد، تقلید 

است، اما زمانی یک منتقد پیشــرفت می کند یا خواهد 

توانست نام و نشانی مســتقل برای خود دست و پا کند 

که به تدریج از تقلید از الگو یا الگوهای خود فاصله بگیرد.

ما 2 کتاب پایه داریم درباره ســینمای ایران که توصیه 

می کنم فــارغ از خوب بودن و بد بــودن آن، هر منتقدی 

در کتابخانه منزل خود داشــته باشد؛ یکی کتابی درباره 

کتاب شناسی سینما تا 1394 اثر اصغر یوسفی نژاد است. او 

همچنان در حال فیش برداری درباره کتاب شناسی ایران تا 

سال 1401 است تا در آینده ای نه چندان دور بتواند نسخه  

جدیدتر و به روزتری از کتاب خود منتشر کند. کتاب وی تا 

سال1394 تعداد 2.780 مدخل دارد. او امروز با احتساب 

فیش برداری های جدید، مرز 4 هزار مدخل را در نوردیده 

اســت. بخش  های این کتاب عبارت است از:  کتاب هایی 

درباره تاریخ ســینما، تحلیل فیلم، شــخصیت پردازی، 

مسائل فنی و مستندها. در واقع 5 یا 6 تقسیم بندی دارد 

که ذیل این تقسیم بندی ها به ترتیب سال و الفبا، کتاب ها 

و شخصیت ها را تقسیم بندی کرده و اطلاعات هر کتاب 

را در قالب  شناسنامه آن کتاب ارائه داده است. به عنوان 

مثال اگر در سال1335 راجع به شخصیت فلان بازیگر یا 

فلان کارگردان،  کتابی انتشار یافته باشد، اطلاعات این 

کتاب با عنوان، همراه با اسم نویسنده، با اسم مترجم، با 

فهرست مندرجات، درج شده است. این کتاب تا حدی ما 

را از اطلاعات درباره سینمای ایران بی نیاز می کند و به ما 

خط مشی می دهد. در گذشته هم تلاشی از سوی مسعود 

مهرابی در این زمینه شد. 

تلاش اصغر یوسفی نژاد در واقع در ادامه تلاش های مسعود 

مهرابی در دهه های60 و 70 خورشــیدی است.  کتاب 

بعدی، کتابی است با عنوان »سینمای نوشتاری ایران« 

که به همت و پایمردی آقای حسین گیتی انتشار یافته 

اســت. در این کتاب نیز مطبوعات و نشریات سینمایی، 

بیش و کم می توان گفت تا حدود 90 درصد از سال های 

آغازین انتشار نشریات ســینمایی پوشش داده است. در 

کتاب آقای گیتی نشــریات سینمایی به صورت تاریخی 

فهرست بندی و تقســیم بندی شــده اند. در این کتاب 

همچنین خلاصه ای از اعضای تحریریه این نشــریات و 

همچنین خلاصه ای از تاریخچه و فعالیت این نشــریات 

ذکر شــده اســت.  از مقطع انقلاب تا به امروز نیز حدود 

200 نشریه سینمایی به چاپ رسیده است؛ نظیر ماهنامه 

امروز آقای هوشنگ گلمکانی، دنیای تصویر، همشهری 

24، فرهنگ و ســینما، که تعــدادی از این نشــریات، 

ماهنامه ها و مجلات، برای مخاطبان نام آشناتر هستند.  

در حال حاضــر درمان، بیمارســتان و طبیبی برای نقد 

وجود ندارد. اکنون نباید به دنبال اصلاح معایب و نواقص 

نقد و آفت های آن بود و تنها کاری که می توان 

کرد، تحمل این وضعیت در حوزه نقد اســت. 

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

تقلید نقد، تکثیر منتقد   

     

فضای کرونا به شدت بر شب طلایی تأثیر می گذارد زیرا اولا داستان فرد مسنی است که 

تولدش را می گیرد و بســیاری از فرزندانش به دلیل همین شرایط کرونایی و برای حفظ 

سلامتی او، تلاش می کنند به او نزدیک نشوند ولی در مقابل، کسانی دیگر مانند زنی 

باردار می پذیرد که کنار او باشد؛ اینها مواردی است که در قصه وجود دارد

     

در تجربیاتم کار کردن با افراد سرشناس هم وجود دارد اما الزاما به معنای موفقیت آمیز بودن 

آنها نیست و اصلا خودم هم شک دارم که به موفقیت رسیده باشد. درحالی که از یکی،دو 

تجربه اخیری که داشتم، اولی با پناه پناهی و بعد از آن هم با یوسف حاتمی کیا که هر دو هم 

جوان و کم سن و سال هستند، خیلی راضی تر بودم تا تجربه همکاری با افراد شناخته شده

گفت و گو

روزنامه نگار
ندا آل طیب 

 سیمرغدر هوای جوانیحسن معجونی از  بازیگری در سینما می گوید
سودای

 سیمرغ
سودای

حسـن معجونی 
در تئاتر کارنامه 
پر و پیمانی دارد؛ 

چه در حـــوزه 
بازیگری و چه در 

مقام کارگردان. او سال هاست در سینما هم 

صاحب تجربه اســت و در کارنامه هنری اش 

همکاری با بسیاری از کارگردان های شناخته 

شده به چشم می خورد. معجونی در 2تجربه 

اخیر خود با کارگردان های جوان ســینما 

همکاری کرده است. او امسال در جشنواره 

به عنوان بازیگر اصلی »شب طلایی« نخستین 

ساخته سینمایی یوســف حاتمی کیا حضور 

دارد. با همین انگیزه درباره این همکاری، با او 

گفت و گو  کردیم. این گفت وگو پیش از آغاز 

به کار جشنواره فیلم انجام شد که هنوز فیلم 

شب طلایی دیده نشده بود.

 با توجه به کارنامه ای که از شــما در 

تئاتر و سینما سراغ داریم، چه شد که 

به پیشــنهاد همکاری با یوسف حاتمی کیا 

پاسخ مثبت دادید؟

- در وهله اول علی هاشمی )از کارگردانان و 

دستیاران کارگردان در تئاتر و سینما( تماس 

گرفت و متن را فرستاد که پس از خواندن آن، 

قراری گذاشــتیم و با یوسف صحبت کردم. 

برخورد او را با متن بسیار خوب و روشن دیدم 

و در عین حال بسیاری از کسانی که در این 

پروژه حضور داشتند، از بچه های تئاتر بودند 

که قبلا با یکدیگر کار کرده بودیم و پیشنهاد  

این همکاری را پذیرفتم.

 ظاهرا ایــن فیلم به مقطــع کرونا 

می پردازد. بعــد از ورود کرونا زیاد 

صحبت شد که چه زمانی باید منتظر خلق آثار 

هنری متاثــر از کرونا باشــیم و بعضی از 

هنرمندان معتقد بودند هنوز زود اســت که 

درباره این دوره، کار هنری بســازیم و باید 

بگذاریم تا تجربه این دوران ته نشین شود و با 

صبر و تامل درباره آن کار کنیم. آیا این فیلم 

به لحاظ موضوعی واکنش اولیه ای اســت 

نسبت به کرونا یا اینکه آن تمرکز و ته نشین 

شدن، اتفاق افتاده است؟ 

نمی توانــم بگویم خیلی کامــل تحت تأثیر 

ماجرای کرونا و قرنطینه و اینهاســت ولی 

فضای کرونا به شدت بر این کار تأثیر می گذارد 

زیرا اولا داستان فرد مسنی است که تولدش را 

می گیرد و بسیاری از فرزندانش به دلیل همین 

شرایط کرونایی و برای حفظ سلامتی او، تلاش 

می کنند به او نزدیک نشوند ولی در مقابل، 

کســانی دیگر مانند زنی باردار می پذیرد 

که کنار او باشــد؛ اینها مواردی است که در 

قصه وجود دارد. اینگونه نیســت که خیلی 

مستقیم و عمیق به مقطع کرونایی بپردازد 

ولی تحت تأثیر این شرایط هست. به این معنا 

که اتفاقات کرونا بر قصه تأثیرگذار است.

یوســف حاتمی کیا بیشتر در حوزه 

فیلم مستند و کوتاه فعالیت کرده. 

تجربه کار با کارگردانی که پیشینه اش بیشتر 

به فیلم کوتاه و مستند برمی گردد و به ویژه بر 

آثار جنگی متمرکز است، برایتان چگونه بود؟ 

آیا آن تجربه ها در این فیلم هم به نوعی خود 

را نشــان می داد یا اینکه شب طلایی کاری 

اســت کاملا مســتقل که چنــدان هم به 

دغدغه های او درباره جنگ و مستند ارتباط 
پیدا نمی کند؟

تصور نمی کنم که باید تفکیک کنیم چون در 

هر صورت هر یک از این تجربه ها نشستی در 

آدمی دارند ولی این فیلم در حوزه ای است که 

ربط مستقیمی به تجربیات یوسف حاتمی کیا 

در زمینه فیلم های مســتند و کوتاه ندارد. 

در هر صورت تجربه قبلی هر کســی بر حال 

و هوای کارهای بعــدی اش تأثیر می گذارد. 

آنچه در این ماجرا برایم مهم بود، این است 

که نخستین کار یک کارگردان است، چون 

در سینمای قصه گو، نخستین تجربه اوست. 

کسانی که در سینما نخستین تجربه  خود را 

کسب می کنند، برای اثبات توانمندی خود 

در این زمینه وسواس بسیار خوبی دارند. این 

وسواس این اطمینان را در کسانی مانند من 

ایجاد می کند که قرار نیست فیلمی سرسری 

ساخته شود بلکه حس می کنیم این کارگردان 

می خواهد توانایی خود را در ســاخت فیلم 

سینمایی ثابت کند و به همین دلیل با دقت 

بیشتری بر ژانر تازه ای که قصد کار در آن را 

دارد، تمرکز کرده است. بنابراین این تمرکز 

و حساســیت به نفع من هم به عنوان بازیگر 
پروژه هست.

اتفاقا قصد داشــتم درباره همین 

موضوع صحبت کنیم. بارها دیده ایم 

کــه هنرمندان حرفــه ای از همــکاری با 

کارگردان های جوان و فیلم اولی اســتقبال 

کرده انــد و معتقدند آنــان خلاقیت ها و 

انگیزه های بیشتری دارند. برای شما چگونه 

تجربه ای بود؟ آیا شما هم چنین باوری دارید؟ 

 بله. تصور می کنم بخشی از این پرسش را در 

پاسخ قبلی جواب دادم. حساسیت و وسواس 

کارگردان های جــوان و در عین حال همین 

انگیزه ای که از آن می گویید، جذاب است. به 

عقیده من برخورد نسل جدید در مورد مقوله 

ســینما و حضور آنان در این حوزه متفاوت 

است. نسل های قبلی ســینما را به واسطه 

حضور در سالن سینما لمس می کردند و این 

تجربه را با رفتن به سینما به دست می آوردند 

یعنی اگر قرار بود فیلمی ببینند، در ســالن 

سینما این اتفاق می افتاد ولی هم اکنون خود 

مقوله فیلم آنقدر در دسترس است که نسل 

جدید گویی به آن نزدیک هســتند و تجربه 

دیدن فیلم در میان آنان خیلی زیاد است. به 

همین دلیل در مقایسه با نسل قبل در برخورد 

با مقوله فیلم خیلی راحت تر هســتند. طبعا 

دیدن این همه کار و پیدا کردن تفاوت های 

این همه ژانر گوناگون به آنان بینشی می دهد و 

در عین حال کمی هم کار را برایشان سخت تر 

می کند؛ چراکه باید در این فضا و در میان این 

همه گونه گونی، زبان شــخصی خود را پیدا 

کنند. درهرحال معتقدم نسل جدید عموما 

بچه های خلاقی هستند و چون تعدادشان هم 

بسیار زیاد است، طبعا در چالش عجیبی قرار 

دارند. در نســل جدید 3،4 فیلمساز نداریم 

بلکه بسیار پرتعداد هستند و در میان آنان 

کســی که دوره آماتوری را می گذراند حتما 

باید توانمندی داشته باشد تا به مرحله بالاتر 
برسد.

 البته یک موضوع دیگر هم درباره کار 

کردن با کارگردان هــای فیلم اولی 

وجود دارد؛ در بســیاری مــوارد دیده ایم 

کارگردان های شــناخته شــده به دلایل 

گوناگون که مثلا در 2ســال گذشته کرونا، 

جدی ترین دلیــل بوده، فرصــت کار پیدا 

نمی کنند. طبیعتا وقتی آنــان کار نکنند، 

بازیگران و دیگر عوامل سینما ناچار هستند 

در آثار کارگردان های ناشناخته تر کار کنند. 

اگر برایتان این امکان بود که با کارگردان های 

شناخته شــده تری کار کنید، آیا باز هم به 

پیشنهاد همکاری کارگردان های جوان فکر 

می کردید یا اینکه اصلا شناخته شده بودن 

کارگــردان برایتان معیار نیســت. اصولا 

شناخته شــده بودن کارگــردان چقدر در 

پذیرش پیشنهاد همکاری اش مؤثر است؟

 برایم کاملا متفاوت است چون در تجربیاتم 

کار کردن با افراد سرشناس هم وجود دارد 

اما الزاما به معنــای موفقیت آمیز بودن آنها 

نیســت و اصلا خود هم شــک دارم که به 

موفقیت رسیده باشد. درحالی که از یکی،دو 

تجربه اخیری که داشتم، اولی با پناه پناهی 

و بعد از آن هم با یوســف حاتمی کیا که هر 

دو هم جوان و کم سن و سال هستند، خیلی 

راضی تر بــودم تا تجربه همــکاری با افراد 

شناخته شده ای که قبلا 

هم با هم کار کرده بودیم 

و خیلی هم رضایت نداشــتم. ولی الان در 

ایــن کار به نظــرم رضایت وجــود دارد.

ادامه در 
صفحه22

بازشناسایی یک پدر غایب
نگاهی به فیلم سینمایی »بدون قرار قبلی«

گفت وگو با کیوان علی محمدی  و علی اکبر حیدری 
به بهانه نمایش فیلم »۲888« 

امیرحسین عسگری، کارگردان »برف آخر« از 
رابطه انسان و طبیعت می گوید

فیلم ســینمایی »بدون قرار قبلی« با محور قرار 
دادن یک سفر بیرونی كه در زیرلایه خود سفری 

درونی را به دنبال دارد، تم بازگشت به ریشه ها را 
به عنوان محملی برای درمان زخم های نادیده 
روح در هر جغرافیا و زمانی پیشنهاد می دهد. 
بهروز شعیبی پس از ســاخت فیلم هایی 

متفاوت...

»2888«، جدیدتریــن فیلــم كیوان 
علی محمــدی و علی اكبــر حیدری با 
فیلمنامه ای به قلم خودشان و با 
مشاركت امید بنکدار كوشیده 
تا بعد از مدت ها از كلیشه های 
رایج در سینمای موسوم 
به دفاع مقــدس فاصله 

بگیرد ...

»برف آخر« دومین ساخته امیرحسین عسگری 
فیلمی اســت كه در طبیعت می گذرد و قصد 
دارد نگاه مخاطب را به محیط زیست و چرخه 

طبیعت معطوف كند....

كلیشه ها را تکرار نکردیم

فیلم برای جشنواره های 
خارجی نمی سازم

 متروی پرند 14۰1 
به بهره برداری می رسد 

گره کور تامین نقدی فاز سوم پروژه 1۶ساله 
متروی تهران- پرند باز شد 

دبیر ستاد علوم و فناوری سلول های بنیادی 
بر اهمیت تبدیل علم به صنعت تاکید کرد

ایران؛ پیشتاز  در فناوری 
سلول های بنیادی

صفحه2

صفحه11 صفحه3

صفحه9

  واقعا اپوزیسیون خارج از 
كشور  كه تجویز مي كند بر 
سر مردمش بمب بریزند، از 
انسانیت و شرف بویي نبرده

  غرب به ایران نیاز دارد. 
منابع طبیعي ایران به كنار، 
بزرگترین ســرمایه ایران، 
مردم این كشور هستند

  هیچ توهیني را به ایران، 
مردم ایران و حتي حکومت 
ایران نپذیرفته ام؛ چون این 
مردم نیاز به قیم ندارند

  هیچ كشوري نمي تواند 
با فشار از ایران باج بگیرد 
و تجربــه نشــان داده كه  
ایراني ها زور را  نمي پذیرند

  اپوزیســیون خارج از 
كشور  حالت بادكنک دارند 
و آدم هاي پوچي هســتند. 
خیلي جدیشان نگیرید 

  حمله نظامــي به ایران را 
منتفي مي دانم؛ چون ایران 
اهرم هایي دارد كه جنگ به 
نقاط دیگركشیده مي شود

  كشتن یک آدم دانشمند 
كه جزو ذخایر ملي اســت، 
كاري خلاف حقوق بشــر، 
انسانیت و شرافت است

  برخی از اپوزیســیون 
برای زدن این حرف ها، پول 
می گیرند و خودشان هم به  
آنهااعتقادی ندارند

واپسین گفت وگوی 
منتشر نشده با اردشیر زاهدی  

مدافع مقابله  با 
زورگویی آمریکایی ها

هستم
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فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی هوایی و پدافند هوایی ارتش مطرح کردند

 فرمان »تهاجم ترکیبی« 
در مقابل تهاجم ترکیبی دشمن

رئیس جمهور روز سه شــنبه در 
دیدار با سفرای جدید فلسطین 
و کوبــا در تهــران از دولت های 
عربی در برقــراری روابط با رژیم صهیونیســتی 
انتقاد و از تقویت روابط راهبردی با کشــورهای 
ضد سلطه گران استقبال کرد. سیدابراهیم رئیسی 
پس از دریافت استوارنامه ســام زواوی، سفیر 
جدید فلســطین، اتحاد و انســجام همه گروه ها 
و جریانات فلســطینی را رمز پیروزی در مقابل 
رژیم صهیونیستی دانســت و تأکید کرد: برخی 
در توجه به اولویت فلســطین گرفتار بازی های 
سیاسی غربی ها شدند و با دل بستن به پیمان ها 
و قراردادهای سســت، حرکت مجاهدانه مردم 
فلســطین را کند کردند، اما توجه ندارند که آنها 
میثاق شکن هســتند. براســاس گزارش پایگاه 
اطاع رسانی ریاســت جمهوری، رئیسی با اشاره 
به اقدام برخی دولت های منطقه در عادی سازی  
روابط با رژیم صهیونیســتی، گفت: این دولت ها 
باید با اعتراض همگانی همه مــردم و گروه های 
فلسطینی بدانند که اقدام خیانت آمیزشان از نظر 

آنها مطرود و محکوم است. اقدام برخی دولت های 
عربــی در برقراری رابطه با رژیم صهیونیســتی، 
نه تنها صیانت و امنیت برای آنها ایجاد نمی  کند 
بلکه مشکات این دولت ها را مضاعف کرده و بر 
مشکات منطقه و کشــورهای عربی نیز خواهد 
افزود. ســام زواوی نیز پس از تقدیم استوارنامه 
خود با تبریک سالگرد پیروزی انقاب اسامی و با 
تجلیل از حمایت های حقیقی ملت ایران از مردم 
فلسطین، گفت: برخی رژیم های عربی و اسامی 
که هروله کنان به سمت عادی سازی  روابط با رژیم 
صهیونیســتی می روند در حقیقت حقوق ملت 
فلسطین و قطعنامه های موجود در این زمینه را 
نادیده گرفته و به آرمان فلسطین پشت کردند. وی 
افزود: امیدواریم با پیروزی نهایی و تشکیل کشور 
مستقل فلسطین به پایتختی قدس شریف بتوانیم 
در مســجدالاقصی به امامت حضــرت آیت الله 

خامنه ای نماز اقامه کنیم.
رئیس جمهور همچنین در دیــدار دیگری پس 
از دریافت اســتوارنامه آلبرتو گونزالس کاساس، 
ســفیر جدید جمهوری کوبا با تأکید بر اهمیت 

توســعه و تعمیق روابط تهــران- هاوانا، گفت: 
کشــورهای مســتقل با ارتقای ســطح روابط و 
تامین نیازمندی های یکدیگر می توانند تهدید و 
تحریم های سلطه گران جهانی را خنثی و بی اثر 
کنند. رئیسی با اشاره به اینکه ضد امپریالیستی و 
ضد ظلم، 2ملت ایران و کوبا را به هم نزدیک کرده 
اســت، گفت: باید روابط نزدیک 2کشور در همه 
حوزه ها ازجمله بخش هــای اقتصادی، تجاری و 
فرهنگی در راستای منافع 2ملت ارتقا یابد. او با 
بیان اینکه »تحریم« و »تهدیــد« به ابزار جدید 
ســلطه گران علیه ملت های مستقل تبدیل شده 
است، تصریح کرد: در چنین شرایطی لازم است 

کشورهای مستقل با استفاده از ظرفیت ها و تامین 
نیازمندی هــای یکدیگر در مســیر بی اثر کردن 
تحریم  ها گام هایی بردارند. رئیســی با تأکید بر 
اینکه روابط ایران و کوبا راهبردی اســت، گفت: 
ایران با همه کشورهایی که در خط مقدم مبارزه 
با ســلطه گران هســتند، ارتباط راهبردی دارد. 
سفیر جدید جمهوری کوبا نیز در این دیدار پس 
از تقدیم اســتوارنامه خود با بیان اینکه تهران و 
هاوانا از نظر سیاسی از رابطه برادرانه و مستحکمی 
برخوردار هســتند، گفت: کوبا تمایل دارد سطح 
روابط اقتصادی و تجاری خود را با ایران متناسب 

با مناسبات سیاسی افزایش دهد.

دیپلماسی

مذاکرات وین؛ آمادگی ایران و 
انفعال غربی ها

هشتمین دور از مذاکرات کمیسیون مشترک برجام درحالی پس  
از چند روز وقفه دیروز در وین باحضور مذاکره کنندگان جمهوری 
 اسامی ایران و 1+4 از سرگرفته شد که ناظران معتقدند درصورت 
دست کشیدن طرف های غربی از زیاده خواهی، دستیابی به توافق 
خوب در دسترس است. بر این اســاس دیروز علی باقری، رئیس 
تیم مذاکره کننده کشورمان در وین که بامداد سه شنبه عازم این 
شهر شد، ظهر دیروز به وقت محلی با انریکه مورا، هماهنگ کننده 
کمیسیون مشترک برجام دیدار کرد تا رایزنی ها پیرامون مسائل 
باقیمانده در دور هشتم از سرگفته شود. اگرچه در روزهای اخیر 
امیدواری ها برای به نتیجه رسیدن گفت وگوها در وین افزایش یافته 
است، اما به نظر می رسد طرف های غربی و به ویژه آمریکا همچنان 
از رسیدن به انسجام عملی برای به سرانجام رساندن مذاکرات وین 
ناتوان باشند. بر همین اساس هم بود که گروهی از جمهوریخواهان 
کنگره آمریکا در نامه ای به رئیس جمهور این کشــور، نسبت به 
اجرایی شــدن هرگونه توافق با ایران درصورت عدم تأیید کنگره 

هشدار داده و اعام کردند از این موضوع ممانعت خواهند کرد.
۳۳سناتور جمهوریخواه کنگره آمریکا در این نامه تأکید کرده اند 
تا زمانی که دولت این کشور به کنگره اجازه بررسی و رأی گیری 
درباره مفاد هرگونه  توافق هسته ای جدید با ایران را ندهد، تاش 
می کنند مانع اجرایی شدن این توافق شوند. در این نامه همچنین 
به بایدن هشدار داده شده است که برای اطمینان یافتن از اینکه 
دولت او با انجام دادن هرگونه توافق با ایران به قوانین آمریکا پایبند 
است، طیف کاملی از گزینه ها و اهرم های فشار در دسترس هستند.

آمریکا، همچنان بدون ابتکار عمل

در چنین شرایطی سخنگوی  وزارت امورخارجه آمریکا در نشست 
 خبری خود، ضمن تأکید بر اینکه معافیت هایی که واشنگتن اخیرا 
برای تحریم های هســته ای ایران بازگردانده، در راستای تأمین 
منافع  ملی این کشور بوده  است، اذعان کرد که این اقدام با توجه به 
نگرانی های این کشور در زمینه افزایش ذخایر اورانیوم غنی شده در 
ایران انجام شده   است. از سوی دیگر جمهوریخواهان مدت هاست 
که دولت آمریکا و به ویژه رابرت مالی، نماینده ویژه این کشور در امور 
ایران را برای ارائه توضیحاتی پیرامون روند گفت وگوهای هسته ای 
با جمهوری  اسامی ایران تحت  فشــار قرار داده اند؛ موضوعی که 
نشــان می دهد دولت بایدن در زمینه ارائــه تضمین های لازم به 
ایران با چالش های داخلی مهمی مواجه است و باید در این زمینه 

»تصمیم های مهم سیاسی« اتخاذ کند.

دستور کار مشخص مذاکره کنندگان ایرانی
این درحالی اســت که گمانه زنی ها از در دسترس بودن توافق در 
صورت اتخاذ رویکرد عمل گرایانه از سوی غربی ها در وین حکایت 
دارد. نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در این زمینه اعتقاد 
دارد سند نهایی برای احیای برجام به مرحله نگارش »پیش نویس« 
رسیده  است و اگر »اراده سیاسی و آمادگی طرفین برای نشان دادن 
انعطاف معقول« وجود داشته باشد، تا آخر ماه جاری میادی، توافق 
در دسترس خواهد بود. میخائیل اولیانوف در گفت وگویی با روزنامه 
»کامرسنت« با بیان اینکه مســکو به  دنبال به  سرانجام رساندن 
مذاکرات وین تا پایان فوریه است، اظهارکرد: این کشور مطلقا با 
تعیین »ضرب الاجل های ســاختگی« برای به سرانجام رساندن 

مذاکرات مخالف است، اما روند مذاکرات نباید به تأخیر بیفتد.
در روزهای اخیر مقام های جمهوری  اســامی ایران بارها اراده و 
آمادگی خود را برای به  سرانجام رســاندن مذاکرات هسته ای در 
وین اعام کرده اند؛ رویکردی که نیازمند اتخاذ رویکرد عمل گرایانه 
و منسجم در طرف مقابل است. بر این اساس گفته می شود تیم 
مذاکره کننده کشورمان درحالی عازم وین شده  که طی هماهنگی 
کامل با نهادهای عالی کشــور، به دستورکار مشــخص درباره 
4حوزه مذاکراتی در وین رسیده  است؛ حوزه هایی که شامل »رفع 
تحریم ها«، »راســتی آزمایی«، »دریافت تضمین ها« و »موضوع 
هسته ای« می شود. با وجود اینکه به  نظر می رسد مذاکره کنندگان 
جمهوری  اسامی ایران با آمادگی کامل برای به نتیجه رساندن 
مذاکرات به وین بازگشته اند، اما شواهد موجود نشان می دهد طرف 
غربی و به ویژه آمریکایی ها همچنان از دستیابی به جمع بندی نهایی 

و انسجام مورد نیاز برای پیشبرد گفت وگوها ناتوان هستند.

علی شمخانی
دبیر شورای عالی امنیت ملی

توانمندی های اقتصادی و تکنولوژیک 
کشــور دارای ســاختار یکپارچه اســت و 
رفع تحریم ها با هر شناسه ای، باید برای 
همه بخش ها ماهیت یکســان داشــته 
باشد. بدون رفع جامع و مؤثر تحریم ها، 
انتفاع اقتصادی پایدار از برجام بیشــتر 

شبیه یک سراب است./ایرنا

حمید واحدی
 فرمانده نیروی هوایی ارتش

نیروی هوایی ارتش در ارتقای هواپیماها 
و در حوزه تجهیزات، با علم و فناوری روز 
دنیا پیــش رفته اســت. با توجه بــه توان 
صنعتگران نیروی هوایی و وزارت دفاع، 
توانستیم به ساخت هواپیما دست پیدا 
کنیــم و امــروز ســاخت هواپیمــای بدون 

سرنشین را انجام می دهیم./تسنیم

ذبیح الله خداییان
سخنگوی قوه قضاییه 

برخی افــراد، ایرانیان خارج از کشــور را 
می ترســانند که اگر به ایران برگردید، 
پرونــده برایتــان تشــکیل می شــود و 
بســیاری از ایــن افــراد در ایــران اموالی 
دارند که این دلالان اموال آنها را به نام 
خــود می کنند، امــا درنهایت اقــدام به 

کلاهبرداری می کنند./میزان

نقل قول خبر

خبر کوتاه

بارقه های امید در جامعه ایجاد 
کردیم

صولت مرتضوی، معاون اجرایی رئیس جمهور در آیین افتتاح 
2۵هزار طرح اشــتغال زایی که در شهرک صنعتی قرچک 
برگزار شد، گفت: عاوه بر تحریم، سوءمدیریت نیز کشور را 
با مشکاتی همراه کرد و خوشبختانه اعتماد مردم به آیت الله 
رئیسی و تاش های دولت سیزدهم بار دیگر بارقه امید را در 
کشور ایجاد کرده است. دولت سیزدهم نه تنها خزانه خالی را 
تحویل گرفته که تا سال14۰4 باید سالانه 1۰هزار میلیارد 
تومان بدهی دولت گذشــته را نیز پرداخت کند و با وجود 
مشکات فراوان، امروز کشور به ثبات اقتصادی رسیده و البته 
تا رسیدن اثرات این مهم به سفره مردم، باید زمان صرف شود. 
اقتدار ایران اسامی را می توان در سفرهای رئیس جمهوری 

و معاهدات بین المللی منعقد شده به خوبی مشاهده کرد. 
معاون رئیس جمهوری افزود: در حوزه  بهداشــت و درمان، 
زیرســاخت های نیروگاهی، احداث ســدها با ارتفاع بلند، 
ساخت ســازه های دریایی و فراســنگین و حوزه دفاعی به 
دســتاوردهایی دســت یافته ایم که بیگانگان و ابرقدرت ها 

نتوانند نگاه نامعقول به جمهوری اسامی داشته باشند.
 وی با بیان اینکه در حوزه سیاست های خارجی نیز ایران از 
آن ژاندارم و مستشار زمان شاه، به قدرتی اثرگذار در جهان 
تبدیل شده تصریح کرد: البته کشــور در حوزه هایی نیز با 
مشکل مواجه است که بخشــی از آن به تحریم های به قول 
آمریکا و اروپا شکننده و فلج کننده ارتباط دارد، هر چند که 
ایستادگی مردم باعث شد که حتی سیاستمداران دمکرات 

و جمهوریخواه آمریکا به شکست آن اذعان داشته باشند.

بهادری جهرمی: در خنثی سازی 
تحریم ها موفق بودیم

سخنگوی دولت در نشست خبری هفتگی خود 
با خبرنگاران تصریح داشت: دولت حل مشکات 
کشور را به سیاست خارجی و مذاکرات گره  نزده 
اســت. علی بهادری جهرمی بهبود شرایط اداره 
کشور در مقایسه با دوره اجرایی گذشته را با وجود 
اینکه دولت آمریکا همان دولت سابق است دلیل 
این صحبت های خود ذکر کرد و تأکید داشــت 
دولت در خنثی ســازی اثر تحریم ها موفق عمل 

کرده است.
علی بهادری جهرمی در پاسخ به یکی از سؤالات 
این نشست خبری مبنی بر اینکه »برخی معتقدند 
فروش نفت ربطی به این دولــت ندارد و با وجود 
رفتن ترامــپ اتفاق افتاد«، گفــت: اینکه دولت 
اقتصادش را به مذاکرات گره نزده اســت، امروز 
اظهرمن الشــمس اســت. در اوج مذاکرات ما با 
ثبات بازار ارز مواجه هســتیم. این نتیجه همین 
سیاست های دولت است. دولت در عین حالی که 
تمام حوزه ها ازجمله مذاکرات با جدیت در جهت 
صیانت از منافع ملی و تضمیــن و تامین حقوق 
مردم پیش می رود، هرگز خــودش را محدود به 
یک حوزه نمی کند. خنثی ســازی، بی اثرسازی 
و کم اثر ســازی  تحریم ها در دولت در دستور کار 
بوده و با جدیت در این مسیر پیش رفته و موفق 

هم بوده است.

 خبر
در سالروز بیعت تاریخی همافران 
نیروی هوایی بــا امام خمینی)ره( 
در 1۹بهمن ماه1۳۵۷، رهبرمعظم 
انقاب اسامی در دیدار جمعی از 
فرماندهان نیروی هوایی و پدافند هوایی ارتش، آن 
بیعت شگفتی ساز را یک »نقطه عطف« خواندند و با 
تأکید بر اینکه عامل ماندگاری، استمرار و اثرگذاری 
آن حرکت بزرگ و تاریخ ســاز، یک کار رسانه ای و 
روایت صحیح آن ماجرا براساس یک قاب هنرمندانه 
بود، گفتند: امروز نیز مقابله با تهاجم دشمن برای 
تحریف واقعیت ها، دســتاوردها، پیشــرفت ها و 
اقدام های حماسه آمیز نظام اسامی، نیازمند یک 
حرکت دفاعی و تهاجم ترکیبی با محوریت فریضه 

فوری و قطعی جهاد تبیین است.
دفتــر  اطاع رســانی  پایــگاه  به گــزارش 
مقام معظم رهبری، حضــرت آیت الله خامنه ای در 
ابتدای این دیدار با اشــاره به محدود بودن تعداد 
حضار به علت شرایط نامســاعد کرونا، گفتند: من 
همواره مقید به رعایت شیوه نامه های بهداشتی و 
عمل به توصیه های پزشــکان هستم و در استفاده 
از ماسک اصرار دارم و چند ماه قبل نیز نوبت سوم 
واکسن را دریافت کردم. ایشــان خطاب به مردم 
توصیه کردند هر آنچه پزشــکان و متخصصان در 
زمینه رعایت شــیوه نامه ها صاح می دانند، عمل 

کنند.
حضرت آیــت الله خامنه ای ســپس با اشــاره به 
حرکت تاریخی نیروی هوایی در بیعت با امام)ره( 
خاطرنشان کردند: اگرچه نسل کنونی نیروی هوایی 
در آن روز حاضر نبوده، اما همه کسانی که در نیروی 
هوایی با احساس مســئولیت فعالیت می کنند، در 
افتخار و فضیلت آن روز شریک هستند، چراکه آن 
حرکت در واقع بیعت با آرمان ها و جهاد مقدسی بود 
که امام)ره( فرمانده مقتدر آن بودند؛ بنابراین آن 
حرکت معنوی ادامه دارد و همه کسانی که در مسیر 
آن آرمان ها قرار دارند، در آن حرکت سهیم هستند.

محاسبات غلط دشمن
رهبرمعظــم انقاب یکــی از ویژگی های مهم آن 
حرکت بسیار تأثیرگذار را »تشخیص نیاز لحظه« 

از سوی افســران و همافران نیروی هوایی و انجام 
آن اقدام هوشــمندانه براساس بصیرت برشمردند 
و گفتند: این حرکت همچنین نشان داد محاسبات 
آمریکا و رژیم منحوس پهلوی، غلط بود و از جایی 

ضربه خوردند که تصورش را نمی کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بیان مهم ترین نکته 
درس آموز آن رویداد تاریخی افزودند: اگر نیروهای 
جبهه حق و اســام، در هر میــدان جهادی اعم 
از جهادهای نظامــی، علمی، تحقیقاتی و ســایر 
عرصه ها، حضــور فعال، مؤثر و امیدوارانه داشــته 
باشــند و از جال و جبروت ظاهری طرف مقابل 
نهراســند، قطعاً محاســبات دشــمن غلط از آب 
درخواهد آمد، زیرا این وعــده تخلف ناپذیر الهی 

است.
ایشــان خاطرنشــان کردند: امروز نیز محاسبات 
آمریکایی هــا غلط از آب درآمــده و درحال ضربه 
خــوردن از جایی هســتند که قباً تصــورش را 
نمی کردند که آن هــم از طرف رؤســای جمهور 
خودشان اســت. یعنی رئیس جمهور قبلی و فعلی 
آمریکا با اقدام های خود، عماً دست به دســت هم 

داده اند که باقیمانده آبروی آمریکا را هم ببرند.

ثمرات روحیه بصیرت در نیروی هوایی
رهبرمعظم انقاب در بیان عمق داشتن حرکت آن 
روز نیروی هوایی، به استمرار آن پس از انقاب در 
عرصه های مختلف اشاره کردند و افزودند: تشکیل 
جهاد خودکفایی نیروی هوایی در همان روزهای 

اول انقاب، خنثی کردن توطئه ها و کودتا در برخی 
پایگاه ها و اقدام های برجســته نیــروی هوایی در 
دوران دفاع مقدس، همه نشانگر آن است که حرکت 
1۹بهمن ماه 1۳۵۷براساس عمق و روحیه بصیرت 
شکل گرفته بود و به همین علت در نیروی هوایی و 
ارتش شهیدان برجسته ای همچون صیاد شیرازی، 
بابایی، ســتاری، کاهدوز، فکوری و فاحی چهره 

نمایاندند.
حضرت آیت الله خامنه ای یکــی از دلایل این عمق 
و بصیــرت در نیروی هوایی را ارتبــاط نزدیک آنها 
در دوران رژیم طاغوت با مستشــاران آمریکایی و 
مشــاهده دیکتاتوری، تسلط و فســاد اخاقی آنها 
ارزیابی و خاطرنشــان کردند: حضور آمریکایی ها 
در ارتش ایران داستان غم انگیزی است که احتمالاً 
نســل جوان از آن اطاعی ندارد اما یک نمونه آن، 
اســتفاده چند باره آمریکا و انگلیس از ارتش ایران 
برای ســرکوب ملت های مظلوم بود که این یکی از 
خیانت های رژیــم پهلوی به ارتــش و ملت ایران و 

همچنین جنایت در حق ملت های دیگر است.

»جهاد تبیین«؛ فریضه ای قطعی و فوری
رهبرمعظــم انقاب بــا تأکید بر اهمیــت »جهاد 
تبیین«، عکس منتشر شده از بیعت همافران با امام 
خمینی)ره( را نمونه ای از اثــر ماندگار کار تبیینی 
برشمردند و گفتند: عامل ماندگاری و اثرگذاری آن 
حادثه تاریخ ســاز و تحول آفرین، همان قاب تصویر 
هنرمندانه ای بود که با امکانات رســانه ای محدود 

آن روز منتشر شد و این نشــان دهنده اثر بی بدیل 
روایتگری درست از حوادث است.

ایشان با اشاره به گسترش انواع رسانه ها در بسترهای 
مختلف، سیاست قطعی رســانه های معاند اسام و 
ایران را تحریف واقعیت ها با به کار بستن دروغ های 
حرفه ای دانســتند و افزودند: آنها برای اجرای این 
سیاست، با بزک کردن چهره زشــت و فاسد رژیم 
طاغوت و پوشاندن خیانت های آنها، حتی به دنبال 
تزیین و آرایش تصویر سراپا جنایت ساواک هستند 
و درمقابل، با مخدوش کردن چهــره انقاب و امام 
بزرگوار، پیشرفت ها، حقایق و نقاط مثبت انقاب را 
کاماً کتمان و نقاط ضعف را صدها برابر بزرگ نمایی 
می کنند؛ بنابراین در مقابل این تهاجم رســانه ای، 

جهاد تبیین یک فریضه »قطعی« و »فوری« است.
حضرت آیت الله خامنه ای دیکتاتوری رســانه ای را 
یکی از انواع دیکتاتــوری قدرت های غربی با وجود 
ادعای آزادی بیان آنها خواندند و با اشاره به مصادیقی 
از آن همچون حذف نام و عکس شهید سلیمانی در 
فضای مجازی خاطرنشــان کردند: آنها هر کلمه و 
تصویری را که با سیاست های غربی معارض باشد، 
ممنوع الانتشــار می کنند و درمقابل از همین فضا 
برای تخریب اسام و جمهوری اســامی، استفاده 
حداکثری می کنند. ایشــان در مقابل این واقعیت 
تلخ، وظیفه همــگان به ویژه مســئولان و متولیان 
رسانه ملی و صاحبان انواع رسانه ها را به میدان آمدن 
و روایت صحیح پیشرفت ها و خدمات بزرگ انقاب 
دانستند و افزودند: کارهای بزرگ و حماسه آمیزی در 
طول این چند دهه در عرصه های گوناگون همچون 
اقتصادی، اجتماعی، عمرانی، آموزشــی، بهداشت 
و درمان، صنعتــی، دینی و فرهنگی، دیپلماســی 
و سیاســی، دفاعی و امنیتی رقم خورده است، اما 
به علت کم کاری ها انعکاس و خبــر چندانی از این 
اقدام های حیرت آور در مجموعه رســانه ای کشور 
وجود ندارد، درحالی که هریک از آنها سرفصلی برای 

جهاد تبیین است.
رهبرمعظم انقاب گفتند: نباید گذاشــت بعضی از 
مشکات اقتصادی و معیشتی روی این پیشرفت ها 
و حماسه ها گردوغبار بنشاند و آنها را از چشم مردم 

دور کند و به فراموشی سپرده شود. 

دولت

رهبری

نکته کلیدی؛ مسئله تضمین ها
»نکته کلیدی در مذاکرات وین مسئله تضمین هاست«؛ 
این خبری بود که دیروز و پس  از برگزاری نشست غیرعلنی 
نماینــدگان مجلس با وزیــر امورخارجه کشــورمان، از 
سوی سخنگوی هیأت  رئیسه در اختیار خبرنگاران قرار 
گرفت. ســیدنظام الدین موسوی با اشــاره به مهم ترین 
محورهای سخنان حسین امیرعبداللهیان، تأکید کرد که 
به گفته وزیر امور خارجه »آمریکایی ها اشخاص حقیقی و 
حقوقی ایرانی را طی زمان هــای مختلف تحریم کرده اند 
و برهمین اســاس یکی از محورهای جدی در مذاکرات، 
رفع تحریم افراد کلیدی اســت.« وی همچنین به نقل از 
امیرعبداللهیان عنوان کرد که »دســتگاه دیپلماســی و 
مذاکره کنندگان ایرانی در مذاکرات وین به دنبال دریافت 
تضمین های حقوقی، سیاسی، اقتصادی و ذاتی هستند. 
تیم مذاکره کننده ضمن جدیت در کار خود به دنبال تامین 
منافع ملت ایران است و تأکید دارد که توافق باید مبتنی 
بر تضمین های لازم باشد.« موســوی ادامه داد: براساس 
گزارش وزیر امورخارجه، »طرف مقابل به ویژه آمریکا، طی 
مذاکرات، تاش کرده از زیر بار تعهدهای جدی و اساسی 
خارج شود و مسئولیت و ضمانت های آینده را هم نپذیرد، 
اما تیم مذاکره کننده ایرانی بــر پذیرش تعهدهای طرف 

مقابل و دریافت تضمین تأکید کرده  است.«

همیشه نمی توانیم در موضع دفاعی بمانیم
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره به »تهاجم ترکیبی« جبهه دشمن علیه ایران یعنی 
تهاجم اقتصادی، سیاسی، امنیتی، رسانه ای و دیپلماسی تأکید کردند: در مقابل این تهاجم 
ترکیبی و دسته جمعی، نمی توانیم همیشه در موضع دفاعی بمانیم و ما نیز باید در زمینه های 
مختلف ازجمله رسانه ای، امنیتی و اقتصادی تهاجم ترکیبی کنیم که دراین زمینه اهل فکر و 
اقدام به خصوص مسئولان، موظف به تلاش هستند. ایشان در پایان سخنان شان، پیشرفت های 
روزافزون کشــور برخلاف اراده بدخواهان را نویدبخش فردایی بهتر برای ملت دانستند و 
گفتند: همچنان که جمهوری اسلامی در طول این ۴۳سال با قدرت به پیش رفته و روزبه روز 
مستحکم تر و ریشه دارتر شده است، این حرکت به توفیق الهی در آینده نیز بهتر از گذشته 
ادامه خواهد یافت و دشمن باز هم ناکام خواهد شد. ایشان همچنین با اشاره به ایام پربرکت  ماه 
رجب، آحاد مردم به ویژه جوانان را به بهره مندی از فیوضات الهی و معنوی این ماه توصیه کردند. 
پیش از سخنان رهبرمعظم انقلاب اسلامی، امیر سرتیپ واحدی، فرمانده نیروی هوایی ارتش 

گزارشی از فعالیت ها، پیشرفت ها و برنامه های این نیرو بیان کرد.

مکث

انتقاد رئیس جمهور از روابط 
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منطقه22کاملمیشود
 شورای شهر تهران 210پرونده بدون پروانه ساختمانی در غرب پایتخت را تعیین تکلیف کرد  

اقدامی که حدود 10هزارمیلیارد تومان آورده مالی طی 18ماه خواهد داشت

گزارش 2

 متروی پرند
1401 به بهره برداری می رسد 

شهر جدید پرند از توابع اســتان رباط کریم در 30کیلومتری 
جنوب غربی تهران و در مســیر آزادراه تهران- ساوه قرار دارد 
و در مجاورت فرودگاه بین المللی امام خمینی اســت. براساس 
برآورد ها جمعیت شهر جدید پرند هم اکنون حدود 400هزار 
نفر است و روزانه بین 30 تا 40هزار نفر از اهالی این شهرک برای 
کار و تحصیل به تهران می آیند و اغلب با وسیله نقلیه شخصی در 
رفت وآمد هستند. طبق پیش بینی ها جمعیت این شهر اقماری 
طی 5سال آینده یعنی تا ســال1405 به حدود 700هزار نفر 
افزایش خواهد یافت.   مطالعات و همچنین بخشی از عملیات 
اجرایی پروژه خط متروی تهران - پرند سال1384 توسط وزارت 
راه و شهرسازی آغاز شد، اما از آنجا که متروی پرند باید به متروی 
تهران متصل می شد، در سال1391 اجرای پروژه به شهرداری و 
شرکت متروی تهران واگذار شد. در ابتدای سال1395 بخشی 
از این پروژه بزرگ در حد فاصل ایستگاه متروی شاهد تا ایستگاه 
شهر آفتاب به طول 4کیلومتر تکمیل شد و به بهره برداری رسید. 
مردادماه سال1396 هم بخش دیگری از مسیر یعنی از ایستگاه 
متروی شــهر آفتاب تا ایســتگاه فرودگاه امام خمینی به طول 
26کیلومتر تکمیل شد، اما بخش سوم و نهایی روند احداث این 
پروژه از ایستگاه فرودگاه امام خمینی تا ایستگاه پرند به طول 
19کیلومتر با وجود پیشرفت 90درصدی عملیات ساختمانی، 
به دلیل کمبود اعتبارات و تامین نشدن بودجه موردنیاز توسط 
دولت به عنوان کارفرمای پروژه با کندی قابل توجهی روبه رو شد. 
در این میان راه حل پیشنهادی شرکت مترو برای خروج پروژه 
از این بن بست واگذاری 25هکتار از زمین های مجاور پروژه با 
تغییر کاربری به پیمانکار بود که سرانجام مورد موافقت و تأیید 
استانداری تهران قرار گرفت. علی امام، مدیرعامل شرکت متروی 
تهران در رابطه با باز شــدن گره کور تامین اعتبار این بخش به 
همشهری گفت: »قبلا بحثی مطرح بود که زمین 25هکتاری 
مجاور ایســتگاه پرند تغییر کاربری دهد و به عنوان منابع یک 
خط مترو در اختیار شرکت متروی تهران قرار گیرد. خوشبختانه 
این موضوع در استانداری تهران به سرانجام رسید و استانداری 
با تغییر کاربری زمین مربوطه در مجاورت ایستگاه پرند موافقت 
کرد، اما قرار شد برای افزایش سرعت در انجام کار، شرکت عمران 
شهر جدید پرند زحمت تبدیل نقدینگی را بکشد و پول نقد در 
اختیار متروی تهران قرار گیرد. در ادامه طی صورتجلسه ای بین 
شرکت  متروی تهران، استانداری و شــرکت عمران شهرهای 
جدید قرار شد تا 750میلیارد تومان منابع مورد نیاز طی امسال 
و سال آینده در اختیار شــهرداری تهران قرار گیرد. امضاها در 
این زمینه در حال تکمیل است و هماهنگی فی مابین به صورت 
نهایی تا پایان بهمن انجام و ان شــاءالله اجرایی خواهد شد. در 
صورت همکاری شــرکت عمران شــهر های جدید، اسفندماه 
امسال نخستین منابع موردنیاز دریافت خواهد شد و ان شاءالله 
طی یک سال آینده قطار به شــهر پرند خواهد رسید.« به گفته 
او، در گام نخست قرار است امسال حدود 200 تا 250میلیارد 
تومان از این اعتبار به صورت نقد تامین شــده و بقیه برای سال 
آینده محقق شود. مدیرعامل شرکت متروی تهران تأکید کرد 
که این بودجه 750میلیارد تومانی فقط برای راه اندازی یک لاین 
متروی پرند بوده و بودجه لازم برای تکمیل 2لاین 2200میلیارد 

تومان می شود.
او همچنین اعلام کرد که ازسرگیری مجدد پروژه در هفته های 
باقیمانده از سال جاری، مشروط به این است که تلاش شرکت 
عمران شهرهای جدید برای تامین نقدی بخشی از هزینه های 
پروژه محقق شود؛ در غیر این صورت با صرف واگذاری زمین، 
فروش آن در مزایده و تبدیل آن بــه پول نقد زمان خاص خود 

را می طلبد.

عدد خبر

بــه هزینــه شــماره گذاری خودروهایی 
که در فرایند نوســازی ناوگان فرسوده 
تاکســی به عنــوان خــودروی جایگزین 
اختصاص می یابند، 3میلیون تومان 
اضافــه شــده اســت. به گفتــه مهــدی 
اســماعیل بگی، مدیرعامــل ســازمان 
تاکسیرانی این کار براساس بخشنامه 
اخیر سازمان امور مالیاتی کشور انجام 
می شــود و فشــار مضاعفــی بــه قشــر 

تاکسیران وارد می کند.

شــهردار منطقــه19، از اجــرای طــرح 
جمع آوری معتادان متجاهــر در نقاط 
پرآســیب و بی دفاع شــهری خبــر داد. 
مهــدی هدایــت گفــت: »در این طرح 
160معتــاد متجاهــری بــا مشــارکت 
کلانتری و پلیس مبارزه بــا مواد مخدر 
در محله خلازیر، حاشیه بزرگراه ها و... 
شناسایی، جذب و به مرکز غربالگری 

منتقل شدند.«

 به مناسبت هشتادمین سالگرد ورود 
مهاجران لهســتانی به ایــران در جنگ 
جهانی دوم، مراسم بزرگداشتی همراه 
با نصب کتیبــه تاریخی در آرامســتان 
دولاب برگــزار می شــود. ســفارت 
لهستان و شــهرداری منطقه14 تهران 
در اجــرای ایــن مراســم و برنامه  هــای 
یکدیگــر  بــا  آن،  همــراه  فرهنگــی 

همکاری خواهند کرد. 

80 سال
میزبانی

160
معتاد متجاهر

3
میلیون تومان

 لایحه الحاق پرونده توافقات فاقد پروانه ساختمانی 
و تمدید دوره فعالیت کارگروه ماده10 مصوبه طرح 
تفصیلی ویژه منطقه22 دیروز در جلســه پارلمان 
شــهری با 14رأی تصویب شــد. به عبارتی دیگر با 
چنین تصمیمی 210پرونده بدون پروانه ساختمانی 
در غرب پایتخت تعیین تکلیف شدند. نتیجه آن هم 
حدود 10هزارمیلیارد تومان آورده مالی طی 18ماه 
خواهد بود. با این حساب، منطقه22 بار دیگر در عرصه 
ساخت و ساز، جان می گیرد و بخش زیادی از پولی که 
از عوارض این پروانه ها حاصل می شود، صرف ایجاد 
و تکمیل سرانه های خدماتی، حمل ونقل همگانی، 
درمانی، آموزشــی و ورزشی این منطقه خواهد شد؛ 
چراکه  هم اکنون از کمبود چنین ســرانه هایی رنج 
می برد و مدیریت شهری با چنین اقدامی، قصد دارد 
یک تیر و 2نشان بزند؛ هم درآمدی از این محدوده با 
ساخت وســاز طبق طرح تفصیلی و پیش بینی شده 
قبلی کسب کند و هم منابع به دست آمده را خرج رفع 
نیازهای منطقه کند. به گزارش همشهری، به گفته 
رئیس کمیســیون معماری و شهرسازی با تصویب 
این لایحه وضعیت 210پرونده تعیین تکلیف شــد 
و مالکان با عمل به تعهدات شان و پرداخت عوارض 
می توانند پروانه دریافت کنند و پیش بینی می شود 
از محل وصول عــوارض این پرونده ها، شــهرداری 
تهران حدود 10هزارمیلیارد تومان درآمد کسب کند. 
مهدی عباســی گفت: »امیدواریم شهرداری تهران 
اهتمامی درخصوص جبران کســری و کمبودهای 
منطقه22 به لحاظ فقر ســرانه ها که شهروندان این 
منطقه از آن رنج می برند را در دســتور کار قرار دهد 

و با هزینه کرد این درآمدها در راستای رفع کمبودها 
گام بردارد.« نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
نیز در جریان بررســی این لایحه گفــت که احقاق 
حقوق مکتسبه دغدغه شورا و شهرداری است. پرویز 
ســروری تصویب این لایحه را افتخاری برای شورا و 
شهرداری انقلابی دانســت و عنوان کرد: »مدیریت 
شهری به پیوســت عدالت، نگاه جدی و پیگیرانه ای 
دارد تا حقی از هیچ کس ضایع نشود. ازاین رو اگرچه 
بررسی تک تک پرونده ها)210پرونده( فشار زیادی 
به مجموعه مدیریت شهری وارد می کند اما موضوع 
با جدیت پیگیــری و در  زمان 18مــاه انجام خواهد 
شد.« حمیدرضا صارمی، معاون معماری و شهرسازی 
شــهردار تهران هم گزارشــی از برگزاری جلسات 
متعدد داد و گفت که در نهایت از میان 225پرونده 
فاقد پروانه، حدود 210پرونده براســاس این لایحه 
تعیین تکلیف می شوند. او عنوان کرد: »جهت سهولت 
کار، پرونده ها براساس تعهدات مالکان برای دریافت 
پروانه طبقه بندی  شده اند. به این شکل که در برخی از 
پرونده ها اقدامات کامل انجام شده، در بعضی اقدامات 
ناقص اســت و در تعدادی هم اصــلا اقدامی صورت 
نگرفته است؛ بنابراین پرونده ها با قرار گرفتن در یکی از 
این طبقه بندی ها بررسی و در راستای تحقق پیوست 

عدالت تعیین تکلیف می شوند.«

جبران کمبود سرانه ها
در جریان بررســی این لایحه، هزینه کرد درآمد 
حاصله از عــوارض 210پرونده)10هزارمیلیارد 
تومان( برای رفع کمبود سرانه ها اعم از آموزشی، 
فرهنگی، خدماتــی و... منطقه22 محل اختلاف 
اعضای پارلمان شــهری بود. محمــد آخوندی، 
حبیب کاشــانی و مهدی بابایــی، بلوکه کردن 
این درآمد در شــهرداری منطقه22 را به صلاح 
ندانستند و خواستار واریز آن به خزانه شهرداری 
شدند تا برای شهر هزینه شود اما مهدی عباسی 
همچنان تأکید داشــت که باید صــرف جبران 
کمبودهای منطقه22 شــود. او گفــت: »اکنون 
250هزار نفــر در این منطقه ســکونت دارند و 
با فقر سرانه ها مواجه هســتند. با تعیین تکلیف 
210پرونــده بیش از 100هزار نفــر به جمیعت 
منطقه اضافه می شوند و براساس طرح تفصیلی 
حدود 500هزار نفر جمعیت بــرای این منطقه 
پیش بینی  شــده اســت که قطعا در این فرایند 
کمبود ســرانه ها تشدید خواهد شــد.« او ادامه 
داد: »همین  الان این منطقه در کشور از کمترین 
سرانه آموزشی)آموزش وپرورش( برخوردار است 
و تصمیم داریم با این لایحه شهر جدیدی ایجاد 
کنیم که می تواند معیار عملکردمان باشد؛ بنابراین 

ضرورت دارد نسبت به تأمین سرانه های مورد نیاز 
این منطقه تدابیری اندیشــیده شود.« در نهایت 
مقرر شد به پیشــنهاد ناصر امانی، درآمد ناشی 
از عــوارض 210پرونده در منطقــه22 به خزانه 
شهرداری واریز و براساس اولویت بندی سرانه ها 

در این منطقه هزینه شود.

نمایندگان شهر  دوستدار سالمند انتخاب شدند
انتخاب نمایندگان برای عضویت در ســتاد شهر 
دوســتدار سالمند دســتور جلســه دیگر دیروز 
پارلمان شهری بود که رئیس کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی در تشریح ضرورت انتخاب نمایندگان 
گفت: »با توجه  به نیازمندی های جامعه سالمندان 
و ضرورت فراهم کردن و تسهیل شرایط و امکانات 
مناسب برای این قشــر از جامعه، مصوبه ای سال 
91توسط شورای سوم شهر تهران با عنوان »شهر 
دوستدار ســالمند«، تصویب شــد. براساس این 
مصوبه شــهرداری تهران موظف است اقداماتی 
ازجمله نظارت بهینه بر اجرای استانداردها جهت 
مناسب سازی  معابر و اماکن عمومی و خصوصی 
انجام دهــد.«  نرگــس معدنی پــور تأکید کرد: 
»باید برای اجرای صحیح این مصوبه، یک ســتاد 
شهر دوستدار سالمند تشکیل شــود که 3نفر از 
کارشناسان متخصص در مسائل و حوزه سالمندی 
به پیشــنهاد کمیســیون فرهنگی و اجتماعی 
باید در آن عضو باشــند. ازاین رو وحید راشــدی 
)استادیار سالمندشناسی و هیأت علمی دانشگاه 
علوم پزشــکی(، ایوب نافعی )دکتری سلامت و 
رفاه اجتماعی( و اردشــیر آل عوض )از پرســنل 
شــهرداری( برای عضویت از ســوی کمیسیون 
فرهنگی و اجتماعی شــورای شهر تهران معرفی 

می شوند.« 

زینب زینال زادهگزارش
خبرنگار

 مهدی بابایی
رئیس کمیته ایمنی

برخی موارد ثبت شده در سامانه1۳۷ جزو موارد فوریتی هستند و 
اولویت ویژه با پیام هایی است که به ایمنی شهروندان مربوط می شود. 
حادثه سقوط درخت که در خیابان امام خمینی رخ داد برخلاف ثبت 
درخواست در ســامانه1۳۷ مورد توجه قرار نگرفته و ضرورت دارد 

شهرداری موضوع را پیگیری کند.

 مهدی اقراریان 
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی

اقدام قوه قضاییه در حوزه آزادســازی حریم سواحل و رودخانه ها 
بازخوردهای خوبی داشته است و امیدوارم این مسیر به حریم شهر 
تهران هم تسری پیدا کند. همچنین از شهرداری تهران تقاضا داریم 
تا گزارشی از مقابله با تخلفاتی که در حوزه حریم صورت می گیرد، 

به شورا ارائه دهد.

 ناصر امانی
 عضو کمیسیون برنامه و بودجه

خانه شــهرداران در اقدســیه معماری منحصربه فردی داشت که 
متأسفانه در دوره گذشته توسط شــهرداری تهران فروخته شد 
و برخلاف اینکه اعضای شــورای پنجم مدام از شفافیت صحبت 
می کردند اما مشخص نیســت این خانه با چه قیمتی و به چه کسی 

فروخته شده است.

 ساماندهی خیابان
 و میدان آزادی

در راستای طرح تحول در نگهداشت شهر، شهردار 
منطقه9 به همراه مدیران شهری با بازدید میدانی 
از ورودی غربی پایتخــت، 512معضل در محور 
اصلی راهپیمایــی 22بهمن واقــع در خیابان و 
میدان آزادی را شناســایی و دســتور رسیدگی 
را صادر کــرد. به گزارش همشــهری، با توجه به 
مراسم دهه فجر و در پیش بودن یوم الله 22بهمن 
و همچنیــن روزهای منتهــی به پایان ســال 
محمدجواد خسروی شــهردار منطقه به همراه 
مدیران شــهری طی بازدیدهای میدانی متوالی 
از میدان آزادی و محور خیابــان 512معضل را 
شناسایی کردند و دستور رسیدگی فوری صادر 
شــد. همچنین وحیدرضا محمدی، شــهردار 
منطقه 22 نیز از نورافشــانی دریاچه شــهدای 
خلیج فارس در شــب یوم الله 22 بهمن خبر داد 
و گفت: برنامه های گوناگونی در چهل و سومین 
ســالگرد پیروزی شــکوهمند انقلاب اسلامی 
توسط شــهرداری منطقه 22 به اجرا در خواهد 
آمد، یکی از این برنامه ها جشن کاروان نور است 
که معاونت امور اجتماعــی و فرهنگی منطقه با 
فراهم کردن خودرویی اقدام به پخش سرودهای 
حماسی و ملی در معابر شهری منطقه به شکل 
زنده و آهنگ های ضبط شــده می کند. اجرای 
نورپردازی سه بعُدی )ویدئومپینگ( به مناسبت 
چهل و سومین ســالگرد بزرگداشــت پیروزی 
انقلاب اسلامی ایران در میادین منطقه 3 از دیگر 

برنامه های دهه فجر است.

 خبر

مهدی اسماعیل پور
خبرنگار
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تازه ترین آمارها از شــاخص های 

منتخب اقتصاد ایران در ماه های گزارش
سپری شــده از سال 1400نشان 
می دهد اقتصاد ایران بر سر دوراهی سختی قرار 
دارد؛ هرچند ســازمان برنامه و بانک مرکزی از 
بهبود شــرایط اقتصــادی در ســال آینده خبر 
می دهند، اما شــرط تحقق وعده هــا و به نتیجه 
نشستن برنامه ها را باید در ریشه یابی مشکلات و 
چالش ها جست وجو کرد؛ ازجمله اینکه شاخص ها 
و متغیرهای پولی با وجود تلاش ســخت دولت، 
همچنان مطلوب نیست و بیم آن می رود سیاست 
مهار تورم در نتیجه بودجه به شدت انبساطی سال 
آینده که در حال تصویب در کمیســیون تلفیق 
بودجه مجلس اســت، با ابهام جدی مواجه شود. 
همین چالش باعث شــده هم ســازمان برنامه و 
بودجه و هم بانک مرکزی به صراحت به مجلس 
پیام بدهند که بودجه ای با کسری تراز عملیاتی 
شــدید و ناتراز بین منابع و مصــارف را تصویب 

نکنند.

اومیکرون را جدی بگیرید
حمله موج ششــم ویروس کرونا این بار با سویه 
اومیکرون البته باعث تخریب اقتصاد ایران به ویژه 
بخش تازه  احیا شــده خدمات خواهد شــد؛ به 
همین دلیل نخستین اولویت دولت سیدابراهیم 
رئیسی باید این باشد که با اجرای فرمان رهبری و 
سرعت دادن به واکسیناسیون جلوی تعطیل شدن 
کسب وکارها و اعمال محدودیت های قرنطینه ای 
را بگیــرد و اجازه ندهد وضع بخــش خدمات، با 
ســهم 50درصدی از کیک اقتصاد ایران، دوباره 
اورژانســی شــود. آخرین آمارها نشان می دهد 
135میلیون دوز واکسن کرونا تا 17بهمن امسال 
تزریق شده که 61میلیون نفر دوز اول، 54میلیون 
نفــر دوز دوم و فقط 19میلیون نفر دوز ســوم را 

دریافت کرده اند.
 2.4برابر شدن میانگین فوتی های روزانه کرونایی 
و دوبرابر شدن مبتلایان روزانه در هفته های اخیر 
نشــان می دهد زنگ خطر کرونا برای اقتصاد به 
صدا درآمده؛ زیرا اگر مردم اصول توصیه شــده 

بهداشتی ازجمله تزریق واکسن را جدی نگیرند و 
رنگ شهرها قرمز شود، دولت ناخواسته به سمت 
اعمال محدودیت های شدید گام برمی دارد که آثار 
آن بر افت شاخص رشد اقتصادی در ماه های آینده 

نمایان خواهد شد.

رشد اقتصاد؛ از  رؤیا تا واقعیت
دولت مصمم اســت رشــد اقتصادی ایــران در 
ســال آینده را به 8درصد برســاند، اما دست کم 
برآوردهای 2نهاد بین المللی و یک نهاد تحقیقاتی 
داخلی نشان می دهد این رشد محقق نمی شود. 
بانک جهانی می گوید رشــد اقتصــادی ایران از 
3.4درصد در سال 2020به 3.1درصد می رسد 
و صندوق بین المللی پول هم گزارش داده رشد 
اقتصاد ایران از 3.4درصد سال 2020به 2.5درصد 

در سال 2021می رسد. 
به گزارش همشــهری، نکتــه نگران کننده این 
اســت که هر دو نهاد پیش بینی کرده اند رشــد 
اقتصاد ایــران در ســال های 2022و 2023هم 
کمتر می شود. تخمین مرکز پژوهش های مجلس 
هم هرچند از رشد 2.8درصدی اقتصاد حکایت 
دارد، اما این رقم با هدف 8درصدی ســال آینده 

فاصله دارد.

موتور تورم را سریع خاموش کنید
چالش دیگــر دولت در ســال آینده نــرخ تورم 
بالاســت. این پیش فرض که نرخ تورم در ســال 
آینده به محدوده 20درصد برســد، بسیار دور از 
انتظار خواهد بود. در آذرماه امســال ایران پس 
از آرژانتین با نرخ تورم ســالانه 48.4درصد، در 
رتبه دوم بین کشــورهای منتخب شامل ترکیه، 
پاکستان، برزیل، روسیه، عراق، مکزیک، لهستان، 
هند، آمریکا، آفریقای جنوبی، شیلی، عربستان، 
اندونزی و حتی چین قرار داشته است. برآوردها 
نشــان می دهد در ســال 2021نرخ تورم ایران 
6.8برابر تورم عراق، 4.9برابر تورم پاکســتان و 

3.5برابر تورم ترکیه بوده است.
هرچند دولت سیزدهم تلاش کرده جلوی رشد 
پایه پولی و افزایش نرخ تــورم را بگیرد، اما روند 
رشد نقدینگی و پایه پولی نشان می دهد همچنان 
موتور اصلی تورم روشــن اســت؛ به گونه ای که 
بانک مرکزی می گوید: در 9ماه امسال 952هزار 
میلیارد تومــان بر حجم نقدینگی افزوده شــده 
که نسبت به مدت مشــابه سال قبل 27.4درصد 
رشد کرده و افزون بر این سهم پایه پولی از رشد 
27.4درصدی نقدینگی، 22.7واحد درصد بوده 
است. در 9ماه امســال 102هزار میلیارد تومان 

پول پرقدرت و تورم آفرین چاپ و تزریق شــده 
است. البته هرچند روند نرخ رشد نقدینگی و پایه 
پولی در ماه های اخیر از کاهشی شدن رشد پایه 
پولی و اســتمرار روند کاهشی نقدینگی حکایت 
دارد، اما در مقایسه نقطه به نقطه ، وضع متفاوت 
است؛ به گونه ای که نرخ رشــد نقدینگی در آذر 
98براساس اعلام بانک مرکزی 28.4درصد، در 
آذر سال گذشته 38.3درصد و در آذرماه امسال 
41.4درصد و نرخ رشد پایه پولی هم در آذر سال 
98نیز 28.4درصد، آذر سال گذشته 29.7درصد 

و آذرماه امسال 37.6درصد بوده است.

امید به رونق تجارت خارجی
یکی از نشــانه های مثبت در اقتصاد ایران بهبود 
وضعیت تجارت کالایی در 10ماه امســال است؛ 
به گونه ای که حجــم صادرات بــدون نفت خام 
38.8میلیارد دلار برآورد شــده که بیانگر بهبود 
نســبی تمامی متغیرهــای تجاری اســت؛ زیرا 
نسبت به مدت مشابه سال قبل صادرات کالاهای 
غیرنفتی ایران 48.5درصد قد کشیده است. البته 
در همین مدت 41.5میلیارد دلار کالا وارد کشور 
شــده و تراز تجاری همچنان منفی 2.7میلیارد 

دلار برآورد می شود.
تنوع دادن به شــرکای صادراتی ایران در ســال 
آینده یک ضــرورت به حســاب می آیــد؛ زیرا 
66درصد از کل صادرات غیرنفتی ایران در 10ماه 
گذشــته به 5کشــور چین، ترکیه، عراق، هند و 
اندونزی اختصاص داشــته و صــادرات ایران به 
ترکیه 121درصــد، اندونــزی 93درصد، چین 
57درصد، هند 57درصد و عراق 14درصد بیشتر 
از 10ماه سال گذشته بوده است. در مقابل میزان 
صادرات ایران به 7کشــور ازجمله افغانســتان، 
ونزوئلا، هنگ کنگ، ســنگاپور، کامرون و حتی 
قطر و اردن افت کرده است که کاهش 19.2درصد 
حجم صادرات ایران به افغانستان در پی تحولات 
سیاســی و تغییر ســاختار قدرت در این کشور 
قابل توجیه اســت، اما اینکه چرا حجم صادرات 
غیرنفتی ایران به قطــر 12.6درصد افت کرده، 

جای تحلیل دارد.

اقتصاد ایران بر سر دوراهی
همشهری پیامدهای اوج گیری اومیکرون، پایه پولی و نقدینگی را تحلیل می کند

انقلاب در امنیت غذایی
کارنامه 43ســاله انقلاب اسلامی در حوزه 

کارنامه 
انقلاب

امنیــت غذایی نشــان می دهد بــا وجود 
تحریم ها و خشکسالی ها و تنگناهای مالی، 

از وابستگی به خارج کاسته شده است. 
سیاست رســمی جمهوری اســلامی به طور خاص قطع 

وابســتگی در محصولات کشــاورزی و غذایــی به دیگر 
کشــورها بوده اســت تا جایی که مقام معظم رهبری در 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی به صراحت بر 2اصل 
تأکید داشته اند: نخســت افزایش تولید داخلی نهاده ها و 
کالاهای اساسی )به ویژه در اقلام وارداتی( و اولویت دادن 

به تولید محصولات و خدمات راهبــردی و ایجاد تنوع در 
مبادی تأمین کالاهای وارداتی با هدف کاهش وابستگی به 
کشورهای محدود و خاص و دوم تأمین امنیت غذا و درمان 
و ایجاد ذخایر راهبردی با تأکیــد بر افزایش کمی و کیفی 

تولید )مواداولیه و کالا(.

مسکن

 چک بی محل 
در وجه نهضت ملی مسکن

کمیسیون تلفیق بودجه 1401 با هدف حمایت از 
ساخت مسکن در سال آینده، به افزایش 11درصدی 

تسهیلات جهش تولید مسکن حکم داد

در جریان بررسی جزئیات لایحه پیشنهادی دولت برای بودجه 
سال 1401در کمیسیون تلفیق، اعضای این کمیسیون موافقت 
کردند در حمایت از تولید مسکن در سال آینده و قانون جهش 
تولید مسکن، تسهیلات تکلیفی موضوع این قانون از 360هزار 
میلیارد تومان به 400هزار میلیارد تومان )11درصد( افزایش 

پیدا کند.
به گزارش همشــهری، طبق مفاد قانون جهش تولید مسکن، 
بانک ها مکلف هستند در سال  جاری 360هزار میلیارد تومان 
تسهیلات با نرخ مصوب و با سررسید 20ســاله به متقاضیان 

نهضت ملی مسکن پرداخت کنند.
 براساس این قانون، رقم این تســهیلات در سال آینده نیز به 
حوالی 385هزار میلیارد تومان می رســد که حالا کمیسیون 
تلفیق نیز می خواهد 15هزار میلیــارد تومان دیگر به این رقم 
اضافه کند؛ این در حالی است که کمتر از 40روز به پایان سال 
1400باقی  مانده و هنوز به نظر نمی رسد مبلغ قابل توجهی از 
تسهیلات مصوب امســال برای نهضت ملی مسکن پرداخت 
شده باشد. از سوی دیگر، بالا بردن سهم این تسهیلات از منابع 
بانکی، عملًا دست دولت را در سایر سیاست ها مانند وام ازدواج، 
وام فرزندآوری، سرمایه گذاری برای توسعه صنعتی و...که روی 
منابع بانک ها حســاب باز کرده، با مشکل مواجه خواهد کرد و 
دوباره این سؤال مطرح خواهد شد که آیا چک های کشیده شده 

برای این تسهیلات تکلیفی وصول می شود؟

نگاه قانونگذار به صندوق بانک ها
در ماده 4قانون جهش تولید مســکن مصوب 1400، بانک ها 
و مؤسســات اعتباری غیربانکی مکلف اند حداقل 20درصد از 
تغییرات مانده تسهیلات پرداختی نظام بانکی در هر سال را با 
نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص 
دهند؛ به صورتــی که در ســال اول اجرای قانــون از حداقل 
360هزار میلیارد تومان تســهیلات بــرای واحدهای موضوع 
این قانون کمتر نباشد و برای سال های آینده نیز حداقل منابع 
تسهیلاتی مذکور با افزایش سهم تعیین شده )20درصد( مطابق 

با نرخ تورم سالانه افزایش یابد.
بر این اساس در ســال  جاری، بانک ها باید 360هزار میلیارد 
تومان تسهیلات به نهضت ملی مسکن پرداخت کنند و در سال 
آینده نیز با فرض نرخ تورم حدود 30درصد در سال 1401، باید 
سهم این تســهیلات به حدود 26درصد برسد که با احتساب 
غیرجاری شدن 360هزار میلیارد تومان از تسهیلات بانک ها 
در سال  جاری، مبلغ تســهیلات تکلیفی نهضت ملی مسکن 
در سال آینده، 385هزار میلیارد تومان خواهد بود. البته با نظر 
کمیسیون تلفیق مقرر شــده این مبلغ 15هزار میلیارد تومان 
دیگر افزایش پیدا کند و به 400هزار میلیارد تومان در ســال 
آینده برسد. این در حالی اســت که حتی بانک مسکن با سهم 
17.5درصدی از تکلیف پرداخت تسهیلات 360هزار میلیارد 
تومانی به نهضت ملی مســکن نتوانسته مبلغ قابل  توجهی در 

این سرفصل پرداخت کند. 
طبق اظهارات اخیر مدیرعامل بانک مســکن، در طرح اقدام 
ملی مسکن که طبق قانون در نهضت ملی مسکن ادغام شده 
است، 280 هزار نفر از متقاضیان واجد شرایط 12 هزار میلیارد 
تومان آورده نقدی نزد این بانک سپرده کرده اند که از این محل 
6.8هزار میلیارد تومان به پروژه ها تزریق شده و 980 میلیارد 
تومان نیز از منابع بانک بــرای اجرای پروژه ها اختصاص یافته 
است. با این حساب، بانک مســکن با تکلیف پرداخت 63هزار 
میلیارد تومان تسهیلات به نهضت ملی مسکن در سال1400، 

فقط توانسته 1.5درصد از تعهدات خود را ایفا کند. 
البته یکی از دلایل پرداخت نشــدن تسهیلات، مربوط به اجرا 
نشدن پروژه هاست که باعث شــده حتی آورده متقاضیان نیز 
در بانک رســوب کند، اما از منظر کلان، چنانچه همه پروژه ها 
با شرایط مساعد اقتصادی احداث شوند، باز هم نظام بانکی با 
مسائل بزرگی در تأمین تسهیلات موضوع قانون جهش تولید 
مسکن روبه رو خواهد بود زیرا ناچار است به ازای افزایش سهم 
تسهیلات مسکن، از سهم تسهیلات سایر حوزه های اقتصادی 
کسر کند؛ درحالی که بخش قابل  توجهی از این تسهیلات فقط 
به واسطه امهال سالانه در سرفصل تسهیلات جاری قرار گرفته 
و حذف آنها به معنای فشــار به بخش هــای صنعت و معدن، 

بازرگانی، خدمات و شاید وام های خرد خواهد بود.

چهره روز

بازی تکراری
  خبر: با شــیوع ســویه جدید کرونا صحبت از 
اعمال ظرفیت مسافرگیری 60 درصدی در سفرهای 
هوایی به میان آمده است. میراکبر رضوی، سخنگوی 
ســازمان هواپیمایی می گویــد: درصورت کاهش 
پذیرش مسافر تا 60 درصد ظرفیت هواپیما، هیچ 
افزایش قیمتی روی بلیت ها صورت نخواهد گرفت. 
اما رسانه ها از بی خبری یا بی توجهی ایرلاین ها به این 
مصوبه و تکرار افزایش قیمت بلیت هواپیما و استمرار 

بی نظمی در قیمت گذاری بلیت خبر می دهند.
  نقد: بلیــت هواپیما نه از کالاهــای ضروری و 
اساسی است که نیازمند سرکوب قیمت و پرداخت 
یارانه برای رفاه مردم باشــد. نه خدمتی اســت که 
بزرگی جامعه مصرف کننــدگان آن، قیمت گذاری 
سخت گیرانه دولتی را ناگزیر کند. اما در مواقعی نظیر 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی برای قطع زنجیره 
شیوع کرونا ماجرا چیز دیگری اســت و این حوزه 
باید کاملًا گوش به فرمان متولیان امر باشد. این در 
حالی است که در ســال های متمادی، گرچه رفتار 
ظاهری سیاستگذاران صنعت حمل ونقل در مواجهه 
با این حوزه کاملًا همه جانبه و با نگاه دستوری بوده 
اما عملًا اغلب فعالان صنعــت هوایی بی تفاوت  به 
امرونهی سیاستگذار، ســرگرم رفتاری هستند که 
منافع شخصی آنها ایجاب می کند. در این شرایط، 
نه در رعایت محدودیت 60درصدی و نه در عمل به 
مصوبات قیمت بلیت، شرکت های هواپیمایی و دفاتر 
وابسته به آنها به حرف سیاستگذار گوش نمی دهند 
و مردم به بازیگران یک بازی تکراری تبدیل شده اند. 
به نظر می رسد، متولیان صنعت حمل ونقل هوایی 
یک بار برای همیشــه باید تکلیف خود را در مورد 
شیوه برخورد، سیاستگذاری و نظارت بر حمل ونقل 
هوایی روشن کنند و اجازه ندهند مردم بین حرف 

سیاستگذار و عمل مجریان سرگردان بمانند. 

نقد خبر

چالش جذب تسهیلات بانکی
نخســتین موضوعی که کارشناسان در مواجهه 
با مکلف شدن نظام بانکی به پرداخت تسهیلات 
کلان به نهضت ملی مطرح می کنند، اثر پرداخت 
این تسهیلات بر سایر بخش های اقتصادی است، 
اما از آنجایی  که نهضت ملی مسکن یک طرح کلان 
ملی با هدفی آرمانی است و قانونگذار به  موازات 
تعیین تســهیلات تکلیفی، تمهیداتی نیز برای 
نظارت بر توزیع منابع بانکی و بازگشت تسهیلات 
می اندیشد، می توان این دغدغه کارشناسی را در 
رتبه دوم اهمیت قرار داد؛ چرا که جامعه هدف در 
نهضت ملی مسکن، اقشار کم درآمد و متقاضیانی 
هستند که قادر به خرید مسکن مورد نیاز خود از 
بازار نیستند و بخش عمده این افراد در شرایط 
فعلی اقتصاد ایران که به کاهش شدید قدرت خرید 
درآمد مردم منجر شده، قادر به استفاده از این 
تسهیلات نخواهند بود. به زعم کارشناسان یا فرض 
استمرار شرایط موجود یا از تقاضای دریافت وام 
منصرف می شوند یا درصورت دریافت تسهیلات 

از عهده بازپرداخت اقساط برنمی آیند. 
در این میان دولــت درنظر دارد یارانه ســود 
قابل توجهی به 3 دهک پایین جامعه پرداخت کند 
که مبلغ اقساط ماهانه آنها را تا نصف رقم معمول 
کاهش خواهد داد، اما باز هم این خانوارها باید در 
ازای دریافت تسهیلات کلان نهضت ملی مسکن، 
ماهانه رقمی در حدود یک حقوق پایه قانون کار 
یا حتی ارقامی بالاتــر بپردازند. این وضعیت، از 
یک سو به نافرجامی نهضت ملی مسکن می انجامد 
و از ســوی دیگر بانک هایی را که به نظر می رسد 
هیچ تمایلی به پرداخت این تســهیلات کلان 
ندارند، ترغیب می کند تا به هر شیوه ای از زیر بار 

مسئولیت خود شانه خالی کنند.
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موازی کاری نفرمایید
رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه1401 مجلس 
می گوید: اعضای این کمیسیون برای ایجاد شفافیت و جلوگیری 
از بروز فساد در حوزه پرداخت تسهیلات و وام های کلان توسط 
بانک ها با انتشــار اســامی و میزان وام  های کلان در سامانه ای 

شفاف و در معرض دید عموم موافقت کردند.
آنچه لازم است که این نماینده مجلس و دیگر همکارانشان در 
خانه ملت بدانند، این است که تصویب یک مقرره قانونی در قالب 
قانون یکساله بودجه توجیه ندارد و باعث بروز نوعی موازی کاری 
با مقررات حاکم بر افشای اطلاعات بانکی خواهد شد؛ چنان که 
بارها بانک مرکزی اعلام کرده اطلاعات گیرندگان تســهیلات 
کلان و افراد مرتبط بــا بانک ها درصورت های مالی منتشــر 
می شود. حال باید از نمایندگان پرســید الزام بانک ها در قالب 
یک قانون یکساله با چه هدفی صورت می گیرد؟ آیا بهتر نیست 
مجلس برای افزایش شفافیت در نظام بانکی ازجمله در ارتباط با 
تسهیلات کلان با بانک مرکزی مشورت کند تا سازوکاری دقیق 

و غیرقابل تفسیر طراحی و به اجرا گذاشته شود؟
به نظر می رسد برای انتشار وضعیت پرداخت تسهیلات کلان 
خلأ قانونی وجود ندارد و بیشتر مشکل در اجرای قانون است. 
از این رو مجلس می تواند به جای وضع یــک قانون موازی، به 
وظیفه نظارتی اش عمل کند و از بانک مرکزی بخواهد تا اجرای 
قانون را پیگیری کند. در این صورت احتمال افزایش شفافیت 
در نظام بانکی تقویت می شود و وقتی سامانه کدال وجود دارد، 
قانون هم داریم، تصویب یک قانون  یا ســامانه های موازی تنها 
باعث هدردادن منابع خواهد شد. افزون بر این، استانداردهای 
بین المللی حاکم بر بازارهــای مالی ازجمله بازار پول، می تواند 
به دولت و مجلس برای افزایش شــفافیت بانکی کمک کند و 
به تصویب قانون جدید نیازی نیســت مگر اینکه مجلس هدف 

دیگری داشته باشد.

1357تولید غلات
1400

8میلیون و 474هزار تن
22میلیون و 809هزار تن

1357تولید محصولات باغی
1400

3.5میلیون تن
24.4میلیون تن

1357تولید دام و طیور
1400

3.5میلیون تن
15.7میلیون تن

1357تولید محصولات زراعی
1400

20میلیون تن
91.7میلیون تن

1357تولید شیلات و آبزیان
1400

50هزار تن
1.5میلیون تن

سهم بخش کشاورزی 
از تولید ناخالص داخلی

1357
1400

9 درصد
15 درصد

حجم: 4229همت
رشد: 27.4درصد

مقدار افزایش: 952همت

نقدینگی

حجم: 561همت
رشد: 22.2درصد

مقدار افزایش: 102همت

پایه پولی 

سهم دولت ها از پایه پولی

سهم دولت ها از نقدینگی

58همت

445همت

44همت

507همت

تغییرات پایه پولی و نقدینگی در پایان آذر 1400)همت=هزارمیلیارد تومان(

میزان افزایش پایه پولی و نقدینگی در 9ماه نخست 1400 در 2 دولت
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کوکورو 

ژاپنی ها معماری شان را در ستایش سایه ها و همه 
حضور حاصل از تلاقی نور و تاریکی فرم داده اند؛ 
آن فضای محو، مات، نیمه جان و قابل تعمق. گویی 
قرار است چیزی ندیدنی را با راندنش به قلمروی 
سایه ها، بیشتر و بهتر ببینند. نوعی نفوذ به اعماق 
اشــیاء، چیزها، هیچ ها. ادبیات و سینمای ژاپن 
هم همواره در همین مسیر بوده است؛ از ناتسومه 
سوسه کی، یاســوناری کاواباتا، یاسوجیزو اوزو و 
کنجی میزوگوچی تا کوبوآبه، هاروکی موراکامی 
و کیوشــی کوراساوا. اگر ســینمای ژاپن عموما 
در حال تصویر کردن فضــای میان چیزها بوده، 
ادبیات مدرنش به سردمداری ناتسومه سوسه کی، 
به ژرفای چیزها نظر داشته است. کتاب »کوکورو« 
که در نامش، »قلب چیزها« نهفته است، یکی از 
پیشــقراولان به ادبیات درآوردن وضعیتی است 
که می توان حرکــت ژاپــن از دوران  میجی به 
تایشــو تعبیرش کرد. دوران میجی که از حیث 
بازگرداندن قدرت به ســاحت مطلقه امپراتور، 
آن هم با هدف مدرن کردن یک کشــور، یکی از 
عجیب ترین تجربه های سیاسی – اجتماعی دو 
سده  تاریخی گذشته جهان است، موجب تغییراتی 
اساسی در ذهن و زبان انســان ژاپنی شد. دوران 
تایشو ادامه دســتاوردهای میجی بود ولی بدون 
الزام به حفظ بنیان های فکری ژاپنی و به همین 
دلیل بود که عموم تربیت شــدگان زمانه میجی 

تاب تحمل زمانه تایشو را نداشتند.
نشــر برج رمان »کوکورو« نوشــته »ناتســومه 
سوســه کی« را با ترجمه قــدرت الله ذاکری در 
240صفحه، به بهــای 75هزار تومان منتشــر 

کرده است.

رمان تاریخی

املاک رابینسون 
داستان های حامد حبیبی گاهی به یک قطعه شعر می ماند؛ 
پر از تصویر آدم ها و مکان هایی محو. انگار نویسنده از پشت 
شیشه ای بخارگرفته به جهان می نگرد و خواننده را با خود 
همراه می کند تا بــا آنچه پیش از این از کنارش به آســانی 
گذشــته روبه رو شــود. گاهی فضایی ملتهب و کابوس وار 
خلق می شود که از واقعیت های روزمره زندگی جدا نیست؛ 
درست مثل رؤیایی که اتفاق وحشتناکی در آن نمی افتد، اما 

حضور در آن موقعیت دلهره آور است.
حبیبی قهرمان قصه و خواننده اش را میان واقعیت و رؤیا در 
جهانی کژومژ رها می کند. همه آنچه روایت می شود، آنچه از 
دید راوی و شخصیت دیده می شود، این فضای کج و معوج 
آن چیزی است که انسان زیســته در این عصر، ناخواسته، 
به آن مبتلاست؛ آن رنجی که تنها ادبیات توانایی نمود آن 
را دارد. این داســتان ها جلوه هایی از جهان امروزند که نه 
می توان گفت رئالیسم محض اند و نه می توان آنها را ذیل ژانر 
دیگری دسته بندی کرد. جهانی که نویسنده ساخته هرچند 
پر از خشم، نقص، کجی و کاستی است، همان امر واقع و از 
جادررفتگی جهانی است که حقیقت زیر پوست این زندگی 

را نمایان می کند.
»املاک رابینسون« مجموعه داســتانی شامل 10داستان 
کوتاه نوشته حامد حبیبی اســت. انتشارات هیلا به تازگی 
این مجموعه داستان 79صفحه ای را به بهای 25هزار تومان 

منتشر کرده است.

داستان کوتاه

سیاست

سیاست خارجی افغانستان

کتاب حاضر اثری موثق، روشــمند، موجــز و جامع درباره 
سیاســت و روابط خارجی افغانســتان در صدســاله اخیر 
است. نویســنده، دکتر محسن مدیرشــانه چی، از معدود 
صاحب نظران عرصه افغانستان شناســی است که علاوه بر 
تحقیق و نگارش آثاری در این حــوزه، تدریس موضوعاتی 
از این دست را در دانشگاه های ایران و افغانستان عهده دار 
است و از این رو اثر حاضر را می توان چکیده و ماحصل سال ها 
پژوهش و تدریس وی به شمار آورد. در این اثر پس از بیان 
برخی مباحث نظری درباره سیاست خارجی و اشاره ای در 
هر مورد در انطباق آن با سیاســت خارجی افغانستان، سیر 
سیاست خارجی این کشور در صد ســال اخیرکه طی آن 
افغانستان با کسب یا استرداد استقلال به تنظیم و پیشبرد 
سیاست خارجی خود پرداخته، بررسی شده است. معرفی 
مختصر پادشاهان یا رؤســای جمهوری افغانستان، اصول 
کلی و رویکردها و راهکارهای شــاخص سیاست خارجی و 
مهم ترین حوادث و وقایع حیطه سیاست خارجی هر دوره، 
ازجمله نکاتی اســت که در این اثر مورد نظر نویسنده قرار 
گرفته است. همچنین نویسنده کتاب، در بررسی و معرفی 
سیاست خارجی هر دوره بالضروره از وزرای خارجه آن دوره 
در مقام سکانداران و مجریان سیاست خارجی و احیاناً برخی 
دیگر از دیپلمات ها و دست اندرکاران مؤثر سیاست خارجی 

یاد کرده است.
انتشارات نگاه به تازگی این کتاب 154صفحه ای را به بهای 

55هزار تومان منتشر کرده است.

جناب اردشیر زاهدی. شما حدوداً چند 
ماهی از عرصه اظهارنظر سیاسی و تاریخی دور بودید. 
ماجرا از چه قرار بود؟ ظاهرا برایتان اتفاقی افتاده بود؟ 
درود بر شما و همه کســانی که گفت وگوی ما را می شنوند 
یا می خوانند. واقعیت این است که من دچار همین بیماری 
کووید شدم و با وضعیت بدی، حدود 68روز در بیمارستان 
بستری بودم. متأسفانه علاوه بر این بیماری، ذات الریه هم 
گرفتم و همین موجب شــد، تا مدت مداوایم طولانی شود. 
به هر حال در طول زندگی ام، عادت کرده ام که با مشکلات 
فراوان مبارزه کنم. با سرطان هم مبارزه کردم و خدا خواسته 
است که تا امروز که 92سال دارم، زنده باشم و از این بابت، 
پروردگار را شکر می کنم. الان هم روی ویلچر هستم و تقریباً 
نخستین گفت وگویی است، که بعد از این مدت دارم انجام 

می دهم.
ظاهراً شــما در دوران اوج گیری کرونا، 
تلاشــی هم برای ارسال واکســن به ایران کردید. 

داستان از چه قرار بود؟ 
من علاقه ای به بازگویی این مطلب ندارم. هرچه انجام دادم، 
وظیفه ام بود و بر اثر علاقه به وطن و هموطنانم انجام داده ام. 
ما دوستانی در سوئیس داشتیم که از قدیم به ایرانی ها علاقه 
داشــتند. تلاش کردیم که از آن طریــق، بتوانیم تعدادی 
واکسن، تحویل نمایندگی ایران بدهیم. باز هم عرض می کنم 

که کار قابل و مهمی نبوده و وظیفه هر ایرانی است.
در دورانی که در بیمارستان بودید، دولت 
دونالد ترامپ با رأی مردم آمریکا کنار رفت و دولت جو 
بایدن، زمام امور را در دست گرفت. با توجه به شناخت 
شما از این دو شخصیت، ارزیابی تان از شرایط کنونی و 

مناسبات ایران و آمریکا چیست؟ 
من بایدن را بیش از 50سال است که می شناسم؛ هم خودش 
و هم همسرش را و طبیعی است که به دلایل مختلف، او را 
بر ترامپ ترجیح بدهم. در طول مدت این آشنایی، او خود 
را علاقه مند به حقوق بشــر و آزادی نشان داده است. با این 
همه افراد در شــرایط حال زندگی می کنند و شاید نتوانند 
خصوصیات خودشان را در دوره مسئولیت هم حفظ کنند؛ 
به همین دلیــل نمی دانم که او چگونه عمــل خواهد کرد، 
اما امیدوارم که این اتفاق و تغییر به نفع ایران تمام شــود و 
گفت وگوهایی که بین دوطرف جاری اســت، به یک توافق 
مرضی الطرفین برسد. چه در دورانی که مسئولیت داشتم 
و چه در 43سال اخیر که در خارج از کشور هستم، همواره 
معتقد بوده ام که هم غرب به ایران احتیاج دارد و هم ایران 
به غرب. چون دنیا به گونه ای اســت که کشورها نمی توانند 
با یکدیگر بی ارتباط باشند؛ مخصوصاً روی این نکته تأکید 
می کنم که غرب به ایران نیــاز دارد. منابع طبیعی ایران از 
قبیل نفت، گاز، مس و امثالهم به کنار، بزرگ ترین سرمایه 
ایران، مردم این کشور هستند. شرایط با زمانی که امثال من 
مسئولیت داشتیم، خیلی فرق کرده اســت. الان در ایران، 
اکثر مردم باسواد هستند. حدود 40میلیون دانشگاه رفته 
داریم. زنان بسیار باسواد و توانمندی داریم. واقعاً الان بعضی 
از ایرانی ها را که می بینم یا تلفنــی با آنها صحبت می کنم، 
احساس می کنم که آنها، انگلیسی را بهتر از من که سال ها در 
خارج بوده و مسئولیت دیپلماتیک داشته ام، حرف می زنند. 
من واقعاً به همه اینها، افتخار می کنم و به همین دلیل هم 
هست که در سال های اخیر، هیچ توهینی را به ایران، مردم 
ایران و حتی حکومت ایران نپذیرفته ام؛ چون این مردم نیاز به 
قیم و تعیین تکلیف کننده، آن هم از بیرون، مخصوصاً از سوی 
دولت هایی که سوابق بدی هم با ایران دارند )مثل انگلیسی ها( 
ندارند. به هر حــال خود مردم ایران، یــک ظرفیت بزرگ 
هستند و استعداد پیشرفت زیادی دارند و این ترقی با توجه به 
توانمندی هایی که دارند، حتماً اتفاق خواهد افتاد. آنها هیچ 
کمتر از منابع نفت و گاز نیستند؛ به همین دلیل غربی ها هم 
اگر عاقل باشند، به چنین مردم و ظرفیت های ایران نیاز دارند 
و این توافق هم، موردنیاز طرفین است. امیدوارم اتفاقی بیفتد 
که قدری فشار از روی مردم ایران برداشته شود. البته این را 
هم بگویم که هیچ کشوری نمی تواند با فشار از ایران باج بگیرد 
و تجربه تاریخی ایران در طول دهه ها و سده های گذشته، 

نشان داده است که ایرانی ها زور را نمی پذیرند. 
شما از منتقدان جدی دولت دونالد ترامپ 
بودید و نسبت به رویکردهای او، واکنش های تندی 
داشتید. عملکرد ترامپ را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

واقعیت این اســت که من شــناخت چندانــی از ترامپ 
نداشــتم؛ یعنی در دوران مســئولیت و اقامتم در آمریکا، 
به خاطر نمی آورم که او را دیده باشــم. بیشتر اهل بیزنس، 
قمار و تجارت هایی از قبیل کازینــو و امثال اینها بود و بین 
صاحب منصبان آمریکا، چهره معروفی به شمار نمی رفت. 
طبعاً او براساس محاسبات مالی عمل می کرد و از آنجا که 
اوضاع مالی آمریکا خوب نیست، سعی داشت از طریق ایجاد 
تضاد بین ایران و اعراب و تشدید تقابل بین ایران و اسرائیل، 
پولی به دســت بیاورد و بحران اخیر آمریکا را حل کند. این 
مردک نتانیاهو هم که الان دادگاهی شــده است و شرایط 
خوبی ندارد، با او همراهی نشان می داد. اینها با سعودی ها هم، 
همدست شده بودند و سعی داشتند پروژه فشار بر ایران را 
پیگیری کنند. البته همان زمان هم اعتقاد داشتم که این فضا 
عوض می شود؛ چون ادامه این بازی، به نفع هیچ کس نبود. از 
طرف دیگر در هر دوطرف هم، چه در ایران و چه در آمریکا، 
آدم های عاقلی هستند که بعید می دانم بگذارند جنگ اتفاق 
بیفتد. به هر حال آمریکایی ها هم با رأیي که دادند، نشــان 
دادند که نسبت به ترامپ و سیاست های او، خوش بین نیستند 

و اداره کشور توسط این تفکر را نمی پسندند.
باز در طول این مدت شاهد بودیم، جماعتی 
که در خارج از کشــور عنوان اپوزیسیون را یدک 
می کشند، مخصوصاً بخش افراطی آنها، از طریق نامه 
یا پیام به حاکمان وقت کاخ سفید، یعنی دونالد ترامپ 
و تیمش، تلاش کردند تا او را ترغیب کنند که به ایران 
حمله نظامی کند. صرف نظر از جنبه اخلاقی مسئله، 
آیا آمریکا واقعاً در شرایطی هست که بتواند به ایران 

حمله نظامی کند؟ 
اینها غلط می کنند که چنین پیشنهادی به آمریکا می دهند و 
واقعاً کسی که تجویز می کند که بر سر مردمش بمب بریزند یا 
منابع اصلی و اساسی کشورش نابود شوند، از انسانیت و شرف 
بویی نبرده اســت. اینها که در خارج اسم اپوزیسیون روی 
خودشان گذاشته اند، حالت بادکنک دارند و آدم های پوچی 
هستند. خیلی جدی شان نگیرید. بعضی هایشان که برای زدن 
این حرف ها، پول می گیرند و خودشان هم به توصیه هایی که 
می کنند، اعتقادی ندارند. بعضی هایشان هم ممکن است واقعاً 
این اعتقادشان باشد و صادقانه هم بیان کنند، ولی به هر حال 

این حرف ها، خیلی عاقلانه نیست. شما این را به حساب آن 
بگذارید، که در همه جای دنیا و در بین همه ملت ها، بالاخره 
یک عده دیوانه پیدا می شوند و اگر این دیوانگان کار را به دست 
بگیرند، ممکن است سنگ هایی را به چاه بیندازند که صد تا 

عاقل نتوانند آن را دربیاورند. 
صرف نظر از حرف هــای این عده، من تصــور نمی کنم که 
آمریکایی ها هم در شرایطی باشند که بتوانند به ایران حمله 
کنند و سرمایه هایشــان را بیش از آنچه تاکنون از دســت 
داده اند، بر باد بدهند. فکر می کنــم تجربه حمله به عراق و 
افغانستان، آنقدر برایشان پرهزینه بوده که به این زودی ها 
به فکر حمله مجددی نیفتند و همانطور که اشــاره کردم 
در هر دوطرف آدم های عاقلی هســتند که نگذارند کار به 

اینجاها بکشد.
در دوران بیماری شما، اسرائیل دانشمند 
هسته ای ایران، شــهید دکتر محسن فخری زاده را 
ترور کرد و در مورد انفجار سایت نطنز هم انگشت 
اشاره عده ای، به سوی اسرائیل است. ارزیابی شما از 

این رخداد چیست؟ 
من احتمال حمله نظامی به ایران را منتفی می دانم؛ چون 
الان با توجه به اهرم هایی که کشورمان در اختیار دارد، جنگ 
به نقاط مختلف جهان کشیده می شود و این به صلاح شان 
نیست، ولی این گونه رفتارهای ایذایی بعید نیست؛ مخصوصاً 
از جانب اسرائیل که از مدت ها قبل تهدید کردند که ما مراکز 
استراتژیک و مهم ایران را می زنیم. به هر حال از هر منظری 
که نگاه کنیم، کشتن یک آدم دانشمند که در زمره ذخایر 
ملی و پشتوانه توسعه هر کشوری است،  کاری خلاف حقوق 
بشر، انسانیت و شرافت اســت و من آن را محکوم می کنم. 
معتقدم این گونه رفتارها از هر کشوری که سر بزند، به ویژه 

اسرائیل، آنها را به هدفشان نمی رســاند؛ چون  ترور زمینه 
تفاهم و همکاری را به وجود نمــی آورد، بلکه برعکس تنفر 
ایجاد می کند. ضمــن اینکه به طرف انگیــزه می دهد که 
احساس  کند دشمن از فعالیت های او به هراس افتاده است 
و به این نتیجه می رسد که این راه درستی است و آن را ادامه 
خواهد داد. از طرف دیگر، از نقش دولت های عربی منطقه 
هم غافل نشوید. این چیزی که دارم می گویم مربوط به حالا 
نیست. در آن زمانی هم که ما مسئولیت داشتیم، احساس 
می کردیم که ایران قدرتمند، موردعلاقه آنها نیست. حالا هم 
همینطور هست. طبیعتاً اینها با اسرائیل همکاری می کنند 
و متأسفانه با این گونه پروژه ها از سوی برخی از کشورهای 
منطقه هم همراهی می شــود. فکر نمی کنم که هیچ آدم 

عاقلی، تصور کند که نهایتاً ترور و دست زدن به این رفتارهای 
جنون آمیز، می تواند به اســرائیل کمک کند. اگر آنها قرار 
است منطق یا گرایش خودشان را با ایران در میان بگذارند، 
راه های عاقلانه تری هم وجود دارد و ما در دوران بدویت به سر 
نمی بریم. اینها می توانند از شیوه های انسانی تری برای انتقال 

پیام هایشان استفاده کنند.
اشاره کردید به ضرورت مذاکره دشمنان 
با ایران، به جای دســت یازیدن به  ترور و رفتارهای 
خشونت آمیز. ارزیابی تان از عملکرد دیپلمات های 

ایرانی چیست و چه توصیه ای به آنها دارید؟ 
من جلد سوم کتاب خاطراتم را به همکارانم در وزارت خارجه 
تقدیم کرده ام و در کل در رفتارهای آنها ایرادی نمی بینم. 
حرفی که می زنند و بر آن اصرار می کنند، معقول است و اگر 
دنیا فارغ از بعضی از تبلیغات و شارلاتان بازی های بنگاه های 
خبرپراکنی و مراکز امنیتی بنشــیند و به حرف های اینها 
گوش بدهد، فکر نمی کنم به این نتیجه برسد که اینها دارند 
حرف اشتباهی می زنند. ایرانی ها دارند حقوق خودشان را 
پیگیری می کنند؛ ضمن اینکه باید به این مسئله هم توجه 
داشته باشیم که دیپلماسی علی الاصول بالا و پایین دارد و 
بعضی از روش های دیپلماتیک در زمانی جواب می دهند و 
در زمان دیگری جواب نمی دهند. من هوشــیاری توجه به 
این مسئله را در ایرانی ها می بینم. آنها می دانند که در کجاها، 
باید محکم سر مواضعشان بایستند و در کجاها باید انعطاف 
به خرج بدهند. من با آنها ارتباط نزدیک ندارم، ولی از دور که 
شرایطشان را نگاه می کنم در مواضع و سخنانشان مشکلی 
نمی بینم. اگر همراه با تقویت قدرت داخلی، همین شیوه را 

ادامه بدهند، احتمالاً می توانند کار را به یک جایی برسانند.
در همین دورانی کــه درباره اش صحبت 

می کنیم، دولت در ایران تغییر کرد و آقای حســن 
روحانی جای خودش را به آقای ابراهیم رئیسی داد. 
تحلیل شما از این تغییر چیست و چه توصیه ای به 

رئیس جمهور جدید دارید؟ 
من این آقایان را نمی شناسم و طبعاً چون شناخت شخصی 
ندارم، نمی توانم درباره آنها صحبت دقیقی بکنم. در کل از 
حفظ حقوق ایران و مقابله با زورگویی آمریکا دفاع می کنم و 
معتقدم این آقایان اگر بخواهند وجیه المله باشند و در تاریخ 
نام نیکی از آنها برده شود، طبعاً باید خوب و درست عمل کنند 
و به حفظ کیان کشور، منافع ملی و نیازهای جامعه، اهمیت 
بدهند. همانطور که گفتم، راهی که تا به حال پیموده شده در 
مجموع راه درستی بوده است و اگر کار به همین نحو ادامه 

پیدا کند، احتمالاً نتایج مثبت خود را نشان مي دهد.
در این فاصله، جلد سوم کتاب خاطرات 
شما هم منتشر شد و در اروپا و آمریکا، بازتاب های 
نمایانی داشت. چه ضرورتی موجب شد که شما به 
تدوین خاطرات تان بپردازید و ظاهراً برایش انرژی و 

وقت زیادی هم می گذارید؟ 
آنچــه نوشــته ام، پیــش روی مــردم و درخــور قضاوت 
تاریخ نویســان اســت. این کار، تنها به من هم اختصاص 
ندارد و همه سیاستمداران، همین شیوه را دنبال می کنند. 
معتقدم که تاریخ نگاری، وســیله ای بــرای توجیه و تبرئه 
آدم ها نیست، اما متأســفانه می بینم که افرادی در داخل و 
خارج از ایران، هنوز پس از سال ها، بعضی از وقایع تاریخی 
را تحریف می کنند و مثلًا ناکامی دکتــر مصدق را صرفاً به 
گردن مخالفان او می اندازند و مثلًا وانمود می کنند که این 
مخالفان مصدق هم، صرفاً افراد معدود و انگشت شــماری 
بوده اند و یادشان نمی آید که دامنه نارضایتی ها در آن دوره، 
تا چه حد بوده اســت. آیا این افراد حاضرند به این موضوع 
اعتراف کنند که آیت الله العظمی بروجردی و آیت الله کاشانی 
و چهره های سیاسی معروف آن زمان مثل دکتر بقایی، مکی 
و فرامرزی )با آن قلم خوبی که داشت( همگی از رفتارهای 
آقای مصدق السلطنه نگران شده بودند؟ نگرانی از اینکه ایران 
به سمت مرام کمونیســتی پیش برود و هویت خودش را از 
دست بدهد. همه می دانند که پدرم به مصدق ، خیلی خدمت 
کرد و به همین دلیل هم بود که ایشان او را وزیر کشور خود 
کرد. پدرم در جایگاه رئیس شهربانی، موجب شد که دور اول 
انتخابات مجلس شانزدهم، باطل و دوباره تجدید شود و این 
آقایان به مجلس بروند. در تاریخ، روی این نکات خیلی کم 
تأکید می شود؛ چون به نفع بعضی ها نیست، اما به هر حال، 

بازگویی این موارد، یک وظیفه اخلاقی است.
در دوره ای که آقای مصدق نسبت به پدرم و طبعاً به من، غضب 
کرده بود، جوان بودم و در خیابان نادری مرا به گلوله بستند. من 
چون بچه یک نظامی و یاد گرفته بودم که چگونه خودم را حفظ 
کنم، فرار کردم. دکتر مصدق برای دستگیری من، که اساساً کسی 
نبودم، 100هزار تومان جایزه گذاشته بود. واقعاً این رفتار، از یک 
نخست وزیر با آن همه ادعا، زیبنده است؟ مگر من به عنوان یک 
جوان، اصلاً کی بودم که آنقدر اهمیت داشته باشم که بخواهند مرا 
بگیرند؟ در آن دوره مجبور شدم در خانه میراشرفی مخفی شوم. به 
هر حال مرغ بعضی ها، هنوز یک پا دارد. من هم به عنوان احساس 
وظیفه، آنچه را که خود شاهد بوده ام، بازگو کرده ام و قضاوت را هم 
برعهده مردم و مورخانی گذاشته ام که به این مباحث علاقه مند 

هستند و خودشان بررسی و حقیقت را پیدا می کنند.
حال که اشــاراتی به تاریخچه نهضت 
ملی ایران داشــتید، خیلی ها تأکید دارند که علت 
فراخوانده شدن تیمور بختیار از کرمانشاه به تهران، 
این بود که بدنه ارتش با کودتای 28مرداد، همراهی 
نمی کرد. با توجه به اینکه شما بختیار را هم به خوبی 

می شناختید، در این باره چه دیدگاهی دارید؟ 
من واقعاً نمی دانم که این دوســتان، با اسناد خیلی صریح 
موجود، چه کار می کنند؟ من تیمور را، از بچگی می شناختم. 
زیر دست پدرم بود و الان هم فرزندانش با من ارتباط دارند 
و حتی به من عمو می گویند و لطــف دارند. من هم به آنها 
علاقه مند هستم؛ بنابراین از آدمی که او را نشناسم، حرف 
نمی زنم. واقعیت این است که طبق اسناد، تیمور چند روز بعد 
از 28مرداد و در دوران نخست وزیری پدر من، به تهران رسید؛ 
بنابراین نیامده بود که در تهران کودتا کند؛ چون اتفاقی را که 
به آن می گویند کودتا، قبلاً در تهران اتفاق افتاده بود. به خاطر 
ارتباطش با علیاحضرت ثریا و با واسطه گری ایشان هم، بعدها 
توانست مقام فرماندار نظامی تهران را بگیرد. من اینها را در 
کتابم نوشــته ام که ظاهراً هنوز در ایران، مجوز انتشار آن را 
نداده اند. البته من هم انتظارش را نداشتم. فوقش آن را در 

اینترنت می گذارم که در دسترس همه باشد.
البته طبق اطلاع ما، جلد ســوم کتاب 

خاطرات شما به زودی در ایران منتشر می شود.
امیدوارم این اتفاق بیفتد. منع نکرده اند، بلکه هنوز جوابی 
نداده اند که منتشر خواهد شــد یا نه. ادعا می کنم که این 
خاطرات را صادقانه و بی طرفانه نوشــته ام. در جلد ســوم 
مدارکی آمده  که تحلیل های شــخصی من نیستند، بلکه 
اسناد تاریخی ای هستند که بهتر اســت در اختیار مردم و 
علاقه مندان قرار بگیرند. من این خاطرات را برای همان ها 
نوشته و منتشر کرده ام وگرنه برای خودم که فایده ای ندارد. 

امیدوارم هرچه زودتر این کتاب در ایران منتشر شود.
یکی از مســائل دیگر در مورد بختیار، 
ملاقات او با جان اف کندی در دورانی است که شما در 
آمریکا بودید. آیا واقعاً بختیار به آمریکا آمد، تا حمایت 

کندی را برای حذف شاه بگیرد؟ 
در آن دوره ای که تیمور به آمریکا آمد، پدرم ســکته مغزی 
کرده و بیمار بود و من مجبور شدم آمریکا را ترک کنم و به 
سوئیس و نزد پدرم بروم. علیاحضرت هم از اینکه پستم را 
ترک کردم، اوقاتش تلخ شــد، ولی پدرم همه  چیز من بود و 
نمی توانستم او را در این شرایط رها کنم، اما معاونم در آنجا 
بود. اطلاعات دقیقی از مذاکرات تیمور و کندی ندارم؛ چون 
قاعدتاً این مذاکرات، 2نفره و محرمانه بوده است. بعدها هم 
سند معتبری منتشر نشد که این دو نفر به هم چه گفته اند، 
اما با شناختی که از تیمور دارم به نظرم بعید است که چنین 
موضوعی را مطرح کرده باشد. البته او به تدریج مخالف شد و 
به طرف صدام رفت و از او کمک خواست، اما اینکه آمده و با 
صراحت گفته باشد که می خواهم شاه را سرنگون کنم و شما 
به من کمک کنید، یک مقدار بعید به نظر می رسد. البته این 
را هم بگویم که تیمور به رغم آنکه آدم عاقلی بود، اما گاهی 
اوقات کارهای بچگانه ای هم می کرد. آن محاســباتی که با 
خودش کرد و به بیروت و عراق رفت، قدری ســاده لوحانه 
به نظر می رسید. به هر حال من در جریان  ریز آن مذاکرات 

نیستم که بتوانم به شما پاسخ دقیقی بدهم.

مدافع مقابله  با زورگویی 
آمریکایی ها هستم

 اپوزیسیون خارج از کشور  حالت بادکنک دارند و آدم هاي پوچي هستند.
خیلي جدیشان نگیرید

واپسین گفت وگوی منتشر نشده با اردشیر زاهدی  پیش از مرگ

حمله نظامی آمریکا به ایران را منتفی می دانم؛ 
چون الان با توجه به اهرم هایی که کشــورمان 
در اختیــار دارد، جنگ به نقــاط مختلف جهان 
کشــیده می شــود و این به صلاح شــان نیست، 
همچنیــن کشــتن یــک دانشــمند مثــل آقــای 
فخری زاده کــه در زمــره ذخایر ملی و پشــتوانه 
توسعه هر کشوری اســت،  کاری خلاف حقوق 
بشر و انسانیت و شــرافت محسوب می شود و 

من آن را محکوم می کنم 

اردشیر زاهدی اکنون برای ناظران سیاسی، تاریخی و عموم ملت ایران، یک معمای حل شده است. از 
حدود یک دهه قبل که انتقادات او از غرب و به ویژه آمریکا به دلیل نحوه رفتار با ایران علنی شد، عده ای 
در داخل و خارج گمان می بردند که او قصد بازگشت به ایران، تصاحب اموال مصادره شده خویش و حتی 
مرگ در وطن دارد؛ انگاره هایی که به گاه انتشار این مصاحبه، همگی باطل شده اند. او در خارج از کشور، روی از جهان برگرفت و در همان دیار نیز مدفون شد.  گفت وگوی 
پی آمده، واپسین مصاحبه با مرحوم زاهدی است و او به فاصله ای اندک پس از انجام آن، رهسپار ابدیت شد. وی در این مصاحبه درباره مقولاتی چون کارنامه دونالد 
ترامپ، رفتارهای احتمالی جو بایدن با ایران، واکنش های جماعت موسوم به اپوزیسیون در خارج از کشور، ترور شهید دکتر محسن فخری زاده و انتخاب سیدابراهیم 
رئیسی به ریاست جمهوری ، سخن گفته است. در پایان نیز به مناسبت سخن از انتشار جلد سوم خاطراتش به بیان انتقادات خویش از عملکرد دکتر مصدق در دوران 
نخست وزیری و نیز کارنامه تیمور بختیار می پردازد که داوری درباره آن، برعهده خوانندگان است. در خاتمه، این تذکار نیز در خور طرح است، که پهلوی دوم برای 

اردشیر زاهدی، در حکم یک نوستالژی بود و مواضع وی در دو دهه پایانی حیات، هیچگاه با سلطنت طلبان اشتراک نیافت.   

مهرزاد بختیاری منشگفت وگو
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پدر غزل: سجاد دلم را 
سوزاند، او را نمی بخشم

خبر

خبر کوتاه

تأثیر خشونت مجازی در زندگی واقعی 
گستره فضای مجازی، این روزها همه مرز ها و محدودیت ها را 
درنوردیده است و تمامی اتفاقات و حوادث صحیح و غلط، مهم 
و حســاس و... بدون هیچ آنالیز و فیلتری، دانسته و ندانسته از 
تأثیری که بر جامعه برجای می گذارد، صرفا برای دیده شــدن 

و کلیک خوردن بیشتر در فضای مجازی بارگذاری می شود.
بارگذاری فیلم ها و تصاویر شاید ســود اندکی برای ادمین یک 
پیج )مدیر صفحه( داشته باشد، ولی واقعیت این است که انتشار 
برخی تصاویر موجبات تشویش اذهان عمومی و کاهش احساس 
امنیت و آرامش جامعه را در پی خواهد داشــت و از سوی دیگر 
انتشار تصاویری مثل درگیری های خیابانی، قتل و... می تواند به 

نوعی ساده انگاری و لوث شدن موضوع را به دنبال داشته باشد.
اســتمرار این موضوع باعث می شــود که هیــچ محدودیت و 
معذوریتی برای بارگذاری هر نوع فیلمی، چه از جنبه اخلاقی 
و چه از جنبه جنایی وجود نداشته باشــد و بدون  شک انجام 
لجام گسیخته این گونه  اتفاقات، نتایج نامطلوب بسیاری را  چه 

از جنبه فردی و چه از جنبه  اجتماعی به همراه خواهد داشت.
 دیدن تصاویری توسط کودکان و نوجوانان که دارای ممیزی های 
اخلاقی و جنایی اســت، می تواند تأثیرات نامطلوب بسیاری را 
به دنبال داشته باشد؛ به گونه ای که موجبات ناامنی و تشویش 
روحی و روانی آنــان را فراهم کرده و این عارضه و مشــکل در 
زندگی آنها مــی تواند به طــرق مختلف، عــوارض نامطلوب 
گوناگونی را به همراه داشته باشند. همچنان که می تواند به نوعی 

خشونت و لا قیدی را در وجود آنان نهادینه کند.
هر چند که تهیه و وجود این گونه تصاویر می تواند به عنوان سند 
در اختیار پلیس قرار داده شــود، ولی در هرحال انتشار بی قید 
و شــرط این گونه تصاویر، تبعات ناگوار و ناخوشایند بسیاری 
را به  دنبال دارد که نیازمند ســاماندهی و سازماندهی دقیق و 
شایسته است. به طور حتم انتشار برخی تصاویر نامطلوب )قتل، 
درگیری، قمه کشی، فحاشی و...( می تواند به آرامی و به صورت 
چراغ خاموش، فرهنگ یک جامعه را به قهقرا و تباهی بکشاند؛ 
لذا با تأثیری که این گونه تصاویر در ناخودآگاه مخاطبان برجای 
می گذارند، به تدریج و ناخواسته نوعی ادبیات لمپنی و دون مایه، 
جایگزین ادبیات رایج و فاخر یک جامعه می شــود و همچنین 
قبح و وقاحت جرائم و اقدامات ناشایست از بین رفته و این گونه 
رفتار های نابهنجار به مرور زمان از سوی جامعه پذیرفته شده و 
هنجار های اجتماعی جای خود را به ناهنجاری ها می دهند. امروز 
انتشار تصاویر خشن و نامناســب ناخواسته به صورت ویژه بین 
کاربران فضای مجازی دست به دست می شود که در این میان 
انتشار این دست از موضوعات توسط برخی رسانه های داخلی 
بسیار تعجب برانگیز و تأسف بار است؛ لذا شرایط ایجاب می کند 
که سیســتم های نظارتی به صورت ویژه بر عملکرد رسانه های 
مجازی، نظارت لازم و بایسته را داشته باشند و همچنین لازم 
است که بستر سازی  مناسبی برای ایجاد یک سامانه ملی فراهم 
شــود و همچنین فرهنگســازی  لازم برای چگونگی استفاده 
کاربران از فضای مجازی به عمل  آیــد. نباید فراموش کرد که 
فضای مجازی امروز، جزئی از زندگی حقیقی ما محسوب می شود 
و به طور حتم تأثیر مستقیمی بر موضوعات اخلاقی، فرهنگی و 
اجتماعی جامعه دارد که همه باید تلاش کنند به سهم خود، مانع 

از آلوده شدن این فضا شوند.

 جی پی اس خودرو سارق را گیر انداخت 
ســارق حرفه ای خودروهای پایتخت خبر نداشت آخرین 
خودرویی که سرقت کرده مجهز به جی پی اس است و همین 

باعث دستگیری اش خواهد شد.
به گزارش همشهری، چند روز پیش مردی به کلانتری102 
تهران رفت و خبر از سرقت خودروی سواری اش توسط دزدان 
داد. این مرد می گفت که خودرواش را برای انجام کاری در 
خیابان پارک کرده بود اما وقتی به محل پارک آن برگشته، 
با جای خالی ماشین روبه رو شده و فهمیده که دزدان آن را 

به سرقت برده اند.
از آنجا که به گفته شاکی خودروی او مجهز به سیستم ردیاب 
)جی پی اس( بود، تحقیقات مأموران برای یافتن ردی از آن 
آغاز شد و طولی نکشــید که این خودرو در محله پاسداران 
پیدا شد. مأموران با زیر نظر گرفتن خودرو موفق شدند سارق 
آن را دســتگیر کنند و با انتقال وی به کلانتری معلوم شد 
که این مرد سارقی حرفه ای اســت که تحت تعقیب پلیس 
آگاهی تهران قرار دارد. در این شرایط وی در اختیار مأموران 
آگاهی قرار گرفت و در بازجویی ها به ســرقت 16خودرو در 
تهران اعتراف کرد. به گفته رئیس کلانتری102 پاسداران، با 
اعترافات متهم، مالباختگان شناسایی شدند و سارق حرفه ای 

با قرار قانونی راهی زندان شد.

تولد 4قلوها در کرمان 
زن 26ساله در دومین زایمان خود در کرمان 4قلو به دنیا آورد.
به گزارش روابط عمومی مرکز آموزشــی درمانی افضلی پور 
کرمان، این چهارقلوها شامل یک پســر و ۳دخترند که در 
هفته ۳4بارداری و در مرکز آموزشی درمانی افضلی پور به 

دنیا آمده اند. 
وزن این نوزادان یک کیلوو100 تا یک کیلوو۷۵0 گرم است. 
براســاس این گزارش، 2نوزاد که در ســلامت کامل به سر 
می بردند مرخص شدند اما 2نوزاد دیگر به دلیل نارس بودن 
و نیاز به مراقبت های بیشتر در بخش ان آی سی یو نوزادان 
بستری هستند و تا چند روز دیگر مرخص خواهند شد. پدر 
خانواده 2۷سال سن دارد و طلبه است و این خانواده اکنون 
دارای 4دختر به نام های زینب، ریحانه، زهرا، فاطمه و یک 

پسر به نام علی است.
پدر خانواده در گفت وگویی خواســتار حمایت مسئولان و 

خیران از 4قلوها شده است.

با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پیام کوتاه خوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم

مردی کــه به اتهــام قتل 
دامادش در زندان بود پس 
از کش و قوس های قضایی 
از اتهام قتل تبرئه و به پرداخت دیه محکوم 
شد اما توان پرداخت دیه را نداشت تا اینکه با 
تلاش واحد صلح و سازش دادسرای جنایی 
تهران و کمــک خیرین، بعد از 1۵ســال از 

زندان آزاد شد.
به گزارش همشــهری، ایــن پرونده جنایی 
بیست و یکم آذر ســال 8۵به جریان افتاد. 
آن روز گزارش قتل مــردی جوان به پلیس 
تهران اعلام و تحقیقات در این باره آغاز شد. 
مرد جوان از ناحیه ران پا چاقو خورده و ۳روز 
در بیمارستان بستری بود اما به دلیل شدت 

جراحات جانش را از دست داده بود.
 بررســی ها حکایت از این داشت که ضارب 
پدرزن متوفی بوده اســت. این مرد دستگیر 
شد اما در بازجویی ها قتل را انکار کرد و گفت 
همه  چیز به صورت ناگهانــی اتفاق افتاد و او 

قصد کشتن دامادش را نداشته است.
وی توضیح داد: دختر و دامادم با هم درگیر 

شده بودند که برای میانجیگری وارد دعوای 
آنها شدم. می خواســتم به درگیری خاتمه 
بدهم تا حادثه تلخی رخ ندهد اما اصلا متوجه 
نشدم که چاقویی که دســتم بود  چطور با 
پاهای دامادم برخورد کرد و فقط متوجه شدم 
که ناگهان او خون آلــود روی زمین افتاد. در 
آن لحظه به شدت دســتپاچه شدم و او را به 
بیمارستان رساندم اما بعد از ۳روز خبر فوت 

او ما را شوکه و متاثر کرد. 
برای مرد میانســال بــه اتهــام قتل عمد 
کیفرخواست صادر شد و او در دادگاه کیفری 
پای میزمحاکمــه رفت. قضــات دادگاه با 
رسیدگی ویژه به پرونده به این نتیجه رسیدند 
که جنایت عمدی نبوده و متهــم را از اتهام 
قتل عمدی تبرئه کردند. پرونده با اعتراض 
اولیای دم به دیوان عالی کشــور فرســتاده 
شد و قضات دیوان پس از بررسی های لازم، 
حکم را نقض کردند و پرونــده را مجددا به 
دادگاه کیفری فرستادند. متهم بار دیگر پای 
میزمحاکمه رفت و این بار قضات دادگاه حکم 
بر قصــاص او دادند. پرونده بــه دیوان عالی 

کشور فرستاده شد و وکیل متهم با توجه به 
ماده 4۷۷قانون مجازات اسلامی درخواست 
اعاده دادرســی کرد. وی اعلام کرد که عمل 
متهم نوعا کشــنده نبوده و عــلاوه بر این او 
قصد قبلی نداشــته و در دفاع از دخترش و 
به قصد میانجیگری وارد دعوا شده است که 
ناخواسته در کشمکشی که میان او و متوفی 
درگرفت، چاقو به ران پای داماد برخورد کرده 
است. قضات دیوان عالی کشور در بررسی های 
دوباره حکم قصاص را شکستند و متهم را از 
اتهام قتل عمدی تبرئه و بــه پرداخت دیه 

محکوم کردند.

حادثه تلخ
هر چند مرد میانســال از قتل عمدی تبرئه 
شــده بود اما به دلیــل ناتوانــی از پرداخت 
دیه همچنــان در زندان بــود. در این میان 
خانــواده اش گاهی به ملاقــات او در زندان 
می رفتند اما یک روز که پسر و همسر او قصد 
داشــتند به ملاقات وی در زندان بروند در 
بین راه تصادف کردند و هر دوجانشــان را از 
دست دادند. با مرگ آنها، دختر وی)همسر 
متوفی( که تنها بازمانده خانواده بود به تکاپو 
افتاد تا پول دیه را فراهم و پدرش را از زندان 

آزاد کند. او اما موفق به تهیه دیه نشد تا اینکه 
واحد صلح و سازش دادسرای جنایی تهران 
با دستور قاضی محمد شهریاری، سرپرست 
دادسرای جنایی تهران وارد عمل و با کمک 
خیرین موفق شدند پول دیه را تهیه کنند. با 
فراهم شدن این مبلغ، سرانجام مرد زندانی 
که از سال 8۵به مدت 1۵سال در حبس بود 

توانست از زندان آزاد شود.

درگیری ۲ برادر بر سر تقسیم ارثیه پدری شان با قتل یکی و بازداشت 
دیگری به اتهام قتل عمد پایان یافت.

 به گزارش همشهری، این جنایت 16بهمن ماه در یکی از محله های 
شهرستان جهرم رخ داد. آن روز مأموران پلیس شهرستان جهرم 
در اســتان فارس از طریق تماس تلفنی در جریان درگیری مرگبار 
بین ۲برادر در این شهر قرار گرفتند و راهی محل حادثه شدند. محل 
جنایت خانه پدری قاتل و مقتول بــود و تحقیق از اعضای خانواده 
که در محل حضور داشتند نشــان می داد که دقایقی قبل از حادثه 
برادر بزرگ تر که مردی 40ساله بود به خانه پدرش رفته تا با برادر 
کوچکترش که جوانی 34ساله بود بر سر تقسیم زمین های کشاورزی 

که از پدرشان به ارث رسیده بود صحبت کند. آنها پیش از این نیز بر 
سر این مسئله باهم اختلاف نظر داشتند و همین اختلافات باعث شد 
که روز حادثه گفت وگوی میان آنها به مشاجره و در نهایت درگیری 
تبدیل شــود. پس از آن نیز برادر بزرگ تر به سراغ سلاح شکاری 
که در خانه بود رفته و پس از برداشتن آن به سمت برادر کوچک تر 
شلیک کرده و وی را به قتل رسانده بود. بررسی  های مأموران نشان 
می داد که عامل جنایت پس از این اتفاق پا به فرار گذاشته بود که 
در ادامه دستور بازداشت او صادر و تحقیقات برای دستگیری وی 

آغاز شد.
درحالی که جست وجوی مأموران برای دســتگیری این مرد ادامه 
داشت، او که به شدت دچار عذاب وجدان شده بود، ۲4ساعت پس از 
جنایت راهی کلانتری شد و خودش را تسلیم کرد. متهم مدعی شد 
که هرگز قصد کشتن برادرش را نداشته و روز حادثه به دلیل عصبانیت 

بیش از حد کنترلش را از دست داده و اسلحه شکاری را برداشته و به 
سمت او شلیک کرده است. وی گفت که پس از حادثه به دلیل ترس 
فرار کرده اما عذاب وجدان یک لحظه هم رهایش نکرده و در نهایت 

تصمیم گرفته خودش را تسلیم کند.
به گفته فرمانده انتظامی شهرستان جهرم، قاتل اسلحه به کار برده 
در صحنه قتل را نیز تحویــل مأموران داد و با قــرار قانونی راهی 

بازداشتگاه شد.
براساس این گزارش در ماه های گذشته درگیری های خانوادگی زیادی 
در نقاط مختلف کشور بر سر ارثیه رخ داده که برخی از آنها به جنایت 
منجر شده است. حال آنکه تمامی متهمان پس از دستگیری مدعی 
شده اند که هرگز قصد جنایت نداشته اند و به دلیل عصبانیت بیش از 
حد ناشی از درگیری با اعضای خانواده شان کنترل خود را از دست 

داده و دست به جنایت زده اند.

مردی که از قتل عمدی دامادش تبرئه و به دیه محکوم شده بود با تلاش واحد صلح و سازش دادسرای جنایی و خیرین آزاد شد 

جزئیات تازه از جنایت هولناک اهواز

پایان 15سال حبس مرد میانجی

سردار سرتیپ 
حسین رحیمی

رئیس پلیس تهران

واکسینه شده های خارج از کشور برای تزریق دوز سوم 
مشکل دارند

 من و همسرم از افرادی هستیم که 2دوز اول واکسن کرونای 
خود را خارج از کشور دریافت کرده ایم. هم اکنون که داخل 
کشور هســتیم برای دریافت دوز سوم مراجعه کردیم اما با 
این پاسخ مواجه شــدیم که به علت مراجعه زیاد افرادی با 
شــرایط ما، باید حدود یک ماه در نوبت بمانیم تا مدارک و 
اسناد واکسن های قبلی بررسی شود! این در حالی است که 
مسئولان تأکید دارند که تمامی افراد باید هرچه زودتر دوز 

سوم خود را دریافت کنند.
ترویسان از تهران

سامانه 137کارآمدتر شود
قبلا وقتی که برای اعلام مشکل درخصوص یک موضوع 
یا پیگیری آن با سامانه 1۳۷شهرداری تماس می گرفتیم 
نه تنها مشکل حل می شــد بلکه با دریافت کد پیگیری 
می توانســتیم روند کار را دنبال کنیم. مدت هاست که 
این ســامانه کارآمد نیســت و با تماس ما مشکلی حل 

نمی شود.
سمری از تهران

جاده قره ضیاء الدین ارومیه دو بانده شود
جاده قره ضیاءالدین ایواوغلی در آذربایجان غربی در مسیر جاده 
ترانزیتی تبریز - بازرگان قرار دارد،  اما تنها یک باند دارد و همه روزه 
شاهد تصادفات مرگبار در آن هستیم. این جاده 64کیلومتری 
در شمال استان واقع است و جا دارد مسئولان با توجه به مسیر 

ترانزیتی برای دوبانده کردن آن چاره اندیشی کنند.
سلمان زاده از ارومیه

بار آموزش و پرورش روی دوش والدین
تغییر کتاب ها باعث شــده نتوانیم به دانش آموزان خود کمک 
چندانی کنیم و بخشی از آنها را اصلا نمی فهمیم درحالی که وظیفه 
تدریس 2 سال است به والدین تفویض شده است! دروس خودمان 
را که خوانده ایم فراموش کرده ایم تا چه رسد به فهم دروسی که 

اصلا نخوانده ایم. تکلیف دانش آموزان کم سواد ما چیست؟
محمدزاده از تهران 

گرانفروشی آشکار در داروخانه ها
بعضی از داروخانه ها خارج از تعرفه و به صورت تعمدی گرانفروشی 
می کنند. یک دارو از داروخانه ای به داروخانه ای دیگر تفاوت قیمت 
معناداری دارد. قبلا قیمت ها در روی کاغذ نسخه درج می شد اکنون 

مشخص نیست چه مبلغی حق فنی است چقدر پول داروست.
شمایلی از کرج 

صدای ویراژ و اگزوز آرامش محلات اصفهان را برهم زده است
 در ساعات اولیه بامداد اغلب شاهد سروصدای وحشتناک  ترمز 
و صدای بلند گاز دادن به موتور و اگزوزهای دستکاری شده در 
محلات اصفهان هستیم که خواب و آرامش شهروندان را به کلی 
مختل می کند. از نیروهای محترم انتظامی مستقر در محلات 
اصفهان به خصوص شــهرک خانه اصفهان تقاضای برخورد با 

متخلفان را داریم.
بلیغیان از اصفهان

ایجاد یا حذف مسیر و علائم رانندگی با اعلام قبلی باشد
برخی مواقع شب از یک مسیری دور زده اید ولی صبح دور 
زدن از آنجا ممنوع شده است. خوب است مسئولان قبل از 
این قبیل اقدامات با نصب بنر و علائم در محل های مورد نظر 

اطلاع رسانی کنند تا مردم جریمه نشوند.
پرکار از نارمک

پیامک

ایمیل

»ســجاد دلــم را ســوزاند؛ او را 
نمی بخشم.« این نخستین واکنش 
پــدر غزل)مونا(، دختر 1۷ســاله 
اهوازی اســت که به طرز فجیعی به دست شوهرش 
سجاد به قتل رسید و انتشار فیلم آن در شبکه های 
اجتماعی افکار عمومی را جریحه دار کرد. پدر غزل 
که هنوز قتل دخترش را بــاور ندارد در مصاحبه ای 
ناگفته هایی از زندگی دخترش، فــرار او به ترکیه و 
چگونگی پیدا کردنش در آنجا را بازگو و تأکید کرد که 

قاتل دخترش را نمی بخشد.
به گزارش همشــهری، از عصر روز شــنبه که فیلم 
فجیع گرداندن ســر بریده زن جوانــی در اهواز در 
شبکه های اجتماعی منتشر شد، هنوز افکار عمومی 
آرام نشده و خیلی ها مخصوصا مردم اهواز در انتظار 
مجازات شدید عامل جنایت هستند. از سوی دیگر 
خانواده غزل این روزها حــال و روز خوبی ندارند و 
بارها در ذهن شــان زندگی 1۷ســاله دخترشان را 
مرور می کنند. از روزی که او را در 1۳ســالگی پای 
سفره عقد نشاندند و به عقد پسرعمویش درآوردند تا 
روزی که او به طور ناگهانی خانه را ترک کرد و ناپدید 
شد و آنها آبرویشان را در خطر دیدند تا حالا که فیلم 
سر بریده او در گوشــی های موبایل دست به دست 
می شــود و همه درباره او صحبت می کنند. فشار بر 
این خانواده آنچنان سنگین است که مادر غزل خانه 
را رها کرده و به خانه پدری اش پناه برده است. خواهر 
و ۳برادر کوچک تر او هم در شــوک قتل خواهرشان 
به ســرمی برند و در این میان پدرش حالت عجیبی 
دارد. این مرد از یک سو باید با حرف و حدیث هایی که 
بعد از رفتن غزل به ترکیه پیش آمد، کنار بیاید و از 
سوی دیگر نمی تواند باور کند که دخترش به شکلی 
فجیع توســط دامادش که برادرزاده اش هم هست 
به قتل رسیده اســت. پدر غزل از ازدواج دخترش و 
وضعیت زندگی او شروع می کند: »هیچ اجباری در 
ازدواج دخترم وجود نداشت و اتفاقاً شوهرش بهترین 
زندگی را برای او فراهم کرده بود. دعوای زن و شوهری 
بین آنها رخ مي داد و گاهــی به حالت قهر به خانه ما 
می آمد، اما در حد دو، ســه روز بود و بعد سر خانه و 
زندگی اش برمی گشت. شما می دانید این دعواها بین 
زن و شوهرها طبیعی است و تا کنون غزل تقاضایی 
برای طلاق نکرده بود. او هر بار بعد از قهر با وساطت 
بزرگان خانواده و فامیل به خانه شوهرش برمی گشت 

و مشکلی نداشت.«

ازدواج غزل با حکم دادگاه
پدر غزل درباره اینکه چرا دخترش در این ســن کم 
ازدواج کرده حرف های مهمی می زند؛ »قبول دارم که 
سن و سال غزل برای ازدواج کم بود؛ به همین دلیل 
زمانی که می خواستیم او را به عقد سجاد دربیاوریم از 
دادگاه برای او گواهی رشد گرفتیم. با این حال دخترم 
به لحاظ جسمی مشکلی نداشت. از طرفی شوهرش 
هم پسر خوبی بود. می توانید به محل کارش در بازار 
بروید، اطرافیانش بهتر می دانند. او و برادرش در بازار 
مغازه مرغ و ماهی فروشــی دارند. سجاد مرغ فروش 

بود. او ســرکار می رفت و گاهی هم تا شــب در بازار 
بود. علاوه بر این ورزش می کرد و اهل سیگار و دود 

و دم هم نبود.«

شبی که غزل ناپدید شد
پدر غزل همینطور که از زندگــی دخترش تعریف 
می کند به شبی می رسد که او یکباره ناپدید شد و آنها 
تا مدت ها نمی دانستند که چه بلایی بر سرش آمده 
است. او می گوید: »یک شب دخترم از خانه شوهرش 
خارج شد و دیگر برنگشت. آنطور که بعد فهمیدیم او 
بعد از خروج از خانه در خیابان سوار پرایدی شده که 
او را تا ترمینالی که در سه راه خرمشهر است، برده و 
او حتی به راننده پراید پولی هم پرداخت نکرده بود؛ 
یعنی کرایه ماشــین از قبل پرداخت شده بود. همه 
جا را دنبال دخترم جســت وجو کردیم، اما فایده ای 
نداشت و نتوانستیم او را پیدا کنیم. هرقدر هم به دنبال 
پیدا کردن ردی از پراید و راننده اش رفتیم، فایده ای 
نداشت. من و پدر سجاد تا 2ماه پیگیر بودیم و شکایت 
هم کردیم که چرا این پراید در آن ساعت شب توسط 
دوربین ها شناسایی نشده است. اینکه چرا پراید در 
وسط شهر، آن هم ساعت 11شب هیچ وقت شناسایی 
نشد، عجیب بود و شکایت من هم برای پیدا کردن 

دخترم به جایی نرسید.

کاراگاه بازی سجاد برای پیدا کردن غزل
هیچ کس از سرنوشت غزل 1۷ساله اطلاعی نداشت. 
پسر ۳ســاله او در خانه بی قراری می کرد و شوهر و 
پدرش به دنبال راهی بودند تا او را پیدا کنند. سجاد 
مطمئن بود که خواهر غزل از او خبر دارد و می داند 
کجاست. وقتی او را تحت فشار گذاشت که ماجرا را 
بازگو کند، سرانجام فاش کرد که غزل در اینستاگرام 
با مردی بــه نام عبد جمونگ کــه در ترکیه زندگی 
می کند در ارتباط بوده و از سوی او فریب خورده و به 
ترکیه رفته است. سجاد مشخصات جوان سوری را از 
خواهر غزل گرفت و تلاش کرد به طور نامحسوس به 
اطلاعاتی از همسرش دست پیدا کند. او موفق شد 
در اینستاگرام پسرعموی عبد را پیدا کند. او در این 
مرحله از یکی از دختران فامیل کمک گرفت و از او 
خواست در اینستاگرام به پسرعموی عبد پیام داده و 
با او طرح دوستی بریزد. به این ترتیب دختر جوان با 
پسرعموی عبد به شکل صوری رابطه دوستانه برقرار 
کرد. وقتی چند روز از این دوســتی اینســتاگرامی 
گذشت، پسرعموی عبد که تا آن زمان گفته بود در 
بصره زندگی می کند این بار گفت که در ترکیه است. 
او به دختر جوان  گفت که وی  را دوست دارد و  او را 
تشویق کرد تا به ترکیه برود. دختر جوان اما به او گفت 
که در اهواز زندگی خوبی دارد و حاضر نیست به ترکیه 
برود. با این حال رابطه دوســتانه آنها ادامه داشت تا 
اینکه پسرعموی عبد به دختر جوان گفت به تازگی 
پسرعمویش دختری را از اهواز به ترکیه آورده است 
و باز هم او را تشویق کرد به ترکیه برود. درحالی که 
غزل از اقوام دور دختر جوان بود و او را نمی شناخت، 
پســرعموی عبد آنها را با یکدیگر آشنا کرد. هدفش 

این بود که غزل دختر جوان را برای رفتن به ترکیه 
تشویق کند. در این شرایط بود که غزل چند مرتبه ای 
با استفاده از واتساپ به شکل تصویری با دختر جوان 
صحبت کرد و وقتــی دختر جوان از غزل شــماره 
تلفنش را خواســت، او بی خبر از پشت پرده ماجرا و 
اینکه این دختر از اقوامش اســت، شماره تلفنش را 
به وي داد. همه این اطلاعات در شــرایطی رد و بدل 
می شد که سجاد در پشــت پرده ماجرا بود و وقتی 
شماره تلفن غزل در ترکیه را به دست آورد، تلاش ها 

برای ردیابی او از طریق پلیس بین الملل آغاز شد.

دیدار پدر و دختر در ترکیه
پدر غزل درباره چگونگی پیدا کــردن دخترش در 
ترکیه به خبرگــزاری فارس می گویــد: »از ابتدا تا 
انتهای شکایت به پلیس بین الملل را پدر سجاد انجام 
داد و او قضیه فرار غزل به ترکیه را پیگیری می کرد 
تا اینکه زمانی که قرار بود به ترکیه برود به من گفت 
شما به عنوان پدر دختر باید همراه من بیایی؛ چراکه 
ممکن است غزل را به من ندهند؛ به همین دلیل در 
سفر به ترکیه همراهش رفتم و برای اینکه به مشکلی 
برخورد نکنیم، مترجمی هم از ارومیه با خودمان به 
ترکیه بردیم. ما ابتدا به آنکارا رفتیم و در آنجا کارهای 
قانونی مثل ترجمه شناسنامه ها و... را در سفارتخانه 
انجام دادیم و بعد از آن شــماره تلفنی را که از غزل 
به دست آورده بودیم به اینترپل دادیم و پیگیر آدرس 
غزل شــدیم. حدود یک هفته در کمپ ها و ادارات 
مختلف ترکیه دنبال غزل بودیم. در آنجا پلیس آدرس 
کمپ هایی که سوری ها در آن سکونت داشتند به نام 
کمپین مرسین و تارســوس را به ما داد و سرانجام 
پلیس مرد سوری را در کمپ مرسین دستگیر کرد و 

ما توانستیم غزل را پیدا کنیم.«

در دام قاچاقچیان
پدر غزل درباره دیدار با دخترش در ترکیه می گوید: 
»من دخترم را بعد از چند ماه دیــده بودم. او را بغل 
کردم و بوسیدم. سرزنشش کردم که چرا این کار را 
کرده و از غزل خواستم به زندگی خودش برگردد. او 
هم هیچ مخالفتی نکرد و به اشتباه خودش اعتراف 
کرد. درباره آمدنش به ترکیه ســؤال کردم. او گفت 
شبی که خانه را ترک کرده در تهران ۳نفر او را تحویل 
گرفتند. آنطور که دخترم می گفت یک شب در تهران 
بوده و بعد از طریق مرز خوی از کشــور خارج شده 
است. او می گفت آنها قاچاقچی بودند و عبد جمونگ 

به آنها پول داده بود تا او را به ترکیه ببرند.«

پدر غزل و پدر سجاد در ترکیه کارهای قانونی خروج 
غزل از آن کشــور را پیگیری کردند و روز پنجشنبه 
گذشته بالاخره به تهران رسیدند. او می گوید: »وقتی 
رسیدیم، در ترمینال سوار اتوبوس شدیم و جمعه شب 
به اهواز رسیدیم.« پدر غزل و سجاد می دانستند که 
اگر پای غزل به اهواز برســد، جانش در خطر است و 
ممکن است سجاد بلایی بر سر همسرش بیاورد؛ به 
همین دلیل تصمیم گرفتند غــزل را مخفی کنند. 
او ادامه می دهد: »پدر ســجاد پیشــنهاد داد غزل را 
دست فلان مأمور که مورد اعتمادمان بود، بدهیم و 
به خانه برگردیم، اما من مخالفت کردم و گفتم غزل 
را با خودم به خانه می برم تا مادرش را ببیند و شنبه 
غزل را تحویل کلانتری بدهیم. غزل به همراه من به 
خانه آمد و با خودم گفتم حالا که غزل آمده، روز شنبه 
شکایت قبلی را از سر بگیریم و حداقل با کمک دخترم 
مأموران بتوانند باند قاچاق دختران را که در اهواز است، 
دستگیر کنند. غزل از دیدن مادرش خیلی خوشحال 
شد، وقتی دیدم اتفاق خاصی نیفتاده تحویل دادن غزل 
به کلانتری یا اداره آگاهی را به یکشنبه موکول کردم.«

روز حادثه
پدر غزل ماجرا را تعریف می کند، امــا وقتی به روز 
حادثه می رســد آه بلندی می کشد و سرش را تکان 
می دهد. او می گوید: »آن روز بعد از صرف ناهار از خانه 
بیرون رفتم. بعد از رفتن من، پدر ســجاد با عجله به 
خانه ما آمده و از غزل خواسته سوار ماشین شود تا به 
کلانتری بروند، اما در میانه راه سجاد و برادرش جلوی 

ماشین را گرفته و آن اتفاق افتاده است.«

اخاذی166میلیونی
در این مدت پدر غزل و ســجاد برای بازگرداندن غزل 
تلاش زیادی انجام دادند و پــول زیادی خرج کردند. 
آنها حتی حاضر شدند برای برگشــتن غزل به خانه 
166میلیون تومان به حساب مرد سوری تبار واریز کنند. 
با وجود این، او غزل را رها نکرد و باز هم به فکر اخاذی 
بود. پدر غزل می گوید: »قبل از اینکــه ترکیه برویم 
کارهای عبد جمونگ برای ما رو شد. او 2 بار وعده داد 
اگر فلان مبلغ را واریز کنید دختر شما را برمی گردانم. 
ما هم که دستمان به هیچ جا بند نبود اعتماد کردیم و 
یک بار 1۵0میلیون تومان و بار دیگر 16میلیون تومان 
برایش واریز کردیم، اما غزل را برنگرداند. وقتی هم به 
او گفتیم غزل متاهل است و بچه دارد؛ چرا زندگی اش 
را خراب کردی؟ گفت که غزل مرا دوســت دارد و اگر 

دوست نداشت این همه راه تا ترکیه نمی آمد.«

قتل برادر بر سر ارثیه

گزارش

داخلی
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اعتراض هــای کامیــون داران 
کانادایی به قانون جدید واکسن 
کرونــا در پایتخت کانــادا هنوز 
به 2 هفته نرســیده اما همین اعتراض کوچک، 
به همبســتگی جهانــی راســت های افراطی و 
جنبش های ضدواکسن در سراســر دنیا تبدیل 

شده است.
به گــزارش نیویورک تایمــز، اعتراض ها کمتر از 
2 هفته پیــش در انتهای ماه ژانویــه، با حرکت 
کامیون ها از سراســر کشور به ســمت اتاوا برای 
اعتراض به واکسیناسیون اجباری رانندگانی که 
از مرز کانادا و آمریکا عبور می کنند شــروع شد. 
خیلی زود این حرکت، دیگــر کانادایی ها را هم 

به خود جلب کرد.
این جمع کوچک اما پر ســر و صــدا، خیلی زود 
به یک دردسر برای ســاکنان اتاوا و دولت تبدیل 
شــد؛ از بلند کردن پرچم صلیب شکسته )پرچم 
نازی های آلمــان( گرفته و تخریــب مکان های  
عمومــی و رقص روی مــزار یک ســرباز گمنام 
آمریکایی این گــروه از معترضان، هرکار مگویی 

را در اتاوا انجام داده اند.
مقامات شهری در پایتخت کانادا، سرانجام همین 
شنبه در این شهر وضعیت اضطراری اعلام کرده 
و رئیس پلیس شهر هم گفت که نیروهایش بدون 
مرخصی و استراحت کار می کنند اما با توجه به 

وضعیت موجود، به زودی از پا می افتند.
پیام این معترضــان با وجود تعــداد اندک آنها، 
بازتاب جهانی داشــته و فراتر از مرزهای کانادا، 
با استقبال زیاد راســت های افراطی مواجه شده 
است. میلیون ها دلار کمک برای آنها جمع آوری 
شده و تصاویر و عکس هایشان با محتوای همدلانه 
در شبکه های اجتماعی مختلف باز نشر داده شده 
است. این اعتراض ها برای رانندگان در آمریکا هم 
الهام بخش بوده و کامیون داران آمریکایی هم به 
فکر این هستند که کاروان خودشان را از کالیفرنیا 

تا واشنگتن، راه  بیندازند.
 چهره های راست افراطی در کشورهای مختلفی 
از جمله آمریکا، استرالیا و آلمان، این معترضان 
را ستوده  و باعث شده اند تا توجه و تمجید از این 

افراد، بیشتر شود.
 هشــتگ مــورد اســتفاده ایــن معترضــان

  FreedomConvoy # )کاروان آزادی( خیلی 
زود در شبکه های اجتماعی گسترش یافته است. 

برای نمونه، در فیسبوک این هشتگ از 24ژانویه 
بیش از 1.2میلیون بار مورد استفاده قرار گرفته 
است. یک گروه هم که برای حمایت از این حرکت 
و اعتراض در فیســبوک به راه  افتاده، 700هزار 

عضو جذب کرده است.
چهره های افراطی سرشــناس آمریکایی هم در 
تلگرام به ترویج این حرکت پرداخته و برای جذب 

کمک مالی برای آنها فعالیت کرده اند.
گروه های ضد واکســن آمریکایی تلاش کرده اند 
تا این شکل اعتراض را در آمریکا پیاده کنند و از 
کامیون داران خواسته اند از تاکتیک کانادایی ها 
برای تدارک اعتراض های عمومی در شــهرهای 

مختلف استفاده کنند.
جذب حمایت های مالی آنلاین برای این اعتراض، 
در آمریکا جنجالی شده و پای چند سناتور را هم 
به ماجرا کشانده اســت. یک صفحه جمع آوری 
کمک که ماه پیــش راه افتــاده بــود، بیش از 
7.8میلیون دلار جمع آوری کرده بود اما جمعه، 
بعد از مشــورت با پلیس به یکباره بســته شد و 
در بیانیه ای گفت کــه اهداکنندگان می توانند با 

درخواست رسمی، پولشان را پس بگیرند.
اما تا دیروز حدود 800 هزار دلار از پول مردم به 

آنها برگردانده شــده بود. چند سناتور آمریکایی 
ازجمله  تــد کروز، از کمیســیون تجارت فدرال 
آمریکا خواســته اند تا این مسئله را بررسی کنند 
و به تعداد زیادی از سیاســتمداران و چهره های 
حقوقی در آمریکا پیوســته اند که معتقدند این 
صفحه جمــع آوری کمک هــای مردمی آنلاین، 
اهداکنندگان را فریب داده اســت. از وقتی این 
سایت بسته شده، اهداکنندگان از طریق صفحات 

دیگر، 5میلیون دلار دیگر کمک کرده اند.
سخنگوی یکی از این صفحات گفته است که این 
پول اهدایی، برای فراهم کردن کمک های حقوقی 
و امدادی به کامیون داران کانادایی و خانواده های 

آنها استفاده خواهد شد.
این اعتراض ها در داخل اتاوا اما چندان الهام بخش 
نبوده و پایتخت کانادا را به هم ریخته است. مرکز 
سیاسی شهر، عملا روز و شــب ندارد و ساکنان 
این منطقه گفته اند به خاطر خشــم و اضطراب 
و ســروصدا، شــب ها خواب ندارند. بسیاری از 
کسب وکارهای این شــهر که ده ها میلیون دلار 

ضرر کردند مجبور شدند تعدیل نیرو کنند.
اما هرچه سیاســتمداران و چهره های بیشتری 
این اعتراض ها را محکوم می کنند، معترضانی که 

روبه روی پارلمان بســت نشسته اند هم مصمم تر 
می شوند که سفت تر از قبل سر جایشان بنشینند.
رئیس پلیس اتاوا گفته اســت که به 1800افسر 
پلیس جدیــد نیاز دارد تا اشــغال ایــن منطقه 
را خاتمــه بدهد. پلیــس اتاوا در حــال حاضر، 
1200افسر دارد و معلوم نیست نیروهای اضافی 
تامین شوند یا نه. پیتر اســلالی، به خاطر اینکه 
نیروهای تحت امرش همــان اول اجازه داده اند 
که معترضان این بخش از شهر را به اشغال خود 
دربیاورند به شــدت مورد انتقاد است. معترضان 
کامیون هایشان را به مرکز شهر آورده اند و شب ها 
با صدای بلند بوق های کامیون هایشان، آسایش را 

از مردم سلب کرده اند.
2سال بعد از شروع همه گیری، هنوز بخش هایی 
از کانادا در قرنطینه است و رستوران ها به تازگی 
در2 اســتان بزرگ اونتاریو و کبک،  بازگشــایی 
شــده اند که قوانین قرنطینه، اســتان به استان 

متفاوت است.
رهبران اعتــراض در اتــاوا از جاســتین ترودو 
نخســت وزیر این کشور خواســته اند تا قوانین و 
محدودیت های کرونایی ملی و همینطور برخی 

از محدودیت های محلی را لغو کند. 

افراطی ها، همراه جنبش ضدواكسن كانادا
اعتراض طرفداران جنبش ضدواکسن در اتاوا، با استقبال راست هاي افراطي در سراسر جهان مواجه شده است

جهان نما

 جو بایدن
 رئیس جمهور آمریکا

درصورتی که مســکو بــه اوکراین حمله 
کنــد، دیگــر خــط لولــه انتقــال گاز نورد 
اســتریم ۲ وجــود نخواهــد داشــت. 
واشنگتن و برلین در مورد تحریم هایی 
که قرار است علیه مســکو اعمال شود 
کامــا بــا یکدیگــر متحــد و هماهنــگ 

هستند. 

 الکساندر لوکاشنکو
 رئیس جمهور باروس 

خبر جعلــی دیگری منتشــر شــد مبنی 
بر اینکــه دولت روســیه ظاهــرا تصمیم 
گرفته نظامیان ما را به سوریه بفرستد. 
ایــن بــرای من خبــر جدیــدی بود. شــما 
می دانیــد کــه طبــق قوانیــن فعلــی این 
کار بدون تأیید رئیس جمهــور باروس 
غیرممکــن اســت. اما مــن کســی را به 

سوریه نفرستاده ام.

نقل قول 

جایزه برای اطلاعات در مورد 
رهبر داعش خراسان

وزارت امور خارجه آمریکا بــرای هرگونه اطلاعات 
جهت شناســایی و کشــف محل اقامت »ثناء الله 
غفاری« رهبر گروه »داعش خراسان«، 10 میلیون 
دلار جایزه تعیین کرده اســت. به گزارش رویترز، 
دولــت آمریکا ثنــاء الله غفاری معروف به شــهاب 
المهاجر را که در ســال2020 از ســوی داعش در 
رأس شاخه افغانســتان قرار گرفت، مسئول حمله 
تروریستی سال 2021 در فرودگاه کابل می داند. در 
این حمله که با خروج آمریکا از افغانستان و تخلیه 
خارجی ها صورت پذیرفت، حداقل 185 کشــته از 
جمله 1۳ ســرباز آمریکایی به جا گذاشت. آمریکا 
چند ماه پیش، نام او را به لیست سیاه تروریست های 

خارجی اضافه کرد. 

 خبر

روزنامه نیویورک تایمز ]آمريكا[

کیوسک

افزایش مسلمان ستیزی در هند
مسلمان ستیزی و نسل کشــی در هند در حالی افزایش 
می یابد که رهبران سیاسی سکوت کرده اند. سازمان های 
حقوق بشــری نســبت به افزایش خشــونت و سخنان 
نفرت انگیزی کــه محرکی بــرای به وجودآمدن حملات 

مرگبار در هند شده، هشدار داده اند. 

خودزنی اسرائیل با پگاسوس
»دنیــا را به مکانی امن تر تبدیل کنیم.« این شــعار شــرکتی 
اسرائیلی است که نه  تنها در سطح جهانی منجر به ایجاد ناامنی و 
نقض حریم خصوصی شده، بلکه در خود رژیم صهیونیستی هم 
به افزایش ناامنی دامن زده است. شرکت ان اس او )NSO( در 
زمینه تولید تجهیزات جاسوسی و امنیتی فعالیت دارد و صاحب 
نرم افزار جاسوسی معروف »پگاسوس« است. این شرکت اما از 
ســال2016، به خاطر این نرم افزار درگیر جنجال بزرگی شد. 
ان اس او با فروش نرم افزار پگاسوس به دولت های مختلف، زمینه 
جاسوسی از کنشگران اجتماعی، مقامات سیاسی و همچنین 
روزنامه نگاران را فراهم آورد و با انتقادات شدید جهانی مواجه 
شد. سال گذشته، رســانه های بزرگ جهان در گزارشی فاش 
کردند که 50هزار نفر، از جمله سیاستمداران، روزنامه نگاران، 
فعالان سیاســی و مدنی و مدیران ارشد شــرکت های بزرگ 
در سراســر جهان، هدف نرم افزار جاسوسی پگاسوس بوده اند. 
این در حالی است که ان اس او مدعی شده است که محصولات 
جاسوســی خود را برای جاسوسی از تروریســت ها، مجرمان 
خطرناک و قاچاقچیان بزرگ مواد مخــدر، در اختیار دولت ها 

قرار می دهد.
اکنون یک روزنامه اســرائیلی افشا کرده که شــهروندان این 
رژیم هم از دست این جاســوس افزار در امان نبوده اند. روزنامه  
کالکالیســت گزارش داده که پلیس رژیم صهیونیســتی بین 
سال های 2015 تا 2018 از پگاسوس برای جاسوسی از تاجران، 
وزرا، خبرنگاران، سیاســتمداران و فعالان مدنی اســرائیلی و 
همچنین از پســر بنیامین نتانیاهو اســتفاده می کرده است. 
براســاس این گزارش، نام تمامی افرادی کــه علیه نتانیاهو در 
دادگاه شهادت داده اند، در لیســت افرادی قرار دارد که قربانی 
جاسوسی پگاسوس بوده اند. علاوه بر این، گزارش کالکالیست 
نشــان می دهد که پلیس با شــنود تلفن های فعالان مدنی با 
استفاده از پگاسوس، موفق شــده اعتراضات خیابانی را کنترل 
کند. وزرای حمل ونقل، اقتصاد و دادگستری رژیم صهیونیستی 

نیز جزو اهداف اصلی جاسوسی پگاسوس بوده اند.

اهداف خارجی پگاسوس
گزارش های رسانه ای ســال2021 حاکی از آن بود که از میان 
50هزار شماره تلفنی که در لیست اهداف جاسوسی پگاسوس 
بوده اند، 600نفر از مقامات سیاســی جهان، 64نفر از مدیران 
شــرکت های بزرگ، 189خبرنگار، 85فعال مدنی و تعدادی 
از اعضای خاندان سلطنتی عربســتان حضور داشته اند. گفته 
می شــود، دولت کشــورهای آذربایجان، بحرین، مجارستان، 
هندوســتان، قزاقســتان، مکزیک، مغرب، عربستان سعودی 
و امارات خریداران اصلی جاســوس افزار پگاســوس بوده اند. 
جمال خاشقچی، روزنامه نگاری که سال2018 در کنسولگری 
عربستان در اســتانبول به قتل رســید هم یکی از قربانیان این 
جاسوس افزار بوده است. تحقیقات نشــان می دهد که گوشی 
موبایل برخی از فعالان اجتماعی و خبرنگاران در مدت کوتاهی 

پیش از دستگیری یا قتل به پگاسوس آلوده شده است. 

جاسوسی موبایلی چند؟
پگاســوس می تواند از طریق اتصال نا امن وای فــای، ایمیل یا 
پیامک آلوده و یا از مسیر نقص های امنیتی به گوشی  موبایل نفوذ 
کند. سپس به صورت کاملا مخفیانه تمامی پیامک ها، ایمیل ها، 
عکس ها و ویدئو ها، شــماره های تماس، اطلاعــات تقویمی و 
موقعیتی کاربر را ذخیره کرده و تماس های تلفنی یا ویدئویی را 
ضبط می کند. همچنین می تواند درصورت نیاز گوشی موبایل 
را به میکروفن یا دوربین کنتــرل از راه دور تبدیل کرده و فرد 
را پنهانی زیر نظر بگیرد، بدون اینکــه هیچ ردپایی از خود باقی 
بگذارد. در ســال2016 نیویورک  تایمز با دسترسی به ایمیل ها 
و اســناد داخلی ان اس او اعلام کرده که نرخ ثابت نصب سیستم 
جاسوسی پگاسوس برای دولت ها 500هزار دلار است و علاوه 
بر این هزینه، نرخ جاسوسی از 10کاربر گوشی آیفون 650هزار 
دلار، نرخ جاسوســی از 10کاربر اندروید 650هــزار دلار، نرخ 
جاسوسی از 10کاربر بلک بری 500هزار دلار و نرخ جاسوسی از 
5کاربر سیمبیان ۳00هزار دلار است. همچنین دولت ها می توانند 
برای داشتن اهداف جاسوسی بیشــتر، پول بیشتری پرداخت 
کنند. 100هدف جاسوسی مازاد برای هر دولت 800هزار دلار، 
50هدف مازاد 500هزار دلار، 20هــدف اضافی 250هزار دلار 
و 10هدف مازاد برای جاسوســی 150هزار دلار هزینه خواهد 
داشت. ان اس او همچنین 17درصد از کل مبلغ قرارداد را به عنوان 

آبونمان به صورت سالانه از دولت ها دریافت می کند.

دولت تایوان اعــلام کرده که یک 
قرارداد جدید خریــد تجهیزات 
هوایي به ارزش 100 میلیون دلار 

با آمریکا امضا کرده است. 
به گزارش خبرگزاري فرانســه، این قرارداد شامل 
تجهیزات سیستم دفاع ضدهوایی و ضدموشکی، 
پهپادهای پیشرفته، نسل جدید سامانه پاتریوت و 
خدمات فني و نگهداري مي  شود. دولت تایوان هدف 
از این خرید را افزایش توان عملیاتي نیروي هوایي 
خود در برابر تهدیدهاي جنگنده هاي چیني اعلام 
کرده است. در سال گذشته میلادی، جنگنده  هاي 
چین 969 بار وارد حریم هوایي تایوان شــدند. در 
ســال 2020، این تعداد در حدود ۳80 مورد بوده 
که حکایت از تمایل پکن به افزایش تنش در منطقه 
تایوان دارد.  این دومین بار از زمان آغاز ریاســت 
جمهوری جو بایدن اســت که واشنگتن با فروش 
تسلیحات نظامی به تایوان موافقت می کند. بایدن 
تابستان گذشته هم طی یک قرارداد به ارزش 750 
میلیون دلار، سیستم توپخانه ای پیشرفته هویتزر را 
در اختیار تایوان قرار داده بود. انتظار می رود محموله 
تسلیحاتی جدید طی ماه آینده تحویل تایوان شود. 
جزیره تایوان از سال 1949 و زمانی که رئیس دولت 

ملی گرای چین پس از شکست از کمونیست ها به 
این جزیره گریخت، همانند کشوری مستقل عمل 
کرده اما چیــن همچنان این جزیره را بخشــي از 
خاک خود مي داند. رئیس جمهور چین اعلام کرده 
که کشــورش قصد ندارد براي الحاق تایوان از زور 
استفاده کند، اما تاکید کرده که تایوان باید دیر یا 
زود به »سرزمین اصلي« بپیوندد. واشنگتن، تایوان 
را به  عنوان کشور مستقل به رسمیت نمی شناسد اما 
خود را در برابر امنیــت این منطقه متعهد مي داند 
و فروش تســلیحات نظامي بــه آن ادامه مي دهد. 
چین فروش تسلیحات آمریکایي به تایوان را نقض 
حاکمیت چین بر این جزیره و همچنین در تقابل با 

سیاست »چین واحد« مي داند. 

کرملین ادعاهای فرانســوی ها 
که گفته بودند ولادیمیر پوتین 
به امانوئل مکرون قول داده که 
فعلا از برگزاری مانورهای نظامی در نزدیکی مرز 

اوکراین خودداری می کند را رد کرد.
به گزارش رویترز، ســفر دوشنبه رئیس جمهور 
فرانسه به مسکو، بدون دســتاورد خاصی بود 
اما منابع فرانســوی، آخر شــب دوشــنبه به 
رســانه ها گفته بودند که رئیس جمهور روسیه 
چنین وعده ای به مکرون داده اســت. این خبر 
با استقبال بســیار زیادی مواجه شد و برخی از 
موفقیت آمیز بودن ابتکارات دیپلماتیک مکرون 
صحبت می کردنــد تا اینکه دیــروز، دمیتری 
پسکوف، سخنگوی کرملین، آب سردی بر پیکر 
غربی ها ریخت و چنین وعده ای را »نادرست« 
خواند. مکرون که بعد از ملاقات شش ساعته با 
پوتین در روز دوشــنبه، دیروز به اوکراین سفر 
کرد تا با ولودیمیر زلینســکی، رئیس جمهور 
این کشــور هم ملاقات و مذاکــره کند، امید 
زیادی داشت تا ســفرش به مسکو، دستاوردی 
داشــته باشــد و تنش های مربوط بــه بحران 
اوکراین را بخواباند. غرب، هفته هاســت مسکو 

را متهم می کند کــه برای حمله بــه اوکراین 
آماده می شود. مســکو این ادعا را رد می کند و 
در مقابل می گوید که غرب و اوکراین رفتارهای 

خصمانه ای در پیش گرفته اند.
پســکوف دیروز در جمع خبرنگاران گفته که 
فرانســه و روســیه، با توجه به وضعیت فعلی، 
نمی توانســتند هیــچ توافقی امضــا کنند. او 
همچنین در پاسخ به ســؤالی درباره آمادگی 
پوتین برای ملاقات با زلینســکی گفته است: 
»روسیه آماده اســت با هر کسی ملاقات کند، 
اگر این کار به حل مشــکل کمک کند. اما اول 
باید ببینیم هدف از ملاقات چیست و روی چه 

مسائل و چه نتایجی تمرکز می شود.«

بسته جديد تسلیحات آمريکايي در راه تايوانآب سرد مسکو بر امیدهای غرب

اروپا

گزارش

آسیا
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كمک های مردمی هميشه در هر اتفاقی، از 
سيل و زلزله گرفته، تا جنگ و آتش سوزی 
توانسته كمی ها و كاستی ها را تا حدی جبران كرده و آدم های 
زيادی را در كشور از گرسنگی و بيماری نجات دهد. سازمان های 
مختلفی هم متولی كمک رســانی به نيازمنــدان و محرومان 
و آســيب ديدگان هســتند؛ كميته امــداد امام خمينی )ره( 
هم يکی از اين سازمان هاســت كه ســال های زيادی است در 
اين زمينه فعاليت دارد. آشــنايی بيشــتر ما با اين كميته هم 
همين صندوق های صدقات اســت كه در همــه خيابان ها و 
چهارراه ها نصب شده اند اما فعاليت های اين كميته فراتر از اين 
صندوق هاست. چند سالی اســت كه تعدادی مركز نيکوكاری 
در شــهرهای مختلف تاسيس شده كه كارشــان جمع آوری 
كمک های مردمی و رساندن اين كمک ها به دست افراد نيازمند 
اســت. امســال هم 430مركز نيکوكاری در سرتاســر كشور 
راه اندازی شده كه 50درصد از اين مراكز در مساجد و 50درصد 
باقی در ديگر مراكز هســتند. در مجموع با اضافه شــدن اين 
430مركز، تعداد مراكز نيکوكاری به 8971عدد رسيده است. 
حالا به گفته رئيس كميته امداد امام خمينی)ره(، قرار اســت 
صندوق های صدقات هم در محله ها بــرود زيرنظر اين مراكز 
نيکوكاری. اين مراكز هم قرار است در استان تهران تقسيم بندی 
شــده و تخصصی كار كنند. آن طور كه مديركل كميته امداد 
استان تهران می گويد، 915مركز نيکوكاری در تهران مشغول 
به كار هســتند كه از اين تعــداد قرار اســت 77مركز فعاليت 
فرهنگی، 19مركز فعاليت در حوزه اشتغال، 7مركز در زمينه 
زكات، 3مركز در حوزه درمان و يک مركز برای قرض الحســنه 
فعاليت كنند كه به مرور تخصصی می شوند. به اين ترتيب هر 
مركز كار ويژه ای انجام می دهد و تکليف مردم هم با اين مراكز 
روشن تر اســت. می ماند بحث نظارت بر عملکرد اين مراكز كه 
ازجمله نگرانی های مســئولان كميته امداد هم هست و آنها 
معتقدند با سيستمی كه الان دارند نمی توانند روی تمام مراكز 
نظارت كافی داشته باشند و در حال برنامه ريزی هستند كه اين 
مشــکل را هم برطرف كنند تا اين مراكز در كنار سازمان هايی 

مانند هلال احمر بتوانند در مواقع لزوم ياری گر مردم باشند.

زندگی پديا

امداد تخصصی

 حضرت امیر المؤمنین علی ع: 
از پرهيزكاری نفس است، عمل به طاعت الهی.

  اذان ظهــر:  12:18   غــروب آفتــاب: 17:40 
  اذان مغرب: 17:59   نیمه  شــب  شــرعی: 23:36 

  اذان صبح: 5:32    طلوع آفتاب: 6:57 

گرينويچ

اعتراض با چسبیدن به آسفالت

برلین: 11فعال محيط زيست در برلين خود را به كف 
آسفالت يکی از بزرگراه های اصلی شهر برلين چسباندند و 
ترافيکی شديد در ساعات شلوغی در پايتخت آلمان ايجاد 
كردند. به گزارش يورونيوز، اين فعالان محيط زيســتی 
هفته گذشــته هم چندين بار جاده هــا و بزرگراه هايی 
را در برلين، هامبورگ و اشــتوتگارت مســدود كرده 
بودند. تصاوير منتشر شــده از اين اقدام نمادين نشان 
می دهد رانندگان كه از اين وضعيت كلافه شــده اند، از 
خودروهای خود پياده و تلاش می كنند اين فعالان را با 
كوله پشتی هايشان به خارج از خيابان منتقل كنند. اين 
جنبش كه خود را »نسل آخر« ناميده در بيانيه ای كه به 
اين منظور منتشر شده اعلام كرده است كه اعضای اين 
گروه در ساير شهرهای آلمان هم اقداماتی مشابه اجرا 
خواهند كرد. ســخنگوی پليس برليــن به خبرگزاری 
رويترز گفته كه تا ساعت 10 صبح اين فعالان 3 ورودی 
بزرگراه را در3 نقطه مختلف از شهر برلين مسدود كرده و 

يک تلاش ناموفق هم برای اين اقدام داشته اند.

آشِ ایرانی؛ تنوعی از عطر و طعم و رنگ

جا ماندن تکه ای از شوروی در نروژ 

اسلو: با وجود گذشــت 2 دهه از فروپاشی شوروی سابق تکه  
دست نخورده ای از آن در يکی از شــمالی ترين مناطق نروژ تا 
حدودی دست نخورده باقی مانده اســت؛ تا جايی كه در اين 
شهرک متروكه تنديس هايی از لنين و استالين همچنان وجود 
دارد. همچنين دفاتر اداری با تقويم هايی كه به ديوارها آويزان 
مانده اند، كلاس نقاشی بچه ها با فنجان چای معلم، همه و همه 
گويی در زمان منجمد شده اند. همين دمای چند ده درجه ای زير 
صفر باعث شده تا متخصصان پيش بينی كنند وضعيت ظاهری 
اين مينياتور از شوروی سابق، تا 500سال آينده هم به همين 
شکل باقی بماند. به گزارش يورونيوز، شــهرک »پيراميدن« 
)Pyramiden( بخشــی از مجمع الجزاير ســؤالبار به شمار 
می رود. از سال1931 و برای نزديک به 70سال معدنچيان در 
يک معدن زغال سنگ در اين شهرک به كار اشتغال داشتند اما از 
سال1998 كار اين معدن متوقف شد و معدنچيان اين مکان را 
ترک كردند. از آن زمان به بعد اين شهرک تبديل به شهر ارواح 
شد. اين روز ها هيچ ساكنی به جز شمار اندكی روس كه يک هتل 
بسيار مجلل دوران شوروی را اداره می كنند و البته خرس های 
قطبی كه هر از گاهی در اين ناحيه تردد می كنند، وجود ندارد.

رديابی ژنتیک خرابکاری حیوان خانگی

والنسیا: زنی در اســپانيا كه خرابکاری حيوان خانگی اش را در 
فاصله 650كيلومتری شهرش از زمين برنداشته بود پس از 6ماه 
رهگيری پليس، برگه جريمه ای معادل 570دلار آمريکا را جلوی 
منزلش دريافت كرد. به گزارش آديتی سنترال، رهگيری صاحب 
اين حيوان خانگی به لطف بانک اطلاعاتی ژنتيک شركتی اسپانيايی 
به نام ای دی ان كنينــو ADN Canino كه با پليس اين كشــور 
همکاری نزديکی دارد صورت گرفت. كاركنان شــركت ياد شده 
از ســال2014 ميلادی تا به حال با هدف پيگيری حيوان آزار ها 
و تخلفات مرتبــط با حيوانات دی ان ای آنهــا را جمع آوری كرده 
و در بانک ژنتيک نگه داشــته اند. انريکه پريگوئل، مدير شــركت 
ای دی ان كنينو در اين باره گفت:  »به محض اينکه خرابکاری اين 
حيوان خانگی پيدا شد و مشخص شد صاحبش آن را جمع نکرده 
است از آن نمونه برداری كرديم و دست آخر مشخص شد اين حيوان 
خانگی درست سال پيش توسط يکی از دامپزشکی ها رجيستر شده 
و بنابراين اطلاعات كاملی از محل سکونت صاحبش داشتيم«. در 
اسپانيا قوانين اجازه هيچ گونه مزاحمت انواع حيوانات خانگی را به 
شهروندان نمی دهد و با متخلفان برخورد قانونی می شود. قوانينی 

كه حقوق خود حيوانات را هم در بر می گيرد.

 باشگاه
نویسندگان

چهارشنبه 

  نگهبان شب

حالا كم كــم حوصلــه اش ســررفته و 
به نظرش ديگر جذابيتی ندارم تا بماند، 
می خواهد برود اما هنوز چيزهايی را هم 
بلاتکليف گذاشته است. شايد برای اينکه يادم نرود كه چقدر مهم بوده و 

اصلا چقدر به بودنش عادت كرده بودم ؛ اوميکرون را می گويم.

   
به محض تشريف فرمايی ، همه  چيز را خيلی عصبانی و خشمگين به هم 
ريخت. يک درد تركيبی از مغز استخوان های كمر تا كاسه چشم، همان 
اول كاری خلع قدرتم كرد. هجوم درد آنقدر ناگهانی و زياد بود كه تقريبا 
در همان ساعات اوليه ديگر مطلقا تسليم شدم و حتی به مبارزه چريکی به 

مدد دمنوش و خوددرمانی فکر هم نکردم.

   
2سال رعايت انواع پروتکل های بهداشتی و تزريق 3 دوز ناقابل واكسن و 
خلاصه جان سالم به در بردن از آن ايام جهنمی مرگ های چندصدتايی 
باعث شــده بود تا اين گونه جديد خيلی ترس به جانم نيندازد. با خودم 
می گفتم رعايت می كنم و ان شــاء الله اين روزها هم به خير می گذرد، اما 
نگذشت. همان دفاع آخر، همان بازيکن آرام و بی هياهو، همان كه برخلاف 
مهاجم نوک و هافبک های نفوذی هيچ وقت خيلی جدی نگرفته بودمش، 

دروازه آرامش را بر سرم خراب كرد...

    
تعريف ايام بيماری خودش ذكر مصيبت اســت و جايز نيســت اما فقط 
می دانم تب و لرز و البته از پی آن كابوس و هراس، عجيب ترين تجربه كرونا 
بود. در تب می سوختم و در كابوس  هايم دائم پيگير اوضاع كارها در روزنامه 
و يکی دو موضوع شخصی می شدم. لرز كه می آمد، انگار دندان های حسرت 
به هم می كوبيدم از احوال ناخوش روح و روزگار سختی كه بر سرم گذشت.
ميان اين بی خوابی حدفاصــل تب ها و لرزها، من چونان نگهبان شــب 
احوالات زندگی و بندگی خودم را می  پاييدم. نتيجه اش را بگذاريد برای 
خودم و فردای زندگی ام محفوظ نگه دارم، اما همين قدر اعتراف كنم كه 
وقتی درد می آيد و مرگ خودی نشــان می دهد، قلبت صاف تر می شود 
انگار، رقيق تر می شوی و كينه و دلخوری را راحت تر دست به سر می كنی.

   
درد تا نباشد، راحتی روزگار سلامت و بسامان چونان آفتاب 

ابرپوش است...

دقیقا يک ســال از 
ثبت مــرگ آخرين 
بیمار چینی تبــار که با ابتــا به کرونا 
جان باخت، می گــذرد و آنها در حالی 
ســالمرگ مرگ های  کرونايی را جشن 
می گیرند که آمار مرگ ومیر ناشــی از 
اومیکــرون در کشــور های ديگر بین 
دو رقمی و سه رقمی شــدن در نوسان 
است. چشم بادامی ها در اين مورد خاص 
يعنی کنترل کرونا با چشــمانی کاما 
باز و دهان هايی بســته)حتی نسبت به 
پیشرفته ترين کشــور های دنیا( تمام 
حرکات اين ويروس چمــوش را دنبال 
کردند و با رفتار شناسی آن طی 2سال 
گذشته به طور کامل افسار تاخت و تاز های 
مرگبار آن را کشیدند. پرسش اساسی 
اينجاست که چین با جمعیت يک میلیارد 
و 420میلیونی اش چگونه از اين کشور 
پهناور، شــهر ممنوعه ای بــرای کرونا 

ساخت؟ 
اســتراتژی مقامات بهداشتی چین از 
همان ابتــدا با عنــوان »تحمل صفر« 
طوری قرنطینه شهر ها را محله به محله 
و واکسینه شدن شــهروندان را دوز به 
دوز کنترل می کرد که اين اســتراتژی 
به هیچ وجه در حد شعار باقی نماند و ديوار 
چین اين بار در حوزه بهداشت مرز های 
دفاعی و غیرقابل نفوذی در برابر دشمن 
ريزنقش اين کشــور پايه گذاری کرد. از 
اين يک میلیاردو420میلیون نفر جمعیت 
هیچ يک به هیچ بهانه ای نمی توانستند 
از زير قوانین سفت و سخت فرار کنند. 
برای نمونه وقتی گونه دلتای اين ويروس 
در چند شهر مثا يانگژو گسترش يافت، 
شــمار مقاماتی که مجازات شــدند به 
35مقام دولتی و بهداشتی رسید؛ فقط 

به اين خاطر که مسئولان بیمارستان ها 
و فرودگاه ها در کنترل بیماری و قوانین 
وضع شده مسامحه کرده بودند. در چنین 
شرايطی شهروندان هم اجازه سرپیچی 
از قوانین و رفتار های نسنجیده ای مانند 
مخالفت بــا تزريق واکســن را به خود 

ندادند.
جدای از جدی بــودن تزريق همگانی 
واکســن کرونا در اين کشور تک تک 
مردم برای کنترل ســامتی  و پیگیری 
واکسن هايشــان با کیوآر کــد )QR( و 
فناوری های نوين رصد می شــدند. در 
بسیاری از شهرها، شهروندان بدون اين 
برنامه قادر به ترك مجتمع های مسکونی 
خود يا ورود به اکثر اماکن عمومی نبودند. 
رنگ اين کدهای بهداشتی براساس بانک 
اطاعاتی کنترل شــیوع در هر استان 
به افراد اختصاص داده می شد. افرادی 
که ابتای آنها تأيید می شد يا مشکوك 
يا بــدون عامت بودند يــا افرادی که 
تب داشــتند، کد قرمز رنگ را دريافت 
می کردند. مخاطبــان نزديک آنها نیز 
کد زرد رنگ داشــتند. تنها دارندگان 
کد سبز می توانســتند در شهر ها تردد 
کنند و همین ترس مــردم و مقامات از 
قوانین بدون استثنا باعث شد اژدهای 
زرد، غــول چراغی را که خــود باعث 
بیدار شــدنش شــده بودند، دوباره به 
داخل چراغ  باز گردانند. به نظر می رسد 
با متوقف نشدن ارابه مرگ کرونا به جای 
پیگیری اخباری با محوريت اينکه چین 
چگونه سرمنشــأ شــیوع اين ويروس 
بود يا اينکه ويروس ياد شــده ساخته 
آزمايشگاه های خود آنهاست، بهتر است 
فعا فقط درس هايی از شیوه کنترل اين 

ويروس از آنها بگیريم و به کار ببنديم.

جهان نما

سالمرگ آخرين قربانی کرونايی در چین

تقويم / رويدادعدد خبر

 تشکیل صلیب سرخ

کمیته بین المللی صلیب سرخ در فوريه سال1864 
میادی طبق موافقت نامه ژنو در ســوئیس با هدف 
تخفیف آلام انســانی و حفظ و پیشرفت بهداشت 
عمومی تشکیل شد. ماجرا از اينجا شروع شد که »ژان 
هنری دونان« امدادگر سوئیسی، در سال1862 کتاب 
»خاطره ای از سولفرينو« را منتشر کرد و خواستار 
تشکیل جمعیت های امدادی داوطلب برای تسکین 
آلام اينگونه آسیب ديدگان از جنگ شد. او نوشت 
»آيا نبايد امکاناتی در زمــان صلح و آرامش وجود 
داشته باشــد و جمعیت های امدادی با داوطلبانی 
ايثارگر و کاما صالح تشــکیل شوند که هدف شان 
مراقبت از زخمی ها در زمان جنگ باشــد؟« انجمن 
ژنو )امور عام المنفعه( از پیشنهاد او استقبال کرد و در 
نتیجه يک کنفرانس بین  المللی با شرکت نمايندگان 
16کشور در ژنو تشکیل و موافقت نامه 1864میادی 
برای بهبود وضع مجروحان جنگ، تدوين شد و به 
امضای نمايندگان 12دولت از کشورهای شرکت کننده 
رسید. اين معاهده ارتش ها را ملزم کرد تا از سربازان 
مجروح مراقبت کنند، بدون توجه به اينکه به کدام 
طرف درگیری تعلق دارند و نیز نشــان واحدی را 
برای واحدهای درمانی معرفی کرد: صلیب سرخ در 
پس زمینه ای ســفید. نقش اولیه کمیته بین المللی 
صلیب ســرخ ايجاد هماهنگی بود. با اين حال اين 
سازمان به تدريج وارد عملیات میدانی نیز شد، چرا 
که به حضور يک میانجی بی طرف در میان طرف های 
متخاصم نیاز بود. در طول 50سال بعد از آن، با تأسیس 
جمعیت های ملی دامنه فعالیت های کمیته بین المللی 

صلیب سرخ گسترش يافت.
صلیب سرخ دارای 3بخش است. بخش اول کمیته 
بین المللی صلیب سرخ است که کمیته ای مستقل 
از 25شهر سوئیس اســت و مرکز اصلی آن در ژنو 
قــرار دارد. بخش دوم انجمن های صلیب ســرخ و 
سومین بخش انجمن های ملی صلیب سرخ است. در 
طول جنگ ها کمیته بین المللی به عنوان واسطه ای 
میان انجمن های ملی صلیب ســرخ و کشــورهای 
درگیر در جنگ قرار می گیــرد و از زندانیان جنگ 
در اردوگاه ها مراقبت کرده و راحتی و آرامش آنها را 
تأمین می کند؛ به نامه های آنها رسیدگی و تماس آنها 
را با خويشاوندان شــان برقرار می کند. اين سازمان 
همچنین به مردمی که دچار توفــان، بیماری های 

همه گیر، قحطی و... می شوند، کمک رسانی می کند.

حافظ

آن يار کز او خانه ما جای پری بود

           سرتا قدمش چون پری از عیب بری بود

چار ارکان مختلف در ديگ آش سرکه هست
روپیاز و مس چغندر، دنبه سیم و گوشت زر

ديوان بسُحاق اطَعَمه

در ازمنه دور، جايی كه در آن غذا پخته می شد، مطبخ 
نام داشت اما اكنون اين مکان، آشپزخانه نام دارد يعنی 
جايی كه آشپز در آن حضور دارد و آشپز آن كس است 
كه آش می پزد. اين همه نشان می دهد آش چه جايی 
در فرهنگ ايرانی دارد كه حتی محل طبخ غذا نيز از آن 

مسمی يافته است.
اگر ديوان شــيخ  ابواسحاق حلّاج شــيرازی يا همان 
بسُحاق اطَعَمه را تورق كنيد، به شاهدمثال های متعدد 
و متنوعی برمی خوريد كه حکايت از مهم بودن آش در 

ميان مردم ايران زمين دارد.
در ميان اين گونه گونی، بعضی اقسام آش، فارغ از نوعی 

طعام بودن، حتی اهميت مردم شناسانه دارد. يکی از 
مصاديق آن، »آش پشتِ پا« اســت كه در روز سوم يا 
پنجم يا هفتم سفر عضوی از خانواده به نيت بی خطر 
بودن ســفر و به سلامت بازگشــتنِ او می پزند كه در 
جمع می خورند و مقداری از آن را هم كاسه كاســه به 
خانه همسايگان می فرســتند، يا »آش دندونی« كه 
نذر كبوتران امامزادگان می كننــد و در زمان دندان 
درآوردن كودكان می پزند، يا »آش امام زين العابدين« 
كه نذر ســلامتی مريض منظور می شــود، يا »آش 
آره – بله« كه مادر داماد فردای بله گرفتن از عروس در 
مراسم عقدكنان، به نشانه تبرک و سلامتی در خوانچه 
می گذارد. همين چندنمونه مشتی بود نمونه خروار، 
كه تازه در كنــار آن، موارد معمول تــری چون مانند 
»آش افطاری« و »آش پای هفت  ســين« را هم نبايد 

فراموش كرد.
اين همه نشان از آن دارد كه فرهنگ غذايی مردم ايران، 
تا چه اندازه سرشار از خلاقيت است؛ خلاقيتی كه در 
كنار تکثری از عطر و طعم و رنگ معنا می يابد. چطور 
ممکن است در ميان اهالی يک سرزمين، اگر سفره ای 

موسع پهن شــود و انواع يک غذا قرار گيرد، باز جا كم 
بيايد اما در وطن ما شدنی است و اين جز از ذهنِ مبتکر 
خلاقه ايرانی بيرون نمی آيد كه برای هر بهانه، ابداعی 

تازه در آستين دارد و آن را چنين مفصل كرده است.
فرهنگ خوراک ساكنان بوم ايران آكنده از آفرينش 
اســت و چنان در جای جای زندگی اش رسوخ و نفوذ 
كرده كه حتی برايــش ضرب المثل های فراوان پديد 
آمده است؛ »نخود هر آشی بودن«، »هرچه پول بدهی، 
آش می  خوری«، »آش خوردن و كاســه شکستن«، 

»آش دهن سوزی نبودن« و نمونه های بسيار ديگر.
كاش برپايی جشنواره آش اقوام ايرانی در زنجان سببی 
شود تا  آش و آشپزی ايرانی را قدر بدانيم و مراقبت و 
محافظتش كنيم تا اين سنت چندهزارساله به آيندگان 

برسد و بماند و بپايد تا ديرزمان.

پی نوشت:
تعاريف انواع آش و همچنیــن مصاديق ضرب المثل ها 
با کلیــدواژه اش، وام يافته از مدخــل اش، به قلم علی 
بلوکباشی، در جلد نخست دانشنامه فرهنگ مردم ايران 

)صفحات 130تا 136( است.

مسعودمیر
روزنامه نگار

بادبادك باز
بابا گفت: »خب، هر درسی كه بهت می دهند، سرجايش؛ اما فقط يک گناه 
وجود دارد والسلام. آن هم دزدی  است. هر گناه ديگری هم نوعی دزدی 

است. حرفم را می فهمی؟«
گفتم: »نه بابا جان«. بدجوری دلم می خواســت بدانم. نمی خواستم باز 

نااميدش كنم...
بابا گفت: »اگر مردی را بکشــی، يک زندگی را می دزدی. حق زنش را از 
داشتن شوهر می دزدی، حق بچه هايش را از داشتن پدر می دزدی. وقتی 
دروغ می گويی، حق كسی را از دانســتن حقيقت می دزدی. وقتی تقلب 

می كنی، حق را از انصاف می دزدی. می فهمی؟«

اينجا بدون من
كسايی كه پشت سر هم يه فيلم رو دوبار تماشا می كنن، به نظر آدم های 
عجيبی ميان. اما اين احساســيه كه نميشه به همه توضيحش داد. وقتی 
هنوز شــخصيت های يه فيلم تو ذهنت زنده ان و دارن نفس می كشــن، 
می تونی روی پرده به چشم هاشون خيره بشی، می تونی باهاشون حرف 
بزنی، می تونی سرنوشتشون رو تغيير بدی، اين طوری می تونی واقعيت 
رو به شکل خواب و  رؤيا بازسازی كنی. می تونی توی صندلی سينما فرو 
بری، لحظه ای كه چراغ ها خاموش می شه، معجزه اتفاق می افته. درست تو 
لحظه ای كه حس می كنی هيچ راهی برای فرار باقی نمونده. مهم فقط اينه 

كه با همه توانت ادامه بدی. همه چی درست از همين جا شروع می شه...

     اثر: پیتر سالیآخر مصور
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ماجرای واکسن های 
تقلبی آسترازنکا 

چیست؟
چنــد روزی اســت کــه خبــر تقلبی بودن 
واکسن های آسترازنکا با انتشار یک لینک خبری 
به نقل از سازمان بهداشــت جهانی، در فضای 
مجازی، دست به دســت می شــود؛ خبری که 
بسیاری از تزریق کنندگان این واکسن را نگران 
کرده اســت. پیگیری های همشهری اما نشان 
می دهد که خبر منتشر شــده، جدید نیست. 
این خبر اواسط آبان امســال، از سوی سازمان 
بهداشت جهانی منتشر و در بخشی از متن آن 
آمده بود: »مسئولان وزارت بهداشت ایران در 
اکتبر2021 )مهر ماه( تزریق واکسن  های تقلبی 
را به WHO گزارش داده اند. واکسن های پرشده 
در ویال های غیرقانونی که خــارج از زنجیره 
شبکه بهداشــت کشــور تامین و تزریق شده 
است.« اما اینکه چرا حالا با گذشت نزدیک به 
3ماه از اعلام اولیه سازمان بهداشت جهانی، بار 
دیگر این خبر، فضای مجازی را پرکرده و اصالت 
این واکسن را زیر سؤال برده، جای سؤال دارد. 
آن هم در شرایطی که میلیون  ها نفر در کشور، 
این واکسن را دریافت کرده اند. وزارت بهداشت 
تقلبی بودن واکسن  آسترازنکای موجود را رد 
می کند. کمال حیدری، معاون بهداشت وزارت 
بهداشت، ورود هرگونه واکسن تقلبی از سوی 
وزارت بهداشت و دولت را تکذیب می کند و به 
همشهری می گوید: »تاکنون در سیستم توزیع 
شبکه بهداشت هیچ واکسن تقلبی نداشته ایم.« 
ماجرای تقلبی بودن واکسن آسترازنکا چیست؟ 
اواسط آبان امسال بلافاصله پس از آنکه سایت 
سازمان بهداشت جهانی مطلبی با عنوان هشدار 
درباره واکسن جعلی کووید-19 منتشر کرد، 
محســن زهرایی، رئیــس اداره بیماری های 
قابل پیشگیری با واکسن وزارت بهداشت، در 
این باره توضیحاتی ارائه کرد و گفت: »تمامی 
واکسن هایی که در نظام واکسیناسیون کشور 
در مراکز و پایگاه ها اســتفاده شــده اند، اعم از 
آسترازنکا و یا دیگر واکسن ها، به طور مستقیم 
از شــرکت های تولیدکننده در دنیا خریداری 
شده و با نظارت دقیق در کشور توزیع و مصرف 
می شود.« به گفته این مسئول، هشدار سازمان 
بهداشت جهانی در این خبر همان واکسن های 
آسترازنکایی بوده که در ویال های غیرقانونی پر 
و خارج از سیستم قانونی واکسیناسیون کشور 
استفاده شده بود. به گفته زهرایی، انتشار این 
خبر از ســوی WHO در واقع هشداری است 
تا افراد هوشیار شوند و واکسیناسیون خارج از 

سیستم بهداشتی کشور را انجام ندهند.
اواخــر مرداد امســال بــود که خبــر تزریق 
واکســن های تقلبــی آســترازنکا همزمان با 
دستگیری باند 4نفره فروش واکسن ها منتشر 
شد. حمید هداوند، جانشین رئیس پلیس تهران 
بزرگ از تزریق این واکســن ها به 3هزار نفر از 
شهروندان تهرانی در ازای دریافت مبالغی کلان 
خبر داده و گفته بود: »این باند فروش واکسن 
تقلبی آســترازنکا، پوکه و شیشه واکسن های 
استفاده شده در یکی از بیمارستان های کرج را 
دوباره پر کرده و به عنوان واکسن کرونا به مردم 
می فروختند.«  البته در روزنامه همشهری هم 
اواخر خرداد گزارشی از فعالیت مافیای تزریق 
واکسن فایزر در تهران در ازای دریافت مبالغی 
از 25میلیون تا 60میلیون تومان منتشر شد. 
همان زمان هم وزارت بهداشت اعلام کرد که 
این واکســن ها به دلیل رعایت نشدن زنجیره 
ســرما و ورود غیرقانونی، مورد تأیید نیست و 
غیرقابل مصرف اســت. حالا کمال حیدری، 
معاون بهداشت وزارت بهداشت در جدیدترین 
صحبت هایش با همشهری ورود هرگونه واکسن 
تقلبی به کشور را تکذیب می کند و می گوید: 
»تمام واکســن های وارداتی از ســوی وزارت 
بهداشت کاملا مورد اعتماد و زیرنظر دولت ها 
تبادل می شود. ما به هیچ عنوان واکسن تقلبی 
در شبکه بهداشتی نداشته ایم و چنین مواردی 
احتمالا مربوط به تزریق خارج از شبکه، واردات 
غیرقانونی یا واردات واکسن هایی از سوی بخش 
خصوصی خارج از سیستم نظارت و تأیید وزارت 
بهداشت و سازمان غذا و دارو باشد.« به گفته این 
مسئول، سازمان بهداشت جهانی از همان ابتدا 
نسبت به وجود واکسن های تقلبی کرونا در دنیا 
هشدار داده بود و مردم نباید خارج از پایگاه های 
واکسیناسیون وزارت بهداشت اقدام به تزریق 

واکسن کنند.
حواشی واکسن های کرونا، به این زودی تمام 
نمی شود، چرا که این نخســتین باری نیست 
که علیه واکسن  آســترازنکا یا دیگر واکسن ها 
اخبار غیرواقعی منتشر می شود؛ شایعاتی که 
منجر به تردید برخی در تزریق واکســن های 
کرونا شده است. براساس اعلام وزارت بهداشت 
تاکنــون از جمعیت 84میلیون نفــری ایران 
72.71درصد حداقل یک دوز، 64.85درصد 
2دوز و 30درصد واجدین شرایط )18سال به 
بالا( دوز ســوم را تزریق کرده اند، اما همچنان 
جمعیت 7.8میلیون نفری در کشور وجود دارد 
که هنوز هیچ واکسنی تزریق نکرده  و در پیک 
اومیکرون به شــدت در معرض خطر هستند. 
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشــت روز گذشته 
اعلام کرد که 90درصد افرادی که در این سویه 
بستری می شوند، واکســن تزریق نکرده اند. او 
همچنین از درگیری بیشــتر کودکان با سویه 
اومیکرون خبر داد و گفت: »واکسیناســیون 
کودکان 9 تا 12ســاله شروع شــده و برنامه 
واکسیناســیون برای کودکان بالای 5سال با 
واکسن های سینوفارم و پاســتوکووک ادامه 

خواهد داشت.« 

مریم سرخوشویژه
روزنامه نگار

فرزند بیشتر، وام بیشتر
نادر مطیع حق شناس، جمعیت شناس می گوید: 

»وام فرزندآوری« )از 20 تا 100میلیون تومان( می تواند باعث تشویق طبقه متوسط به فرزندآوری شود
حمایت از فرزندآوری موضوعی 

است که در سال های گذشته در گزارش
دســتور کار قانونگــذاران قرار 
گرفت و اکنون نیز موضوع در بودجه 1401 مطرح 
شده است تا شاید از شدت کاهش جمعیت کاسته 
شــود. نمایندگان مجلس که این روزها مشغول 
بررسی لایحه بودجه سال  آینده هستند و با »وام 
فرزندآوری« خبرساز شده اند، با تکیه بر اطلاعات 
منتشر شده از سوی سخنگوی کمیسیون تلفیق، 
افراد دارای 5فرزند به بالا می توانند از تسهیلات 
قرض الحسنه 100میلیون تومانی برخوردار شوند.
اثــرات اقتصــادی و اجتماعــی ایــن قبیــل 
سیاســتگذاری ها به عنوان عاملی مهم در تغییر 
ساختار جمعیتی کشور شناخته می شوند؛ چرا که 
اجرای درســت این قوانین می تواند طرز تلقی و 
نگرش مردم نسبت به فرزندآوری را تغییر دهد. 
نادر مطیع حق شناس، استادیار جمعیت شناسی 
و عضو هیأت علمی مؤسسه مطالعات و مدیریت 
جامع و تخصصی جمعیت کشور درباره اثرگذاری 
قانونگذاری مجلــس بر الگوی فرزنــدآوری به 
همشهری توضیح داد که در بحث سیاست های 
جمعیتــی باید نــگاه جامعه محور بــه موضوع 
داشته باشیم و نگرش مردم به بحث فرزندآوری 
را باید به عنوان عامل اثرگذار در اجرایی شــدن 
مصوبه مجلس معرفی کرد. به گفته او، درباره این 
مصوبه مجلس نگرش مردم و نوع تلقی نسبت به 

فرزندآوری نیز مهم است.
براساس مصوبه کمیســیون تلفیق »تسهیلات 
قرض الحســنه فرزندآوری، بــه ازای فرزند اول 
200میلیون ریال و به ازای فرزند دوم 400میلیون 

ریال و به ازای فرزند سوم 600میلیون ریال و به 
ازای فرزند چهارم 800میلیــون ریال و به ازای 
فرزند پنجم و به بعد یک میلیــارد ریال خواهد 
بود و در مورد تولد فرزندان دوقلو و بیشتر به ازای 
هر فرزند، یک وام با درنظر  گرفتن ترتیب تولد به 

زوجین تعلق می گیرد.
همچنیــن وام 220 میلیــون تومانــی بــرای 
خانواده های فاقد مســکن که در سال 1399 به 
بعد صاحب فرزند سوم یا بیشتر شده یا می شوند، 
مدنظر قرار گرفته است و از سوی دیگر تسهیلات 
قرض الحســنه ودیعه یا خرید یا ساخت مسکن 
)بنا به درخواست خانواده( با بازپرداخت حداکثر 
20ســاله برای خانواده های فاقد مسکن که در 
ســال 1399 به بعد صاحب فرزند سوم یا بیشتر 
شده یا می شوند به میزان 2میلیارد و 200میلیون 

ریال است.

همگرایی در کاهش فرزندآوری
مطیع حق شناس درباره میزان اثرگذاری مصوبات 
حمایتی در موضوع فرزندآوری در نقاط مختلف 
کشــور گفت: »از نظر من این قوانیــن در تمام 
نقاط کشور- با شدت و ضعف متفاوت- اثرگذار 
خواهند بــود. الگوی فرزنــدآوری در مطالعات 
گذشته – سال 80 تا 85- نشان دهنده این واقعیت 
بود که رفتار باروری به سمت یک رفتار همگرایی 
در سراسر کشور حرکت کرده و تنها در استان های 
مرزنشــین تفاوت های اندکی را شــاهد بودیم. 
منظور از این همگرایی، تمایل بــه فرزندآوری 
است که در گذر زمان این همگرایی تغییر مسیر 
داد. در ســال های اخیر شاهد هستیم که شوک 

جدی به ساختار جمعیتی کشور وارد شده است. 
این روند مسبوق به سابقه نبود و امیدوار هستیم 
این مشــوق های قانونی بتواند به ترمیم ساختار 
جمعیتی کمک کند. هم اکنون بایــد با نگاه به 
میانگین زاد و ولد در تمام نقاط کشــور گفت که 
اکنون شــاهد همگرایی در تمام استان ها درباره 
کاهش تمایل به فرزندآوری هستیم و این موضوع 

به عنوان یک چالش مطرح می شود.«
براساس گفته این جمعیت شناس »میزان باروری 
کل کشور در سال 95، 2فرزند بود اما اکنون این 
رقم به 1.68رسیده است، این آمار نشان از کاهش 
معنادار در سال های اخیر دارد و سال 98 و 99 را 
نیز باید به عنوان نقطه اوج کاهش آمار فرزندآوری 

معرفی کرد.«
عضو هیأت علمی مؤسسه مطالعات و مدیریت 
جامع و تخصصی جمعیت کشور معتقد است که 
افکار عمومی، عوامل اقتصادی را به عنوان عامل 
تعیین کننده کاهش زاد و ولــد معرفی می کند 
اما »از نظر من باید قبول کرد که هر چند عامل 
اقتصاد در کاهش جمعیت تعیین کننده است اما 
تنها عامل آن نیست. عوامل اجتماعی و فرهنگی 
نیز به موازات عوامل اقتصادی اثرگذار هســتند؛ 
چرا که نوع نگرش به خانواده و فرزندآوری تغییر 
کرده اســت، به طور کلی باید گفت که ســبک 
زندگی جامعه شکل و شــمایل جدیدی به خود 

گرفته است.«

تأثیر یکسان عوامل اجتماعی و اقتصادی 
مطیع حق شناس تأکید دارد که عوامل اجتماعی 
در حد همان عوامل اقتصادی می توانند ساختار 

جمعیتی را تحت تأثیر قرار دهند چرا که در مناطق 
مختلف شهر تهران شاهد هستیم که تفاوت در 
ســبک زندگی ها موجب تغییر نگرش افراد به 
موضوع فرزندآوری اســت: »اگر بخواهیم درباره 
اثرگذاری این قبیل قوانین در طبقات اجتماعی 
مختلف صحبت کنیم، باید گفت که احتمال دارد 
این قوانین بیشــتر بر طبقه متوسط رو به پایین 
اثر گذار باشند. درباره تأثیر این قوانین در مناطق 
روســتایی باید گفت که هر چند بحث مهاجرت 
معکوس در این مناطق اتفاق افتاده است اما اکثر 
روستاها با جمعیت ســالمند همراه هستند و به 
همین دلیل من گمان می کنم کــه این قوانین 
تشویقی بیشــتر در مناطق شــهری اثرگذاری 

داشته باشند.«
مطابق با مصوبه روز گذشــته کمیسیون تلفیق 
مجلس شورای اســلامی، بانک مرکزی موظف 
اســت آیین نامه اجرای بند الــف »تبصره 16- 
تسهیلات تکلیفی« لایحه بودجه سال آینده را 
حداکثر تا اول اردیبهشت سال 1401 به بانک های 
عامل ابلاغ کند. بانک مرکزی مجاز است درصورت 
اجرا نکردن تکالیف این تبصره توسط بانک های 
عامل، نسبت به افزایش سپرده قانونی آنها اقدام 

کند.
همچنین بانک مرکزی مکلف شده است جهت 
مشاهده تعداد تسهیلات قرض الحسنه پرداختی 
در کل این بنــد و تعداد افــراد در نوبت دریافت 
تســهیلات موضوع بند  الف ، به تفکیک نوع وام 
و اســتان و بانــک پرداخت کننده، ســامانه ای 
برخط )دارای تارنمــای اینترنتی( ایجاد کرده و 
به صورت ماهانه این ســامانه را به روز و اطلاعات 

مربوطه را جهت اطلاع عموم مردم منتشر کند و 
گزارش عملکرد این تبصره را هر سه ماه یک بار به 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات، فرهنگی، 

اجتماعی و دیوان محاسبات کشور ارائه دهد.
این جمعیت شناس در پاســخ به این سؤال که 
»قوانین بررسی شــده در مجلس، تکیه خود را 
بر پوشش دلایل اقتصادی قرار داده اند، با توجه 
به اینکه شــما اثرگذاری عوامل اجتماعی را در 
قواره عوامل اقتصــادی می دانید، باید گفت که 
این شیوه قانون نویسی تا چه حد می تواند نگاه 
افراد در موضوع فرزنــدآوری را تغییر دهد؟ آیا 
اثرگذاری این قوانین در ســاکنان شــهرهای 
بزرگ و شهرهای کوچک یکسان است؟« گفت: 
»مشــوق های مالی یکی از سیاست هایی است 
که برای افزایش جمعیت مورد توجه قرار گرفته 
است و باید بررسی شود که این مشوق ها تا چه 
حد جنبه عملیاتی به خود می گیرند؛ چراکه قابل 
دسترس بودن و عملیاتی شدن این مشوق ها ست 
که بر تصمیم گیری افراد اثر مستقیم دارد، اگر 
افراد امیدی به دریافت این تســهیلات نداشته 
باشند، نباید امیدی به اثرگذاری این سیستم های 
حمایتی داشــت. در واقع چنیــن قوانینی در 
میان مدت و بلندمدت می توانند اثر گذار باشند؛ 
چرا که مردم میزان دسترسی به این مشوق ها را 
مبنا قرار می دهند و اگر قرار باشد قوانینی نیز 
مانند واریز مبالغ یک میلیون تومانی برای تولد 
هر فرزند اجرایی نشود، مردم دچار بی  اعتمادی 

می شــوند و نباید چشم امید 
به اثرگذاری این سیاســت ها 

داشت.«

415
نفر در 9ماهه نخست 

سال به دلیل مسمومیت 
با گاز منوکسیدکربن 
جان خود را از دست 

داده اند. این در حالی 
است که تعداد تلفات 
گازگرفتگی در مدت 

مشابه سال قبل 477نفر 
بوده است.

310
نفر از تعداد فوتی ها بر 
اثر گازگرفتگی، مرد و 
105نفر زن بوده اند.

89
نفر در تهران، 36نفر در 
اصفهان، 31فوتی در 
البرز و خراسان رضوی 
بر اثر مسمومیت با گاز 
ثبت شده است. تلفات 
گازگرفتگی طی 9ماهه 
سال جاری در بیش از 
نیمی از استان ها کمتر 

از 10نفر و در استان 
هرمزگان نیز صفر گزارش 

شده است.

آمار: سازمان پزشکی 
قانونی کشور

براساس اعلام سوپروایزر بیمارستان امام خمینی ، روزانه بالای 90درصد تست  کارکنان مثبت می شود

آمار بالای ابتلای کارکنان مراکز درمانی به کرونا

چند  روز پیش بود  که همشهری د ر گزارشی 

به موج جد یــد  ابتلای پرســتاران به کرونا سلامت
پرد اخــت. د ر آن گــزارش آمــد ه بود  که 
پرســتاران با ابتلا به اومیکرون به قرنطنیه می روند  و این 
وضعیت بار د یگر، شرایط مراکز د رمانی را بحرانی کرد ه است. 
حالا نظری اشتهارد ی، سوپروایزر بیمارستان امام خمینی به 
همشــهری می گوید  که ایــن موضوع تنها شــامل حال 
پرستاران نمی شود  و تمام پرسنل بیمارستان د ر حال ابتلا 
به اومیکرون هستند ؛ به طوری که روزانه، فهرست 40نفره ای 
از کارکنان بیمارستان امام خمینی  برای آزمایش فرستاد ه 
می شود  که بالای 90د رصد  آنها مثبت می شوند . برخی به 
اومیکرون مبتلا می شوند ، برخی به د لتا و گروهی به آنفلوآنزا. 
بهنام بهنوش، معاون د رمان بیمارستان بهارلوي تهران هم از 
ابتلای تصاعد ی کاد ر د رمان به کرونا خبر می د هد  و به ایسنا 
می گوید : »اومیکرون با د رگیری بالایی که ایجاد  می کند ، 
بیشتر بخش ها را با کمبود  نیرو مواجه کرد ه است. آمار ابتلای 
کاد ر د رمان به اومیکرون تصاعد ی است و تا زمان بهبود ی 

هم باید  به مرخصی استعلاجی بروند .« او پیش بینی می کند  
تا 2ماه آیند ه روزهای ســخت کرونایی اد امه د اشته باشد : 
»برخلاف نوع د لتا که د رصد  قابل توجهی از مراجعه کنند گان 
بستری می شد ند ، اکنون تقریبا حد ود  10د رصد  مراجعان 
نیاز به بستری د ارند ، اما با توجه به اینکه د ر شیب تصاعد ی 
کرونای اومیکرون هســتیم، آمار مبتلایان، بســتری ها و 
مرگ ومیر افزایش خواهد  یافت.« براساس اعلام مسئولان 
بیمارســتان ها، د ر این پیک، آنچه بیش از همه مشکل ساز 
شد ه، خســتگی کاد ر د رمان د ر پی پیک های قبلی است. 
نظری اشــتهارد ی د ر این باره می گوید : »به هر حال از نظر 
مد یریت، با وقوع 5پیک قبلی، تجربه های خوبی د ر زمینه 
بســتری و د رمان بیماران به د ســت آمد ه، امــا چیزی که 
به عنوان ریسک شناخته می شود ، خســتگی کاد ر د رمان 

است.« 
د ر این وضعیــت و با وجود  ابتلای کاد ر د رمــان به کرونا، 
مراکز د رمانی د ر حال اضافه کرد ن بخش های تعطیل شد ه 
بیمارستان ها و اختصاص آن برای بیماران مبتلا به کرونا 

هستند . روز گذشــته هم معاون د رمان وزارت بهد اشت، 
از ابلاغ د ســتورالعمل آماد گی د رمان ســویه اومیکرون 
به د انشــگاه های علوم پزشکی کشــور خبر د اد . به گفته 
سعید  کریمی، براساس این د ســتورالعمل، هیات رئیسه 
د انشگاه ها یا د انشــکد ه های پزشکی، د ر اسرع وقت باید  از 
ظرفیت هاي موجود  د رمانی تمام بیمارســتان هاي تحت 
پوشش بازد ید  و براي تکمیل ظرفیت د رمانی منطقه اقد ام 
کنند . د ر این د ستورالعمل بر پذیرش گروه های سنی زیر 
14سال تأکید  و از د انشگاه ها خواسته شد ه د رصورت نیاز 
از طریق ایجــاد  بخش، راه اند ازی کلینیک هاي تنفســی 
یا تجمیع بخش هاي بیمارســتانی موجود  و تعیین مسیر 
حرکت بیمار، ارائه خد مات د رمانی را د ر سریع ترین زمان 
ممکن فراهم کنند . حتی تأکید  کــرد ه که د رصورت نیاز 
بیمارستان ســیار و صحرایی برپا شــد ه و برای وضعیت 
اضطراری فضایی بــرای پذیرش بیمــاران د رنظر گرفته 
شود  و د رصورت افزایش ضریب اشغال بیش از 50د رصد  
تخت های بســتری عاد ی، پذیرش بیماران غیراورژانسی 

متوقف شود . آنطور که از بیمارستان ها خبر می رسد  اینطور 
است که تعد اد  موارد  بســتری و مراجعه های سرپایی د ر 
روزهای آیند ه افزایش خواهد  د اشت. سوپروایزر بیمارستان 
امام خمینی  که از ابتد ای شــیوع کرونا، شاهد  بالا رفتن 
موارد  ابتلا و مرگ بیماران بود ه، د رباره د ستورالعمل جد ید  
بیمارســتان ها برای د رمان اومیکرون می گوید : »قبل از 
شــیوع اومیکرون تعد اد ی از بخش ها تعطیل شد ه بود  و 
حالا با همه گیری اومیکرون، از 3هفته پیش، بار د یگر موج 
بستری ها شروع شد  ه و بخش آی سی یو و عمومی کرونا د ر 
حال پر شد ن است.« به گفته او، بازگشایی بخش های کرونا 
د ر پیک های قبلی هم اتفاق می افتاد : »افراد  با د رگیری 70 
تا 80د رصد ی ریه، معمولا نیاز به بستری پید ا می کنند  و 
اگر میزان اکســیژن روی 50 و 60د رصد  باشد ، د یگر فرد  
به بخش مراقبت های ویژه منتقل می شــود . د ر وضعیت 
بستری برای بیماران همچنان رمد سیویر تجویز می شود ؛ 
هرچند  که هنوز مانند  پیک های قبلی با بحران رمد سیویر 

مواجه نشد ه ایم.«
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13درصد 
آمار تلفات مسمومیت 
با گاز منوکسیدکربن 
در 9ماه سال جاری - با 

وجود سردتر شدن 
هوا در ماه های اخیر و 

استفاده بیشتر از وسایل 
گرمایشی- در مقایسه با 
مدت مشابه سال قبل 
کاهش داشته است 
که این نشان دهنده 
توجه بیشتر مردم به 

استانداردها، توصیه ها و 
نکات ایمنی در استفاده 

از وسایل گرمازاست.

%13

232
نفر، )با وجود کاهش 
آمار مسمومیت با گاز 
منوکسیدکربن( در 

9ماهه سال جاری، بر 
اثر گاز منوكسيدكربن 

مسموم شده اند كه  بیش 
از نیمی از تلفات 9ماهه 
در پاییز به ثبت رسیده 

است.

107
نفر در آذرماه بر اثر 
گازگرفتگی فوت 

شده اند که در مقایسه 
با مدت مشابه سال 

قبل)122نفر( کاهش 
12.3درصدی را نشان 

می دهد.

 ایران  در جایگاه نخست سلول های بنیادی
در منطقه قرار دارد
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خیرات ماندگار
 طبخ و توزیع غذا همیشه یکی از رایج ترین انواع خیرات و نذورات بوده 
و هست. اما از گذشــته در کنار این رایج ترین شیوه،  خیراتی همچون 
راه اندازی آب سرد کن در معابر عمومی یا اهداي کتاب های ادعیه ازجمله 
خیرات متفاوت برای درگذشتگان و متوفیان بوده که در برخی موارد تأثیر 
و ماندگاری اش به مراتب بیشتر از دادن یک وعده غذای گرم است و نفع 
بیشتر و ماندگارتری عاید درگذشتگان و آنها که از این خیرات بهره مند 

می شوند خواهد کرد. 
در ســال های اخیر نیز دوباره نمونه هایی از خیرات و نذورات متفاوت 
رواج یافته اســت. احداث کتابخانه در منطقه ای محروم به یاد همسر و 
مادری جوان، احداث زمین بازی در نقطه ای کم برخوردار برای کودکان 

آن منطقه به یاد خبرنگاری که خودش تصمیم بر این 
کار داشت. تامین ماســک و مواد ضدعفونی کننده 
خانواده ای نیازمند در روزهای کرونایی، خرید لباس 
ورزشی برای دو کودک کار تحت سرپرستی خیریه 

که علاقه مند به یادگیری رشته ورزشی بودند به عنوان 
خیرات برای پدری مهربان، کمک مالی به اشتغال خانگی چند 

زن سرپرست خانوار به یاد مادری مرحوم، تهیه تلفن هوشمند برای 
دانش آموزان محروم در روزهایی که مدارس مجازی است و... ازجمله این 
خیرات متفاوت است؛ صدقات جاریه ای که به نیت یک عزیز درگذشته، تا 

جاری و ساری است خیر می رساند و ثواب نصیبش می کند.

مکث

نفس عمیق

وروجک های همسایه
روز مادر بــود، چند ماهی می شــد که به خانــه جدیدمان 
نقل مکان کرده بودیم. آن روز یک بســته شکلات خریدم و 
به بچه ها گفتم: »پاشید لباس قشــنگاتون رو بپوشید بریم 

مهمونی.« 
خونه مامانی می ریم یا مامان جون؟ 

هیچکدوم می خواهیم بریم خونه حاج خانم! 
گل از گل نوگلانم شــکفت: »وای آخ جون ما خیلی دوست 

داریم خونه حاج خانم رو ببینیم.«
زنگ زدیم، سه بار! تا اینکه بالاخره صدای باز شدن قفل در 
آمد. حاج خانم از لای زنجیر در به مــا نگاه کردند و گفتند: 

بله؟ شما؟ 
همسایه طبقه بالایی تون.

بفرمایید؟
اومدیم روز مــادر رو تبریک بگیم. بچه هــا براتون یه هدیه 

کوچولو آوردن.
حاج خانم از دیدنمان خیلی خوشــحال شد. پیش از این ما 
را فقط با صدای جیغ و فریاد و گرپ گــرپ دویدن هایمان 

می شناخت.
من همیشه به خاطر سر و صدای دویدن و داد و فریاد بچه ها 
)و از شما چه پنهان خودم( عذاب وجدان داشتم، می دانستم 
حاج خانم سن شــان بالاســت و تنها زندگی می کنند، اما 
همیشــه می ترســیدم اگر برای عذرخواهی بــروم، کلی 
اعتراض بشنوم و مجبور شوم بعد از آن مدام به بچه ها تذکر 
بدهم که ندوید، نپرید، ساکت باشــید و... . تصور کنید این 
تذکرها در دوران قرنطینه چقدر می تواند پوســت بچه ها و 

والدین را بکند!
این بار اما ترس را کنار گذاشــتم و تبریک روز مادر را برای 
عذرخواهی از تمام آزار و اذیت هایمان بهانه کردم... حاج خانم 
خندید و گفتند: »من که عادت کردم، خدا به داد خودتون 
برســه. فکر کردی خودم بچه نداشــتم؟ بچه ان دیگه، باید 

شیطونی کنن، نمی شه که از سقف آویزونشون کنی!«
بعد هم دو تا شــکلات برای وروجک ها آوردند و دســتی به 
سرشان کشیدند؛»فقط اینقدر نپرید و ظرف های مامانتون 
رو نشــکونید. هر بار که ظرفی کف زمین می افته من غصه 

مامانتون رو می خورم.«
بعد یک شــکلات هم به من دادند و گفتند:»ممنون که به 
من ســر زدی. از صبح همه فقط تلفنی روز مادر رو تبریک 
گفتن. دلم می خواست یکی در این خونه رو بزنه و بیاد تا ازش 

پذیرایی کنم و یه کم با هم حرف بزنیم.«
همســایه داری، کار چندان صعب و دشواری نیست. گاهی 
با یک ســلام، گاهی با ملاحظه و درک شرایط واحد کناری 

می شود دل یکدیگر را شاد کرد.

نقشه گنج
لذت حل معما و کشف، افزایش هوش فضایی، تقویت دقت 
و تمرکز و تجربه هیجان و کامیابی، همه و همه در یک بازی 
ساده به نام نقشــه گنج! کودکان عاشق جست وجو و یافتن 
هستند و شــما با طراحی یک نقشــه گنج می توانید آنها را 

حسابی سرگرم کنید. 
کافی اســت چیزی را مثلا یک خوراکی یا اســباب بازی 
کوچک، در جایــی از خانه مخفی کنید و بعد مســیری را 
برای دستیابی به آن، برای کودک ترسیم کنید؛ طوری که 
از قسمت های مختلف خانه بگذرد و به جاهای مختلف سر 
بزند تا به گنج برسد. می توانید در هر مرحله یادداشتی برای 
کودک بگذارید و از او بخواهید فعالیتی را انجام دهد. مثلا 
در کابینت دوم را که باز کرد، سه بار دست بزند، وقتی وارد 
اتاق خواب شد، یک جمله محبت آمیز بگوید، به کتابخانه 
رسید، بالا بپرد و فعالیت های متنوع دیگری که می توانید 
با خلاقیت خودتان انتخاب کنید تا بعد از طی همه مراحل، 

کودک به گنج مورد نظر برسد.

حکیم باشی

نه ظالم باشید، نه مظلوم 
» تحت رهبری پیامبر اســلام)ص( ایــن دو کلمه را 
می خواهیم اجرا کنیم، نه ظالم باشیم و نه مظلوم. ما 
درطول تاریخ تحت ظلم و ســتم قدرت های داخلی و 
خارجی بودیم، مردم ما امروز، عازم این هســتند که 
در مقابل تجاوزهایی که تاکنون به آنها شده بایستند 
و جان خودشــان را فدای آزادی و اســتقلال و فدای 
بیرون رفتن از زیر بار ظلم کنند و ما از همه ملت ها و از 
همه دولت ها این توقع انسانی را داریم.اگر دولت های 
اسلامی هستند و تابع اســلام هستند، دستور اسلام 
است که نباید ظلم بکنید و نباید تحت بار ظلم بروید. 
اگر تابع عیسی مسیح هستند، عیسای مسیح، ظلم را به 
هیچ وجه روا نمی داشت و اگر تابع موسای کلیم هستند، 
موسای کلیم هم ظلم را روا نمی داشت و زیر بار ظلم هم 
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روشنا

خیرات خلاقانه
شناخت درست نیازهای جامعه  می تواند خیرات کوچک برای متوفیان را به صدقه جاری تبدیل کند

»همزمان با نخستین سالگرد عزیز از دست رفته مان، بر آن شدیم 
دل زنان و کودکانی را شاد کنیم که مدت هاست نقش لبخند بر 
لبانشان کم رنگ شده و حسرت آرزوهایشان را در خیال، نقش 
می زنند. دفتر و قلم و کتاب به دستان کوچک کودکان هدیه کردیم و چرخ های 
دوخت را به مادران صبورشــان تا روزگار ســخت را کمی آسوده تر بچرخانند. 
شادی چشمانشان، تسلای دل بی قرارمان شد و امید داریم طبقی نور باشد برای 
عزیزمان.«؛ این متن پیامی است که مدتی پیش در گروهی خانوادگی انتشار یافت و 
مورد تحسین قرار گرفت؛ عملی قابل احترام که جای تامل و البته ترویج دارد. شکلی 

متفاوت از خیرات و نذورات برای درگذشتگان که حال خوب بیشتری خلق کرده 
و ثواب فزون تری نصیب اهلش می کند. خیرات مرسوم و همیشگی هرچند قابل 
احترام است و خالی از ثواب نیست اما برخی از نمونه های آن در حکم صدقات جاریه 
است و تلاش ارزشمندی است تا نیازی اساسی را برطرف کند. در چند سال اخیر 
به خصوص بعد از همه گیری ویروس کرونا که امکان برگزاری مراسم مختلف و انواع 
دورهمی ها را به حداقل رساند و از طرفی نابسامانی های اقتصادی در 
روال عادی زندگی، به خصوص زندگی اقشار فرودست ایجاد کرد، 

این نوع خیرات برای درگذشتگان، رواج بیشتری یافته است.

هدیه های آسمانی
صدقه و دعا دو موردی است که پیامبر اکرم)ص( آن را به عنوان هدیه برای اموات 
نام برده اند. برای آنها که به تعبیر ایشان همچون زندانیان در قبور به سر می برند 
و هدایای بازماندگان برایشان آسودگی به همراه داشته و دعا در حقشان مانند 

کوهی از نور است که به قبورشان داخل می شود. 
خیرات و مبرات بعد از ادا کردن حق الناس و حق اللهی که بر گردن متوفی است، 
مورد تأکید قرار گرفته و آرامش روح او را به دنبال دارد. حجت الاســلام محمد 
برمایی می گوید: که نذر در ادبیات فقهی ما نوعی ابتکار عمل، پیرامون ســبک 
زندگی دینداری افراد جامعه و نیازهای جامعه است و دارای ارزش افزوده بسیاری 

اســت. او به همشــهری می گوید: »نخستین مخاطب 
این ارزش افزوده، فردی اســت که این کار خیر را 
انجام داده و این اقدام در بلوغ معنوی او مؤثر بوده و 
سبب سلامت روانش نیز خواهد شد. مخاطب دوم 

نذورات و خیرات نیز کسانی هستند که از آن بهره مند 
می شوند.« اما ارزش افزوده دیگری که خیرات و نذورات 

به دنبال دارد روحیه اجتماع پذیری و منفعت رسانی است. 
این کارشــناس امور دینی معتقد است: »این ارزش افزوده 

اجتماعی با رویکرد توحیدی و الهی، بسیار بی نظیر و شاخص 
اســت. در نگاه قرآن نیز هم ارزش افزوده فردی وجود دارد و هم 

ارزش افزوده اجتماعی«.

خیرات مبتنی بر نیاز جامعه
اطعام یک نیازمنــد باعنوان خیرات یا 
هرعنواني، جدای از جنبه سیرکردن 
او، معنــای امیــدواری را برایش زنده 
می کند کــه از ارزش بالایی برخوردار 
است.حجت الاسلام برمایی می گوید: 
این همــان نقطه ای اســت که ارزش 
اجتماعی خیرات و نذورات را نشــان 
می دهد و باید به دنبــال اثر اجتماعی 
آن باشــیم. او می افزایــد: »وقتی این 
میزان خیــرات و نذورات در کشــور 
داریم اما از آن طرف هــم این میزان 
فقیر و نیازمند، نشان می  دهد خیرات 
و نذورات ما مبتنی بر نیازهای جامعه 
نیست و لازم اســت این مهم،  با نظم و 
نظام خاصی اداره شود«. برخی کمک ها 
و خیرات و نذورات، مســکنی موقت 
است و به گفته این کارشناس مذهبی، 
 نیازمند خلاقیت، تا براساس نیازهای 
اساسی پیش رود. شــغل، سرپناهی 
مطمئــن، تحصیل کــودکان، کمک 
هزینه های درمانی یک بیمار نیازمند... 
ازجمله نیازهایی است که اگر با خیرات 
و نذورات کوچک هم جمع شــود، به 
صدقه ای بزرگ و جاری تبدیل خواهد 
شد؛ خیراتی که به گفته حجت الاسلام 
برمایی، جاری ســاری مسری است، 
نمی توان جلوی آن را گرفت و توسط 
دیگران هم تکثیر می شــود که این از 

معجزات خداوند است.

گزارش

وی
 غر

رام
  به

ح :
طر

پیروزه روحانیون
روزنامه نگار

حجت الاسلام برمایی : وقتی این میزان خیرات 
و نذورات در کشور داریم اما از آن طرف هم این 
میــزان فقیــر و نیازمند، نشــان می  دهــد خیرات 
و نــذورات مــا مبتنی بــر نیازهای جامعه نیســت 
و لازم اســت این مهــم،  با نظــم و نظــام خاصی 

اداره شود
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برای نخســتین بار در دنیا، 
توانســتند  دانشــمندان 
ایمپلنت هــای رشــد یافته 
نخاع را با اســتفاده از بافت استخراج شده از 
داوطلبان انســانی در بدن فردی که دچار 
قطع نخاع است، بکارند و باعث بازگشت او به 
زندگی عادی شوند. این ایمپلنت با فرستادن 
پالس های الکتریکی به ماهیچه ها، نقش مغز 
را بازی می  کنند و می توانند یک روز به افراد 
دچار ضایعه نخاعی کمــک کنند که دوباره 

بایستند و راه بروند.
به گزارش بی بی ســی، مایــکل روکاتی که 
5سال پیش در یک تصادف دچار قطع نخاع 
شده بود، به لطف ایمپلنتی که توسط تیمی از 
محققان سوئیسی ساخته شده است، توانست 

دوباره بدون کمک راه برود.
جاسلین بلاک از مرکز تحقیقات علوم اعصاب 
دانشگاه لوزان سوئیس که این دستگاه را در 
ستون فقرات مایکل کاشته و الکترودهایی را 
با مهارت به رشته های عصبی او وصل کرده 
است، می گوید: من واقعا از سرعت بهبودی 
مایکل غافلگیر شدم. او واقعا باورنکردنی است 
و باید بتواند از این تکنولوژی برای پیشرفت و 

بهتر شدن زندگی اش استفاده کند.
تاکنون برای 9نفر در دنیا کاشــت ایمپلنت 
نخاعی انجام شده اســت اما هیچ یک از آنها 

برای کمک به راه رفتن روزانه از آن استفاده 
نمی کنند چون این کار بسیار پیچیده است. 
بلکه از آن برای تمرین راه رفتن که به عضلات 

کمک می کند، استفاده کرده اند.
به گفتــه گریگــوری کورتیــن، کــه تیم 
توســعه دهنده این تکنولــوژی را هدایت 
می کند، همچنان راه درازی هست برای اینکه 
از این درمان برای راه رفتن روتین افراد قطع 
نخاعی استفاده شــود: این یک درمان برای 
جراحت های نخاعی نیست. اما یک قدم مهم 
برای پیشرفت کیفیت زندگی این افراد است. 
ما می خواهیم توانایی راه رفتن، ایســتادن و 
قدم برداشــتن را  دوباره به آنها بازگردانیم. 
البته کافی نیســت اما یک پیشــرفت مهم 

به حساب می آید.
این تحقیق از ســوی رام هاریهاران، یکی از 
مشاوران بیمارستان شــفیلد و سخنگوی 
اتحادیه ضایعــات نخاعی مورد حمایت قرار 
گرفته اســت. او می گوید: آنها کاری کردند 
که پیش از این انجام نشــده است. تاکنون 
دربــاره مطالعه  کاشــت ایمپلنــت نخاعی 
که باعث حرکت عضلات شــود و تعادل را 
بهبود ببخشد، نشنیده بودم. اما با این حال 
کارآزمایی های بالینی بیشــتری نیاز است 
تا بتوان به اندازه کافــی روی این تکنولوژی 

تکیه کرد.

سلول های بنیادی با بقیه سلول ها چه 
تفاوتی دارند؟

در بدن انســان میلیاردها ســلول وجود دارد، اما 
به درصد کمی از آنها ســلول های بنیــادی گفته 
می شود. به ســلولی »بنیادی« گفته می شود که از 
 2ویژگی مشخص برخوردار است. اول قدرت تمایز
)Differentiating( بــه ســلول های دیگر و دوم، 
خاصیت خودنوســازی )self renewal( را داشته 

باشد.

در مورد مفهوم تمایــز در این مورد 
توضیح می دهید.

بدن ما دارای انواع و اقسام سلول های بنیادی است. 
تاریخچه ســلول های بنیادی از سلول های بنیادی 
خون ساز شروع شد. ســلول های بنیادی خون ساز 
را در مغز اســتخوان کشف و مشــاهده کردند  این 
سلول به 3دســته مختلف تقسیم بندی می شوند و 
تمایز پیدا می کنند. این 3رده شامل اول، گلبول های 
قرمز است که حامل اکسیژن هستند. دومین گروه 
از سلول های خون ســاز، گلبول های سفید هستند 
که وظیفه آنها دفاع از بدن در برابر عفونت هاســت. 
سومین دسته  نیز پلاکت ها هســتند که کارشان 
جلوگیری از خونریزی است. هنگامی که این 3نوع 
سلول کشف شد، دانشمندان دریافتند با سلول هایی 
روبه رو هستند که کارشان هیچ شباهتی به یکدیگر 

ندارد. این موضوع همان ویژگی »تمایز« است.

چند نوع سلول بنیادی داریم؟
بدن دارای انواع سلول های بنیادی است. دسته اول 
همان سلول های بنیادین خون ساز است که توضیح 
داده شد. نوع دوم، ســلول های بنیادی مزانشیمی 
)Mesenchymal stem cells( است که آنها هم 
با بافت های مختلف مانند چربی، غضروف، استخوان، 
سلول های کبدی و غیره تمایز پیدا می کنند. دسته 
سوم، سلول های بنیادی »رویانی« است.   در 2ماه 
اول بسته شــدن نطفه در بدن یک »رویان« وجود 
دارد. درواقع به 2ماه اول زندگی هر انسان در رحم 

مادر   »دوره رویانی« می گویند.
دسته چهارم که طی ســال های اخیر کشف شده، 

ســلول های بنیادی پرتوان القایــی )iPS( بود که 
مخفف induced pluripotent stem cells است. 
کشف این ســلول های بنیادی، انقلاب جدیدی در 
حوزه پزشکی در سال2013 به وجود آورد. درواقع 
یک دانشــمند ژاپنی برای نخســتین بار توانست 
سلول های رسیده و تمایزیافته پوست را، این بار به 
جای آنکه تمایز دهد، به عقب بازگرداند و از آن سلول 
بنیادی بسازد. او همچنین توانست آن سلول بنیادی 
را که از سلول پوست خود فرد ساخته شده، به انواع 
و اقسام ســلول ها تمایز دهد. این در حالی است که 
احتمالا در آینده ســلول های بنیادی جدیدی هم 

کشف خواهد شد.

نقطه آغاز توسعه علوم و فناوری های 
سلول های بنیادی در کشــور ما از چه زمانی و 

چگونه شکل گرفت؟
می تــوان گفت کــه پژوهــش و توســعه علوم و 
فناوری های ســلول های بنیادی نخســتین بار در 
کشــور از زمان پایان جنگ تحمیلی شــروع شد. 
تحقیقــات در این حوزه، در 2مجموعه »دانشــگاه 

علوم پزشکی تهران« و »پژوهشگاه رویان« بیشتر 
از مجموعه های دیگر پیگیری و دنبال شد. این در 
حالی است که امروز که با هم گفت وگو می کنیم، این 
مراکز به حدی افزایش یافته که در کل کشور شاهد 

توسعه روزافزون آنهاهستیم.

ایران در این حوزه در دنیا و منطقه  چه 
جایگاهی دارد؟

آنچه در رسانه ها رایج شــده، این است که به رتبه 
و جایگاه اهمیت زیادی داده می شــود، اما مهم این 
است که مردم و کشور تا چه میزان از این پیشرفت ها 
منتفع می شــوند. رتبه ما در تولید علم پزشــکی 
در جهان اکنون 16 اســت و به عنــوان مثال، رتبه 
علم پزشکی یک کشــور 45 است. اما همین کشور 
از طریق یکی از شــرکت های داروســازی خود که 
انسولین تولید می کند، درآمد بسیاری کسب می کند 
و باعث اشــتغال زایی در کشــور خود شده است. 
بنابراین، بهتر است به این رتبه ها توجه زیادی نشود. 
با این حال، رتبه تولید علم ایران در حوزه سلول های 
بنیادی و پزشکی بازساختی در جهان 13 است و در 

منطقه)شرق مدیترانه و خاورمیانه( از سال2017 در 
رتبه اول قرار داریم و ترکیه و رژیم صهیونیستی را 

پشت سر گذاشته ایم.

در این حوزه به ارزآوری رسیده ایم؟
تا حدود 8سال پیش، علم ســلول های بنیادی در 
کشــور صرفا »علم« بود. یعنی کارهای پایه مانند 
پژوهش و انتشــار مقاله را انجام می دادیــم. اما از 
آن زمان، با توجه به شــکل گیری حــوزه فناوری و 
شــرکت های دانش بنیان و حمایت هــای معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری، ادبیات این حوزه 
تغییر یافت. به عبارت دیگر، به جــای تولید مقاله، 
توسعه شــرکت های دانش بنیان در دستور کار قرار 
گرفت. اگر زمانی تعداد شــرکت های دانش بنیان 
حوزه سلول های بنیادی و پزشکی بازساختی کمتر 
از تعداد انگشتان یک دســت بود، اما اکنون بیش از 
160شــرکت در این حوزه فعال هستند که نشانگر 
رشــد بســیار بالا در یک بازه زمانی محدود است. 
ما پیش از این ظرف کشــت و حتی محیط کشت 
نداشــتیم و همه تجهیزات وارداتی بود. درحالی که 
اکنون بیشــتر محصولات مورد نیــاز این حوزه در 

کشور ساخته می شود.

آماری از گردش مالی این شرکت ها 
داریم؟

میزان گردش مالی شــرکت های دانش بنیان این 
حوزه در پایان ســال98 حدود 5هزار میلیارد ریال 
بوده اســت. توجه به این نکته ضروری است که در 
پایان سال98 صرفا 5سال از ورود به حوزه  فناوری 
سلول های بنیادی گذشته که نشانگر سرعت رشد 
بالای شرکت های دانش بنیان این حوزه است. به این 
ترتیب، با توجه به نگاه محصول محور در این حوزه، 
اکنون در مسیر درستی قرار گرفته ایم. ما باید علم را 
به صنعت تبدیل کنیم، چراکه تجهیزات مربوط به 
این حوزه بازار بسیار بزرگی در دنیا دارد. شرکت های 
ما باوجود کرونا و محدودیت های دیگر توانسته اند 
این علم را به فناوری تبدیل کنند. اکنون هم صادرات 
را شروع کرده اند و ســهم خود را از بازار بین المللی 

خواهند گرفت.

ایران؛ پیشتاز  در فناوری سلول های بنیادی
 دبیر ستاد علوم و فناوری سلول های بنیادی در گفت وگو با همشهری با اشاره به اینکه کشور در جایگاه نخست این حوزه

در منطقه قرار دارد، بر اهمیت تبدیل علم به صنعت و فناوری تأکید کرد

برای نخستین بار یک مرد که در تصادف دچار قطع نخاع شده بود، به کمک ایمپلنت های رشد یافته توانست مجددا راه برود

شبکه های 
اجتماعی

فناوری

رها کردن فیسبوک به خاطر ترامپ
پیتر تیل، یکــی از باســابقه ترین اعضــای هیأت مدیره متا 
)فیســبوک(، قصد دارد از ســمت خود کناره گیری کند. به 
گزارش نیویورک تایمز، فــردی با آگاهــی از برنامه تیل که 
نخواست نامش فاش شود، گفت که تیل 54ساله می خواهد 
روی تأثیرگذاری بر انتخابات میان دوره ای نوامبر تمرکز کند. 
این شخص گفت که تیل انتخابات میان دوره ای را برای تغییر 
جهت کشور بسیار مهم می بیند و از نامزدهایی حمایت می کند 
که از دستور کار رئیس جمهوری پیشین یعنی دونالد ترامپ 
حمایت می کنند. طی سال گذشــته، تیل که دارایی خالص 
او 2/6میلیارد دلار توسط فوربز تخمین زده شده، به یکی از 
بزرگ ترین حامیان مالی حزب جمهوریخواه تبدیل شده است. 
تیل از ســال2005در هیأت مدیره متا بوده است، زمانی که 
فیسبوک یک استارت آپ کوچک محسوب می شد و او یکی از 
نخستین سرمایه گذاران نهادی آن بود. اما بررسی موقعیت تیل 
در هیأت مدیره به طور پیوسته افزایش یافته است، زیرا شرکت 
درگیر جنجال های سیاسی ازجمله ممانعت از ورود ترامپ به 
این پلتفرم شده و این سرمایه دار هم از لحاظ سیاسی فعال تر 
شده است. خروج تیل به این معنی است که متا، برجسته ترین 
صدای محافظــه کار هیأت مدیره خود را از دســت می دهد. 
هیأت مدیره در ســال های اخیر دســتخوش تغییرات قابل 
توجهی بوده است، زیرا بسیاری از اعضا، آن را ترک کرده اند و 

اغلب با کارآفرینان سیلیکون ولی جایگزین شده اند.

مارک زاکربرگ، مدیر اجرایی متا در بیانیه ای در این خصوص 
گفت: »پیتر یکی از اعضای ارزشمند هیأت مدیره ما بوده است 
و من عمیقا به خاطر همه کارهایی که برای شــرکت ما انجام 
داده، قدردان او هستم. پیتر واقعا یک متفکر اصلی است که 
می توانید سخت ترین مشکلات خود را بیاورید و پیشنهادات 
اصلی را دریافت کنید.« تیل نیز در بیانیه ای گفت: »کار کردن 
با یکی از کارآفرینان بزرگ زمان ما یک افتخار بوده اســت. 
هوش، انرژی و وظیفه شناســی مارک زاکربــرگ فوق العاده 
است. اســتعدادهای او به خوبی به متا خدمت خواهد کرد، 
زیرا او شرکت را به عصر جدیدی هدایت می کند.« تیل برای 
نخستین بار 18سال پیش با زاکربرگ ملاقات کرد؛ زمانی که 
او 500هزار دلار سرمایه برای فیسبوک به این کارآفرین داد و 

ارزش شرکت را به 4/9میلیون دلار رساند. 

پنجره ای که خودش دمای خانه را 
تنظیم می کند

پنجره ها ممکن اســت برای ورود نور طبیعی و گرما به اتاق 
مهم باشــند، اما گاهی اوقات این موضوع بیش از حد است 
و یا برعکس اجازه خروج گرما از خانه را می دهد. به گزارش 
وب ســایت نیواطلس، محققان در آکســفورد یک پوشش 
پنجره هوشمند جدید ساخته اند که می تواند تنظیم شود تا 
گرما را از خورشید در مقادیر مختلف بگیرد یا منعکس کند 
و هزینه های انرژی گرمایش و سرمایش را تا یک سوم کاهش 
دهد. کلید فناوری جدید یک ماده مبتنی بر کالکوژنید است 
که در پاسخ به گرما تغییر فاز می دهد. در هوای سرد، این ماده 
اشعه مادون قرمز نور خورشید را جذب کرده و به عنوان گرما 

به داخل اتاق می فرســتد. اما وقتی هوا گرم است، می توان 
مواد را تغییر داد تا گرمای خورشــید را به بیرون منعکس 
کند و فضای داخلی ســاختمان را خنک نگه دارد. در هر دو 
مورد، ایده کاهش استفاده از کنترل آب و هوا ست که یکی از 
بزرگ ترین منابع انرژی محسوب می شود. این تیم تحقیقاتی 
همچنین واحدهای بخار کوچک و شفاف را در پوششی تعبیه 
کرد که مواد تغییر فاز را به درجات مختلف فعال می کند. با 
این کار، پوشش را می توان برحسب تقاضا تنظیم کرد تا گرما 
را با سرعت های مختلف جذب یا منعکس کند. بنابراین، برای 
مثال، می توان آن را طوری تنظیــم کرد که 30درصد گرما 
را جذب کند درحالی که 70درصــد آن را منعکس می کند. 
مهم نیست که ماده در چه حالتی باشد، چراکه همچنان به 
همان مقدار نور مرئی اجازه عبور می دهد. این تیم تخمین 
می زند که حتی با احتساب انرژی مورد نیاز برای تنظیم مواد، 
پنجره های مجهز به این نوع شیشه در مقایسه با پنجره های 
دوجداره ســنتی، ســالانه بین 20 تا 34درصد در مصرف 
انرژی یک خانه یا ساختمان صرفه جویی می کنند. هاریش 
باســکران، محقق ارشــد این مطالعه درخصوص این طرح 
می گوید: »اگرچه قبل از تجاری سازی این فناوری، تحقیقات 
قابل توجهی در آینده ضروری است، اما نتایج نشان می دهد 
که این مفهوم بسیار امیدوارکننده بوده و با تحقیقات بیشتر 

می توان به کارایی بسیار خوبی دست یافت.«

عیسیزارعپور
وزیرارتباطاتوفناوریاطلاعات

سازمانتنظیممقرراتوارتباطاترادیویی
برایپیشــگیریازارسالانبوهپیامکهای
مزاحــمازابتــدایســالجاریاقداماتــی
راانجــامدادهاســت.بــاشــمارهگیریکــد
#۸۰۰*یاتماسباواحدارتباطبامشتریان
اپراتورهامیتوانیدمســدودیافعالسازی
از را تبلیغاتــی پیامکهــای دریافــت

سرشمارههایپیامکیدرخواستکنید.

ذبیحاللهخداییان
سخنگویقوهقضاییه

رئیسقوهقضاییهدرراستایپیشگیری
بهبانکمرکزیومتولیانامرتذکرداده
تــاموضــوعرمزارزهــاراتعییــنتکلیــف
کنند.بانــکمرکزیودیگــرمتولیانامر
بایــددرراســتایشــفافیتایــنحــوزه
بهزودیساماندهییاممنوعیتدرباره

آنراشفافسازیکنند.

نقل قول خبر

عدد خبر

تحقیقــاتجدیدنشــانمیدهندکه
تــاســال2۰26درحــدود3۰درصــداز
ســازمانهاومؤسســاتدرجهــان
محصــولاتوخدماتــیرادرمتاورس
خواهندداشتو25درصدمردمدنیا
حداقلیکساعتدرروزرابرایکار،
خرید،تحصیل،مراوداتاجتماعیو
سرگرمیدرمتاورسســپریخواهند

کرد.

۲۵
درصد

بیتکوینباادامهمسیررشدقیمتی
خودطییکهفتهگذشــتهتوانست

ازسد۴5هزاردلارعبورکند.
درایــنمیــانریپــلنیــزطــی7روز
از بیــش قیمــت رشــد گذشــته
۴۰درصــدوشــیبااینــورشــدحــدود
52درصــدراثبــتکردنــد.کادنــا
یکــیدیگــرازرمزارزهــایبــازارطــی
2۴ســاعترشــدبــالای26درصــدرا

تجربهکرد.

4۵
هزار دلار 

آخرین نشست کمیسیون 
طرح صیانت  مصوبه نداشت

 پس از آنکه وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در 
آخرین اظهارنظر خود درباره نسخه ای از طرح صیانت 
که در حال بررسی است، اظهار بی اطلاعی کرد، رئیس 
کمیسیون مشترک طرح حمایت از حقوق کاربران و 
خدمات پایه کاربردی اعلام کرده که آخرین نشست 
این کمیسیون به دلیل ابتلای چند نفر از اعضا به کرونا 
به صورت غیررسمی برگزار شده و تنها جنبه مشورتی 
داشته و هیچ مصوبه ای نداشته است. به گزارش خانه 
ملت، رضا تقی پور انوری، رئیس کمیسیون مشترک 
گفته که نشست این کمیسیون به دلیل ابتلای چند 
نفر از اعضای کمیسیون به کرونا به صورت غیررسمی 

برگزار شده است.

اینترنت

راه رفتن بیمار قطع نخاعی با ایمپلنت 

با کشف ســلول های بنیادی، امید انسان به 
زندگی سالم تر بیشتر شــد. آنطور که گفته 
می شود، نخستین ســلول بنیادی واقعی در 
اوایل قرن 20یعنی حدود 100سال پیش کشف شــد، اگرچه تحقیقات در این مورد به اواخر قرن19 
برمی گردد. کشور ما هم از اوایل دهه 70شمســی کارهای پایه در این حوزه را با پژوهش و انتشار 
مقالات علمی آغاز کرد. اکنون در تولید علم این حــوزه در جایگاه 13جهان قرار دارد. درحالی که 
علم سلول های بنیادی در کشور ما تا حدود 8ســال پیش، صرفا در لایه »علم« باقی مانده بود و 
تعداد کمی از شرکت ها در حوزه فناوری سلول های بنیادی فعالیت می کردند، اما اکنون تعداد این 

پژوهشــگر و شرکت های دانش بنیان از عدد160 عبور کرده است. امیرعلی حمیدیه، پزشک، 
استاد دانشگاه علوم پزشــکی تهران که مسئولیت دبیری ستاد 
توسعه علوم و فناوری های ســلول های بنیادی معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری را به عهده دارد، در گفت وگو با همشهری 
از نگاه رسانه ها به رتبه های علمی کشورها انتقاد می کند. او معتقد 
اســت آنچه اهمیت دارد، منافع علم برای مردم و کشور است. به 
همین خاطر، موضــوع تبدیل علم به فنــاوری را مورد توجه قرار 

می دهد تا کشور بتواند سهم خود را از بازار بزرگ بین المللی 
این حوزه به دســت آورد. با این حال، به گفته حمیدیه، 

کشور ما در این حوزه اکنون در رتبه اول منطقه قرار دارد.

عمادالدین قاسمی پناهدانش
روزنامه نگار

ایمپلنتنخاعیچگونهعملمیکند؟

عصبهاینخاع،از
مغزبهپاهاسیگنال

میفرستند.

وقتیکهنخاع
آسیبمیبیند،این
سیگنالهااغلببرای
ایجادحرکتبسیار
ضعیفمیشوند.

ایمپلنتاین
سیگنالهاراتقویت
کردهوبیمارراقادربه

راهرفتنمیکند.
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تبدیل پارکینگ به واحد مسکونی، ساخت آپارتمان 
روی طبقه آخر، اضافه بنا روی کنسول و... تخلفات 
گوناگونی هستند که  هنگام ساخت و ساز رخ می دهند 
و برای همه آنها جریمه تعیین شــده است. برخی 
می گویند سود آپارتمان ســازی در همین تخلفات 
کوچک اســت، زیرا میزان جریمــه از قیمت نهایی 
آپارتمان بسیار کمتر می شود. در واقع اندکی جریمه 
در مقابل سود فروش آپارتمان اهمیت زیادی ندارد. 
این در حالی است که سال گذشته برای آنکه جلوی 
تخلفات ساخت وساز در تهران گرفته شود، مدیریت 
شهری پیشــین، هنگام تنظیم بودجه جریمه های 
کمیسیون ماده100 را تا 50درصد افزایش داد، اما 
تعداد  زیادی از کارشناسان شهری این اقدام را بیشتر 
به سود سازنده ها اعلام کردند تا به نفع شهر. به عبارتی، 
این پیغام صادر شد که باب تخلف همچنان باز است و 

تنها باید پول بیشتری پرداخت شود. اگرچه آن زمان 
نیز، سیدابراهیم رئیســی، رئیس وقت قوه قضاییه 
مخالفت قــوه را با چنین تصمیمی بــه نوعی اعلام 
کرد؛ چراکه باید توجه شود از یک سو افزایش جریمه 
کمیســیون ماده100 حد و حدودی دارد و از سوی 
دیگر، این موضوع که هزینه تخلفات پرداخت شود تا 
هر نوع عملیات در ساخت وساز ولو به ضرر منافع شهر 

و شهروندان صورت بگیرد، پذیرفته نیست.

جریمه بازگشت به شکل قبل
به همین منظور مدیریت شهری فعلی تهران اعلام 
کرده با شــیوه های جدید مثل صدور الکترونیکی و 
هوشمند پروانه، عوارض تشویقی و... درصدد است 
تا هم تخلفات ســاختمانی کاهش یابــد، هم بازار 
ساخت و سازی  که از ســکه افتاده، رونق بگیرد و هم 
با همکاری وزارت راه و شهرسازی تسهیلات بهتری 
به متقاضیان نوســازی بافت فرســوده تعلق گیرد. 
به همین منظور چندی پیش و در آســتانه بررسی 
بودجه سال1401 شــهرداری در شورای شهر، این 

موضوع دوباره مطرح شد. رئیس کمیسیون معماری 
و شهرسازی شــورا در این باره می گوید: »تخلف در 
ساخت وساز به جز برخی مناطق محروم که به دلیل 
مســائل اجتماعی و اقتصادی رخ می  دهد، ناشی از 
سودجویی اســت.« مهدی عباســی درگفت و گو با 
همشهری می  افزاید: »ما باید جلوی تخلف و هر آنچه 
بستر سودجویی را فراهم می کند، بگیریم تا عده ای 
نتوانند به وســیله آن فاصله طبقاتی مضاعف ایجاد 
کنند. نباید به تخلف و متخلف احترام بگذاریم. نباید 
با جریمه، ابزاری فراهم کنیم که بخواهد به وســیله 
آن از تخلف عبور و آن را پاک کند.« او درباره میزان 
بازدارندگی جریمه  هایی که پــس از اتمام کار و در 
کمیسیون ماده100 صادر می شود، می گوید: »جریمه 
راه حل کافی نیست. تجربه ثابت کرده جریمه  های 
کنونی در مقابل تخلفی که انجام می شود و انتفاعی 
که از آن می شود، پیشگیری کننده نیستند.«  عباسی 
هفته پیش در جلسه علنی شــورا برای این مسئله 
مثالی زده بــود؛ »تخلف به نحوی اســت که متری 
۶میلیون تومان عوارض دریافت می کنیم اما سازنده 

همان تخلف را متری ۲00میلیون تومان می فروشد.« 
او درباره روش های مقابله با تخلفات می  گوید: »عوامل 
مختلفی از قبیل جلوگیری عملــی از وقوع تخلف، 
برخورد قاطع مانند اعــاده به وضع قبلی و در نهایت 
جریمه هایی با ارقام سنگین، انگیزه متخلف را برای 
اعمال متخلفانه کاهش می دهد.« از او سؤال می کنیم 
که آیا مقابله شــدید با تخلفات ساختمانی بر رونق 
ساخت وساز تأثیر نمی گذارد و آن را کاهش نمی دهد؟ 
که رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورا با رد 
این موضوع می گوید: »نفس ساخت وساز می تواند 
به اندازه کافی انگیزه برای فعالیــت ایجاد  کند. اگر 
می خواهیم به رونق ساخت وســاز کمک کنیم، باید 
در فرایند صدور پروانه تسریع و تسهیل ایجاد کنیم  
تا افرادی کــه مراجعه می کننــد در پیچ و خم  های 
اداری گرفتار نشــوند. اگر زمان را مدیریت کردیم و 
به سرمایه گذار احترام گذاشــتیم و بسته های ویژه 
اقتصادی متناســب با نیاز شــهر و متناسب با نیاز 
شهرسازی تعریف کردیم، سازنده ها از این امکانات 

استفاده می  کنند و سود کافی به دست می آورند.«

رونق ساخت،  قفل بر تخلفات
تسهیلات نوسازی بافت فرسوده شهر تهران به 450میلیون تومان افزایش یافت

نگاه

یادداشت

 جریمه موثر با نظارت واقعی

اگر شهرداری جلوی تخلفات ساختمانی را حین احداث بگیرد، 
بازهم ساخت و ساز سودده خواهد بود. اینکه کسی خلاف کند 
و جریمه آن را در کمیسیون ماده100 بپردازد، عادی است؛ 
زیرا تخلف به صرفه است و زمانی که می سازد، می گوید هرچه 
از من بگیرند باز هم به صرفه اســت اما این دلیل نمی شود که 
خلاف کردن را توجیه کنیم. در این شرایط نباید اجازه ادامه 
تخلف را بدهیم ولی وقتی ساخت وساز مهم ترین ظرف برای 
در امنیت نگه داشتن درآمد است. مهم ترین راه حل این نیست 
که جریمه کنیم. تا موقعی که ساخت وساز نقش قلک را ایفا 
می کند، جریمه کردن تأثیری ندارد اما اگر نظارت درست باشد، 
جواب می دهد که کار بسیار سختی است و آدم های خاصی 
باید این کار را انجام دهند. راه حل این است که قبل از ارجاع 
به کمیسیون ماده100، در عمل جلوی خلاف کردن را بگیریم. 
جریمه هرچقدر که زیاد شود، برای سازنده باز هم سود باقی 
می گذارد چون بازار مصرف وجود دارد. جریمه موقعی مؤثر 

خواهد بود که نظارت واقعی هم وجود داشته باشد. 

 خبر

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

ایمن سازی  100نقطه حادثه ساز پایتخت 
 سرپرســت اداره کل مهندســی و ایمنی ترافیک معاونت 
حمل ونقل و ترافیک، از شناســایی و ایمن سازی  100نقطه 
ناایمن و حادثه خیز در معابر شهر تهران خبر می دهد. حسین 
حســینی نژاد در این خصوص به همشــهری می گوید: »در 
بازدید های میدانی به همراه پلیس راهور، تا کنون 100نقطه 
حادثه خیز معابر بزرگراهی شــهر تهــران از جمله بزرگراه 
آزادگان، احصا و پس از بررسی در کمیته ایمنی به مناطق ابلاغ 
شده تا نسبت به ایمن سازی  آنها اقدام کنند و شناسایی نقاط 
بیشتر همچنان ادامه دارد. در این طرح، ورودی و خروجی هایی 
که از بزرگراه ها منشعب می شــوند و نقاط کوری که احتمال 
بروز حادثه در آنها زیاد است بیشــتر مورد توجه هستند. از 
نصب علائم راهنمایی و رانندگی تا اصلاح هندســی و نصب 
نیوجرسی در این نقاط صورت می گیرد. آمار ها نشان می دهد 
که در این ۲ماه که از اجرای طرح می گذرد، آمار تصادفات و 
فوتی ها کاهش پیدا کرده است. با تکمیل ایمن سازی  100نقطه 
شناسایی شده و نقاطی که در آینده شناسایی می شود، آمار 

حوادث رانندگی باز هم کاهش پیدا خواهد کرد.« 

مصطفی بهزاد فر
 استاد معماری و 

شهرسازی

حمیدرضا صارمی
 معاون شهرسازی و 

معماری شهردار تهران

محمــد نقیــب ، معــاون امــور فرهنگی و 
اجتماعی شرکت بهره برداری مترو

طرح »ورزش کن؛ بلیت رایگان بگیر« 
تــا 22بهمــن در 2ایســتگاه تئاترشــهر و 
امام خمینــی)ره( اجــرا می شــود کــه 
مسافران با انجام حرکات ورزشی مانند 
اسکات می توانند یک بلیت تک سفره 

رایگان به عنوان جایزه دریافت کنند.

علی نصیری ، رئیس سازمان مدیریت 
بحران شهر تهران

 از بیست وســوم بهمن مــاه ناظــران 
مدیریت بحران با حضور در مترو بر رعایت 
پروتکل های بهداشتی نظارت کرده و افرادی 
که دارای علائم کرونا هستند را با احترام از 
مترو خارج می کنند. همچنین با مشارکت 
ســازمان زیباسازی شــهر تهران تبلیغات 

مؤثری درخصوص کرونا صورت می گیرد.

نقل قول خبر

هم رونق و هم کنترل 

کاهش زمان صدور پروانه ساختمانی با هوشمندسازی هم رونقی 
به بازار ساخت می دهد و هم تا حدی می تواند جلوی انگیزه تخلف 
در احداث بنا را بگیرد. به همین منظور، هوشمندسازی کنترل 
نقشه  های معماری برای نخستین بار در کشور توسط شهرداری 
تهران درحال انجام است که این اقدام موجب کاهش زمان صدور 
پروانه می شــود. در گام اول این پروژه، 14پارامتر ازجمله ابعاد 
پارکینگ، ابعاد راه پله، ابعاد آسانسور و... به عنوان شاخص اصلی 
تعریف شده اســت که به صورت هوشمند توسط سامانه کنترل 
می شوند، اکنون گام اول به پایان رسیده و این پروژه در گام های 
بعدی قابل ارتقا ست. همچنین با تصویب لایحه عوارض در شورا 
که مشــوق های بین 10 تا ۲0درصد تعدیل عوارض ساختمانی 
برای اقشــار مختلف، اصلاح ضرایب کار در برخی  راســته های 
به منظور متناسب سازی  محاسبات عوارض ساختمان های تجاری، 
شفاف سازی  ضریب عوارض هزینه ساخت پارکینگ محله ای و... 
باعث می شود هم رونق ساخت وساز را داشته باشیم و هم کنترل 

بیشتر روی این حوزه.

تسهیلات نوسازی بافت فرسوده افزایش یافت
یکی از مشــوق های اثرگذار در روند نوســازی 
بافت های فرسوده شهری، ارائه تسهیلات مناسب 
و کافی برای ساخت و ساز است. در ماه های اخیر و با 
افزایش قیمت مصالح ساختمانی و سایر هزینه های 
ساخت و ســاز، افزایش مبلغ تسهیلات بانکی 
ساخت در دســتور کار دولت قرار گرفته است. 
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران با بیان اینکه 
با پیگیری های صورت گرفته از سوی وزارت راه و 
شهرسازی )شرکت بازآفرینی شهری ایران(، سقف 
تسهیلات نوسازی در بافت های فرسوده افزایش 
یافته است، گفت: »به دنبال انعقاد قرارداد عاملیت 
بین وزارت راه و شهرسازی و بانک مسکن و با توجه 
به رویکرد افزایش نوسازی در بافت های فرسوده 
شهری و ایجاد مشــوق ها و امتیازات ویژه برای 
این محدوده ها، ســقف تسهیلات ساخت در این 
محدوده ها برای شهر تهران به 450میلیون تومان 
به ازای هر واحدی که ساخته می شود )300میلیون 
تومان با بهره 9.5درصد و 150میلیون تومان با بهره 
18درصد( افزایش یافت. کاوه حاجی علی اکبری 
افــزود: »دوره زمانی پیش بینی شــده برای این 
تسهیلات )دوره ساخت( حداکثر 36ماه است و 
پس از این دوره، 300میلیون تومان از تسهیلات 
باید با بانک تسویه شود، اما 150میلیون تومان از 
قابلیت تبدیل به فروش اقساطی برخوردار است. 
همچنین این تســهیلات به صورت مرحله ای، در 
4مرحله و متناسب با پیشرفت ساخت طبق جدول 
زیر پرداخت می شــود.« متقاضیان می توانند 
برای تشکیل پرونده و انجام فرایند ثبت نام 
به سامانه تســهیلات ویژه بافت فرسوده 
 facility.udrc.ir/login.php به سایت

مراجعه کنند.

درصد تسهیلاتپیشرفت  فیزیکیمرحله
10فونداسیون1
40اسکلت و سقف2
25سفت کاری3
25نازک کاری4
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روشنگری

انقلاب و استکبارستیزی
 طرح اینکه انقاب اســامی از ابتدا استکبارســتیز نبود و بعد از 
پیروزی، به ویژه بعد از تســخیر لانه جاسوســی بود که درصدد 
استکبارستیزی برآمد، ازجمله شبهه هایی است که در مورد انقاب 

اسامی و مسائل آن مطرح می شود.
»استکبار« یک مفهوم است که می تواند مصادیق زیادی  داشته باشد؛ بنابراین به لحاظ مفهومی، استکبارستیزی 1
نمی تواند محدود به برهه خاصی باشــد، بلکــه به صرف صدق 
معیارهای استکبارگری مانند زیاده خواهی، نفاق، مجازات شمردن 
جنایت نسبت به بشریت و...، استکبارســتیزی، یعنی مقابله با 
استکبار هم ضرورت می یابد. بر این اساس، چون ماهیت استکبار 
قبل و بعد از انقاب اسامی هیچ تفاوتی نکرده است، پس انقابیون 
چه قبل و چه بعد از پیروزی انقاب اسامی، استکبارستیز بوده اند. 
اساساً انقاب اسامی را انقابی دوگانه؛ به معنای انقاب  علیه »بیگانگی شاه با مردم و بیزاری فزاینده آنها از آمریکا« 2
دانسته اند. سؤالی که مطرح می شود این است که چرا مردم از آمریکا 
بیزار بودند؟ پاسخ آن است که چون آمریکا رفتار استکباری داشت، 
نه تنها خون اقتصاد ایران را می مکید، بلکه فرهنگ و عزت ملی ما را 
هم در سیطره خود داشت؛ بنابراین طبیعی بود که ملت عزت خواه و 
استقال طلب ایران و رهبران انقاب، حتی قبل از پیروزی انقاب 

هم از استکبارگری آمریکا بیزار باشند.
دقت در شعارهای محوری انقاب مانند »استقال، آزادی،  جمهوری اسامی«، »نه شــرقی نه غربی« و... نیز نشان 3
می دهد که ملت ایران حتی قبل از پیروزی انقاب درصدد مبارزه با 
استکبار و تأمین استقال و عزت خود بودند. درواقع، این شعارها 
برخاسته از برخوردهای استکباری طرف های شرقی و غربی با مردم 
ایران در طول تاریخ بود و به همین دلیل بود که در فرایند پیروزی 

انقاب اسامی برجسته و به مطالبه عمومی تبدیل شد.
با این حال، روند تحولات حین پیروزی و بعد از پیروزی  نیز بر شدت استکبارستیزی ملت و نظام انقابی تأثیرگذار 4
بوده است. به طور طبیعی، وقتی سفارت آمریکا به لانه جاسوسی و 
مرکز هدایت حرکت های تجزیه طلبانه در اقصی نقاط کشور تبدیل 
شــده بود یا اینکه در جریان جنگ تحمیلــی، آمریکایی ها به 
شیوه های مختلف از صدام حمایت کردند و در ادامه، بعد از جنگ 
تحمیلی به تشدید تحریم های ضدایرانی روی آوردند، نباید انتظار 
داشت که ملت  ایران استکبارســتیزی را کنار بگذارند؛  اگرچه 
استکبارستیزی حتی قبل از پیروزی انقاب اسامی هم وجود 

داشت. 
باید توجه داشت که استکبارستیزی هیچ گاه مطلق نیست.  تعابیری از حضرت امام)ره( راجع به آمریکا که شــرط 5
برقراری رابطه با آمریکا را »آدم شدن آمریکا« می داند، نشان می دهد 
که درصورتی که طرف مقابل دست از استکبارگری بردارد، الگوی 

رفتاری ملت ایران هم با او متفاوت خواهد بود.

مصطفی قربانی
نقل قولکارشناس سیاسی

خبر

پیش نیاز اجرای قرارداد با چین
محمود عباس زاده مشــکینی ، ســخنگوی کمیســیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: شرکت های 
خصوصی و دولتی در کشور، صدها قرارداد با چینی ها دارند 
که به لحاظ تحریم ها موانعی بر سر اجرای آن به وجود آمد، 
حال براساس این تفاهمنامه، تســهیاتی برای سهولت 
در اجرای این قراردادها درنظر گرفته شــده است. وی با 
انتقاد از اینکه عده ای نمی خواهنــد در اجرای قراردادها 
تســهیل صورت گیرد، افزود: این بدگویی ها بر سر توافق 
ایران و چین برای آن اســت که برخی هــا مخالف بوده و 
به دنبال عدم اجرای آن هستند. مشــکینی خاطرنشان 
کرد: چین کشوری است که از نظر اقتصادی به سرعت در 
حال رشد است و در 4سال آینده اقتصاد آن از آمریکا نیز 
پیشی خواهد گرفت و از این رو، برقراری ارتباط اقتصادی 
و تجاری نزدیک تر با این کشور یکی از راهبردهای کان 

کشور است.

 پیــروزی انقاب اســامی را می تــوان نقطه  عطفی 
برای تحقق تمدن نوین اســامی دانســت؛ چرا که 
انقاب اسامی با خاصیت الهام بخشی و ظرفیت سازی ، 
معادلات حاکم بر زندگی مســلمانان را دگرگون کرد؛ 
البته مفهوم تمدن و تمدن گرایی ریشــه تاریخی دارد 
و سیر تحول اندیشمندان اســامی و تاش آنها برای 
بازگشت به دوران طایی اسامی این رویکرد را به خاطر 
می آورد اما می توان گفت تمدن گرایی جدید در بستر 
اسامی نوعی الزام برای محقق کردن آرمان های متعالی 
انقاب اسامی در عصر جدید به شمار می رود. از این 
جهت اســت که رهبر معظم انقاب در بیانیه گام دوم 
انقاب، به ورود انقاب اسامی ایران به دومین مرحله   
خودسازی، جامعه پردازی و تمدن سازی اشاره و بر لزوم 
نزدیک کردن انقاب به آرمان متعالی اش، یعنی ایجاد 

تمدن نوین اسامی تأکید می کنند. تمدن نوین اسامی 
در نگاه رهبر معظم انقاب مستلزم طی مراحلی چون 
ایجاد انقاب اسامی، ایجاد نظام اسامی، ایجاد دولت 
اسامی، ایجاد کشــور و جامعه اسامی و ایجاد تمدن 
اسامی است. ایشان از منظری آینده نگرانه، تشکیل 
دولت اسامی را مقدمه ای برای تشکیل تمدن اسامی 
دانسته و می فرمایند: »ما یک انقاب اسامی داشتیم، 
بعد نظام اسامی تشــکیل دادیم، مرحله بعد تشکیل 
دولت اسامی است، مرحله بعد کشور و جامعه اسامی 
است و مرحله بعد تشــکیل تمدن بین الملل اسامی 
است.« بدیهی است که طی هر کدام از مراحلی که رهبر  
معظم  انقاب بر آن تأکید کرده اند نیازمند بایسته ها و 

الزاماتی است که باید بستر آن در جامعه فراهم شود.

معیارهای ویژه
رهبر انقاب شاخصه های تمدن نوین اسامی را در 
ایمان، علم، پیشــرفت، عزت، عدالت، قدرت مقابله 
با امواج جهانی، ثــروت، اخاق و مجاهــدت مداوم 

برمی شمارند و تولید فکر از اقیانوس عظیم معارف و 
پرورش انسان با کمک علمای دین، مدیران جامعه و 
آحاد مردم را 2عنصر اساسی برای ایجاد تمدن اسامی 
می داننــد. ویژگی های کلی و دســتاوردهای تمدن 
اسامی از دیگر شاخص هایی است که در بیانات رهبر 

انقاب درباره تمدن اسامی به آن اشاره شده است. 

الگوسازی و سیاستگذاری پویا
تحقق آنچه رهبر معظم انقاب دولت سازی ، جامعه و 
کشور اسامی و در نهایت تمدن نوین اسامی قلمداد 
می کنند بی شــک تکیه بر آرمان های انقاب اسامی 
اســت. به این معنی که برای تحقق دولت اسامی پویا 
نیازمند جامعه ای اسامی هســتیم و تحقق و پویایی 
جامعه اسامی نیز نیازمند حکمرانی مطلوب اسامی 
است. حمیدرضا ترقی، تحلیل گر مسائل سیاسی معتقد 
است که رهبر معظم انقاب در بیانات خویش بارها شاکله 
یک دولت مطلوب اسامی را مطرح کرده اند و کاربست 
دستورات ایشان قطعا می تواند طی مراحل به تمدن نوین 

اسامی مورد نظر ایشان مؤثر باشد. ترقی به همشهری 
گفت:»دولت مطلوب اسامی باید در تراز انقاب اسامی 
باشد. همچنین دولت اسامی باید کارآمد باشد. هم در 
عرصه مدیریت داخلی هم سیاست خارجی باید قدرت 
حل مسائل را داشته باشد. این خطی مشی در کنار روحیه 
انقابی، مردمی بودن، دوری از اشرافی گری و ویژگی های 
سلبی می تواند شاکله حکمران خوب اسامی را به تصویر 
بکشد که در رسیدن به تمدن نوین اسامی مؤثر باشد«.

الزامات و بایسته ها
به گفته حمیدرضــا ترقی، می توان نــکات زیر را نیز  
اضافه کــرد؛ الزامات تمدن نوین اســامی در مرحله 
دولت سازی  و جامعه اسامی در قالب قرآن محوری و 
توجه به تعالیم دین، علم گرایی، اسامی سازی  و نقشه 
راه رســالت جهانی قابل تصویر و الگوسازی . بدیهی 
است که آســیب هایی همچون: انحراف از دستورات 
اصلی، سکولاریسم، خودباختگی، عدم وحدت گرایی، 
عدم عقانیت اسامی، غرب زدگی، عدم کنش گرایی 
فعال، نیهیلیســم و بی تفاوتی همواره وجــود دارد. از 
این رو دولت معیار اسامی نه تنها باید این آسیب ها را 
دور کند که سیاستگذاری های پویایی برای دور کردن 
این آسیب ها از پیکره جامعه اســامی داشته باشد. 
ضمن اینکه تصویر سازی  از تمدن نوین اسامی یک 
سیر تاریخی می خواهد و لزوما به معنی این نیست که 
لوازم آن به سرعت باید احصا شود. بلکه برای همراهی 
جامعه جهانی با این تمدن نوین باید شاکله یک دولت 
اسامی مطلوب در داخل پدیدار و سپس جامعه اسامی 
همســو با مقتضیات این تمدن محقق شود. بنابراین 
مدل مطلوب دولت اسامی و جامعه اسامی که بتواند 
ظرفیت الهام بخشی به دیگر کشــورهای مسلمان را 
همانند گفتمان ابتدایی انقاب اسامی داشته باشد 
مهم اســت.  دلیل آن نیز که رهبر معظم انقاب بارها 
و بارها توصیه های راهبردی به ادوار دولت ها داشته اند 
و دارند به دلیل این ضرورت نیز هست؛ چرا که تا دولت 
اسامی پویا شکل نگیرد نمی توان انتظار یک جامعه 
اسامی را هم داشته باشیم. بدیهی است که مدل جامعه 
اسامی پویا می تواند ناشی از سیاستگذاری های مطلوب 
دولت اسامی باشــد. از این جهت اســت که ترسیم 
چهره حکمران مطلوب اســامی از نظر کارشناسان 
و اندیشمندان تأکید می شود. ضمن اینکه القای باور 
تمدن سازی  اسامی به مردم، استفاده از دانش جهان، 
لزوم ادای وظیفه علمای دین و روشــنفکران، تاش 
مجاهدانه امت، لزوم تحقیق دانشــگاه ها برای ایجاد 
تمدن نوین اســامی، گنجاندن معارف تمدن ساز در 
کتاب ها، طراحی الگوی اسامی- ایرانی پیشرفت برای 
شکل گیری تمدن نوین اسامی، پرهیز از تقلید غربی، 

شناسایی نیازهای حقیقی و اساسی کشور است.

  انقلاب اسلامی
 از الهام بخشی تا تمدن نوین اسلامی
  برای تحقق دولت اسامی پویا نیازمند جامعه ای اسامی هستیم و تحقق و پویایی جامعه اسامی نیز 

نیازمند حکمرانی مطلوب اسامی است

صفیه رضایی گزارش
 خبرنگار

برجام سند طلبکاری ملت است 
ســعید جلیلی، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
گفت: برجام سند طلبکاری ملت ایران است و نشان داد 
که آمریکا پایبند آن نبود، اما عده ای فشــار آوردند که با 
ترامپ مذاکره کنند. دشمن دنبال این است که ملت را از 
اصل مبارزه منصرف کند یا مسیر مبارزه را منحرف کند. 
کسانی هم در داخل پیدا می شوند که با ظاهر خیرخواهی 
تاش دارند در مردم تردید ایجاد کرده و آنها را از مســیر 

خود بازگردانند.
وی افزود: در سال اخیر دشــمن اعام کرد به ایران فشار 
حداکثری وارد می کند و در عمل هم این کار را انجام داد، 
اما عده ای در داخل کشــور گفتند ببینید چه مشکاتی 
پیش آمده، دیگر بس اســت و برویم با ترامپ گفت وگو 
کنیم. دشــمن هر زمانی کــه از زور ناامید می شــود به 
تزویر روی می آورد و هر زمان که به پشت خیمه دشمن 
می رســید، او قرآن بالا می آورد. این صحنه را باید درک 
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برنامه ۱۰ساله مدیریت و کنترل گردوغبار داخلی ایران 
تدوین شده اســت. این برنامه برای 8کانون گردوغبار 
پیرامونی کشــور، یک نقشــه عمل منطقه ای تهیه و 

مشخص کرده است.
هم اکنون 6استان خوزستان، سیستان و بلوچستان، 
هرمزگان، کرمانشاه، خراسان جنوبی و ایلام بیشترین 
خسارات را از ریزگردها دیده اند که رقم آن از سال۱397 
تا ۱4۰6 طی یک دوره ۱۰ساله 5833۰میلیارد تومان 

می شود.
علی محمــد طهماســبی بیرگانی، دبیر ســتاد ملی 
 سیاســتگذاری و هماهنگی  مدیریت  مقابله با پدیده 
گردوغبار روند شروع تدوین این برنامه را از سال۱386 
اعلام کرد و گفت: نخستین آیین نامه گردوغبار تحت 
عنوان »آیین نامه آمادگی مقابله بــا آثار زیانبار پدیده 
گردوغبار« در سال۱388 ابلاغ شد. سپس با توجه به 
تجربیات حاصل از اقدامات اجرایی و مطالعاتی در کشور، 
اصلاحاتی در این آیین نامه به وجــود آمد و در نهایت 
تحت عنوان »آیین نامه هماهنگی پیشگیری و مدیریت 
پدیده گردوغبار« اردیبهشت امسال ابلاغ شد. براساس 
آنچه سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرده است، 
مطالعات مرتبط با پدیده گردوغبار از سوی ستاد ملی 
سیاستگذاری و هماهنگی  مدیریت  مقابله با این پدیده 
با همکاری ســازمان های زمین شناسی، هواشناسی و 
سازمان جنگل ها انجام شد. بر مبنای همین مطالعات 

انجام شده حالا برنامه عمل داخلی برای مدت ۱۰سال 
که تاریخ اجرای آن از سال ۱4۰۰ تا ۱4۱۰ است برای 
۱5دستگاه و همه استان های کشور مشتمل بر ۲3استان 
غبارخیز و 8استان که کانون گردوغبار هستند تهیه و 

ابلاغ شده است.

اعداد مهم برنامه
به گزارش همشــهری، مطالعات انجام شــده نشان 
داده است وســعتی حدود 35میلیون هکتار، مناطق 
غبارخیز در کشــور وجود دارد که پراکندگی آنها در 
۲3استان است. مقدار غبار گسیل شده از این وسعت، 
4میلیون  و۲3۰هزار تن در سال برآورد شده است که 
به طور میانگین )غبار ویژه( معــادل ۱۲۲کیلوگرم در 
هکتار ذرات کمتر از ۱۰۰میکرون است. از این وسعت 
یک میلیون  و463هزار هکتــار در محدوده تالاب ها و 
حدود ۲.5 تا 3میلیون هکتار هم در زیستگاه های تحت 
مدیریت سازمان حفاظت محیط زیســت قرار دارند. 

سایر مناطق در اراضی زراعی و مناطق بیابانی مرتعی 
و سایر کاربری ها قرار گرفته که تحت مدیریت سازمان 

جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور است.
در مورد مناطق غبارخیز برون مرزی نیز ۲۰کشــور 
مورد بررسی قرار گرفته اند. براســاس این مطالعه، در 
مجموع وســعتی معادل ۲7۰میلیون هکتار مناطق 
غبارخیز شناسایی شده که از جهات مختلف گردوغبار 
را به سمت کشور گسیل می کنند. مجموع غبارخیزی 
برآورد شده نزدیک به ۱5۰میلیون تن و غبار ویژه آن 
54۰ کیلوگرم در هکتار است که حدود سه برابر بیشتر از 
غبار ویژه تولید شده در داخل کشور است. بدین  ترتیب 
برای کانون گردوغبار پیرامونی کشــور نیز یک برنامه 
عمل منطقه ای تهیه شده است. برنامه عمل منطقه ای 
کانون های گردوغبار برون مرزی نیز منطبق بر مطالعات 
شناسایی مناطق در خارج از کشور است و بر این اساس 
دو زیربرنامه، یکی برای غرب آسیا و دیگری برای بخشی 
از آسیای میانه تهیه شــده است. بدین ترتیب تصمیم 

بر این است که بخش شرق و شمال شرق با ۲ سازمان 
بین المللی »اسکاپ« و »اپدیم« که دفترشان در تهران 
است، مورد پیگیری قرار گیرد و برنامه عمل غرب آسیا 
نیز با ۲ سازمان جهانی »اسکوآ« و دفتر توسعه سازمان 

ملل پیگیری شود.

۵8هزار میلیارد تومان در ۶استان
علی محمــد طهماســبی بیرگانی، دبیر ســتاد ملی 
 سیاســتگذاری و هماهنگی  مدیریت  مقابله با پدیده 
گردوغبار با اشاره به خسارت های زیستی و اقتصادی 
پدیده گرد و غبار تصریح می کند: برای برآورد خسارت 
پدیده گــرد و غبار به منابــع زیســتی و اقتصادی، 
مطالعه ای برای 6استان شــاخص خوزستان، ایلام، 
کرمانشاه، سیستان و بلوچســتان، خراسان جنوبی 
و هرمزگان انجام شــد که براســاس قیمت های پایه 
سال۱397، این پدیده 58هزار میلیارد تومان خسارت 
در دوره ۱۰ساله به منابع زیستی و اقتصادی این 6استان 

وارد می کند.

اختصاص ۲۵۰۰میلیارد تومان اعتبار 
عمده اعتبارات تخصیص یافته به بحث گرد و غبار در 
سال های اخیر از محل صندوق توسعه ملی بود و از سال 
۱396 تا ۱399 ادامــه پیدا کرد. کل مبلغ اختصاص 
یافته به این امر برابر با 37۰میلیون یورو و دلار )بعضی 
ســال ها به یورو و بعضی ســال ها به دلار( بود که به 
۱۰سازمان و ۲7استان غبارخیز و غبارناک تخصیص 
یافت. معادل ریالی این عدد بیــش از ۲5۰۰میلیارد 
تومان اســت. 53درصد از این اعتبارات به ســازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخیــزداری، ۱5درصد به وزارت 
جهاد کشاورزی، بیش از 9درصد به سازمان حفاظت 
محیط زیســت و حدود ۲۰درصد هم به وزارت نیرو 

اختصاص پیدا کرده است.

احمد وحیدی
وزیر کشور

آزادسازی حریم سواحل شمالی کشور 
ظــرف 20 روز حســب دســتور صریــح 
رئیس جمهور بــا قاطعیــت ادامــه دارد 
 و همکاری دســتگاه ها برای آزادســازی 
حریــم پیشــرفت داشــت.   آزادســازی 
سواحل به دســتور رئیس جمهور ظرف 

همین مدت به پایان می رسد.

حسینعلی ابراهیمی کارنامی
مدیرکل محیط زیست مازندران

۵۸درصــد  پســت های محیط زیســت 
مازنــدران خالــی اســت و برای پــر کردن 
آنها بایــد 2۶0نیروی جدید جذب شــود 
تا بتوان حفاظت از محیط زیســت را به 
سطح معمول ارتقا داد. به علت کمبود 
نیرو و اضافه نشدن پاسگاه، فشار کار 

مضاعف به نیروها وارد می شود.

خبر روزنقل قول خبر

عدد خبر

خبر بــال، آمــار پرنــدگان مهاجــر تالاب هــای 
اســتان تهــران بــرآورد شــد کــه ایــن آمــار 
نسبت به سال گذشــته با کاهش شدید 
همراه بــود. امیرعبــاس احمــدی، رئیس 
اداره مدیریت زیســتگاه ها و امور مناطق 
اداره کل محیط زیســت اســتان تهــران 
می گویــد: تعــداد پرنــدگان مهاجــر در 
تالاب های استان تهران امسال از 2۴هزار 

بال به کمتر از ۱0هزار بال تقلیل یافت.

10000

هکتــار از اراضــی ملــی شــمال اســتان 
تهــران بــه منابــع طبیعــی بازگشــت و 
دارای ســند تــک بــرگ مالکیــت شــد. 
علی نقــی حیدریــان، مدیــرکل اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان تهران 
می گوید: تثبیت مالکیت دولت به منظور 
جلوگیــری از زمین خــواری با همــت اداره 
منابع طبیعی شهرستان های شمیرانات، 

دماوند و فیروزکوه انجام شد.

12000

تلاش سفیر پرتغال برای بازسازی و 
کاوش قلعه پرتغالی ها در قشم

کارلوس کوشــتانوش، ســفیر پرتغال در ایران اعلام کرد: 
درصورت ملاقات با وزیر میراث فرهنگــی، درباره کاوش و 
بازســازی قلعه پرتغالی ها با او مذاکــره می کنم. به گزارش 
ایسنا، او این درخواســت را در ملاقات با اسماعیل یغمایی، 
باستان شناس و نویسنده کتاب »دژ استعمار« که به موضوع 
کاوش های انجام شــده در قلعه پرتغالی های قشم پرداخته 
اســت اعلام کرد و گفت: این کتاب گویای بخش مهمی از 
تاریخ پرتغال است و بسیار جالب است که در ایران چه اندازه 

علم باستان شناسی پیشرفته و حائز اهمیت است.
به گفته ســفیر پرتغال، نســخه هایی از کتــاب باید برای 
کتابخانه ها و مراکز فرهنگی کشــورهای مختلف فرستاده 

شود.
اسماعیل یغمایی، باستان شناس پیشکسوت ایرانی نیز در این 
دیدار که در سفارت پرتغال در تهران انجام شد از سفیر پرتغال 
خواست اسناد، مدارک، نقشه ها و دستنویس های مربوط به 
قلعه های پرتغالی قشم را که در وزارت امور خارجه آن کشور 
نگهداری می شــود در اختیار این باستان شناس برای چاپ 

تکمیلی کتاب قرار دهد.

    احتمال تعطیلی اماکن اقامتی گیلان در نوروز14۰1
 رئیس جامعه هتلداران گیلان با اشاره به امکان تعطیلی اماکن 
اقامتی گیلان در نوروز با وجود افزایش 6برابری تعرفه گاز گفت: 
میانگین قبض گاز صادر شده در هر دوره برای هتل ها ۱6میلیون 
تومان است. به گزارش ایسنا، حسن مهرور اصل گفت: با افزایش 
شش برابری تعرفه های گاز کمر هتل ها شکسته شده و انتظار 
داریم اســتاندار گیلان با رایزنی با وزیر نیرو این مشکل را برای 
همیشه رفع کند. وی با بیان اینکه هم اکنون نرخ گاز هتل ها و 
اماکن اقامتی و گردشــگری با تعرفه صنعتی محاسبه می شود 
ادامه داد: قرار بود براســاس مصوبه مجلس شــورای اسلامی 
تعرفه گاز اماکن اقامتی و گردشــگری، خدماتی محاسبه شود 
اما تاکنون هیچ اقدامی صورت نگرفته اســت. وی افزود: اماکن 
اقامتی از سوی وزارت میراث فرهنگی مکلف به گرم نگه داشتن 
واحدهای اقامتی در تمام ساعات شبانه روز هستند و درصورت 
شکایت مسافران به شــدت با هتلداران برخورد می شود. اما از 

حمایت خبری نیست.

برنامه 10 ساله برای مقابله با گردوغبار 
ریزگردها در یک دوره ۱۰ساله به 6استان کشور 58هزار میلیارد تومان خسارت وارد می کنند

خسارت 3ساله 6استان  کشور از گردوغبار
درصد از کلخسارت استان

308639.8میلیارد تومانخوزستان
197525.4میلیارد تومانسیستان و بلوچستان

99312.8میلیارد تومانهرمزگان
84411میلیارد تومانکرمانشاه

5056.5میلیارد تومانخراسان جنوبی
3574.5میلیارد تومانایلام

رقم کل خسارت گرد و غبار طی 10سال 
در 6استان  کشور

سالمیزان خسارت 

77611397میلیارد تومان

72531398میلیارد تومان

67791399میلیارد تومان

63351400میلیارد تومان

59211401میلیارد تومان

55331402میلیارد تومان

51711403میلیارد تومان

48331404میلیارد تومان

45171405میلیارد تومان

42211406میلیارد تومان

جمع 10ساله58330میلیارد تومان

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار
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گزارش 
کوتاه

هشدار ورود ملخ ها به جنوب کشور
سازمان بین المللی فائو در آخرین هشدار خود ملخ های صحرایی 
را مخرب ترین آفت مهاجر جهان معرفی کرده  و در هشــدار اخیر 
خود گفته  است که هر نسل جدید از ملخ های صحرایی می تواند تا 
20برابر بزرگ تر از نســل قبلی باشد که منجر به افزایش تصاعدی 

در تعداد می شود.
این هشدار ســازمان فائو درباره هجوم ملخ های صحرایی مهاجم و 
افزایش 20برابری آنها یعنی زنگ  خطر برای کشورهایی مانند ایران 
که قبلا با این  نوع از ملخ ها دســت  و پنجه نرم کرده اند و به همین  

منظور لازم است اقدامات پیشگیرانه را در دستور کار قرار دهند.

بارندگی ها و افزایش احتمال حمله
مدیرکل مبارزه با آفات عمومی و همگانی ســازمان حفظ نباتات 
کشــور در این باره به همشــهری می گوید: احتمال دارد در پایان 
زمســتان و اوایل بهار اگر شرایط مساعد باشــد و باد چرخنده یا 
سیکلون در اقیانوس هند اتفاق بوزد، ملخ به بعضی کشورها حمله 
کند. ســعید معین با بیان اینکه اگر گروهی ملخ برای تغذیه و زاد  
و ولد در جایی مستقر شــود و 3ماه بماند جمعیت آنها تا 20برابر 
افزایش می یابد، می افزاید: هم اکنون ملخ در جنوب شــبه جزیره 
عربستان، یمن و شــرق آفریقا به شــکل بالدار، پوره و تخم وجود 
دارد، اما نکته این اســت که در 3ماه گذشته در شرق آفریقا، شرق 
شبه جزیره عربستان و در جنوب و جنوب شرق ایران از بندرعباس 
تا چابهار بارندگی های معمولی و بیشتر از معمول اتفاق افتاده است.
وی با بیان اینکه این بارندگی ها شــرایط رویش انواع سبزینه های 
مورد علاقه ملخ را فراهم می کند، می افزاید: برای اینکه ملخ بتواند 
وارد کشور شود این شرایط باید استمرار داشته باشد. پیش بینی  های 
سازمان هواشناسی جهانی و هواشناسی فائو این است که در اسفند 
و فروردین شــرایط نرمال را در شــرق آفریقا، جنوب شبه جزیره 
عربستان و در جنوب و شــرق ایران خواهیم داشت. از سوی دیگر 
پیش بینی شده اســت 2ســیکلون یا گردباد چرخنده که از غرب 
اقیانوس هند حرکت می کنند در مدت زمان یادشده رخ خواهد داد 
که می تواند جمعیت ملخ ها را به عربستان و عمان و ایران سوق دهد.

چه میزان ملخ وارد ایران می شود؟
مدیرکل مبارزه با آفات عمومی و همگانی ســازمان حفظ نباتات 
کشــور درباره میزان ملخ هایی که ممکن است وارد ایران شود هم 
می گوید: این موضوع به قدرت سیکلون  هایی که اتفاق خواهد افتاد 
بستگی دارد. اگر سیکلون ها شــدید باشند می توانند موجب ورود 
ملخ به مناطق وسیعی از جنوب کشور شوند، اما اگر ضعیف باشند 
قسمت جنوبی ایران مثل بوشهر، هرمزگان، جنوب فارس و جنوب 

سیستان و بلوچستان ممکن است مورد حمله ملخ ها قرار گیرند.
معین ادامه می دهد: بنابر شعار ســازمان فائو اگر 5درصد احتمال 
حمله وجود داشته باشد، کشور مربوطه باید صددرصد برای مبارزه 
با ملخ آمادگی داشته باشد. براســاس همین شعار، اطلاع رسانی  و 
آموزش های لازم صورت گرفته اســت و مسئولان هم کمک های 
خود را انجام داده اند. وی با بیان اینکه برای مبارزه با ملخ صحرایی 
در دولت قبل 50میلیارد تومان بودجه تصویب شد که دولت جدید 
10میلیارد تومان آن را اختصاص داده است، می گوید: این اعتبار 
برای مقابله به خوزســتان، کهگیلویه  و  بویراحمد، بوشهر، فارس، 
هرمزگان، جنوب کرمان، کرمان، سیستان و بلوچستان و خراسان 
جنوبی داده شده است، اما باتوجه به اینکه احتمالا ملخ از مناطق 
شرق عربستان وارد کشور می شــود، احتمال خطر در هرمزگان، 
بوشهر و سیســتان  و بلوچســتان، جنوب فارس و جنوب کرمان 
بیشتر است. معین از ردیابی حدود 17میلیون هکتار از اراضی خبر 
می دهد و می افزاید: تا پایان اسفند 19میلیون دیگر از اراضی کشور 
پایش و ردیابی خواهد شد. امیدواریم 40میلیارد تومان باقیمانده 
از بودجه مبارزه با آفت ملخ هم اختصاص یابد تا امکانات مورد نیاز 

استان ها تامین شود.

حمیده پازوکی  
عدد خبرخبرنگار

معــاون توســعه روســتایی، مناطــق 
محــروم و عشــایری ریاســت جمهوری 
گفت: ســال آینده ۵۰۰هزار شــغل در 

این مناطق ایجاد می شود.
به گزارش ایرنا، سیدامیرحسین مدنی 
بیان کرد: یکی از مهم ترین برنامه های 
دولــت در حــوزه توســعه کســب وکار 
مناطق روستایی، ایجاد اشتغال پایدار 

در این مناطق است.

500
هزار

رئیس مجمع نمایندگان خراسان شمالی 
گفــت: اعتبــار راه روســتایی اســتان در 

بودجه۱۴۰۱،  7برابر شد.
 بــه گــزارش تســنیم، علــی جــدی 
بــه  شیــــــــروان  راه  کــرد:  اظهــار 
باجگیــران، و تعریف نشــدن پــروژه 
ملــی بــرای حــــــــوزه راه شهرســتان 
 شــیروان بایــد مــورد توجــه و پیگیــری 

قرار گیرد.

7
برابر

فرمانده قرارگاه حمزه سیدالشهدا)ع(
گفت: ۵۴۸روســتای آذربایجان غربی 
و کردســتان بــا چالــش بی آبــی مواجه 
هســتند که آبرســانی به این روستاها 
توسط قرارگاه در دســت انجام است. 
بــه گــزارش مهــر، ســردار محمدتقــی 
در  ۳7۹روســتا  افــزود:  اوصانلــو 
در  ۱۶۹روســتا  و  آذربایجان غربــی 
کردســتان بــا چالــش بی آبــی مواجــه 

هستند.

548
روستا

 همکاری تجاری خراسان شمالی 
با آخال ترکمنستان 

رئیس اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
خراسان شــمالی گفت: نقشــه راه همکاری تجاری، 
فرهنگی و امنیتی شامل 44پیشنهاد بین این استان و 
آخال ترکمنستان تدوین شده است که به وزارت کشور 
ارسال می شود. به گزارش ایرنا، سعید پورآبادی با بیان 
اینکه رئیس جمهوری برای گســترش همکاری های 
تجاری، اقتصادی و فرهنگی با کشورهای همسایه به 
استانداران مناطق مرزی اختیارات لازم را داده است، 
اظهار کرد: ارائه راهکار برای تســهیل   مبادلات ارزی، 
ایجاد تعرفه های ترجیحی بین 2کشور، ساخت بازارچه 
مرزی، مبادلات دانشجویی، برنامه ریزی برای پذیرش 
هیأت های تجاری، برگزاری نمایشــگاه و مراوده  های 
تجاری تهاتری از مهم ترین این پیشنهادهاســت که 
در نقشــه راه بین 2کشور مدنظر اســت. رئیس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان شمالی 
در ادامه کشور ترکمنســتان را دروازه ورود به آسیای 
مرکزی دانســت و گفت: 1100کیلومتر مرز با کشور 
ترکمنســتان داریم که نتوانســته ایم به خوبی از این 

ظرفیت استفاده کنیم. 

مکث 

توفان شن یا کاهش دید افقی به دلیل وزش باد شدید و 
گرد و خاک، همواره در طول سال در صدر اخبار مربوط 
به استان کرمان است. روز گذشــته هم مریم سلاجقه، 
کارشــناس هواشناســی کرمان از کاهش دید افقی در 
جاده های شرق و برخی از مناطق جنوب کرمان خبر داد. 
او تأکید کرد این شــرایط تا پایان هفته استمرار خواهد 
داشت. البته این سی وششمین روز از ابتدای سال جاری 
تاکنون است که در بم و ایستگاه های اطراف آن در شرق 
کرمان گردوغبار رخ می دهد. این عدد نســبت به سال 

گذشته حدود 10روز بیشتر بوده است.
نه تنها امسال که طی 2دهه گذشته تشدید خشکسالی، 
زندگی را برای مردم شرق کرمان سخت تر و روستاهای 
زیادی را خالی از سکنه  کرده  اســت. با وجود این، طرح 
5ســاله جامع کنترل فرســایش بادی که قــرار بود از 
سال96تا پایان امسال با اعتبار 536میلیارد تومان امنیت 
زیستی در این منطقه را تا حدودی حفظ کند، هنوز به 

پیشرفت 30درصدی هم نرسیده است.

طرحی که روي زمین ماند
مدیــرکل منابع طبیعی شــمال کرمان با بیــان اینکه 
20درصد بیابان های کشور در این اســتان قرار دارد به 
همشهری می گوید: از 6.2میلیون هکتار اراضی بیابانی 
کرمان حدود 4.7میلیــون هکتار به فرســایش بادی 
حساس هستند یعنی فقر پوشش گیاهی به حدی است 
که با کوچکترین وزش باد شــاهد توفــان خواهیم بود. 
همچنین طبق مطالعات انجام شده حدود یک میلیون و 
250هزار هکتار کانون های حساس به فرسایش در استان 
وجود دارد که 60درصد از مجمــوع کانون های بحرانی 
در شرق کرمان شامل 4شهرســتان بم، ریگان، فهرج و 
نرماشیر هســتند. مهدی رجبی زاده از آغاز فعالیت های 
بیابان زدایی در شرق کرمان از دهه60می افزاید: استمرار 
خشکسالی، کمبود منابع مالی و سرعت فرایند بیابان زایی 
موجب شد عملا اقدامات انجام شده کافی نباشد و زندگی 
مردم در شــرق کرمان سخت شــود. به همین دلیل در 
سال95طرحی به نام »طرح جامع کنترل فرسایش بادی 
در شرق اســتان کرمان« با نگاه بیابان زدایی و همچنین 
مدیریت منابع آبی ارائه شــد که قرار بود درصورت اجرا 
در بلندمدت با افزایش رطوبت خاک، پوشــش طبیعی 
منطقه را افزایش دهد. در کنــار آن در مناطق بحرانی 
هم نهال کاری، مالچ پاشی و ساخت تله های رسوبگیر در 
دستور کار قرار گیرد. او اعتبار برآورد شده برای این طرح 

را در سال95، 536میلیارد تومان اعلام می کند و توضیح 
می دهد: هرچند طی این سال ها با تلاش مجلس و دولت 
تقریبا 300میلیارد تومان از این اعتبار محقق شد، اما با 
توجه به تورم فقط توانستیم حدود 30درصد طرح را اجرا 
کنیم. رجبی زاده البته تأکید می کند: هم اکنون درصورت 
تامین 1500میلیارد تومان اعتبار می توان تا 4-5سال 
آینده بخشی از عقب افتادگی طرح را جبران و همچنین 
عرصه های اضافه شــده به بیابان ها طی سال های اخیر 
را تثبیت کرد تا حداقل جلوی بحرانی تر شــدن شرایط 

گرفته شود.

تحقق 20درصدی بودجه منابع طبیعی
امســال شــمال اســتان کرمان با درنظر گرفتن همه 
منابع اعتباری حدود 170میلیارد تومان برای مقابله با 
ریزگردها اعتبار داشت که تاکنون کمتر از 20درصد آن 
محقق شده است. مدیرکل منابع طبیعی شمال کرمان 
با تأکید بر این موضوع تصریح می کند: سهمیه ما برای 
مالچ پاشی در شرق کرمان مشخص و در پالایشگاه موجود 
است. از سوی دیگر پیمانکار طرح نیز انتخاب شده، اما پول 
برای حمل ونقل این مالچ در اختیار نداریم. این یعنی فصل 
مفید کار را از دست می دهیم و با تعهدات باقی مانده وارد 

سال1401و فصل کاری جدید می شویم.

رجبی زاده می گوید: بیابان همزاد با کرمان است، اما باید 
کاری کرد که مردم منطقه راحت تر زندگی کنند و مجبور 

به مهاجرت نشوند.

معیشت کرمانی ها تحت تأثیر توفان
مسئولان کرمان در همه ســال های گذشته بر کاهش 
جمعیت در شرق اســتان و خالی از سکنه شدن شهرها 
به دلیل توفان های شــن و گردو غبار تأکیــد کرده اند. 
آمار سرشماری های ســال95هم نشان می دهد بیش از 
150روستا در 4شهرستان شرقی خالی از سکنه شده اند 
 و آمار روستاهای با کمتر از 3خانوار هم در حال افزایش 
اســت. طبق اعلام منابع طبیعی شمال کرمان، ریگان و 
فهرج به طور 100درصدی تحت تأثیر توفان های شن قرار 

دارند و نرماشیر و بم هم شرایط بهتری ندارند.
فرماندار ریگان با تأیید این موضوع و با اشــاره به خالی 
از سکنه شدن 15روستا طی ســال های گذشته در این 
شهرســتان به همشــهری می گوید: توفان بسیاری از 
روســتاهای ما را تهدید می کند و ماندگاری جمعیت را 
کاهش داده اســت. متأسفانه در این شــرایط اقداماتی 
چون مالچ پاشی که فقط مســکن و موقتی هستند هم 
به دلیل کمبود اعتبار به کندی انجام می شــوند. امین 
باقری توضیح می دهد: شغل اغلب مردم در منطقه شرق 

کرمان کشاورزی و وابســته به آب است و خشکسالی و 
توفان های شن دقیقا شغل و معیشت آنها را نشانه گرفته. 
در این شــرایط و در نبود عدالت جغرافیایی، بسیاری از 
مردم برای یافتن شــغل راهی مناطق دیگر می شوند. او 
ســرعت بیابان زایی را در کرمان بســیار زیاد و اقدامات 
مقابله ای را ناکافی می داند و می افزاید: وقت آن رسیده که 
جامعه دانشگاهی را برای برنامه ریزی بلندمدت و طبق 
تکنولوژی روز پای کار بیاوریم تا حداقل شــرایط فعلی 

تثبیت و جمعیت در منطقه ماندگار شود.

سازگاری کنیم
مدیرکل محیط زیست شمال اســتان هم صحبت های 
باقری را به شــکل دیگری تأیید می کند و معتقد است 
به جای اقدامات مقابله ای کــه اغلب از بیابان زایی عقب 
است باید به فکر طرح های سازگاری و به روز بود. مرجان 
شــاکری با بیان اینکه کرمان 29کانــون ریزگرد دارد و 
باطله های معدنی و حتی مناطق کشــاورزی با کاهش 
آب زیرزمینی هم می توانند به کانون های جدید تبدیل 
شوند به همشهری می گوید: کرمان غبارخیزترین استان 
کشور اســت و علاوه بر کانون های داخلی در بسیاری از 
روزهای ســال درگیر گردوغبار از کویر یزد، ســمنان و 
اصفهان هم می شــود. او ادامه می دهد: اعتبار مقابله با 
ریزگردها به صورت مقطعی تخصیص می یابند و عمدتا 
کافی نیســتند و به همین دلیل به نظر می رسد باید به 
جای برنامه های مقابله ای که خود فشــار مضاعفی را به 
سفره های آب زیرزمینی وارد می کند به فکر راه جدیدی 
برای همزیستی با کویر بود. شاکری برای این گفته خود 
به تجربه ناموفق خوزستان در نهال کاری اشاره می کند 
و می گوید: در این اســتان شــاهد بودیم که یک سال 
نهال کاری گسترده صورت گرفت و ســال بعد به دلیل 
کم آبی همه این نهال ها خشک شــد و تنها نکته پروژه 

هدررفت بیت المال بود.

  
کرمان با داشــتن 20درصد بیابان های کشور و عنوان 
غبارخیزترین اســتان در نیمه اول ســال و از خردادماه 
درگیر بادهای محلی و موسمی 120روزه است و در نیمه 
دوم سال هم بادهای ناشی از عبور سامانه های جوی آن 
را تحت تأثیر خود قــرار می دهند.  خاک رس کانون های 
ریزگرد کرمان شــرایط را طوری رقم زده است که با هر 
وزش باد، مردم کرمان زیر خروارها خاک سر می کنند، 
اما کمبود اعتبار ســرعت مقابله با خشکسالی را در این 
اســتان گرفته اســت و انبوهی از طرح ها و برنامه های 
 اجرا نشــده روی دســت منابع طبیعی و فرمانداری ها 

تلنبار شده.

سیده زهرا عباسی  گزارش
خبرنگار

توفان و بی قراری زندگی در کرمان
توفان های گاه و بی گاه در کرمان، آسایش مردم را گرفته و ماندگاری جمعیت را به ویژه در روستاهای شرق 

استان کاهش داده است

13شهرستان در شمال استان کرمان بیابانی یا در معرض بیابانی شدن است 

میانگین بارندگی در کشور

 250 
میلی متر 

 میانگین بارندگی در جها ن

 860
میلی متر

میانگین بارندگی در کرمان

 140
میلی متر 

                  میانگین فرسایش در جها ن

 4
تن)هکتار سالانه( 

                میانگین فرسایش در کشور

 16 
تن )هکتار سالانه( 

               میانگین فرسایش در شرق کرمان

 40
تن)هکتار سالانه( 
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با وجود آنکه متولیان تامین گوشــت قرمز از وجود 
2میلیون رأس دام مازاد ســبک خبــر می دهند، 
در خرده فروشــی ها قیمت هر کیلوگرم گوســفند 
زنده نر پرواری به بیش از 60هــزار تومان، نرخ هر 
کیلو ران گوســفندی به 185هزار و ران گوساله به 

180هزار تومان رسیده است. 
به گزارش همشــهری، با فروکش کردن ســونامی 
کشتار دام های آبستن و مولد، تداوم کمبود و گرانی 
نهاده های دامی، قیمت هــر کیلوگرم از برخی انواع 
گوشت گوسفندی و گوساله به مرز 200 تا 300هزار 

تومان رسیده است.

رکوردشکنی قیمت و عرضه چندنرخی گوشت
مشاهدات میدانی خبرنگاران همشهری در مناطق 
مختلف شهر تهران حاکی از تندتر شدن شتاب گرانی 
گوشت در مراکز خرده فروشی است. این شرایط به 
تداوم عرضه چندنرخی و شکاف 20 تا 50هزار تومانی 
قیمت هر کیلوگرم گوشت قرمز، در مناطق مختلف 
منجر شده اســت. به نحوی که قیمت هر کیلوگرم 
گوشت شقه گوسفندی در تهرانسر، شهرک آپادانا 
و مناطق شــمال شــهر تهران به ترتیب 142هزار، 
165هزار و 173هزار تومان است. همچنین قیمت 
ران گوســفندی به ترتیب 168هــزار، 188هزار و 

195هزار، راسته با استخوان گوسفندی 158هزار، 
173هزار و 185هزار، سردست گوسفندی 159هزار، 
170هزار و 182هزار،  فیله گوسفندی از 275 تا 287 
و 330هزار و قیمت هر کیلوگرم گوشت چرخ کرده 
مخلوط گوســفندی بنا بر کیفیت از 157 تا 161 و 
170هزار تومان در نوســان است. همچنین قیمت 
خرده  فروشی هر کیلوگرم گوشــت ران گوساله در 
مناطق مذکور به ترتیب به نرخ 157هزار، 180هزار 
و 195هزار تومان، سردست گوساله از 165هزار تا 
172هزار و 180هزار و فیله گوساله از 270 تا 300 و 

320هزار تومان به مشتریان عرضه می شود.

سیر صعودی قیمت نهاده های تولید 
همزمان با رشــد قیمت ها در مراکز خرده فروشی، 
تازه ترین بررسی های آماری از تداوم سیر صعودی 
قیمت دام ســبک زنده حکایت دارد. براساس این 
آمارها متوسط قیمت هر کیلوگرم گوسفند نر زنده 
پرواری با رشــد 2برابری از کمتر از 30هزار تومان 
در بهمن ماه ســال98 اکنون به بیــش از 60هزار 
تومان رسیده است. از سوی دیگر در زنجیره تولید 
گوشــت، قیمت نهاده  های دامی هــم در بازارهای 
جهانی و داخلی ســیر صعودی داشته، به طوری که 
قیمت هر کیلوگرم جو به عنــوان یکی از نهاده های 

اصلی خــوراک دام از ابتدای پاییز امســال تا کنون 
70درصد رشد داشــته و نرخ جو از 5هزار تومان در 
3مهرماه1400 به 8هزارو275تومان در 18بهمن ماه 
جاری رســیده اســت. علاوه بر آن قیمت جهانی 
دانه ســویا از 10دی ماه امســال تا کنون 17درصد 
افزایش داشــته، به نحوی که نرخ ســویا از ابتدای 
سال2022 تا کنون به 229.50دلار به ازای هر بشُل 

)17.14درصد افزایش( رسیده است.

ناکارآمدی عرضه عامل التهاب بازار گوشت
افشین صدر دادرس، مدیرعامل اتحادیه دام سبک در 
توضیح شرایط بازار مواد پروتئینی می گوید: میانگین 
قیمت دام سبک زنده با رشد 5هزار تومانی از 55 هزار 
به 60 تا 61 هزار تومان رســیده و قیمت گوشــت 
گوسفندی از کیلویی 120 هزار به 160 هزار تومان و 
بالاتر رسیده است. به گفته او، افزایش قیمت دام زنده 
با رشد 30 تا 50 هزار تومانی قیمت گوشت گوسفندی 
تناســب ندارد. ابراهیم زارع، مدیر بازرگانی داخلی 
وزارت جهادکشــاورزی نیز با بیان اینکه کمبودی 
در تامین گوشــت قرمز وجود ندارد، گفت: امسال با 
مازاد کشتار و عرضه گوشــت قرمز روبه رو هستیم. 
جمشید پوریان، رئیس شورای تامین دام نیز با بیان 
اینکه مصرف کنندگان توانایی خرید گوشت بالای 
150هزار تومان را ندارند، گفت: حجم دام مازاد سبک 
آماده کشــتار، بالای 2میلیون رأس است اما خرید 
حمایتی دام سبک 200هزار رأس و میزان صادرات 

نیز 250هزار رأس در نظر گرفته شد.

 معمای دام زنده مازاد
و قیمت نجومی گوشت قرمز

همشهری عوامل مؤثر در افزایش اخیر قیمت گوشت دام را بررسی می کند

همزمان با از سرگیری دور هشتم مذاکرات هسته ای در وین شیب قیمت دلار دوباره نزولی شد

دلار در آستانه سقوط به کانال 25هزارتومان
همزمان با ازسرگیری دور هشتم مذاکرات هسته ای در 

ارز
وین و افزایش احتمال توافــق، دیروز دوباره قیمت هر 
دلار آمریکا کاهش یافت و در آســتانه سقوط به کانال 
25هزار تومان قرار گرفت. دیروز سیگنال های بازار ارز هرات، احتمال 

نزول قریب الوقوع نرخ ارز در بازار تهران را تقویت کرد.
به گزارش همشــهری، روزگذشــته هیأت های مذاکره کننده پس از 
وقفه ای چند روزه دوباره برای ادامه گفت وگوهای دور هشــتم به وین 
بازگشتند. هفته گذشته با توجه به اهمیت موضوعات باقیمانده و لزوم 
اتخاذ تصمیمات سیاسی، هیأت ها برای مشورت و رایزنی به پایتخت ها 
بازگشــته بودند. آنطورکه دوطرف از جریان مذاکرات هســته ای خبر 

می دهند احتمالا انجام توافق در دسترس است.
دیروز در همین رابطه سیدنظام موسوی، سخنگوی هیأت رئیسه مجلس 
با اشاره به صحبت های وزیر خارجه در جلسه غیرعلنی مجلس درباره 
مذاکرات وین گفت: وزیر خارجه اشاره کرده مذاکرات رو به پیشرفت و 
جلو است. قرار است رابرت مالی، نماینده ویژه دولت آمریکا در امور ایران 
نیز روز سه شنبه در نشستی محرمانه با اعضای کنگره به آنها درباره روند 
مذاکرات رفع تحریم ها در وین گزارش بدهد. این نخستین بار است که 
رابرت مالی بعد از انتصاب به عنوان نماینده ویژه امور ایران و آغاز مذاکرات 
وین اعضای کنگره را در جریان گفت وگوها قرار می دهد. انتشار این اخبار 
و اثر آن بر کاهش ریسک های سیستمی و سیستماتیک به افت دوباره 

قیمت ارز در بازار آزاد منجر شد.

دلار در آستانه نزول بیشتر
از صبح روز گذشته قیمت هر دلارآمریکا شــروع به نزول کرد و تا ظهر 
با 400تومان کاهش به 26هزارو 350تومان رسید. این روند نزولی در 
بعدازظهر هم ادامه یافت و قیمت هر دلار آمریکا تا محدوده 26هزار تومان 
عقب نشــینی کرد. نکته مهم تر آنجا بود که قیمت هر دلار در مبادلات 
نقدی هرات که به بازار ارز در تهران جهت می دهد به 25هزارو720تومان 
رسید و درمبادلات فردایی بازار هرات، دلار با قیمت 25هزارو690تومان 
مبادله شــد. اهمیت بازار ارزی هرات از این جهت است که این بازار در 
زمان تحریم ها به محلی برای تامین نیازهای ارزی به ویژه اسکناس دلار 
تبدیل شده. ظرف روزهای گذشــته نیز هر زمان نرخ ارز در بازار هرات 

کاهش یافته با فاصله یک یا 2روز اثر آن در چهارراه اســتانبول نمایان 
شده است.

 دیروز همچنین قیمت هر درهم امارات به 7هزارو160تومان و قیمت 
هر یورو با 435تومان کاهش به 30هزارو160تومان رسید. بازار طلا و 
سکه هم به این نزول واکنش نشــان دادند به طوری که قیمت هر سکه 
طرح جدید 150هزار تومان و طرح قدیم 200هزار تومان کاهش یافت. 
هر گرم طلای 18عیار هم دست کم 1.6درصد افت کرد. روند قیمت ها 
نشان می دهد قیمت دلار در آســتانه بازگشت به کانال 25هزار تومان 
است که با توجه به تحولات وین، به نظر می رسد ظرف روزهای آینده با 

نزول بیشتری هم مواجه شود.

آینده بازار ارز
تحلیلگران براین باورندکه با انجام توافق هســته ای در وین ورود ارز به 
کشور تسهیل و زمینه افت قیمت ارز فراهم می شود، به ویژه آنکه رفع 
تحریم ها می تواند توان صادراتی و فروش نفت ایران و نیز درآمدهای ارزی 
را افزایش دهد. مسعود خوانســاری، رئیس اتاق تهران دیروز درهمین 
رابطه گفت: اگرتوافق صورت بگیرد هم فروش نفت و هم صادرات بیشتر 
می شود و هزینه های مبادله کاهش می یابد. هادی حق شناس کارشناس 
اقتصادی هم دراین باره گفت: متغیر اخلالگر در بازار ارز تحریم ها بوده 
و با رفع تحریم ها و احیای برجام، این مانع اخلال از میان برداشته شده 
و بازار ارز پتانسیل به ثبات رســیدن و تعادل را خواهد داشت. او اضافه 
کرد: باتوجه به آنکه توافق هســته ای اجتناب ناپذیر به نظر می رســد، 
درکوتاه مدت نه فقط رشدی برای نرخ ارز متصور نیستم بلکه معتقدم 

نوسانات نرخ ارز به سمت نزول خواهد بود.
 با این حال برخی کارشناســان چندان با این نظرات همسو نیستند و 
معتقدند با توجه به تقاضاهای ارزی انباشته و ناترازی ارزی کشور احتمالا 
قیمت دلار فقط تا محدوده ارقام تعیین شده در بودجه سال1401 یعنی 
23هزار تومان نزول خواهد کرد. چنان که مهدی ساسانی، کارشناس 
بازار  ســرمایه گفت: اگرچه رفع تحریم ها ورود ارز به کشور را تسهیل 
می کند اما باید توجه داشت حتی با فرض رفع تحریم ها با توجه به آنکه 
دلار در بودجه سال آینده 23 هزارتومان پیش بینی شده، نمی توان تصور 
کرد دلار در بازار آزاد قرار است به این نرخ نزدیک شود. او اضافه کرد: با 

توجه به آنکه دولت از کاهش نرخ ارز، بیش از آنچه در بودجه پیش بینی 
شده متضرر خواهد شد، بنابراین اجازه افت بیش از اندازه دلار را نخواهد 
داد و اگر هم در مقطعی دلار افت کند، تقاضا در بازار ارز آنقدر افزایش 
خواهد یافت که دوباره قیمت ها به سطوح بالاتر بازمی گردد. ساسانی با 
اشاره به مشکل ناترازی ارزی تأکید کرد: در چند سال گذشته به سبب 
تحریم ها، با معضلی به نام ناترازی ارزی مواجه شده ایم علاوه بر این در 
دوران تحریم، شرکت ها برای اجرای طرح های توسعه ای ناتمام و تجهیز 
ماشــین آلات و ورود مواداولیه و... با محدودیت هایی مواجه بوده اند و 
درصورت رفع تحریم این فرصت را خواهند داشــت که برای نوسازی 
خطوط تولید اقدام کنند. این موضوع تقاضای بازار ارز را افزایش خواهد 
داد. با این تفاسیر، درصورت رفع تحریم ها و تسهیل ورود ارز به کشور، 

مصارف ارزی نیز افزایش خواهد یافت.

بازارها

  واردات برنج خارجی نیم  دلاری
علیرضا عباسی، نایب رئیس دوم کمیسیون کشاورزی مجلس 
می گوید: برنج خارجی به قیمت نیم دلار خریــداری و در بازار 
داخلی عرضه می شود اما در بازار، برنج خارجی 30هزار تومانی 

پیدا نمی شود.

  مصرف برنج ایرانی کاهش یافت
حسن تقی زاده، رئیس اتحادیه برنج فروشان بابل، از کاهش50 تا 
60درصدی مصرف برنج ایرانی خبر داد و گفت: افزایش نرخ برنج 
باعث شده مصرف کنندگان چون توان خرید برنج ایرانی را ندارند 

به خرید برنج خارجی  روی آورند.

  افزایش قیمت لوازم خانگی مجوز ندارد
حســن الله یاری، مدیرکل نظارت بر کالاهــای فلزی و معدنی 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، تأکید کرد: 
هیچ گونه مجوز افزایش قیمتی بــرای محصولات لوازم خانگی 

صادر نشده است.

  شلغم گران شد
شیوع مجدد کرونا به رشد 3تا 4برابری قیمت شلغم منجر شد. 
رئیس اتحادیه بارفروشان تهران گفت: در تعدادی از محله های 
تهران، شهروندان برای خرید یک کیلو شــلغم باید 24هزار تا 
35هزار تومان هزینه بپردازند. تا یک ماه پیش قیمت هر کیلو 

شلغم 8هزارتومان بود.

  افغانستان در صادرات فرش پیشی گرفت
مرتضی میری، عضــو هیأت مدیره اتحادیــه تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان فرش دســتباف گفت: کشورهایی مانند هند و 
افغانستان از ما در صادرات فرش پیشی  گرفته اند درحالی که تا 
چند سال قبل رتبه ایران به طور مستمر اول بود. 2میلیون نفر 
به طور مستقیم از این صنعت امرار معاش می کنند که با احتساب 

خانواده هایشان معادل 10درصد جمعیت ایران است.

  صادرات خرمای ایرانی با گونی
علی محمد صمیمی، عضو هیأت رئیسه انجمن ملی خرما گفت: 
»خرمای ایرانی گاهی در قوطی های 10کیلویی و گاهی با گونی 
به کشورهایی مثل روسیه و چین صادر می شود. بخش دیگری 
از صادرات این محصول هم به صورت فله ای انجام می شــود.« 
آمار ها نشــان می دهد صادرات فله ای محصولات ارزش افزوده 

آن را از بین می برد.

  کاهش قیمت نفت ایران
قیمت نفت خام ایران دیروز سه شنبه، 19بهمن ماه با 95سنت 
کاهش به 87دلار و 77سنت در هر بشکه رسید که نسبت به روز 

دوشنبه کاهشی 1.07درصدی را تجربه کرد.

میادین

رأس، حجم مازاد 
دام سبک پرواری 

آماده کشتار بیش از 
2میلیون رأس است.

 2
میلیون

رشد، قیمت هر کیلوگرم گوسفند 
نر زنده پرواری از 30هزار تومان در 
بهمن98 به بیش از 60هزار تومان 

در بهمن1400 رسید.

 2
برابر

قیمت گوشت فیله 
گوساله در مناطق 

مختلف شهر تهران 270 
تا ٣٣٠هزار تومان است.

270 تا 320 
هزار تومان

قیمت هر کیلوگرم گوشت 
ران گوسفندی در مناطق 

مختلف تهران از 168 تا 
195هزارتومان است.

168 تا 195 
هزار تومان

تغییرات 11ماهه 
قیمت ماست

نگاهی به قیمت انواع ماست ساده در سوپرمارکت ها 
حاکی از افزایش 2برابری قیمت این کالا در 11ماه 
گذشته است. به گزارش همشــهری، هر کیلوگرم 
ماست اوایل امسال 10هزار تومان قیمت داشت که 
این قیمت به محدوده 20هزار تومان رسیده است. 

ماست های طعم  دار قیمت بالاتری دارند.

سوپرمارکت

تالار شیشه ای

دیــروز 9هــزار و 142میلیــارد تومــان 
اوراق بهــــــــــادار در بــــــــازار ســـــــرمایه 
دادوســتد شــــــــد کــه از ایــن میــــــزان 
2هزار و 752میلیارد تومان به معاملات 
خــرد ســهام و بقیــه بــه اوراق بدهــی و 

معاملات عمده اختصاص یافت.

 2752
میلیارد 
تومان

در مبادلات روز گذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 
323شرکت کاهش و 272شرکت افزایش یافت. قیمت 

سهام 18شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی 2هزار و 
116میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 2هزار و 162میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 46میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 
6هزار و 701واحد، معادل 0.53درصد نزول کرد و به 

یک میلیون و 281هزار و 169واحد رسید.

1,282

1,280

1,278

1,276

1,274

1,272
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ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

590

636

2162

2116

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

غلامحسین محسنی اژه ای
رئیس قوه قضاییه 

 هیــأت تحقیــق و تفحــص از ســازمان 
بــورس بایــد گزارشــی جامــع، متقــن 
و مســتند تدویــن کنــد. اغمــاض و 
چشم پوشی نسبت به جرائم و تخلفات 
افرادی کــه احیانا خیانت یــا کوتاهی و 
قصــور کرده انــد، به هیچ وجــه پذیرفته 
نیست. 3ماه اســت که شخصا پیگیر 
تعیین تکلیف گزارش سازمان بازرسی 

درباره بورس هستم.

میثم فدائی
مدیرعامل فرابورس 

بــرای درج و عرصه ســهام ســرخابی ها 
بایــد نامــه تأییدیــه ســازمان بــورس 
اطلاعــات  و  ارزش  تأییــد  مبنی بــر 
گزارش هــای مالی به فرابورس ارســال 
شــود. روز شــنبه 18بهمن مــاه نامــه 
تأییدیه باشــگاه اســتقلال رســید، اما 
هنوز نامه تأییديه باشگاه پرسپولیس 

ارسال نشده است.

مرتضی شاه میرزایی
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی

تا پایان سال 12.5میلیارددلار ارز حاصل 
از صــادرات محصــولات پتروشــیمی در 
سامانه نیما عرضه می شود. پیش بینی 
می شود درآمد صادراتی تا پایان سال به 

14میلیارد دلار برسد.
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 اختلاف قیمت میوه 
در میادین و مغازه ها

اختلاف قیمت میوه در میادیــن میوه و تره بار شــهرداری با 
نرخ های مغازه های سطح شهر از 50درصد فراتر رفته و در بعضی 
اقلام به بیش از 100درصد رسیده است.  اکنون آناناس با قیمت 
75هزار تومان در هر کیلو گران ترین و هندوانه با 6.500تومان 

در هر کیلوگرم ارزان ترین میوه در میادین هستند.

انار

16.700
32.000

تامسون 
جنوب

17.500
42.000

نارنگی 
بندری

16.200
45.000

به

19.500
37.000

خیار 
گلخانه ای

12.500
20.000

خرمالو

22.000
38.000

 قیمت
در میادین

 قیمت
در سطح شهر

کیلوگرم/ تومان

14.200
26.000

سیب زرد

کیوی

14.700
32.000

قیمت ها به تومان
فروردین

بهمن
میهن،پرچرب

900گرمی
10.000
16.900

فروردین
بهمن

کاله، کم چرب- 
1.5کیلویی

22.000
37.500

فروردین
بهمن

کاله،لاکتیویا 
کم چرب- 900گرمی

19.500
28.000

فروردین
بهمن

پگاه، پرچرب- 
یک کیلوگرمی

10.800
17.400

فروردین
بهمن

دامداران،همزده 
پرچرب- 2.2کیلویی

32.000
42.000

فروردین
بهمن

می ماس، پرچرب- 
500گرمی

6.500
9.900

فروردین
بهمن

ماهشام، پرچرب- 
یک کیلویی

22.000
25.500

فروردین
بهمن

مانگا، همزده 
کم چرب- 1.6کیلویی

28.000
37.000

فروردین
بهمن

دومینو، پرچرب- 
2کیلویی

26.800
38.000

علی ابراهیمیگزارش
روزنامه نگار

فضاسازی و نبود نظارت عامل گرانی گوشت
فرهاد اکبری، رئیس هیأت مدیره اتحادیه سراســری تعاونی های دامداران سنگین کشور هم در 
گفت وگو با همشهری، علت اصلی افزایش اخیر قیمت گوشــت قرمز را تداوم جوسازی ها پس از 
زمزمه های حذف ارز 4200تومانی نهاده های دامی دانست. او گفت: قیمت هر کیلوگرم گوساله زنده 
نر پرواری به 58 تا 59هزار تومان رسیده است. فرهاد اکبری افزود: با توجه به قیمت کنونی گوساله 
زنده، باید قیمت خرده فروشی هر کیلوگرم گوشت لاشه گوساله 120 و ران گوساله 140هزار تومان 
باشد اما قیمت گوشت ران گوساله تا 180هزار تومان هم بالا رفته است. او با اشاره به اینکه دامداران 
از قیمت 180هزارتومانی گوشت گوساله نصیبی نمی برند، افزود: نه تنها هیچ کمبودی برای دام زنده 
سنگین نداریم بلکه با مازاد دام مواجه هستیم، خیلی از دامداری ها در نوبت کشتار دام هستند ولی 
برای خرید دام سنگین مازاد مشتری وجود ندارد. اکبری با تأکید بر اینکه صادرات دام از یک هفته 
پیش قطع شده، گفت: با مطرح شدن زمزمه های حذف ارز دولتی تخصیص یافته به نهاده های دامی، 
قیمت این نهاده ها همچنان در حال افزایش است به نحوی که دیروز، سه شنبه، قیمت هر کیلوگرم 
جو در بازار آزاد به 8هزار و900تومان، ذرت 8هزارو800، سویا به 11 تا 12هزار، یونجه به 7هزار و کاه 
در صورت موجود بودن به 5هزارو200تومان رسیده است. او افزود: متأسفانه هیچ نظارتی بر بازار 
و قیمت گوشت قرمز وجود ندارد. باید مشخص شود توزیع کننده، گوشت گوساله را به چه قیمتی 
خریده که ران گوساله را به قیمت هر کیلوگرم 180هزار تومان یا بالاتر می فروشد، درحالی که دام 

زنده روی دست دامدار مانده است؟

مکث



چرا به »فوتبال« 
مدیونیم؟

رسول بهروشیادداشت
روزنامهنگار

   ما به فوتبال مدیونیم؛اینرافقطبهخاطر
صعودبرقآسایاخیربهجامجهانی2022قطر
عرضنمیکنیم.گرچههمینهمکمنیست.تیم
ملیایرانبرایسومینمرتبهپیاپیبین32تیم
برتردنیاقرارگرفتوامروزدررنکینگفیفاروی
پلهبیستمایستادهاســت.منصفانهبایدگفت
فوتبالیکــهاینهمهتحقیــرشمیکنیموبر
ســرشمیکوبیم،خیلیهمازاستانداردهای
خودمانعقبنیست.فوتبالایراناماارزشهای

بالاتریهمدارد.
   ما به فوتبال مدیونیم؛باهمهبدوبیراههایی
کهنثــاربازیکنــانومربیــانمیلیاردیبگیر
میکنیم،گردشمالییکفصلکلمسابقات
باشگاهیدرکشــوربههزارمیلیاردتومانهم
نمیرسد؛اینیعنیچیزیحدود30میلیوندلار،
یعنینصفقیمتیکهپورتوبرایفروشمهدی
طارمیرویاینبازیکنگذاشتهاست!برایاینکه
ابعادکوچکاینعددرابهتربفهمید،کافیاست
توجهکنیدکهالهلالعربستاندرتابستانامسال
برایاســتخداممتئــوسپریــرایبرزیلیاز
وســتبرومویچچیزیحدود20میلیوندلار
هزینهکرد.یعنیدوسومکلمخارجفوتبالایران
فقطبراییکبازیکن.همینمبلغامامیلیونها
ایرانیرابهشکلمثبتوسازندهسرگرممیکند،
کانونیبرایتخلیهانرژیمیشودوهزارانساعت
لذتمیآفریند.زیادهمنگراننباشیدکهدولتاز
بابتپرداختاینهزینهمتضررمیشود.بهشما
قولمیدهیمفقطازرهگذرپخشآگهیهای
بازرگانیهنگامپخشمسابقاتفوتبال،بیشتراز
اینحرفهاگیرصداوســیمامیآیــد.اگراین
سازمانحاضربودمثلهمهجایدنیاحقپخش
مسابقاترابهتیمهایباشگاهیبدهد،بهراحتی
میشدتیمهایمطرحفوتبالایرانرابدونیک
ریالبرداشتازبیتالمالادارهکرد.یادمانباشد
حقپخشتلویزیونیدرلیگسطحپایینامارات
برایتیمهاییکهمخاطبچندانیندارند،2سال
پیشحدود1200میلیاردتومانبودوحالاحتما

بیشترهمشدهاست.
   ما به فوتبال مدیونیم؛پدیدهایکهخیلی
اوقاتبهترینسفرایتبلیغاتیایراندرجهانرا
تربیتکردهاســت.ببینیدکهروسهادرغماز
دستدادنسردارآزمونچهمیکنند،ببینیدکه
مهدیطارمیچهضریبنفوذیدربندرپورتو
پیداکردهوچطورتماشاگرانبرایجلبتوجهاو
بنرفارسیبهورزشگاهمیبرند،ببینیدکهتوپ
طلایمهدیمهدویکیاهنوزدرموزههامبورگ
است؛جاییکهخیلیازشهروندانباشنیدنکلمه
»ایران«،گلازگلشانمیشکفد،ببینیدکههنوز
عشــقبهعلیکریمیدردوبیتوفانمیکند،
ببینیدکههنوزدردنیاخیلیهااسمایرانراباعلی
داییمیشناسند...ماگاهیبرایکسبنتیجهای
خیلیکمترازاین،کلیدرحوزههایفرهنگی،
رسانهایوبینالمللیهزینهمیکنیم.فوتبالاما
بهسادگیظرفیتآنراداردکهتصویرمثبتتری

ازکشورمانبهجهانیانارائهبدهد.
   ما به فوتبال مدیونیم؛حتیاگرهزینهو
سرمایهگذاریچندانیبرایشنکردهباشیم،حتی
اگرتنهاکشــورمیزبانانتخابیجامجهانیدر
سراســردنیاباشــیمکهاینبازیهــارابدون
کمکداورویدئوییبرگزارکردهاست،حتیاگر
مثلکشورهمسایهمیزبانیجامجهانیرانگرفته
باشــیم،حتیاگرنزدیکبه5دهــهازآخرین
میزبانیماندرجامملتهایآسیاگذشتهباشدو
امروزحتیدرکســبمیزبانیمشروعتیمهای
ملیوباشگاهیخودمانواماندهباشیم،حتیاگر
یکورزشگاه60هزارنفریاستانداردبهعنوان
جانشــینآزادیفرتوتدرپایتختنســاخته
باشــیم...میبینید؟ماچیززیــادیبهفوتبال
ندادهایم،اماازآنشــادیوهیجان،سرگرمیو
غرورمیگیریم.عاشقانسینهسوختهتصدیق
میکنندکهحتیغمفوتبالهمشیرینوبینظیر
استوقابلمقایسهباهیچاندوهینیست.بااین
همهعلاقهواســتعدادوپتانسیل،اگردانههای
درســتتریدرزمینفوتبــالبکاریم،حتما
محصولاتمرغوبتریهمدروخواهیمکرد.به
خداقسماگریکسرسوزنمدیریتحرفهایو
مدرندرکارباشــد،همنتایجبهتریکســب
میکنیم،همازناحیهکشــف،تربیتوفروش
اســتعدادهابهدرآمدهایچشــمگیریدست
مییابیموهمهزارانشــغلبهوجودمیآوریم.
افســوساماکهفوتبــالراهممثــلخیلیاز
ظرفیتهایدیگربهحالخودشرهاکردهایم.
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روح گمشده پر سپولیس
تیم یحیی در سوپرجام غایبان زیادی داشت، 
اما کمبود بزرگ تر سرخ ها »اقتدار« آنهاست؛ 

موضوعی که این روزها به چشم می آید

مرد فینال ها!
مهدی شیری دوباره در کانون حملات 

پرسپولیسی ها قرار گرفت آن هم درست 
بعد از یک فینال دیگر

1819

پخش زنده روز

منچسترسيتي

برنتفورد
23:15

لیگ برتر انگلیس

سه شنبه 9  فروردین 1۴01
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20:00
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20:00

پنج شنبه ۴  فروردین 1۴01
مقدماتی جام جهانی

0
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پیكان

استقلال

یک تیم می خواستند تخریبم کنند
آرش رضاوند که تنها با یک بازی برای فولاد 

یک جام قهرمانی به کارنامه اش اضافه کرده از 
شرایط سخت این فصلش در استقلال می گوید

الهلالعربستان

چلسيانگليس
20:00
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هفته 17

سپاهان
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نفتآبادان

تراکتور
16:00

پيکان

هوادار
15:00

نساجی

پرسپوليس
17:00

برنامه بازی

استقلالی ها که در هفته نهم لیگ برتر بدون کوچک ترین 
دردسری پیکان را با 3 گل شکست داده بودند، در جام حذفی 
مقابل این تیم بدجور به دردسر افتادند و پس از 120 دقیقه و 
با نتیجه یک بر صفر موفق به شکست دادن این تیم شدند. 
این اتفاق در حالی رخ داد که استقلالی ها جمعه شب هم در 
بازی عقب افتاده مقابل هوادار به مشکل خوردند و به سختی 
3 امتیاز از عنایتی و شاگردانش گرفتند. درست مثل بازی با 
هوادار، امیرارسلان مطهری تعویض طلایی مجیدی در بازی 
با پیکان بود و درست در نخستین دقیقه از وقت های اضافه 
تک گل تیمش را روی سانتر تماشایی جعفر سلمانی از جناح 
چپ به ثمر رســاند. جالب اینکه سلمانی هم مثل مطهری 

بازیکن تعویضی مجیدی بود و همزمان با او در دقیقه 73وارد 
زمین شد. البته ســتاره این بازی نه بازیکنی بود که گل را 
ساخت و نه بازیکنی بود که دروازه را باز کرد؛ ستاره این بازی 
علیرضا رضایی بود که سیو های فوق العاده ای در طول بازی 
داشت و یک تنه جلوی باز شدن دروازه آبی ها را گرفت. جدا 
از واکنش های رضایی در این بازی تیر دروازه هم به کمک 
مجیدی و شــاگردانش آمد تا به سلامت مرحله یک هشتم 
نهایی را پشت سر بگذارند. رضایی که حالا ذخیره طلایی 
حسینی به حســاب می آید، در مرحله قبل هم دروازه بان 
آبی ها در مصاف با نود ارومیه بود و با مهار یک پنالتی در پایان 
120 دقیقه، نقشی کلیدی در صعود تیم مجیدی ایفا کرد. حالا 

مجیدی در جام حذفی امسال همان راهی را در پیش گرفته 
که کی روش در جام ملت های آفریقا رفت اما مرد بازنده فینال 
بود، اتفاقی که درست 2 بار در فینال جام های حذفی برای 
فرهاد تکرار شده است. البته ســرمربی آبی ها باید هرچه 
سریع تر فکری به حال تیمش بکند؛ تیمی که نه مقابل هوادار 
و نه مقابل پیکان شایسته رسیدن به پیروزی نبود و شاید در 
بازی های آینده به اندازه این 2 بازی خوش شانس نباشد. در 
پایان باید به این نکته هم اشاره داشت که پیش از استقلال، 
تیم های پرسپولیس، آلومینیوم، مس رفسنجان، نساجی، 
مس کرمان، خیبر خرم آباد و خلیج فارس ماهشهر به مرحله 

یک چهارم نهایی راه پیدا کرده بودند.

صعود کی روشی
استقلال با گل ذخيره طلايی اش در وقت های اضافه پيکان را شکست داد و به مرحله بعدی 

جام حذفی رسيد. تيم مجيدی امسال در همه مراحل کارش به ۱۲۰دقيقه می کشد
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مشکلات استقلال
فرهادمجیدیدرکنفرانــسمطبوعاتیپساز
بازیازمشکلاتیگفتکهامیدواراستبهزودی
برطرفشــود:»باتوجهبهاینکه2هفتهتمرین
نداشتیموشــرایطبدنیبازیکنانمطلوبنبود،
اماآنهاباتماموجودبازیکردندوازآنهاممنونم.
باوجودمشکلاتزیادیکهداریمونمیخواهم
اینجابازکنم،عملکردخوبیداشــتیم.امیدوارم
کهدرآیندهاینمشکلاتبرطرفشوند.مشکلات
درونخانوادگیاستوســعیمیکنمکهآنهارا
مطرحنکنم،ولیبرایحفظروندخوبتیمباید

اینمشکلاتحلشوند.«

کنفرانس

ميلان

لاتزیو
23:30

جام حذفي ایتالیا
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یعنی این فوتبال، ترکیب همه آنهاست؟

پس چه کسی خوب است؟

در جست وجوی جملات بزرگان

کبک جواد نكونام بعــد از قهرمانی 
در ســوپرجام حســابی خروس 
می خوانــد. خب البتــه حق هم 
دارد؛ تیمش قهرمان شــده و این 
موفقیت نوش جانش. با وجود این او 
در بخشی از مصاحبه اش در مورد اینكه 
به پیروی از سبک کارلوس کی روش مشهور شده، گفته است: 
»نه تنها از کی روش، بلكه از زولا و کاماچو هم کار یاد گرفتم و 
تمرینات بلاژویچ را هم یادداشت می کردم.« خیلی هم عالی؛ 
فقط خداوکیلی این فوتبالی که ما از فولاد می بینیم، ترکیب 
هنر همه این مربیان است؟ اجازه بده باور نكنیم، چون از این 
یک لشكر اسم بزرگی که آوردی ناامید می شویم! فولاد البته 
تیم محكم و سرسختی است، اما آنچه مخاطبان از تیم نكونام 
می بینند، بیشتر مبتنی بر فوتبال تدافعی، داد و بیداد از روی 

نیمكت و درگیری های فیزیكی است.

بعــد از ســوپرجام مصاحبــه ای 
می خواندیــم از رحیم یوســفی، 
پیشكسوت عزیز فوتبال ایران که 
خیلی جالب بود. ایشــان در مورد 
کادرفنی پرسپولیس گفته اند: »از 
قبل گفته بودم امسال جام بگیر نیستیم. 
از اول فصل اشــتباه کردند و یاران خوبــی نگرفتند.« در مورد 
2بازیكن تاجیک پرســپولیس گفته اند:» به جــای 2 بازیكن 
تاجیكستانی، یک بازیكن خارجی خوب می آوردند. امیدهای ما از 
 این 2نفر بهتر هستند.« و در مورد کادرفنی تیم ملی هم گفته اند:

» با این تیم به جام جهانی رسیدن کار دشواری نبود. همین امارات 
هم اگر گلزن داشت، ما را راحت می برد. فوتبالی که امارات ارائه 
کرد، از ما بهتر بود و ما به واسطه داشتن بازیكنان خوب توانستیم 
ببریم. نظر من این است که مربی سطح بالاتری بیاورند.« خلاصه 

یک نفر را پیدا کنید آقای یوسفی از دستش راضی باشد!

ما ظاهرا دو تا حمید مطهری داریم؛ 
یكی آن اســت که در رســانه ها 
جملات شیک می گوید و از فوتبال 
مدرن و شیوه رفتار حرفه ای حرف 
می زند، یكی هم این عزیزی که کنار 
زمین برای داوران شاخ و شانه می کشد 
و هر چند هفته یک بار با نیمكت تیم مقابل درگیر می شود. در 
بازی ســوپرجام هم نفهمیدیم چه شد که وسط تعویض های 
پرسپولیس، داور به حمید مطهری کارت قرمز داد و دستیار 
یحیی گل محمــدی را از نیمكت پرســپولیس اخراج کرد. او 
البته بعد از بازی علیه نیمكت فولادی ها حرف زد و مدعی شد 
جو به وجود آمده از سوی تیم رقیب مطلوب نبود. انتظار ما اما 
از مطهری بیش از این حرف ها بود. توقع داشتیم او به سرعت 
یک جمله از بزرگان در مورد اخراج دســتیاران از گوگل پیدا 

کند و بگوید!

فینال سوپرجام بین 2 تیم پرسپولیس و 
فولاد در حالی یک بر صفر تمام شد که 2 
تیم در مجموع و روی هم رفته نتوانستند 
به انــدازه یک گل موقعیــت خلق کنند. 
آمارهای متریكا نشان می دهد امید گل پرسپولیس در این بازی 0.43بود 
و امید گل فولاد هم از 0.42فراتر نرفت. پرسپولیس که در ابتدای بازی 
از حریفش عقب افتاده بود طبیعتا زمان بیشــتری صاحب توپ بود و 
160پاس بیشتر از فولاد ردوبدل کرد. در تعداد شوت ها هم پرسپولیس 
7بر 5برتری داشت اما در نهایت شوت های داخل چارچوب فولاد بیشتر 
بود و تک گل بازی هم به سود این تیم زده شد. فولاد در این بازی 2شوت 
داخل چارچوب داشت اما پرسپولیســی ها هیچ شوت داخل چارچوبی 

نداشتند.

موســی کولیبالی با زدن تنهــا گل بازی 
سوپرجام به عنوان بهترین بازیكن میدان 
هم برگزیده شــد. آنالیزورهای متریكا در 
پایان این بازی نمــره 8.00را به کولیبالی 
دادند که بهترین نمره در بین تمامی بازیكنان بود. موسی در این بازی 
2قطع پاس و 4دفع توپ داشت و در 73درصد نبردهایش هم برنده شد. 
بعد از او علیرضا کوشكی بازیكن تازه وارد فولاد با نمره 7.27دومین بازیكن 
برتر زمین شد و محمد آبشــک )7.22(، حیدریه )7.16(، شاه عباسی 
)7.15( و مرادیان )7.09( دیگر بازیكنان موفق این بازی بودند. در تیم 
پرسپولیس اما بهترین نمره نصیب سعید آقایی )7.08( و فرشاد فرجی 
)7.02( شد. به جز این دو نفر هیچ بازیكن دیگری از پرسپولیس نتوانست 

نمره بالای 7بگیرد.

برای سومین بار در تاریخ سوپرجام ایران، 
قهرمان جام حذفی موفق شد قهرمان لیگ 
برتر را شكست دهد. در نخستین سوپرجام 
فوتبال ایران همین تیم فــولاد به عنوان 
قهرمان لیگ حضور داشت که با 4گل مغلوب قهرمان جام حذفی یعنی 
صباباتری شد. در دومین سوپرجام هم استقلال خوزستان به عنوان قهرمان 
لیگ و ذوب آهن به عنوان قهرمان جام حذفی حضور داشــتند که بازی 
در وقت قانونی 2-2تمام شد و ذوبی ها در وقت اضافه 4-2پیروز شدند. 
سرمربی ذوب آهن در آن روز یحیی گل محمدی بود و احسان پهلوان هم 
در ترکیب اصلی این تیم بازی می کرد. پهلوان دیروز به خاطر ابتلا به کرونا 
غایب پرسپولیس در بازی ســوپرجام بود. بعد از صبا و ذوب آهن، فولاد 
سومین قهرمان جام حذفی بود که قهرمان لیگ را برد و فاتح سوپرجام شد.

بالاخره بعد از کش و قوس های فراوان، حكم انضباطی محمدحسین 
کنعانی زادگان منتشر شد. این بازیكن که از چندی پیش به خاطر انتشار 
یک فایل صوتی غیراخلاقی منتسب به او تحت فشار قرار گرفته بود، 

در 2بازی برابر عراق و امارات در ترکیب اصلی تیم ملی به 
میدان رفت، اما پس از آن جلسه کمیته اخلاق برای 

رسیدگی به اتهام این مدافع برگزار شد. در پایان 
مقرر شد کنعانی زادگان غیراز پرداخت جریمه 
نقدی، از 2بازی ملی برابــر کره جنوبی و لبنان 
محروم شود. این در حالی است که بازی با کره 
در ســئول یک مصاف حیثیتی برای تیم ملی 
کشورمان است و پیش تر صادق محرمی و سعید 

عزت اللهی هم حضور در این بازی را از دست داده 
بودند.با محرومیت کنعانی زادگان حالا باید دید به 

سیاوش یزدانی بازی می رسد یا نه؛ کسی که فرهاد مجیدی در موردش 
گفته بود: »یک انگشــت او به کل مدافعان تیم ملــی می ارزد.« البته 
مجیدی چند روز بعد، از اظهاراتش علیه اسكوچیچ عقب نشست، اما 
به هر حال این جمله او در آرشیو فوتبال ایران باقی خواهد 
ماند. در مسابقه قبلی با امارات شجاع خلیل زاده محروم 
بود و اسكوچیچ از امید نورافكن در قلب خط دفاعی 
استفاده کرد؛ حالا هم بعید نیست مربی کروات 
بار دیگر همین تصمیم را بگیرد و نورافكن را با 
شجاع زوج کند. در غیراین صورت ممكن است 
سرانجام ســیاوش یزدانی در یک بازی ملی 
در ترکیب اصلی قرار بگیــرد. هرچند احتمال 
رسیدن بازیكنی مثل مجید حســینی به مرز 

آمادگی هم منتفی نیست.

نكته بازی

متريكاآماربازی

انگشتمعروف،بهترکیبمیرسد؟
کنعانی زادگان، سومین غایب بزرگ ایران برابر کره

تنها یک هفتــه بعد از آنكه این همــه از صادق محرمی 
به خاطر دریافت کارت زرد دومش برابر امارات به شكل 
ناشیانه انتقاد شد، مهدی شیری در پرسپولیس درست 
در همان شــرایط کارت قرمز گرفــت و اوایل نیمه دوم 
سوپرجام، تیمش را ده نفره کرد. پرسپولیس نیمه اول را 
با یک گل به فولاد باخته بود و نیمه دوم را با چند حمله 
برای جبران عقب افتادگی آغاز کرد، اما خطای ناشیانه و 
خطرناک شیری در دقایق آغازین این وقت، برنامه تیم 
یحیی گل محمدی را به هم ریخت. به این ترتیب مهدی 
شــیری بار دیگر در ســاعات بعد از برگزاری مسابقه به 
سوژه اصلی شبكه های اجتماعی تبدیل شد. بسیاری از 
هواداران با یادآوری اشتباه فردی عجیب این بازیكن در 
فینال لیگ قهرمانان آسیا، دومرتبه او را مورد هجوم قرار 
دادند. شــیری بعد از آن فاجعه بزرگ، رفته رفته داشت 

شرایط بهتری پیدا می کرد، اما این اخراج بار دیگر ورق 
را به ضرر او برگرداند. بســیاری از هواداران پرسپولیس 
هم اکنون از شیری به عنوان »مرد فینال ها« یاد می کنند؛ 
بازیكنی که بعد از بازی نهایی لیگ قهرمانان، در سیرجان 

هم امكان کسب یک جام از سوی سرخ ها را پایین آورد.
بدون تعارف داستان مهدی شــیری، قصه یک بازیكن 
متوسط است که هرگز به ســطح قهرمان بلامنازع این 
سالیان لیگ ایران نرسید. او البته در سطح خودش فراز و 
فرودهایی داشت و گاهی هم پیش آمد که مورد حمایت 
کادرفنی و همبازیانش قرار بگیرد، اما در مجموع از نظر 
فنی آنطور که باید ظاهر نشد. این مسئله نشان می دهد 
وقتی پتانســیل فنی وجود نداشته باشــد، بقیه مسائل 
جانبی آنقدرها نمی تواند به بازیكن کمک کند. شیری در 
این یكی، دو سال به طور مشخص شانس آن را داشت که 

از حمایت صریح علی کریمی، اسطوره سرخ ها 
برخوردار شود. پشتیبانی جادوگر، کمی از 

حجم فشارها روی این بازیكن کاست، 
اما او با توانایی اندکش در فاز تهاجمی 
و نیز اشــتباهات این چنینــی در فاز 
دفاعی، عملا کار را برای خودش سخت 
و حمایت های بیرونی را خنثی می کند. 
عجیب اســت که یحیی گل محمدی در 

این بــازی از منوچهر صفــروف که اصلا 
برای همین پســت جذب شــده استفاده 

نكرد. پرسپولیسی ها برای رفع مشكل بزرگ 
دفاع راست دنبال بازگرداندن رامین رضاییان 

هســتند و باید دید این پروژه دشــوار به کجا 
می انجامد.

فوتبال ايران

دقیقابرعکسایران!
 کلاس درس آنچلوتی 

برای مربیان وطنی
رئال مادرید در مسابقات این هفته لیگ اسپانیا 
موفق شد با تک گل آسنسیو گرانادا را شكست 
بدهد و جایگاه خودش را در صدر جدول لالیگا 
مســتحكم تر کند. این پیروزی مخصوصا از آن 
جهت برای رئالی ها شــیرین بود کــه آنها چند 
روز پیش با شكســت برابر بیلبائو از جام حذفی 
کنار رفتند. پس از آن مسابقه طبیعتا انتقاداتی 
متوجه عملكرد تیمی رئال شــده بود، اما کارلو 
آنچلوتی سرمربی کهكشــانی ها پس از پیروزی 
اخیر تیمش جمله جالبــی در این مورد به زبان 
آورد. کارلتو گفــت: »نمی خواهم از من تمجید 
شود چون وقتی شكست می خوریم تقصیر مربی 
است و وقتی پیروز می شــویم، نتیجه عملكرد 
تیم اســت. در این مواقع بازیكنان باید تیتر اول 

باشند.«
این نمونه کامل از مســئولیت پذیری یک مربی 
اســت. آنچلوتی نه طعنه می زنــد و نه تواضع 
می کند؛ مجمــوع رفتارهای او نشــان می دهد 
همیشــه به طور عملی به این رویكــرد پایبند 
بوده اســت. نمی توان جمله ای از سرمربی رئال 
مادرید پیدا کــرد که بعد از یــک ناکامی، مثلا 
یكی از بازیكنان تیمش را مقصر دانســته باشد. 
او در پیروزی ها کمترین ســهم را برای خودش 
بر مــی دارد و بــه بزرگنمایی نقــش بازیكنان 
می پردازد، اما بعد از شكست ها تمام مسئولیت را 
شخصا برعهده می گیرد. بنابراین عجیب نیست 
که اغلب شاگردان مربی ایتالیایی این همه به او 

متعهد هستند.
درست عكس این شــرایط اما در فوتبال ایران 
وجود دارد. نمی گوییم همه مربیان ایرانی فرافكن 
و بهانه گیر هستند؛ در همین فضا هم یكی مثل 
محرم نویدکیا را در ســپاهان داریم که معمولا 
موضع گیری های سنجیده و فداکارانه ای دارد، 
اما بسیاری از همكاران او در تیم های دیگر فقط 
موقع پیروزی سینه سپر می کنند. جملات رایج 
در فوتبال ایران هنگام پیروزی ها این است که: 
»با تدابیر فنی درستی که اتخاذ کردیم موفق به 
شكست حریف شــدیم و بازیكنان دستورهای 
کادرفنــی را اجرا کردنــد.« جملات مخصوص 
شكست هم چیزهایی شــبیه این است: »بازی 
را به خاطر اشتباهات فردی و کم دقتی بازیكنان 
باختیم. آنها نتوانســتند خواسته های فنی ما را 
در زمین پیاده کنند.« این یعنی در ایران هرگز 
تاکتیک اشتباه نداریم و اشكالی متوجه مربیان 
گران سنگ نیست. هر چه هست، کم و کاستی 
بازیكنان است. خب در این شرایط، فوتبالیست 

چرا باید برای مربی اش سنگ تمام بگذارد؟ 

مردفینالها!
مهدی شیری دوباره در کانون حملات پرسپولیسی ها قرار گرفت

بافولادبازیداریدنهرئالمادرید
مقایسه پرسپولیســی که در ســوپرجام به میدان رفت، مثلا با 
پرسپولیس لیگ های پانزدهم یا شانزدهم به وضوح نشان می دهد 
این تیم دچار ریزش ستاره ها شده اســت. برای این بازی هم 
که امثال میلاد ســرلک، سیامک 
نعمتی، احسان پهلوان و مهدی 
ترابی به دلایــل مختلف غایب 
بودند و حتی امید عالیشاه هم 
با درد بازی کــرد. همه اینها 
درســت، اما مگــر تیمی که 
مقابل پرسپولیس به میدان 
آمد چند ستاره بزرگ داشت؟ 
در همین ترکیب نصفه ونیمه 
سرخپوشان هم ستاره هایی 
مثل جلال حســینی، کمال 
کامیابی نیــا، وحیــد امیــری 
و مهــدی عبــدی بــه چشــم 
می خوردند. در ترکیــب فولاد اما 
منهای 2 بازیكن خارجی این تیم یعنی 
کولیبالی و شیمبا، چند ستاره ملی پوش یا 
بزرگ به چشم می خورد؟ پرسپولیس سال ها به 
رقبا نهیب می زد که نباید برای ناکامی بهانه بیاورند، 
اما حالا خود این تیم مصداق چنین رفتاری شده است. توازن 
قوا در سیرجان طوری نبود که شاگردان یحیی گل محمدی 
شكســت را از پیش بپذیرند. اتفاقا رهنمون کردن تیم به 
سمت موفقیت در چنین شرایط سختی ارزشمند است و 
هنر کادرفنی را نشان می دهد؛ در غیراین صورت با 
ستاره های بیشتر که کسب 
نتیجه ایــده آل طبیعی 
است. چیزی که امسال 
کمتر در پرســپولیس 

دیده می شود روح برتر و اقتدار فصول گذشته است. ناگفته نماند 
فولاد هم در این بازی پاتوســی را به دلیل ابتلا به کرونا در اختیار 

نداشت.

بحرانخلقموقعیت
پرسپولیس بیش از 70دقیقه از فولاد عقب بود و انتظار می رفت 
موقعیت های زیادی برای جبران نتیجه ایجاد کند، اما این انتظار 
به هیچ وجه برآورده نشد. این تیم برای دومین بار در فصل جاری 
»صفر« ضربه داخل چارچوب داشــت. دفعه قبلی این اتفاق در 
داربی تهران رخ داده بود. در خیلی از دیگر مسابقات این فصل هم 
ضربات داخل چارچوب پرسپولیس انگشت شمار بوده است. این 
یعنی سرخپوشان به اندازه کافی فرصت گلزنی ایجاد نمی کنند. 
ربطی هم مثلا به مصدومیت عیســی آل کثیر ندارد، چون قبل 
از خروج او از ترکیب هم همین داســتان وجود داشت. بنابراین 
مشكل »فنی« است و باید برطرف شود؛ در سكوت، نه در هیاهو.

ضعفیبهنامخریدهایبد
معمولا از خریدهای ضعیف یحیی گل محمدی برای پرسپولیس 
انتقاد می شــود، اما این ضعف در موقعیتی مثل بازی با فولاد که 
تعدادی از نفرات اصلی غایب هستند، بیشتر هم به چشم می آید. 
رضا اسدی اگرچه در سوپرجام فقط کمی بهتر از نیم فصل اول ظاهر 
شد، اما همچنان تناسبی با هزینه تقبل شده با سرخپوشان ندارد. 
حامد پاکدل هم که در این بازی به خاطر غیبت ترابی شانس حضور 
در میدان را پیدا کرده بود چندان چنگی به دل نزد. در مورد بقیه 
خریدها مثل فرشــاد فرجی هم کم و بیش حرف زده شده است. 
مسئله فقط بازی با فولاد نیست؛ داستان این است که این خریدها 
به طور تدریجی ترکیب آینده پرســپولیس را خواهند ساخت. آیا 
بازیكنانی که یحیی برای تیم می گیرد، بالقوه توانایی حفظ موقعیت 
ممتاز پرسپولیس در فوتبال ایران را دارند؟ همه  چیز را هم نباید 
به کمبود بودجه ربط داد؛ مگر مهدی طارمی و احمد نوراللهی در 

ازای چه مقدار هزینه سرخپوش شدند؟
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سرنوشت متفاوت 2قلب
کریستین اریکســن تقریبا 8 ماه پس از آنکه در جریان 
دیدار دانمارک- فنلاند در یورو دچار ایست قلبی شد و 
بهبود یافت، با فسخ قراردادش با اینترمیلان به برنتفورد 
انگلیس پیوست. حالا او مدعی است که تنها 2 روز پس 
از آن واقعه دریافته که می تواند بــه فوتبال ادامه دهد. 
این در حالی اســت که ســرخیو آگوئرو که در بارسلونا 
دچار مشکلی به مراتب ساده تر شده بود، در مصاحبه ای 
همزمان اعلام کرده که در عرض 2 ســاعت پس از آنکه 
در بیمارستان مورد آزمایش های گوناگون قرار گرفته، 
فهمیده که مشکلش جدی است و دیگر نباید به فوتبال 
فکر کند. اریکسن دانمارکی که تمامی تست های پزشکی 
در انگلیس را با موفقیت به پایان برده، می گوید: »2 روز 
بعد از آن بازی معروف متوجه شدم که واقعا چه اتفاقی 
برایم رخ داده و سپس چند روز بعد بود که واقعا فهمیدم 
چه شــرایطی دارم. آزمایش های مختلف شروع شد و 
اطلاعات متفاوتی به سوی من ســرازیر می شد. هر ماه 
بســیار تلاش می کردم و حتی با الکتروشوک هم هیچ 
محدودیتی ندارم. همه  چیز مربوط به این است که شما 
چه احساســی دارید و چه رونــدی را باید طی کنید.« 
سرخیو آگوئرو اما شرایطی کاملا متفاوت داشت. مهاجم 
آرژانتینی ســابق منچسترســیتی در یک گفت وگوی 
اینترنتی گفــت: »15 روز ابتدایی اوقات وحشــتناکی 
داشتم. زمانی که آن اتفاق افتاد تصور می کردم چیزی 
نیست و خوب می شوم اما زمانی که به بیمارستان رسیدم 
و آنها من را در یک اتاق کوچک با تعداد زیادی نمایشگر 
قرار دادند متوجه شدم چیزی درست نیست. پس از 2 روز 

بستری شدن در بیمارستان استرس پیدا کردم.«

پیشبازی

جهان

 چلسی
در تور آسیایی

قهرمان اروپا وارد می شود تا جام باشگاه های جهان شکل 
رسمی به خود بگیرد

ساعت20امشــب قهرمان اروپا هم به جام جهانی باشــگاه ها اضافه 
می شود. چلســی پس از آنکه شــنبه به زحمت توانست تیم گمنام 
پلیموث را در جام حذفی شکست دهد، حالا با یک حریف آسیایی بازی 
دارد. الهلال عربستان برای حضور در این مرحله با نتیجه قاطع 6 بر یک 
الجزیره امارات و میزبان این رقابت ها را شکست داده بود. خود الجزیره 
در دور مقدماتــی 4 بر یک نماینده تاهیتی و قاره اقیانوســیه را برد. 
الهلال که به تازگی گومیس را پس از 3 فصل از دست داده و ستاره خط 
حمله اش را به سوپرلیگ ترکیه واگذار کرده، برای اینکه جواز حضور 
در این رقابت ها را به دست آورد، مجبور شد استقلال و پرسپولیس را 
ببرد و قهرمان آسیا شود. تنها بازیکنی که از جمع بازیکنان حاضر در 
این تیم سابقه رویارویی با چلسی را دارد، موسی مارگا، مهاجم سابق 
پورتو و همبازی سابق مهدی طارمی است. الهلال در لیگ عربستان 
وضعیت خوبی ندارد. فاصله این تیم با الاتحاد صدرنشین 13امتیاز 
اســت. آنها حتی اگر دیدار عقب افتاده خود را ببرند، نمی توانند این 
فاصله را تک رقمی کنند اما گرفتن النصر و الشــباب قابل دسترسی 
است. ژاردیم، سرمربی پرتغالی الهلال که دورانی باشکوه در موناکو 
داشت و ســتاره های زیادی در این تیم ساخت، ســابقه رویارویی با 
توماس توخل را دارد. در 4دیدار رودرروی این دو سرمربی بزرگ، هر 
کدام 2 برد و 2 باخت به دست آورده اند. یک بار توخل به عنوان سرمربی 
پاری سن  ژرمن توانســت در فصل 19-2018 موناکو با ژاردیم را 3بر 
یک ببرد و در دیدار برگشت هم او و تیمش را 4بر صفر شکست دهد اما 
2 فصل پیش تر زمانی که توخل سرمربی دورتموند بود، در نیمه نهایی 
لیگ قهرمانان اروپا در فصل 17-2016 در هر دو دیدار رفت و برگشت 
همتای آلمانی اش را 3 بر یک و 3 بر 2 برده بود. این پنجمین تقابل این 
دو مربی است. البته خود توخل در این بازی و در این سفر غایب است، 
چون به دلیل درگیری با کرونا و اومیکرون در قرنطینه به سر می برد. 
اما به هر حال این بازی هم تقابل بین او و ژاردیم خواهد بود. ژولت لو 
در غیاب او هدایت چلسی را بر عهده دارد. سزار راموس، داور مکزیکی، 

دیدار چلسی و الهلال را قضاوت خواهد کرد.

ترکش های شکست در فینال
مصری ها ازجمله خود محمد صلاح و 2نفری که پس از باخت 

جان باختند، از نایب قهرمانی جام ملت ها سرخورده اند

فوتبال مصــر، بیش از آنکه آفریقایی باشــد، خاورمیانه ای اســت. 
شــباهت های زیادی بین جامعه شناســی فوتبال در این کشور با 
کشورهای منطقه ما به ویژه خود ایران دیده می شود. سبک فوتبال شان 
هم به آفریقایی ها شباهتی ندارد و بیشتر غرب آسیایی یا عربی است. 
مصر با کی روش توانست با ســبکی که آفریقایی نیست و براساس 
فوتبالی تدافعی و تکیه بر شلوغ کاری بازیکنان و مربیان و اعتراض به 
داوری و وقت کشی به فینال برسد. آنها هر 4 بازی خود در مرحله های 
حذفی را به وقت اضافــه و 3 بازی را به پنالتی کشــاندند. حالا خبر 
می رسد که شکست تیم ملی مصر در فینال جام ملت های آفریقا آثار 
روانی و حاشیه هایی به همراه داشته؛ مثل خودسوزی، سکته قلبی 
و موضعگیری علیه سرمربی! براساس اخبار منتشرشده پس از این 
شکست، یک زن مصری خانه خود را به آتش کشید و یک مهندس 
نیز بر اثر سکته قلبی جان خود را از دست داد. مورد زن مصری خیلی 
عجیب بود. او به قدری از این باخت دچار جنون شده بود که در شهر 
آبنوب واقع در شرق استان اسیوط پسرش را خفه کرد و در ادامه نیز 
ســیلندر گاز منزلش را باز کرد و خانه اش را به آتش کشید. پدر این 
خانواده برای تماشای بازی مصر و سنگال به بیرون از خانه رفته و پس 
از بازگشت در ساعات اولیه صبح متوجه شد که همسرش که از بیماری 
روحی و روانی نیز رنج می برده دست به این رفتار جنون آمیز زده است. 
مهندس عمرانی هم که دچار ایست قلبی شد، شهروند پورت سعید 
بود و در کافه ای در این شهر فینال را تماشا می کرد. خالد بیومی پس از 
ایست قلبی هنوز نفس می کشید و حالش رو به بهبود بود اما در ادامه 
دوام نیاورد. او با همسرش تماس گرفته و گفته بود که خسته است و 

می خواهد به بیمارستان بورفواد برود اما در میانه راه جان باخت.
زین الدین زیدان که ریشــه اش آفریقایی و الجزایری است به فینال 
واکنش نشــان داد و در اینســتاگرام نوشــت: »120دقیقه فوتبال 
فشرده و بازی جوانمردانه. تبریک به سنگال و تبریک به مصر برای 
عملکردشان.« اما مصری های سرخورده از تبریک زیدان شاد و قانع 
نشده اند. انتقادها که پیش از رسیدن به فینال جای خود را به تمجید 
داده بود، حالا دوباره به انتقاد از کی روش برگشــته. برخی مربیان و 
کارشناســان هنوز به پروژه کی روش اعتمادی ندارند و این ســبک 
فوتبالی را حتی اگر منجر به عبور از پلی آف و صعود به جام جهانی شود 
مناسب تیم شان نمی دانند. دیا السید، مربی مصر  از سرخوردگی محمد 
صلاح پس از این شکســت خبر داده و با انتقاد از رفتار احساسی اش 
گفته: »صلاح یک بازیکن در کلاس جهانی است اما نگرش و رفتار او 
مثل یک شخص عادی است. وقتی می بازید، احساس از دست دادن 
دارید و این چیزی است که ما یکشنبه احســاس کردیم. صلاح در 
رقابت های بزرگ اروپایی بازی کرده و موفقیت های زیادی کسب کرده 
است اما واقعا او به دنبال این بود که این جام را برای کشور کسب کند. 

اکنون می خواهیم با او به جام جهانی صعود کنیم.«

آرش رضاوند تنها چند روز بعد از پیوســتن به 
فولاد توانست قهرمانی در سوپرجام را با این تیم 
جشن بگیرد. او بعد از جدایی از سایپا و حضور 
در استقلال، خیلی زود توانست خودش را به 
ترکیب اصلی برساند و جالب اینجاست که 
در زمان مربیگری استراماچونی، فکری و 
مجیدی جزو بازیکنان ثابت تیمش بود. 
فصل جاری اما برای رضاوند خوب شروع 
نشد تا او تحت فشار برخی از سایت ها و 
پیج های هواداری قــرار بگیرد. در نهایت 
رضاوند بدون اینکه صحبتی در مورد این 
اتفاقات کند، به صورت قرضی از جمع آبی های 
پایتخت جدا شد و به اهواز رفت. بعد از قهرمانی 
فولاد در سوپرجام، دقایقی با رضاوند در میکسدزون 
ورزشــگاه اختصاصی گل گهر صحبت کردیم و او به 

سؤالات همشهری ورزشی پاسخ داد.

  بازی با پرسپولیس چطور بود؟
بازی خوب و پرهیجانی بود و خدا را شــکر که در نهایت 

فولاد قهرمان شد.

  پرسپولیس را چطور دیدی؟
پرسپولیس همیشه پرســپولیس اســت. آنها چند بازیکن 
خودشــان را در اختیار نداشــتند که طبیعتا این موضوع در 
روند بــازی پرســپولیس تأثیرگذار بود ولی نکتــه مهم این 

است که فولاد بازی بسیار حساب شــده و خوبی را انجام داد. 
کاملا مشــخص بود که جواد نکونام روی نقاط ضعف و قوت 

پرسپولیس کار کرده است.

  چرا بازی تا این حد پربرخورد و پرحاشیه بود؟
مســابقاتی که به صورت تک بازی است ممکن است با چنین 
وضعیتی مواجه شود. به هر حال هر دو تیم دوست داشتند در 

این جام قهرمان شوند.

  فکر می کنی فولاد در لیــگ برتر و لیگ 
قهرمانان آسیا روزهای خوبی را تجربه کند؟

فولاد تیم خوبی است و کادر فنی و باشگاه هم تلاش کردند تا با 
جذب بازیکنان جدید، قدرت فنی تیم را بیشتر کنند. از طرفی 
ساختار باشگاه فولاد هم یک ساختار حرفه ای است و امیدوارم 

در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا نتایج خوبی بگیریم.

  می گویند او مربی سختگیری است؟
این سختگیری ها برای حفظ نظم و شخصیت دادن به تیم است 

که در زمین مسابقه منجر به موفقیت فولاد می شود.

  در مورد جدایی از استقلال صحبت کن. چه 
اتفاقاتی رخ داد که جدا شدی؟

این مسئله دیگر تمام  شده است. من به صورت قرضی به فولاد 
آمدم و امیدوارم بتوانم تا پایان فصل عملکرد خوبی داشته باشم 

و به فولاد کمک کنم.

  امسال برخی انتقادها از عملکرد تو صورت 
گرفت که ظاهرا بابت این موضوع ناراحت هستی؟

زیاد دوست ندارم در مورد گذشته صحبت کنم. کارنامه من 
مشخص است و در این مدتی که در استقلال بودم با مربیانی 
چون استراماچونی، محمود فکری و فرهاد مجیدی کار کردم. 
می توانید در مورد عملکرد من از آنها ســؤال کنید. همیشه 
دوست داشــتم در زمین مســابقه بهترین عملکرد را داشته 
باشم، ضمن اینکه هیچ فوتبالیستی نمی تواند در همه بازی ها 
صد باشد. متأسفانه امســال از همان 3 بازی اول که لیگ را با 
برد شروع کردیم برخی فشــارها روی من ایجاد شد که برایم 
عجیب بود، این در حالی اســت که طبق آمار جزو بازیکنان 

خوب تیم بودم.

  آن اتفاقات در روحیه تو تأثیر گذاشت؟
من کار خــودم را انجام می دادم. اتفاقا ایــن موضوع را هم 
پیگیری کردم و می دانم چه افرادی با چه نیتی دنبال تخریب 
من بودند. واقعا آنها یک تیم بودند که در چند جای مختلف 
می خواستند من را تخریب کنند. من نخستین بار بود که 
با چنین وضعیتی روبه رو می شدم ولی واقعا برایم مهم بود. 
آنها افراد کوچکی هستند که دوســت ندارم در موردشان 

صحبت کنم.

  رفتار کادر فنی استقلال و هم تیمی هایت 
با تو چطور بود؟

واقعا خوب بود. من هیچ مشکلی در این زمینه نداشتم.

یک تیم می خواستند مرا تخریب کنند
 آرش رضاوند که تنها با یک بازی برای فولاد یک جام قهرمانی به کارنامه اش اضافه کرده 

در گفت و گو با همشهری از شرایط سخت این فصلش در استقلال گفته است

شاه  دزد!
دورتموند از بایرن که عادت به ربودن ستاره های 

بوندس لیگا دارد، بازیکن دزدید
به فاصله 2 روز پس از شکست خانگی فاجعه بار 5-2مقابل لورکوزن، 
باشگاه دورتموند توانست هواداران عصبانی اش را آرام سازد. سباستین 
کهل، بازیکن سابق این باشگاه نخستین حرکت مهم خود را به عنوان 
مدیر ورزشی زد. مشکل تیمی که در زمین خودش 5گل می خورد، در 
خط دفاعی اســت. حالا نیکلاس زوله با قراردادی رسمی برای فصل 
آینده جذب شده است. زوله غول پیکر و تنومند علاوه بر بایرن مونیخ که 
خواهان تمدید با او بود، از منچسترسیتی، منچستر یونایتد، بارسلونا، 
چلسی، پاریس و چند تیم دیگر در لیگ برتر و سری آ پیشنهاد داشت اما 
به خاطر علاقه اش به دورتموند و ترجیحش بر ادامه زندگی در کشورش 
با قراردادی 4ساله و آزاد به دورتموند رفت. او سالی 10 میلیون یورو از 
باشگاه آینده اش حقوق دریافت خواهد کرد. پیشنهاد بایرن مونیخ برای 
تمدید قرارداد ســالانه 7.5میلیون یورو بود. فولکر استروث، ایجنت 
زوله گفته است: »نیکلاس گزینه های دیگری داشت که می توانستند 
پول بیشتری برای او بیاورند اما او خیلی زود پس از نخستین تماس با 

دورتموند تصمیم خودش را گرفت.«
این مدافع تنومند با هیبتی فرانکشتاینی برخلاف ظاهرش بازیکنی 
سریع است. ســرعت او گاهی به 34کیلومتر در ساعت هم می رسد. 
چیزی که او را به زنبورها متمایل کرد، علاوه بر علاقه اش و تصمیم به 
ماندن در آلمان این بود که دورتموند برایش نقش رهبری قائل است 
و می خواهد رهبری خط دفاعی را به این مدافع بسپرد. زوله در بایرن 
ناگلزمان زیاد در ترکیب قرار نمی گرفت و در تیمی مثل من سیتی یا 
من یونایتد هم معلوم نبود فیکس باشد. زوج آکانجی و هوملز فعلا جواب 
نداده و زوله می تواند به جای یکی از این دو یا در کنار آنها قدرت خط 
دفاعی را بهبود بخشد. حالا بایرن که بر ســر تمدید قرارداد گنبری و 
تولیسو هم به مشکل خورده و فقط توانسته کومان را به ماندن راضی 
کند، باید دنبال مدافعی بــرای جایگزینی زوله بگردد. ماتیاس گینتر 
ملی پوش به بایرن نخواهد آمد و فعلا تنها گزینه در دسترس رودیگر 
و کریستنسن هستند که در پایان فصل قراردادشان با چلسی به پایان 
می رسد. رودیگر و مدیر برنامه هایش نسبت به کریستنسن طمعکارترند 

ولی بایرن برای جذب این مدافع دانمارکی باید با بارسلونا رقابت کند.
رویه ای که دورتموند برای رهایی زولــه از چنگ باواریایی ها در پیش 
گرفت، خلاف رســم معمول بوندس لیگاســت که بایرن مونیخ همه 
ستاره های لیگ را از چنگ باشــگاه های آنها درمی آورد تا هم خودش 
قدرتمندتر شود و هم حریفانش ضعیف تر. با این حال بازیکنان بزرگی 
که مسیر برعکس را طی کرده و از مونیخ به دورتموند پیوسته اند کم 
نیستند. برای مثال می توان به انتقال بازیکنانی مثل میشل رومینیگه 
)برادر دیگر کارل هاینتس( در سال1988، کریستین نرلینگر1998، 
متس هوملز 2008 و 2019 )2بار(، ماریو گوتــزه 2016 و نیکلاس 

زوله2022 اشاره کرد.

کریســتیانو رونالدو به تازگی به رکــورد 400میلیون 
دنبال کننده در اینستاگرام رسیده و این رقم 33میلیون 
فالوئر بیش از مجموع دنبال کننده های باشــگاه های 
بزرگی مثل پاری سن ژرمن )56میلیون نفر(، بارسلونا 
)105میلیون(، رئال مادریــد )109(، یوونتوس )52( 
و منچســتریونایتد )54میلیون نفر( است. نکته جالب 
درباره دنبال کننده های باشــگاه های رئال، منچستر 
و یوونتوس این اســت که آنها پس از جــذب رونالدو 
توانستند شمار دنبال کننده های خود را افزایش دهند. 
این یعنی کریستیانو یک تنه از مجموع باشگاه های بزرگ 
اروپایی محبوب تر اســت. درباره رونالــدو خبر تازه ای 
سینه به سینه نقل می شــود که او را در فصل آینده در 

کنار مسی در پاری سن ژرمن به تصویر می کشد. باشگاه 
فرانســوی و مالکان قطری اش تلاش دارند تا امباپه را 
راضی به تمدید قراردادی 6ماهه کنند تا از محل فروش 
او به رئال مادرید مبلغی به دست آورند. پروژه رؤیایی این 
است که امباپه راضی به تمدید قرارداد بلندمدت تر شود و 
رکورد دستمزد را بشکند و بماند. اما اگر این اتفاق نیفتد، 
در پایان فصل دی ماریا هم آزاد خواهد شد و ایکاردی 
هم بعید است آینده نزدیک یا دوری در پاریس داشته 
باشــد. بنابراین در خط حمله جای خالی زیادی وجود 
خواهد داشت. به همین دلایل پروژه تخیلی همبازی 
شــدن مســی و رونالدو در کنار هم می تواند در فصل 
آینده رنگ واقعیت به خود بگیرد، هر چند که هر دو پیر 

شده اند اما باز هم می توانند مردم جهان را سرگرم کنند. 
درصورت پیوستن زیدان به پاریس در فصل آینده، هر 
چند که زیدان ترجیح می دهد به تیم ملی فرانسه برود، 
این پروژه می تواند عملی شود. زیدان بدش نمی آید بار 
دیگر با ستاره ای که در کنار هم 3  بار پیاپی رئال مادرید را 
قهرمان اروپا کردند کار کند؛ اگر مسی هم کنارشان باشد 
و نیمار، سرخیو راموس و دیگران که چه بهتر و رویایی تر! 
در این صورت شــمار دنبال کننده های پاری سن ژرمن 
یکشبه از 100 میلیون نفر عبور خواهد کرد و همه مردم 
جهان دنبال خرید پیراهن پی اس جی با شماره پیراهن 
رونالدو، مســی، نیمار، راموس و... خواهند بود و غم از 

دست دادن امباپه فراموش خواهد شد.

جرارد پیکه چندی پیش در جشن تولد ژاوی غایب بود. 
دلیل این غیبت نه کارها و سفرهای تجاری همیشگی او 
بلکه مشکلاتی بود که با مسی داشت. مدافع بارسلونا یکی از 
کسانی بود که به بارتومئو و سپس لاپورتا اطمینان داده بود 
با رفتن مسی اتفاقی برای این تیم نخواهد افتاد و حتی تیم 
یکدست  تر و دونده تر می شود. این به گوش مسی رسیده و 
از همان زمان اختلاف بین 2 بازیکن و دوست های قدیمی 
شدت گرفته اســت. حالا ادعای جدیدی مطرح شده که 
نشان می دهد پیکه در همه امور باشگاه دخالت کرده و فعلا 
این دخالت ها به زیان تیم تمام شده. او که رویای ریاست 
باشگاه بارسلونا را در سر می پروراند و در حال حاضر با در 
اختیار گرفتن مالکیت باشگاه آندورا برای ریاست بارسلونا 
تمرین می کند، در انصراف ماتیاس دلیخت از پیوستن به 
بارسا هم دخیل بوده است. خبر این است که دلیخت پس 
از درخشش در ترکیب آژاکس و تیم ملی هلند مثل فرنکی 
دی یونگ نزدیک بود به بارسلونا بپیوندد اما مشورت با پیکه 
او را از این کار منصرف کرده اســت. البته او با رونالدو هم 
برای پیوستن به یوونتوس مشورت کرده و کریستیانو  حین 
یک بازی مستقیم بین پرتغال و هلند به او توصیه کرده بود 
که به ایتالیا بیاید. اما مدافع آژاکس همان موقع با پیکه هم 
تماس گرفته و از او شنیده بود که اگر به بارسا بیاید، باید 
نیمکت نشین خودش و لنگله باشد. حالا هواداران بارسا 
پیکه را مقصر می دانند، هر چند که به نظر می رسد با ناکامی 

در جذب مدافع هلندی چیزی را از دست نداده اند، چون 
عملکرد دلیخت در خط دفاعی یووه حداقل تا فصل پیش 
فاجعه بار و خنده دار بود و خریــد او هزینه گزافی را روی 
دست باشگاه کاتالونی می گذاشت. خود پیکه این ادعاها را 
تکذیب اما مدیر برنامه جنجالی دلیخت یعنی مینو رایولا 
آن را تایید کرده اســت. هواداران بارسا که به ستاره های 
جوان جدید خیلی امیدوارند، به بازیکنان قدیمی تر مثل 
پیکه، بوسکتس، آلبا و سرخی روبرتو لقب گاوهای مقدس 
داده اند. افشــاگری اخیر می تواند اندک اعتبار باقیمانده 
پیکه را نزد هواداران از میان ببرد. پیکه بارها با کری ها و 
موضع گیری های ضدرئالی اش سعی داشت دل هواداران 
را ببرد اما این بار اگر به رئال فحش بدتر هم بدهد، شــاید 

نتواند اعتبارش را برگرداند.

گاو مقدس  آماده ذبح

همکاری 
با  نکونام 

من چند روز است که به تیم اضافه شده ام 
و نیاز به زمان دارم تا با تفکرات این مربی 

بیشتر آشنا شوم. نکونام بدون شک جزو 
مربیان خوب فوتبال ایران است. او در 
دوران بازیگری بــا مربیان زیادی کار 

کرده و مطمئن هســتم که زیرنظر 
این مربی پیشــرفت 

خواهم کرد.

زیدان- رونالدو- مسی
آیا رویایی ترین مثلث فوتبالی تاریخ تشکیل می شود؟
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افقي:
 1- رماني از گابريل گارسيا ماركز 
كه جايزه ادبي كلمبيا را نصيبش 

كرد- زر اندود- برادر عرب
2- درس نگارشــي- زبــان 

رسمي ايرانيان- بدنام
3-  آش هفت دانــه- ســمي 

كشنده
4- پيشوند فعل مضارع- نور 

اندك- دروغ نمي گويد
5- آبونه- كودني- زادگاه نيما

6- اكسيد كلسيم- سرتاسر- 
تازه به راه افتاده

7- انــدام تعــادل ماهي ها- 
مختــرع ســينما- رب النوع 

خورشيد در مصر باستان 
8- نيــش او نــه از ره كين 
است- مدرسه بزرگسالان- 

واحد نظامي
9- نشــانه بيماري- فلسفه 

سهروردي- بي حيا
10- شب سي ام آذر- ارتفاع- 
آخرين ســوره اي كه بر پيامبر 

نازل شد
11- سرپرســت- پيــروي از 
دستور مجتهد- پيدا نمي شود

12- توصيــه بــراي حــل 
مشكل- كوهــستاني مرتفع 

در آسياي مركزي- نت اول
13- سازمان توسعه صنعتي 
ســازمان ملل متحد- محل 

ذخيره كالا
14- پيمــان تجــارت آزاد 
آمريــكاي شــمالي- آهــو- 

سرشماري
15- بانگ چوپــان- از قبايل 
صدر اسلام- بي خبر و ناآگاهانه

  
عمودي:

1- پســوند شــــــباهت- 
جلوگيــري كردن- ابـــزار 

پهن كردن خمير
2- تفكر- طايفــه- قيمت 

بازاري
3- از نمـاز هـــاي يـــوميه- 
خودخواهي- نوعي زغال سنگ

4- كاميــون حمل مايعات- 
برقرار- زمين بي صاحب

5- نوعي سوســيس- دسته 
پيستون اتومبيل

6- فراواني- افسار- مربوط به 
زمان گذشته

7- ضمير جمع- ســرزمين 
بلقيس- پايتخت افغانستان- 

جانور اهلي علف خوار
8- فيلمســاز فقيد سينماي 
دفاع مقدس و كارگردان سفر 

به چزابه
9- زرد مايل به سرخ- پيامبر 
صبور- صداي بلند- از الفباي 

انگليسي
10- هواپيمــا- دچار ترديد- 

اصطكاك
11- نوعــي خواهر و بــرادر- زره 

جنگاوران قديم
12- الهه عشــق در اساطير يونان- 

سياهرگ- مقابل رعيت
13- از درجات نظامي- كيسه حمل 

بار- ديروز عرب
14- ضمير سوم- نوشين- كالاهايي 

كه به كشور ديگر فرستاده مي شود
15- تخلــص مولانا- نوعــي برنج 

15ايراني- راه ميانبر!

كينتوپساهبوجعا
دايشريونليونام
ويكوتهوهينگرا
وياملابمرفن

اميشوستدرگلو
مشياتيبدنيارب
ويگنرموبتانود
يمزردوردبميحل
ايبوفرايخهتاك
نهاهارنهارتنا
نكنوزيراكاير

كسنيراقيسرك
لافسايوپهاتوك
اههياسشتراكيبل
غرممختويووركام

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4144
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سخت

912365748
873214965
465789213
738526194
159473826
624891537
391657482
586942371
247138659

متوسط

 1 5       
3 6    4    
 2   3     
2  3   5 6   
9   6  7   5
  4 1   8  2
    8   1  
   7    8 6
      9 5  263785914

517394682
984126753
738249165
459861237
126537849
891473526
372658491
645912378

ساده

متوسط

415268739
369574128
728931564
273845691
981627345
654193872
597486213
132759486
846312957

سخت

  2  6  7   
  3   4   5
       1  
   5 2    4
  9    8   
6    9 1    
 9        
5   9   3   
  7  3  6   

ساده

 6 3    9 1  
   3  4    
9  4    7  3
 3  2  9  6  
   8  1    
 2  5  7  4  
8  1    5  6
   6  8    
 4 5    3 7  

عاطفه احمدی امروز در حالی 
به عنوان نخستین نماینده ایران 
در بازی های زمستانی پکن روی 

پیست می رود که ستار صید می گوید 
نرفتنش به المپیک اتفاقی نبود 

منتخبان 9کشور جایگزین کشتی ایران شدند!
با لغو ديدار دوستانه ايران و آمريكا كه از سوی فدراسيون كشتی ايران 
رقم خورد، آمريكايی ها تيمی متشــكل از كشــتی گيران چند قاره را 
جايگزين تيم ايران كردند. كشــتی گيرانی از 9كشور و 4قاره مختلف 
كه البته هيچ كدام نام و آوازه كشــتی گيران ايرانی را ندارند. اين نفرات 
كشتی  گيران كشورهايی ازجمله پورتوريكو، مصر، كانادا، تاجيكستان، 
رژيم صهيونيستی، كلمبيا، لهستان، اكوادور و مكزيک هستند كه بايد 
مقابل تيم آمريكا قرار گيرند. تنها مبارزه فرنگی اين مسابقات كه قرار بود 
يک طرف آن هادی ساروی، دارنده مدال برنز المپيک و طلای جهان باشد 
هم بين جی آنجلو هنكوك از ايالات متحده آمريكا و احمد حسن از مصر 
برگزار خواهد شد. در وزن 125كيلوگرم هم گيبل استيوسون، دارنده 
مدال طلای المپيک توكيو مجاب به حضور در مســابقات نشد و نيک 
گويازدوسكی، دارنده 2مدال برنز جهان كشتی خواهد گرفت. پيش تر 
استيوســون برای حضور در اين رقابت ها و رويارويی با اميرحسين زارع 
درخواست 50هزار دلار كرده بود. اين مسابقه طبق اعلام قبلی در زمين 
بيسبال گلوب لايف فيلد برگزار می شود؛ جايی كه تيم های دانشجويی از 
ايالت های اوكلاهما و آيووا هم با يكديگر رقابت خواهند كرد. از نكات ديگر 
اين رقابت امكان كنسلی بليت ها و برگشت كامل پول برای افرادی است 
كه پيش  تر بليت خريده بودند. استرداد كامل وجه به اين دليل است كه 
روی بليت نوشته شده بود رقابت بين تيم ايران و آمريكا برگزار خواهد شد 
و با توجه به تغيير انجام شده در تيم های شركت كننده، برگزاركننده ها 
بايد درصورت كنسلی كل هزينه بليت را به تماشاگران پرداخت كنند. 
وزن كشی يک روز قبل  با 3كيلو ارفاق انجام می شود. ايران  قبل از انصراف  
اعلام كرده بود وزن كشی بايد روز مسابقه و با 2كيلوگرم ارفاق وزن باشد.

بازگشت شایسته 
 مجيد شايســته، يكی از اعضای هيأت اجرايی كميتــه ملی المپيک 
كه 2هفته پيش از سمتش استعفا داده بود، ديروز در جلسه هيات اجرايی 
حاضر شد.  صالحی اميری، رئيس كميته ملی المپيک روزهای گذشته  
اعلام كرده بود كه مخالف رفتن   شايسته است و با استعفايش مخالفت 
خواهد كرد.  گفته می شــود دليل عدم حضور او انتقاد به حضور برخی  
روسای سابق فدراســيون در هيأت اجرايی بوده كه هم اكنون در هيچ 
فدراسيونی مسئوليت ندارند. حاشيه ها اين روزها پيرامون كميته ملی 
المپيک زيادشده است. از ماه ها قبل قرار بود انتخابات كميته 17اسفندماه 
برگزار شود كه 2 هفته پيش اعلام شد امكان برگزاری انتخابات نيست و 
بايد مجمع 17 اسفند برای مشخص شدن زمان برگزاری انتخابات باشد! 
يكی از دلايل به تعويق افتادن انتخابات، اشكال در اساسنامه عنوان شده 
است كه بايد از IOC استعلام گرفته شود و سؤال بزرگ اين است كه چرا 
زودتر اين كار انجام نشده است؟ همچنين حاشيه ديگر درباره كميته ملی 
المپيک حضور صالحی اميری، رئيس كميته ملی المپيک در بازی های 
المپيک زمستانی بود كه گفته شده بود قرار است با توماس باخ، رئيس 
بين المللی كميته المپيک ديدار كند كه  وزير ورزش و رئيس كميته ملی 

المپيک بدون برگزاری جلسه ای با باخ به ايران بازگشتند.

آغاز جنجالي المپيك 
براي ايران

ستار صید: یک روز بعد از اینکه 
تست دادیم، جواب ها آمد. 

ساعت16:00 من خبردار شدم 
و یک ساعت بعد همه رسانه ها 
خبر نرفتن من به المپیک را زده 
بودند. چرا اینقدر عجله کردند، 

نمی توانستند منتظر جواب 
تست دوم باشند؟

و شمشكی ها همه كار كردند تا او به چهارمين المپيک نرود.« 
صيد اين حرف ها را خيلی قبول ندارد: »من نمی گويم قضيه 
فاميل  بازی بود اما برای من سؤال اســت كه چرا فدراسيون 
بايد با يک تســت مثبت من را حذف می كرد. برای رفتن به 
پكن فرصت بود و من بعد از منفی شــدن تست می توانستم 
به بازی ها اعزام شوم.« صيد معتقد اســت كه فدراسيون در 
حق او ناحقی كرده است: »سال ها قبل وقتی اسكی را شروع 
كردم، آنهايی كه از طرف فدراسيون آسيب ديده بودند، گفتند 
سعی كن با اختلاف نفر اول باشی تا كسی حقت را نخورد، اما 
ديدم اگر اول هم باشــی حقت را می  خورند. اگر من به پكن 
می رفتم، تنها اسكی بازی می شــدم كه به 4المپيک می رود. 
در المپيک تابستانی اميررضا خادم و غلامرضا تختی 4بار به 

المپيک رفته اند.«
چرا فدراسيون منتظر تســت دوم صيد نماند؟ سهيل رنجبر، 
مســئول كميته پزشكی فدراســيون ديروز در جواب تماس 
همشــهری گفت: »تســت صيد و مربی اش مثبت بود. طبق 
دســتورالعملی كه كميته ملی المپيــک داده بود، تا يک ماه 
نمی توانست در هيچ مسابقه ای شــركت كند.« او بعد از اين 
جمله گفت كه بعــد از هماهنگی با فدراســيون توضيحات 
تكميلــی را می دهد. رنجبر بعد از ايــن هماهنگی هم گفت: 
»طبق پروتكل های چين اگر يكی از 2تســت شخصی مثبت 
باشد، نمی تواند به اين كشــور برود. صيد اجباری برای دادن 
تست های بعدی نداشت و سرخود اين كار را كرد. اگر 10تست 
ديگر او هم منفی بود، باز هم نمی توانست به باز ی ها اعزام شود 

چون كه تست اولش مثبت بود.«

  حق با صید است؟ 
دانيال ساوه شمشــكی قرار اســت 22بهمن در 15كيلومتر 
كلاســيک مســابقه بدهد. او جايگزين صيد شد و حالا صيد 
می گويد فدراســيون در حقش ناحقی كرده  اســت. صيد به 
همراه ديگر نفراتی كه قرار بود به پكن اعزام شــوند، روز نهم 
بهمن تست كرونا داد و روز يكشنبه اعلام شد كه جواب تست 
او و مربی اش مصطفی ميرهاشمی مثبت است. تيم ملی روز 
12بهمن به پكن رفت و حالا صيد به همشهری می گويد جواب 
تست هايی كه روزهای بعد داده، منفی است: »گفتند جواب 
تستم مثبت است و من هم قبول كردم. يک روز بعد از اينكه 
تست داديم، جواب ها آمد. ساعت16:00 من خبردار شدم و 
يک ساعت بعد همه رسانه ها خبر نرفتن من به المپيک را زده 
بودند. چرا اينقدر عجله كردند، نمی توانســتند منتظر جواب 
تست دوم باشــند؟« صيد كه در يكی از روســتاهای ديزين 
زندگی  می كند، 2روز بعد در بهداری روستا تست داد: »جواب 
تستی كه دادم منفی بود. دوباره تست را تكرار كردم، دوباره 
منفی بود. روز پنجشنبه در تهران در همان آزمايشگاه پارس 
كه تست اول را داده بودم، هم PCR دادم و هم تست خون تا 
آنتی بادی را چک كنم. هم جواب تستم منفی بود و هم گفتند 
كه هيچ ويروسی داخل خون من نيست.« منتقدان فدراسيون 
مدعی اند كه مثبت شدن تست اول صيد مشكوك است. يكی 
از آنها می گويد: »فدراسيون را شمشكی ها اداره می كنند. آنها 
دوست ندارند غيرشمشكی ها موفق باشند. صيد ديزينی است 

به وقت تهران برگزار می شــود. اگر احمــدی بتواند به مانش 
دوم برسد، ســاعت9:15 امروز دوباره روی پيست می رود. در 
بهترين حالت او می تواند مانش دوم را به پايان برســاند و بين 
نفرات 48 تا 60 قرار بگيرد.حســين ساوه شمشــكی، سومين 
المپيک خود را تجربه می كند و باتجربه ترين اسكی باز كاروان 
اســت. او در بازی های 2010 ونكــوور در مارپيچ كوچک در 
رده41 و در مارپيچ بزرگ در رده70 قرار گرفت. همچنين در 
بازی های 2014 ســوچی رده های 55 و 31 برای او ثبت شد. 
شمشكی كه در بازی های 2018 پيونگ يانگ غايب بود، حالا 
در پكن دنبال نتيجه بهتری اســت. گفته می شود او سال های 
گذشته به تنهايی و دور از تيم ملی تمرين كرد و در مسابقات 
انتخابی توانست بهترين نفر ايران باشد. شمشكی 24بهمن در 
مارپيچ بزرگ و 27بهمن در مارپيچ كوچک مسابقه می دهد. با 
اينكه ساوه شمشكی بهترين نفر ايران است، اما انتظار از او در 
حد تكرار رتبه های 2دوره قبل است. اسكی ايران از بازی های 
1956 كورتينا ده آمپتزو در بازی های المپيک زمستانی شركت 
می كند اما در هيچ  دوره ای نتوانسته  در بين 30نفر قرار بگيرد. 
زمستان كوتاه در ايران و نداشتن هزينه های اردوهای خارجی 
دليلی است كه فدراسيون هميشه برای اين درجا زدن توجيه 
می آورد. يكی ديگر از دلايل هم اين است كه بقيه اسكی بازان 
روی برف يخی تمرين می كنند و ايرانی ها روی برف نرم پودری.

بازی های المپیک زمستانی 2022 از امروز برای ایرانی ها آغاز 
می شود و 3نماینده ایران در حالی روی پیست پکن مسابقه 
می دهند کــه در ایران یک بار دیگر دعوای شمشــکی ها و 
غیرشمشکی ها بالا گرفته اســت. عاطفه احمدی و حسین 
ساوه شمشــکی در آلپاین و سیدستار صید در صحرانوردی 
برای این دوره از بازی ها ســهمیه گرفته بودند اما 2روز قبل 
از اعزام تیم به پکن، خبر رسید که تست کرونای صید مثبت 
است. او در ایران ماند و دانیال ساوه شمشکی جایگزینش شد. 
صید که قرار بود چهارمین المپیک را تجربه کند و به رکوردی 
دست نیافتنی برسد، به تستی که فدراســیون از او گرفته 

مشکوك است.

   مثل همیشه
عاطفه احمدی، نخستين اســكی باز ايرانی است كه در پكن 
روی پيســت می رود. او فقط در مارپيــچ كوچک كه تخصص 
دارد، سهميه گرفته است. احمدی كه در 21سالگی به المپيک 
اعزام شده ، 2سال پيش در مسابقات قهرمانی جهان2019 به 
مانش دوم مارپيچ كوچک صعود كرد. با اين ســابقه حالا اين 
اميدواری وجود دارد كه او در مانش اول پكن اوت نكند و بتواند 
به مانش دوم هم برسد. مسابقات مانش اول ساعت5:45 صبح 
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کلیشه ها را 
تکرار نکردیم

گفت وگو با کیوان علی محمدی و علی اکبر حیدری 
به بهانه نمایش فیلم »2888« در جشنواره فیلم

فیلم برای جشنواره های 
خارجی نمی سازم

امیرحسین عسگری، کارگردان »برف آخر« 
از رابطه انسان و طبیعت می گوید

 همه می خواهند 
در جشنواره باشند

 وحید نفر با »تصویر مصور مظفری« 
در فجر40 حضور دارد

بزرگداشت 
احمدرضا 
معتمدی 

 

بزرگداشــت »احمدرضا 
معتمــدی« فیلمســاز، 
و  دانشــگاه  اســتاد 
نظریه پرداز ســینما در 
چهلمین جشنواره فیلم 
فجر برگزار خواهد شد. 
براســاس این خبر، این 
برنامه بزرگداشــت در 
مراسم اختتامیه جشنواره 

چهلم برپا می شود.

 فرهادی
 به اسکار نرسید 

 

 

درحالی که پیش تر اغلب 
پیش بینی ها از انتخاب فیلم 
»قهرمان« بــه کارگردانی 
اصغر فرهادی به عنوان یکی 
از امیدهــای اصلی جایزه 
اسکار در رشــته بهترین 
فیلــم بین المللی و حتی 
بهترین کارگردانی حکایت 
داشت، پس از اعلام اسامی 
نودوچهارمین  نامزدهای 
دوره اسکار مشخص شد 
این فیلــم به عنوان یکی 
از نامزدهای اسکار2022 
انتخاب نشــده است. در 
غیاب فیلم اصغر فرهادی از 
ایران، »ماشین من را بران« 
کاندیدای سینمای ژاپن که 
اقتباسی سینمایی از یکی 
از آثار هاروکی موراکامی 
است، از هم اکنون به عنوان 
یکــی از گزینه های اصلی 
دریافت جایزه اســکار در 
رشــته های بهترین فیلم، 
بهترین کارگردان، بهترین 
فیلمنامه غیراقتباســی و 
بهترین فیلــم بین المللی 

مطرح شده است.

 2 اجرا به یاد 
سردار سلیمانی

 

2اجرای صحنه ای در قالب 
سی و هفتمین جشنواره 
موســیقی فجر تقدیم به 
شهید سردار حاج قاسم 
ســلیمانی خواهد شد. 
همچنین اجراهای ارکستر 
صداوسیما و نوای سیمره 
به ســردار دلها تقدیم 
خواهد شــد. ارکســتر 
صداوســیما به رهبری 
آرش امینــی، روز جمعه 
22بهمن ماه ساعت18:30 
در تالار وحدت به صحنه 
می رود و 2 قطعه شامل 
پوئم ســمفونی ســرباز 
و اروند را اجــرا خواهد 
کرد. همچنین گروه نوای 
سرپرستی  به  ســیمره 
مهــران غضنفــری از 
لرســتان نیز روز شنبه 
23بهمن ماه ساعت18:30 
اجرای خــود را تقدیم به 

سردار دلها خواهد کرد.

جدول جشنواره 
موسیقی 

 

 

جدول نشست های بخش 
پژوهش ســی و هفتمین 
جشــنواره موسیقی فجر 
منتشر شد. این نشست ها 
به مدت 4 روز به میزبانی 
خانه هنرمندان ایران در 
سالن استاد امیرخانی از 
ســاعت 1۵ تا 1۷ برگزار 
و طــی آنهــا هنرمندان 
موســیقی و کارشناسان 
پیرامــون موضوعــات 
جدول به بحث و تبادل نظر 
خواهنــد پرداخت. اولین 
روز از این نشست ها جمعه، 

22بهمن ماه خواهد بود.

در ایران چیــزی به نام دایره المعــارف منتقدان نداریم. 
فرض کنید اگر در طول تاریخ سینمای ایران بدون درنظر 
گرفتن خوب و بد آن حدود هزار منتقد داشــته باشیم، 
به اندازه یــک کتاب هزار صفحه ای از ایــن منتقدان در 
قالب اطلاعات شناســنامه ای، به عنوان مثال اطلاعاتی 
در زمینه نام و مشــخصات و زادگاه و تحصیلات و تعداد 
نقدها و ترجمه های نوشته شده، نداریم. این یک نقصان 
است. منظور از دایره المعارف کتابی است بدون مطالب 
تحلیلی و حاوی مطالب شناســنامه ای درباره منتقدان. 
البته تلاش هایی در این زمینه در حال انجام است. خانم 
هما جاودانی سال هاســت در حال گــردآوری اطلاعات 
از منتقدان تاریخ ســینمای ایران به منظور نگارش یک 
دایره المعارف است. البته تا این لحظه کوشش های او به 
نتیجه نرسیده اســت. برای افراد جوانی که می خواهند 
وارد حوزه نگارش نقد شــوند، کتاب  یــا کتاب هایی با 
موضوع آییــن نقد نویســی نداریم. در واقــع اطلاعاتی 
وجود ندارد که منتقد جــوان مــا را راهنمایی کند که 
بعد از نگارش   بسم الله... مطلب خود را چگونه آغاز کند. 
به نظر در این زمینه باید تقلید را مدنظــر قرار داد. برای 
روشــن شــدن مطلب مثالی از تویوتا می زنم که یکی از 
بهترین خودروهای جهان است. ژاپن امروزه در صنعت 
خودرو سازی  یکی از قوی ترین کشورهای دنیا محسوب 
می شود. اما 50سال قبل صنعت خودروی ژاپن از چنین 
وضعیتی برخوردار نبود و هنوز در آغاز راه قرار داشــت.

ژاپنی ها برای پیشرفت در زمینه صنعت خودرو چه الگویی 
را به کار بردند؟ خودروهای آلمانی، انگلیســی، فرانسوی 
 و آمریکایی را خریداری و از شــیوه ساخت این خودروها 
الگو برداری کردند. همــان خودروها را بــا کپی کاری 
ساختند. بنابراین راه پیش روی یک منتقد نیز کپی کاری 
است. هر منتقدی به یک یا چند منتقد مورد علاقه خود 
دسترسی دارد. او می تواند با الگو برداری از شیوه نقد نویسی 
آنها کار خود را آغاز کند. مانند یک سرمشق یا سرمشق 
خطاطی. من آقای الف هســتم که با الگوبرداری از نقد 
آقای ج، شروع به نقد نوشــتن می کنم. در ابتدای کار و تا 
پیش از چاپ نقد نمی دانم که آیا نقد خوبی از آب درخواهد 
آمد،  بامزه  خواهد بود یا خوانندگان متوجه تقلیدی بودن 
کار من خواهند شــد؟ در نهایت 2 را ه پیش روی منتقد 
جوان قرار دارد. یا او غرق در این تقلیــد باقی می ماند و 
در عمل نمی تواند پس از هفته ها، ماه ها و سال ها قدمی  
فراتر از کپی کاری یا تقلید بــردارد و تبدیل به منتقدی 
کامل شود و برسد به صنعت اتومبیل سازی  ژاپن که امروز 
توانسته با فاصله گرفتن کامل از تقلید، تبدیل به صنعتی 
بسیار پیشرفته شود. اگر منتقدی در قالب تقلید بماند، 
دیگران به زودی متوجه خواهند شــد که کار او تقلیدی 
و برگرفته از شیوه و اندیشه فلان   منتقد است. راه دیگر 
این است که منتقد به تدریج از تقلید از  منتقد دیگر فاصله 
بگیرد. به عنوان مثال اگر یک خطاط در حال پیشــرفت 
را درنظر بگیرید باید بگویید کــه او در کارش از   کارهای 
خطاطان بزرگی نظیر عماد الکتاب و   میرزا رضا کلهر که 
از برجسته ترین خطاطان روزگار خودند، به تدریج در حال 
فاصله گرفتن است. در این حالت، منتقد با فاصله تدریجی 
با الگوهای اولیه خود و ضمن حفظ موضع تقلیدی خود 
تلاش می کند آرام آرام سبک و ســیاقی هم برای خود 
در زمینه نگارش نقد ایجــاد کند. در این وضعیت منتقد 
جوان نشان می دهد که کارش تنها تقلید صرف نیست و 
می تواند ضمن تغییرات شکلی و محتوایی در نقدی که در 
حال الگوبرداری از آن است، هنر ویژه خود را نیز در زمینه 
نگارش نقد بروز بدهد. به عنوان مثال اگر جملات منتقد 
الگو، بلند است، جملات خود را کوتاه تر کند، اگر مطلب 
او در برخی جاها نیش و کنایه دار است، کمتر در مطلب 
خود نیش و کنایه بزند و اگر مطلــب منتقد الگو به نظر 
خلاصه می رســد، مطلب خود را با آب و تاب بیشــتری 
کار کند. بنابراین گام اولیــه در زمینه نگارش نقد، تقلید 
است، اما زمانی یک منتقد پیشــرفت می کند یا خواهد 
توانست نام و نشانی مســتقل برای خود دست و پا کند 
که به تدریج از تقلید از الگو یا الگوهای خود فاصله بگیرد.

ما 2 کتاب پایه داریم درباره ســینمای ایران که توصیه 
می کنم فــارغ از خوب بودن و بد بــودن آن، هر منتقدی 
در کتابخانه منزل خود داشــته باشد؛ یکی کتابی درباره 
کتاب شناسی سینما تا 1394 اثر اصغر یوسفی نژاد است. او 
همچنان در حال فیش برداری درباره کتاب شناسی ایران تا 
سال 1401 است تا در آینده ای نه چندان دور بتواند نسخه  
جدیدتر و به روزتری از کتاب خود منتشر کند. کتاب وی تا 
سال1394 تعداد 2.780 مدخل دارد. او امروز با احتساب 
فیش برداری های جدید، مرز 4 هزار مدخل را در نوردیده 
اســت. بخش  های این کتاب عبارت است از:  کتاب هایی 
درباره تاریخ ســینما، تحلیل فیلم، شــخصیت پردازی، 
مسائل فنی و مستندها. در واقع 5 یا 6 تقسیم بندی دارد 
که ذیل این تقسیم بندی ها به ترتیب سال و الفبا، کتاب ها 
و شخصیت ها را تقسیم بندی کرده و اطلاعات هر کتاب 
را در قالب  شناسنامه آن کتاب ارائه داده است. به عنوان 
مثال اگر در سال1335 راجع به شخصیت فلان بازیگر یا 
فلان کارگردان،  کتابی انتشار یافته باشد، اطلاعات این 
کتاب با عنوان، همراه با اسم نویسنده، با اسم مترجم، با 
فهرست مندرجات، درج شده است. این کتاب تا حدی ما 
را از اطلاعات درباره سینمای ایران بی نیاز می کند و به ما 
خط مشی می دهد. در گذشته هم تلاشی از سوی مسعود 

مهرابی در این زمینه شد. 
تلاش اصغر یوسفی نژاد در واقع در ادامه تلاش های مسعود 
مهرابی در دهه های60 و 70 خورشــیدی است.  کتاب 
بعدی، کتابی است با عنوان »سینمای نوشتاری ایران« 
که به همت و پایمردی آقای حسین گیتی انتشار یافته 
اســت. در این کتاب نیز مطبوعات و نشریات سینمایی، 
بیش و کم می توان گفت تا حدود 90 درصد از سال های 
آغازین انتشار نشریات ســینمایی پوشش داده است. در 
کتاب آقای گیتی نشــریات سینمایی به صورت تاریخی 
فهرست بندی و تقســیم بندی شــده اند. در این کتاب 
همچنین خلاصه ای از اعضای تحریریه این نشــریات و 
همچنین خلاصه ای از تاریخچه و فعالیت این نشــریات 
ذکر شــده اســت.  از مقطع انقلاب تا به امروز نیز حدود 
200 نشریه سینمایی به چاپ رسیده است؛ نظیر ماهنامه 
امروز آقای هوشنگ گلمکانی، دنیای تصویر، همشهری 
24، فرهنگ و ســینما، که تعــدادی از این نشــریات، 
ماهنامه ها و مجلات، برای مخاطبان نام آشناتر هستند.  
در حال حاضــر درمان، بیمارســتان و طبیبی برای نقد 
وجود ندارد. اکنون نباید به دنبال اصلاح معایب و نواقص 

نقد و آفت های آن بود و تنها کاری که می توان 
کرد، تحمل این وضعیت در حوزه نقد اســت. 

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

تقلید نقد، تکثیر منتقد   

     
فضای کرونا به شدت بر شب طلایی تأثیر می گذارد زیرا اولا داستان فرد مسنی است که 
تولدش را می گیرد و بســیاری از فرزندانش به دلیل همین شرایط کرونایی و برای حفظ 
سلامتی او، تلاش می کنند به او نزدیک نشوند ولی در مقابل، کسانی دیگر مانند زنی 

باردار می پذیرد که کنار او باشد؛ اینها مواردی است که در قصه وجود دارد

     
در تجربیاتم کار کردن با افراد سرشناس هم وجود دارد اما الزاما به معنای موفقیت آمیز بودن 
آنها نیست و اصلا خودم هم شک دارم که به موفقیت رسیده باشد. درحالی که از یکی،دو 
تجربه اخیری که داشتم، اولی با پناه پناهی و بعد از آن هم با یوسف حاتمی کیا که هر دو هم 

جوان و کم سن و سال هستند، خیلی راضی تر بودم تا تجربه همکاری با افراد شناخته شده

گفت و گو

روزنامه نگار
ندا آل طیب 

حسن معجونی از  بازیگری در سینما می گوید

در هوای جوانی
ی سیمرغ

سودا
ی سیمرغ

سودا

حسـن معجونی 
در تئاتر کارنامه 
پر و پیمانی دارد؛ 
چه در حـــوزه 
بازیگری و چه در 
مقام کارگردان. او سال هاست در سینما هم 
صاحب تجربه اســت و در کارنامه هنری اش 
همکاری با بسیاری از کارگردان های شناخته 
شده به چشم می خورد. معجونی در 2تجربه 
اخیر خود با کارگردان های جوان ســینما 
همکاری کرده است. او امسال در جشنواره 
به عنوان بازیگر اصلی »شب طلایی« نخستین 
ساخته سینمایی یوســف حاتمی کیا حضور 
دارد. با همین انگیزه درباره این همکاری، با او 
گفت و گو  کردیم. این گفت وگو پیش از آغاز 
به کار جشنواره فیلم انجام شد که هنوز فیلم 

شب طلایی دیده نشده بود.

 با توجه به کارنامه ای که از شــما در 
تئاتر و سینما سراغ داریم، چه شد که 
به پیشــنهاد همکاری با یوسف حاتمی کیا 

پاسخ مثبت دادید؟
- در وهله اول علی هاشمی )از کارگردانان و 
دستیاران کارگردان در تئاتر و سینما( تماس 
گرفت و متن را فرستاد که پس از خواندن آن، 
قراری گذاشــتیم و با یوسف صحبت کردم. 
برخورد او را با متن بسیار خوب و روشن دیدم 
و در عین حال بسیاری از کسانی که در این 
پروژه حضور داشتند، از بچه های تئاتر بودند 
که قبلا با یکدیگر کار کرده بودیم و پیشنهاد  

این همکاری را پذیرفتم.

 ظاهرا ایــن فیلم به مقطــع کرونا 
می پردازد. بعــد از ورود کرونا زیاد 
صحبت شد که چه زمانی باید منتظر خلق آثار 
هنری متاثــر از کرونا باشــیم و بعضی از 
هنرمندان معتقد بودند هنوز زود اســت که 
درباره این دوره، کار هنری بســازیم و باید 
بگذاریم تا تجربه این دوران ته نشین شود و با 
صبر و تامل درباره آن کار کنیم. آیا این فیلم 
به لحاظ موضوعی واکنش اولیه ای اســت 
نسبت به کرونا یا اینکه آن تمرکز و ته نشین 

شدن، اتفاق افتاده است؟ 
نمی توانــم بگویم خیلی کامــل تحت تأثیر 
ماجرای کرونا و قرنطینه و اینهاســت ولی 
فضای کرونا به شدت بر این کار تأثیر می گذارد 
زیرا اولا داستان فرد مسنی است که تولدش را 
می گیرد و بسیاری از فرزندانش به دلیل همین 

شرایط کرونایی و برای حفظ سلامتی او، تلاش 
می کنند به او نزدیک نشوند ولی در مقابل، 
کســانی دیگر مانند زنی باردار می پذیرد 
که کنار او باشــد؛ اینها مواردی است که در 
قصه وجود دارد. اینگونه نیســت که خیلی 
مستقیم و عمیق به مقطع کرونایی بپردازد 
ولی تحت تأثیر این شرایط هست. به این معنا 

که اتفاقات کرونا بر قصه تأثیرگذار است.

یوســف حاتمی کیا بیشتر در حوزه 
فیلم مستند و کوتاه فعالیت کرده. 
تجربه کار با کارگردانی که پیشینه اش بیشتر 
به فیلم کوتاه و مستند برمی گردد و به ویژه بر 
آثار جنگی متمرکز است، برایتان چگونه بود؟ 
آیا آن تجربه ها در این فیلم هم به نوعی خود 
را نشــان می داد یا اینکه شب طلایی کاری 
اســت کاملا مســتقل که چنــدان هم به 
دغدغه های او درباره جنگ و مستند ارتباط 

پیدا نمی کند؟
تصور نمی کنم که باید تفکیک کنیم چون در 
هر صورت هر یک از این تجربه ها نشستی در 
آدمی دارند ولی این فیلم در حوزه ای است که 
ربط مستقیمی به تجربیات یوسف حاتمی کیا 
در زمینه فیلم های مســتند و کوتاه ندارد. 
در هر صورت تجربه قبلی هر کســی بر حال 
و هوای کارهای بعــدی اش تأثیر می گذارد. 
آنچه در این ماجرا برایم مهم بود، این است 
که نخستین کار یک کارگردان است، چون 
در سینمای قصه گو، نخستین تجربه اوست. 
کسانی که در سینما نخستین تجربه  خود را 

کسب می کنند، برای اثبات توانمندی خود 
در این زمینه وسواس بسیار خوبی دارند. این 
وسواس این اطمینان را در کسانی مانند من 
ایجاد می کند که قرار نیست فیلمی سرسری 
ساخته شود بلکه حس می کنیم این کارگردان 
می خواهد توانایی خود را در ســاخت فیلم 
سینمایی ثابت کند و به همین دلیل با دقت 
بیشتری بر ژانر تازه ای که قصد کار در آن را 
دارد، تمرکز کرده است. بنابراین این تمرکز 
و حساســیت به نفع من هم به عنوان بازیگر 

پروژه هست.

اتفاقا قصد داشــتم درباره همین 
موضوع صحبت کنیم. بارها دیده ایم 
کــه هنرمندان حرفــه ای از همــکاری با 
کارگردان های جوان و فیلم اولی اســتقبال 
کرده انــد و معتقدند آنــان خلاقیت ها و 
انگیزه های بیشتری دارند. برای شما چگونه 
تجربه ای بود؟ آیا شما هم چنین باوری دارید؟ 
 بله. تصور می کنم بخشی از این پرسش را در 
پاسخ قبلی جواب دادم. حساسیت و وسواس 
کارگردان های جــوان و در عین حال همین 
انگیزه ای که از آن می گویید، جذاب است. به 
عقیده من برخورد نسل جدید در مورد مقوله 
ســینما و حضور آنان در این حوزه متفاوت 
است. نسل های قبلی ســینما را به واسطه 
حضور در سالن سینما لمس می کردند و این 
تجربه را با رفتن به سینما به دست می آوردند 
یعنی اگر قرار بود فیلمی ببینند، در ســالن 
سینما این اتفاق می افتاد ولی هم اکنون خود 

مقوله فیلم آنقدر در دسترس است که نسل 
جدید گویی به آن نزدیک هســتند و تجربه 
دیدن فیلم در میان آنان خیلی زیاد است. به 
همین دلیل در مقایسه با نسل قبل در برخورد 
با مقوله فیلم خیلی راحت تر هســتند. طبعا 
دیدن این همه کار و پیدا کردن تفاوت های 
این همه ژانر گوناگون به آنان بینشی می دهد و 
در عین حال کمی هم کار را برایشان سخت تر 
می کند؛ چراکه باید در این فضا و در میان این 
همه گونه گونی، زبان شــخصی خود را پیدا 
کنند. درهرحال معتقدم نسل جدید عموما 
بچه های خلاقی هستند و چون تعدادشان هم 
بسیار زیاد است، طبعا در چالش عجیبی قرار 
دارند. در نســل جدید 3،4 فیلمساز نداریم 
بلکه بسیار پرتعداد هستند و در میان آنان 
کســی که دوره آماتوری را می گذراند حتما 
باید توانمندی داشته باشد تا به مرحله بالاتر 

برسد.

 البته یک موضوع دیگر هم درباره کار 
کردن با کارگردان هــای فیلم اولی 
وجود دارد؛ در بســیاری مــوارد دیده ایم 
کارگردان های شــناخته شــده به دلایل 
گوناگون که مثلا در 2ســال گذشته کرونا، 
جدی ترین دلیــل بوده، فرصــت کار پیدا 
نمی کنند. طبیعتا وقتی آنــان کار نکنند، 
بازیگران و دیگر عوامل سینما ناچار هستند 
در آثار کارگردان های ناشناخته تر کار کنند. 
اگر برایتان این امکان بود که با کارگردان های 
شناخته شــده تری کار کنید، آیا باز هم به 
پیشنهاد همکاری کارگردان های جوان فکر 
می کردید یا اینکه اصلا شناخته شده بودن 
کارگــردان برایتان معیار نیســت. اصولا 
شناخته شــده بودن کارگــردان چقدر در 

پذیرش پیشنهاد همکاری اش مؤثر است؟
 برایم کاملا متفاوت است چون در تجربیاتم 
کار کردن با افراد سرشناس هم وجود دارد 
اما الزاما به معنــای موفقیت آمیز بودن آنها 
نیســت و اصلا خود هم شــک دارم که به 
موفقیت رسیده باشد. درحالی که از یکی،دو 
تجربه اخیری که داشتم، اولی با پناه پناهی 
و بعد از آن هم با یوســف حاتمی کیا که هر 
دو هم جوان و کم سن و سال هستند، خیلی 
راضی تر بــودم تا تجربه همــکاری با افراد 

شناخته شده ای که قبلا 
هم با هم کار کرده بودیم 

و خیلی هم رضایت نداشــتم. ولی الان در 
ایــن کار به نظــرم رضایت وجــود دارد.

ادامه در 
صفحه22
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فیلم سینمایی »بدون قرار قبلی« 
با محور قرار دادن یک سفر بیرونی 
که در زیرلایه خود سفری درونی 
را به دنبال دارد، تم بازگشــت به 
ریشه ها را به عنوان محملی برای 
درمان زخم هــای نادیــده روح در هر جغرافیا و زمانی پیشــنهاد 

می دهد.
بهروز شعیبی پس از ساخت فیلم هایی متفاوت در گونه های مختلف؛ 
از »دهلیز« و »سیانور« تا »دارکوب« و »روز بلوا«، در جدیدترین 
فیلمش سراغ سوژه ای خارج از جریان و موج رایج سینمای روز ایران 
رفته که چندان تازگی ندارد اما ارجاع به آن می تواند کارکردی فراتر 
از جهان اثر پیدا کند. فیلمنامه براســاس قصه ای کوتاه از مصطفی 
مستور، به قلم فرهاد توحیدی نوشته شده و به سفر یک زن از آلمان 
به ایران؛ پس از سالیان آن هم به واسطه وصیت پدرش می پردازد 
که در زیرلایه خود ســفر درونی زن و احیای تصویر مخدوش او از 

پدر را به دنبال دارد.
شــعیبی با پذیرفتن ریســک مانور بر این الگو و موقعیت آشــنا و 
تکراری، تلاش کرده تمایز نگاه خود را به واســطه کارگردانی وارد 
فیلم کند و به همین واسطه هم می توان مدعی شد زاویه نگاه ناظر او 
به عنوان کارگردان اثر توانسته این تمایز را به کار داده و آن را به اثری 
چندلایه ارتقا دهد. فیلم در سه جغرافیای مختلف می گذرد که از 
آلمان تا ایران و گذر از تهران به مشهد را دربرمی گیرد. فیلمساز در 
این تغییر مکان ها با فاصله گرفتن از نگاه توریستی و نوستالژیک، 
چشــم ناظر خود را متأثر از نگاه قهرمان محــوری واجد نوعی غم 
ساکن کرده که گاه با خاطراتی کمرنگ از گذشته های دور در ذهن 

یاسمین زنده می شود.
زنی که یک پزشک حاذق در آلمان است و وقتی خبر فوت پدرش 
را می شنود، ظاهراً حسی ندارد اما در واگویه های شبانه اش به یک 
دوست نادیده از غمی پنهان حرف می زند که علتش را نمی داند چرا 

که از 6سالگی پدر را ندیده و خاطراتش از او رنگ باخته اند.
همین غم پنهان ظاهراً بی علت، کدی است بطئی که زمینه سازی  
برای بازگشت یاسمین به سرزمین پدری می کند تا به دنبال جمع 
کردن قطعات پازل شخصیتی پدری باشد که در طول این سال ها 
تنهایش گذاشته است. اما در طول همین سفر اجباری است که با 
زوایایی از پدر آشنا می شــود که با تصویر ساخته شده در ذهنش 

فاصله ای عمیق دارد.
شــعیبی تلاش کرده برای راه افتادن موتور قصــه و انگیزه مندی 
یاسمین برای بازگشت به وطن و کشف ریشه هایش، به شکلی موجز 
زمینه چینی کند تا فیلم هرچه سریع تر پیش برود و به بخش گرم 

و پویا و همراهی برانگیز درام که در شهر مشهد می گذرد، برسد.
با وجود این همچنان شروع فیلم نیاز به سرعت و پتانسیل بیشتری 
دارد تا بتواند همراهی مخاطب را تا رســیدن به مشهد و ماجراها 
و کاراکترهــای برآمده از آن حفــظ کند و در عین حــال کدها و 
کاشت های زیرپوستی را به شــکلی دراماتیک به مرحله برداشت 
برســاند. در طول این ســفر خط فرعی وصیت پدر برای واگذاری 
قبری در صحن حرم امام رضا)ع( به یاســمین، باعث شــده درام 
واجد زیرلایه ای معنوی شــود که قابلیت شعارزدگی و اغراق دارد. 
اما شعیبی توانســته با ظرافت بخش عمده این سویه مذهبی را به 
زیرلایه اثر برده و از افتادن فیلم به ورطه یک اثر شعارزده پرهیز کند 

که امتیازی مهم برای این جنس درام است. 
فیلــم در عین ثبت یک بــازی متفاوت و حســاب شــده از پگاه 
آهنگرانی در نقــش یاســمین و همچنین بازیگــران نقش های 
پیرامونی، حضوری گــرم و ملموس از دو کودک خردســال ثبت 

می کند که یکی بــا اختلال روحی و دیگری با شــیطنت 
کودکانــه، تصویری دراماتیــک از خود ثبــت می کنند.

بازشناسایی یک پدر غایب
نگاهی به فیلم سینمایی »بدون قرار قبلی«

عکس:کوروش جوان

تقریبا یک ســاعت از شــروع نگهبان شب گذشــته است و 
همچنان نمی دانی قصه فیلم چیســت. آیا نگهبان شب شرح 
تقابل یک کاراکتر ساده شهرستانی با شهر و مردمان بی رحم 
آن است یا قرار است عاشــقانه این پسر جوان )رسول با بازی 
تورج الوند(  و دختر کم شنوا )نسیبه با بازی لاله مرزبان( دغدغه 
اصلی فیلمساز باشد یا فیلم می خواهد مصایب خانواده فقیر و 
فلاکت زده نسیبه به سرپرستی پدری بیمار )علی اکبر اصانلو 

در نقش یک پیرمرد مبتلا به آلزایمر( را نمایش دهد.
اصلا ارتباط آن شــهرک نیمه کاره که حاصل سرمایه گذاری 
معلمان بخت برگشــته ای اســت که به قول خود فیلم دار و 
ندارشان را برای خانه دار شدن گذاشته اند با همه این ریخت 
و پاش ها، کاراکترهای نصفــه و نیمه و قصه هــای پراکنده 
چیست؟  این ارجاعات سیاسی محافظه کارانه و سترون درباره 
رأی آوردن فلان »دکتر« به کــدام از یک آن پاره قصه ها ربط 

پیدا می کند؟
البته این شــکل قصه گویی کنــد و پر لکنت در ســینمای 
میرکریمی چیز تازه ای نیســت اما حداقل بعد از تجربه های 
ناموفقی چــون »امــروز« و »دختر« و خلق اثر مســنجمی 
چون »قصرشــیرین« انتظار می رفت در »نگهبان شــب« با 
آن معضل همیشگی آثار میرکریمی یعنی شیوه  و زمانبندی 
ارائه اطلاعات به مخاطب روبه رو نباشیم تا بعد از یک ساعت 
از شــروع فیلم همچنان در مــورد محل نگهبانــی کاراکتر 
اصلی )که همانطور که از عنوان فیلم مشخص است، یکی از 
ابتدایی ترین چیزهایی است که مخاطب باید به آن پی ببرد( 
ابهام داشته باشیم و یا اینکه گنگی نسبت کاراکتر ها با یکدیگر 
ـ  بدون هیچ کارکردی ـ مانع نزدیک شدن مخاطب به آنها و 

روابطشان بشود.
کاراکترهــای میرکریمی نیز انگار از همان 20ســال پیش و 
نخستین فیلم اش به نگهبان شب آمده اند؛کلیشه پردازی در 
تصویر کردن سیمای یک جوان تازه به تهران آمده مظلوم و 
مطیع از همان نخستین لحظات فیلم و قاب دوتایی مهندس 
)محسن کیایی( و رسول شروع می شود. نگاه های خجالت زده 
و معصوم رسول در مقابل چشمان شر و لحن متفرعن مهندس 
کاملا می تواند مسیر فیلم را پیش چشم مخاطب آگاه روشن 

سازد.
 البتــه که ایــن تک بعدی و »فلــت بودن«، مختــص انبوه 
کاراکترهای مثبت و بی گناه فیلم نیست و پرداخت کاراکتری 
چون مهندس که براساس رفتار و کنش هایش باید مخاطب را 
پس بزند نیز با همین رویکرد شکل گرفته تا در نهایت مخاطب 

اثر حتی نتواند از او به خاطر اعمال سبعانه اش متنفر باشد.
البته این فقدان حس و ســمپاتی به کاراکتر ها مسئله مهمی 
نیست چون فیلمساز تصمیم می گیرد از میان همه قصه هایی 
که شروع کرده و تا نیمه رسانده و بعد به سراغ دیگری رفته، 
یکی را برگزیند )قصه پسر درگذشته خانواده ای که رسول با 
آنها وصلت کرده( و بعد در یک موقعیــت بی ربط و تصادفی 
آن کاراکتری را که به خاطر بیماری اش  بیش از بقیه  همدلی 
برانگیز اســت )پیرمرد آلزایمری که به او دایی می گویند( در 
مقابل پرواز با پاراگلایدر رســول )در قالب فرزند مرده دایی( 
بر فراز شــهر تهران )که در طول فیلم چیزی از آن ندیدیم( 
بنشــاند تا تماشــاگران و منتقدان ســینمایی از این پایان 
به شــدت احساســات گرایانه متاثر شــوند و از خود نپرسند 

که این پایان بنــدی در کجای منحنــی درام فیلم 
قرار می گیرد و اصلا به کدام آغاز پایان می بخشــد؟

با گذشــت بیش از 3 دهه از پایان جنگ تحمیلی، هنوز از آن 
سال ها روایت های گفته نشــده ای وجود دارد. مستند »تفنگ 
برادرم« یکی از این روایت هاســت؛ مســتندی درباره نصرت 
خدایاری، معروف به خواهر بســیطی، که به همراه برادرش از 
نخستین روزهای جنگ به دفاع از مام وطن برمی خیزد. نخستین 
چالش کامران جاهدی، کارگردان مستند تفنگ برادرم کمبود 
منابع تصویری از شــخصیت محوری اثرش بوده است. بیشتر 
انرژی کارگردان صرف بازسازی صحنه هایی شده که قرار بوده 
مستندنمایی کنند؛ یعنی با قرار گرفتن کنار تصاویر آرشیوی 
واقعی به نظر برسند و این اتفاق در تفنگ برادرم رخ داده است. 
تفنگ برادرم یکی از تلخ ترین مستند های مرتبط با جنگ است . 
روایت آنچه پس از پایان جنگ بر خواهر بسیطی گذشت، یکی از 
تلخ ترین فرازهای مستندهای جنگ است. تأکید بر بی توجهی ها 
و ظلم هایی که به خواهر بسیطی شــد و سرنوشت تراژیکش، 
لحنی اندوهناک به تفنگ برادرم داده اســت؛ مستندی که با 
حسین، برادر رزمنده خواهر بسیطی شــروع می شود و بعد از 
شهادت او است که چنان که نام فیلم هم بر آن تأکید می کند، 
میراث برادر به خواهر می رســد. به سنت مســتند های پرتره، 
گفت وگوهایی هم با افرادی که با شــخصیت اصلی اثر آشنایی 
داشــته اند انجام شده که در شناســاندن ابعاد مختلف زندگی 
و شخصیت خواهر بســیطی نقش مهمی دارند. نحوه چینش 

گفت وگوها با ســندهای تصویری و نماهای بازسازی 
شده دســتاوردی قابل اعتنا برای تفنگ برادرم است.

یادداشت

روزنامه نگار
بهنود امینی

مستند فجر

روزنامه نگار
ناهید پیشور

بازگشت به عقب

جنگ چهره زنانه هم دارد
»تفنگ برادرم« از متفاوت ترین آثار بخش 

مستند های جشنواره فیلم فجر است

یادداشت

منتقد
سحر عصر آزاد

در هوای جوانی
حسن معجونی از  بازیگری در سینما می گوید

 هم اکنــون فیلم های 
بســیار زیادی در صف 
اکران هستند و با توجه به اتفاقات 2سال گذشته که 
بسیاری از آثار سینمایی فرصت نمایش پیدا نکردند، 
طبیعتا صف اکران طولانی تر هم شده. سینماگران و 
حالا در مورد شــما بازیگران با چه انگیزه و امیدی در 

ســینما کار می کننــد. به عنوان یــک بازیگر برای 
دیده شــدن فیلمی که برایش تــاش کرده اید، چه 
چشم اندازی دارید و چقدر این امید در بازیگران وجود 

دارد که نتیجه و ثمره تاش شان دیده شود؟
 خوشبختانه با شکل گیری و رواج پلتفرم ها، ماجرای اکران 
صرفا به سالن سینما موکول نمی شود، به همین دلیل دیده 

شدن تجربه و زحمات عوامل سینما، دیگر همچون گذشته 
نیست. شــاید امروز یک فیلم خیلی بیشتر از زمانی دیده 
می شود که در سینما اکران می شد چون هم اکنون فیلم ها 
دیگر در دسترس مخاطب هســتند و او در خانه نشسته 
و به صورت آنلاین یا از طریق خریــداری از پلتفرم، آثار را 
تماشا می کند. هر چند اینگونه فیلم دیدن، کیفیت تجربه  
فیلم دیدن در سینما را ندارد ولی به هر حال آن اثر دیده 
می شود. درست اســت که جنس این دیده شدن متفاوت 
است. در مورد ما بازیگران هم شــاید وقفه ای برای دیده 
شدن نتیجه کارمان رخ بدهد ولی می دانیم در نهایت دیده 
خواهد شد در ســینما یا در پلتفرم و... ضمن اینکه سینما 

گفت و گو

روزنامه نگار
حافظ روحانی

»2888«، جدیدترین فیلم کیوان علی محمدی و 
علی اکبر حیدری با فیلمنامه ای به قلم خودشان و 
با مشارکت امید بنکدار کوشیده تا بعد از مدت ها از 
کلیشه های رایج در سینمای موسوم به دفاع مقدس 
فاصله بگیرد و بکوشد تا به مؤلفه های ژانر جنگی 
نزدیک و شبیه شود. در این راه و برای کنار گذاشتن 
کلیشه ها آنها موفق می شوند زبان خلبانان و اتاق 
کنترل را از نو بازســازی کنند که دستاورد قابل 
ماحظه ای در ســینمای ایران به حساب می آید. 
اما عاوه بر اینها ایده هــای بصری فیلم نیز در بنا 
کردن حال و هوای فیلم نقش مهمی را ایفا می کند. 
از این نظر ســازندگان »2888« کوشیده اند تا به 
تصویری تازه تر دست یابند که به گفته خودشان 
از کلیشه های مرسوم سینمای دفاع مقدس به دور 
باشد. این گفت وگو در شــلوغی روزهای پیش از 
برگزاری چهلمین دوره جشنواره فیلم فجر انجام 
شد؛ روزهایی که ســازندگان فیلم گرفتار آماده 
کردن فیلم برای نمایش در جشنواره  بودند. اما باز 
هم پذیرای درخواســت من شدند و بزرگوارانه به 
گفت وگو نشســتند. گفت وگو با کارگردانان فیلم 

را می خوانید.

 ما در سینمای ایران کمتر به سراغ ژانر 
جنگــی رفته ایم و آنچه به ســینمای 
دفاع مقدس معروف اســت بیشــتر بر عناصر 
ملودراماتیک تأکید دارد ولی در »2888« تأکید 
بیشــتر بر عملیات نظامی و بازسازی عناصر ژانر 
جنگی است؛ مثل ساخت جزئیات عملیات، تأکید 
بر اسامی آدم های واقعی و... . به نظر می رسد که در 
تاش بودید تا به ژانر جنگی نزدیک بشوید و نه به 

سینمای موسوم به دفاع مقدس؟
علی اکبر حیدری: به نظر من فیلم بر لبه می ایستد. 
زمانی کــه روی فیلــم کار می کردیــم خیلی خوب 
فهمیدیم که فیلم روی لبه حرکت می کند. به این معنی 
که سؤال مان این بود که قرار است کجای این داستان 
را تعریف کنیم. مســئله این اســت که اگر قرار باشد 
همان چیزی را بسازید که تا الان بوده راه پیش روی تان 
باز اســت، خیلی چیزها در اختیارتان اســت، به شما 
کمک می شود و اجازه استفاده از بسیاری از امکانات را 
دارید. ولی وقتی بیان می کنید که می خواهید چنین 
چیزی بسازید، نمی گویند نه، بلکه ناگهان چیزهایی 

گم می شود.

از چه چیزهایی دریغ می کنند؟
حیدری: هر آنچه فکر کنید.

کیوان علی محمدی: روبه رو شــدن با تفاوت کار 
ســختی اســت. وقتی می گویی می خواهم فیلمی 
در مورد جنگ بســازم و به سراغ کســانی می روی 
که باید در روند ســاخت فیلم همکاری و همراهی 
کنند، متوجه می شوی که آنها تصور از ساختن فیلم 
در مورد جنگ دارند که با تصویــری که ما در ذهن 
داشــتیم و در فیلم »2888« نمایش داده می شود 

کاملًا متفاوت است.

 یعنی به همان عناصــر ملودراماتیک و 
ایدئولوژیک اصرار دارند؟

علی محمدی: و کلیشــه ای. یعنی در قصه های مورد 
پســند آنها تو با آدم هایی مواجه می شوی که سرشار 
از کلیشــه اند. »2888« از کلیشه ها فرار کرده و سعی 
کرده تماشاگر را با آدم هایی روبه رو کند که شبیه شان 
را پیش تر ندیده. اینها آدم هایی هســتند که در بعضی 
موقعیت ها می خندنــد و در موقعیت هایی دیگر گریه 
می کنند، بعضی اوقات دل شــان می شکند و گاهی در 
تنهایی بغض می کنند و از آن طرف وقتی قرار اســت 
بجنگد، دلاورانه می جنگد. حسین خلعتبری 2 ساعت 
بعد از سال تحویل شهید می شــود و حتی آن روز که 
شهید شد نوبت پروازش نبود و او به جای خلبان دیگری 
پرید. »2888« از کلیشــه ها فرار می کند و چون فرار 

می کند، آزار بیشتری می بیند.
حیدری: به نظر ما این شخصیت ها از همان اول قهرمان 
نیستند. در فیلم های کلیشه ای این آدم ها طوری تصویر 
می شــوند که انگار از همان بچگی یک سری ویژگی ها 
دارند و از همان ابتــدا قهرمانند؛ قهرمــان می آیند و 
قهرمان می روند. ما ســعی کردیم نشان دهیم که این 
آدم ها انسان هســتند؛ به وقتش دوست دارد زندگی 
آرامی داشته باشــد، دوســت دارد جنگ زودتر تمام 
شود تا بتواند نزد خانواده اش برگردد ولی در آن لحظه 
خاص آن تصمیــم مهم را می گیــرد و می داند که اگر 
برای جنگیدن تربیت شده ، باید برود و دلاورانه بجنگد. 
پیش فرض اش این است که من خانواده ام را می گذارم و 
به جنگ می روم ولی وقتی موقع جنگیدن فرا می رسد 
تصمیم می گیرد که به جنگ برود. به نظر من این آدم 
قهرمان است نه اینکه براساس پیش فرض ویژگی های 

خاصی داشته باشد.
علی محمدی: به همین خاطر موقع تماشای »2888«، 
یک جوان 20ساله با دیدن فیلم با خودش فکر می کند 
که می تواند مثل حسین خلعتبری باشد. چون حسین 
خلعتبــری هم وقتــی هواپیمای دشــمن را می زند، 
می گوید و می خندد. بیننده با تماشای »2888« فکر 
نمی کند که اصلًا نمی تواند ماننــد این آدم ها قهرمان 
باشــد بلکه می بیند که این آد م ها هم مثل او هستند 
ولی در لحظه ای کــه باید تصمیــم گرفتند؛ تصمیم 
گرفتند جانشان را فدا کنند. وصیت عباس دوران را در 
فیلم شنیدید؛ می گوید پرواز سختی دارم و احتمالاً باز 
نخواهم گشت ولی خودم داوطلب شدم که این کار را 
بکنم. با اینکه بچه کوچک دارد و عاشق زنش است ولی 

تصمیم می گیرد، پرواز می کند و برنمی گردد.

 برای رسیدن به زبانی که خلبان ها و اتاق 
کنترل صحبت می کنند و به نظر می رسد 
که بسیاری شــبیه به مکالمه های واقعی باشد و به 
قول شما از کلیشه به دور است، نتیجه تحقیق بوده 

است؟
علی محمدی: اول باید با خــودت کنار بیایی که من 
نمی خواهم یک فیلم کلیشه ای بسازم، من می خواهم 
فیلم خــودم را بســازم. دوم اینکه ما مثــل یک لوح 
ســفید بودیم که هیچ ذهنیتی نداشــتیم. وقتی الان 
به یاد ســؤالاتی می افتیم که روزهای اول  از این آدم ها 
می پرســیدیم خودمــان خنده مان می گیــرد. چون 
این فضا را نمی شــناختیم. ولی آن قدر در این مســیر 
ماندیم، آن قدر کتــاب خواندیم و آن قدر با خلبان های 
مختلف صحبت کردیم که به این نقطه رسیدیم. چون 

فکر می کردیم کــه اگر یک متخصص فیلــم را ببیند 
احساس کند که ســازنده فیلم خلبانی را می شناخته؛ 
می دانســته که خلبان هــا چطور صحبــت می کنند 
یا چه شــوخی هایی می کرده انــد. »2888« در مرز 
بین مســتند و داســتانی حرکت می کند، جاهایی از 
فیلم کاملًا ماکیومنتری)مســتند نمایی( می شــود. 
خیلی ها فکر می کردند که مکالمه میان خلبان ها و اتاق 
کنترل فایل های صوتی واقعی است اما هیچ کدام از این 
فایل ها وجود نداشتند و ما رفته ایم، تحقیق کرده ایم، 
گفت وگوها را اســتخراج کرده ایم و بــه قصه خودمان 
تبدیل کرده ایــم. به غیراز فایل صوتی سوباشــی )در 
ســکانس آخر فیلم( هیچ فایل صوتــی دیگری وجود 

ندارد.

به نظر می رســد که ســاختن این زبان 
برای تان حائز اهمیت بوده و احتمالاً برای 
بنا کردن زبــان خلبانان پژوهش هــای زیادی 
کرده اید. با این زبان و کلمات انگلیسی که استفاده 
می کنند حتی به خاستگاهی که آموزش دیده اند 
هم اشــاره می کنید. گویا این نــکات را درنظر 

گرفتید؟
حیدری: هم هر شــغل زبانی مخصوص به خود دارد 
و هم اینکه به یاد داشته باشــید، آدم هایی که با هم 
صمیمی می شــوند تکیه کلام هایــی دارند. ما خیلی 
ســعی کردیم که این دو نکته را درنظر بگیریم. یعنی 
آدم ها با تکیه کلام هایی که استفاده می کنند با یکدیگر 
تفاوت پیدا می کنند. مثلًا ایــن خلبانان در محیطی 
تحصیل کرده اند و کلمات خاصی استفاده می کنند و 
گاه چیزهایی می گویند که برای خودشان معنی بدی 

ندارد ولی خیلی ها سوءبرداشت کردند.
علی محمدی: بسیاری از این کلمات و تکیه کلام ها را 

در میان خلبانان نسل جدید هم می شنوید.
حیدری: ما حتی ایده های بیشــتری داشــتیم، اما 

توانستیم همین قدر را استفاده کنیم.
علی محمدی: حیــن فیلمبرداری، در ســر یکی از 
سکانس ها، خلبانان پیشکسوت ســر صحنه آمدند. 
دســتیاران بــه استقبال شــان رفتند و آنها را سِــر 
)sir( خطاب می کردنــد. یکی از خلبان ها پرســید 
که این دســتیارها چرا این طوری حــرف می زنند، 
مگر بچه خلبانند. ما پاســخ دادیم نــه، ولی این تیم 
دارد کاملًا تخصصی کار می کنــد. واقعاً تک تک این 
کلمات برای کسانی که زبان خلبانان و پرواز را بلدند، 

آشناســت. مثلًا فرض کن که هواپیمایی آسیب 
دیده و نمی تواند بنشیند، به زبان تخصصی گفته 

می شود: »می دی، ریکوئست ریدار وکتورز« 
 Mayday، mayday، request radar(
vectors(. فیلم پر است از این اصطلاحات 
تخصصی و علاوه بر این تمامی ســمت و 
جهت هایــی که در فیلم داده می شــود، 
دقیق اســت. از یک متخصــص دعوت 
کردیم که فیلم را روی میز تدوین ببیند. 
می گفت کــه برایم جالب اســت، باندی 

که در فیلم مورد اشاره اســت تا هواپیمای 
محمود اسکندری بنشیند، درست نشانی همان 
باند واقعی در همدان اســت و شــما هواپیما را 
با دقت در همان باند نشــانده اید. برای ما مهم 

بود که ایــن آدم ها در فیلــم با زبان 
تخصصی خودشــان صحبت کنند.

کلیشه ها را تکرار نکردیم
گفت وگو با کیوان علی محمدی و علی اکبر حیدری به بهانه نمایش فیلم »2888« در جشنواره فیلم فجر

     
خیلی ها فکر می کردند که 

مکالمه میان خلبان ها و 
اتاق کنترل فایل های صوتی 
واقعی است اما هیچ کدام از 

این فایل ها وجود نداشتند

ادامه از 
صفحه21

عکس: جلال حمیدی



یادداشت

منتقد
شاهینشجریکهن

استراتژی همپوشانی!
کافی است کمی )فقط کمی( به فوتبال 
علاقه مند باشــی و مثــل نگارنده فقط 
بازی های مهم تیم ملــی را دنبال کنی 
تا متوجه شوی ســوژه زندگی سخت و 
پرفراز و نشیب علیرضا بیرانوند چگونه 
خامدستانه در فیلم »بیرو« هدر شده و از دســت رفته است. دروازه بان 
چیره دســتی که در یک مصاحبه تلویزیونی )پس از گرفتن آن پنالتی 
معروف کریستین رونالدو( گفت در مدت زمان کوتاهی که با چشم های 
بسته، توپ مهار شده را در دست هایش می فشرده به روزهای سخت و دور و 
درازی فکر می کرده که کارگری و کار در مشاغل سطح پایین، فقط بخشی 
از یک فعالیت اولیه   برای رسیدن به عشق اش یعنی فوتبال بوده است؛ و 
خیلی صادقانه گفت زندگی اش دقیقاً از روزی که علی دایی برای شستن 
و تمیز کردن ماشین  خود به کارواش محل کار او آمده، تغییر کرده است. 
باید اعتراف کنم در تمام مدت زمان فیلم، بی صبرانه منتظر بازسازی صحنه 
رویارویی اسطوره فوتبال ایران با بیرانوند جوان بودم و زمانی که نوبت به 

سکانس مورد نظر رسید، وقتی متوجه شــدم همه بضاعت  و توانمندی 
فیلمساز با عبور کسی از کنار دوربین )که یعنی مثلًا او علی دایی است!( 
و خزیدن پشت فرمان ماشین به پایان رسیده احساس آدمی را داشتم که 
چند سطل آب روی سرش ریخته باشــند! »بیرو« می توانست یک درام 
ورزشی جذاب باشد و دست کم بخش عمده ای از علاقه مندان فوتبال را 
هم به این فیلم »مثلاً سینمایی« علاقه مند کند؛ البته اگر فیلمنامه نویس/ 
کارگردان روی پرورش مقطع خاصی از زندگی »علی بیرو« متمرکز شده 
بود و این حجم طویل از استخدام ها و اخراج های ورزشی این شخصیت 
را با چنین ضرباهنگ سریعی به خورد مخاطب نداده بود. ضرباهنگی که 
تدوین ناموزون و شــتابناک فیلم نیز آن را دو چندان کرده و باعث شده 
مسیر ارتباط تماشاگر با معدود لحظه های احساسی فیلم هم خدشه دار 
شود. شاید بتوان گفت تنها امتیاز فیلم، متوجه شباهت انکارناپذیر جوانی 
به نام حسین بیرانوند با چهره حماسه ساز جام جهانی در دوران نوجوانی 
است. ویژگی خاصی که البته جدا از شباهت ظاهری و فیزیکی، در مشابهت 
نام خانوادگی هم این نکته را تکمیل کرده است؛ بی آن که نسبت و قرابتی 

در میان باشد.
به این ویژگی ها می توان انتخاب کادر عریض برای قاب های فیلم را هم 
افزود که ظاهراً بخشی از تمهید فیلمســاز برای تأثیرگذاری بصری بر 
مخاطبان بوده اما متأسفانه این نکته هم مثل کاربرد صدای شخصیت ها 
روی نماهایی که صحبت نمی کنند )نکتــه ای که ظاهراً قرار بوده وجه 

تمایز تدوین این فیلم باشــد( به یک ویژگی شاخص فنی تبدیل نشده 
و فقط در سطح پلاســتیک بصری باقی مانده اســت. به نظر می رسد 
سازنده بیرو بیش از آنکه در اندیشــه ساخت یک درام ورزشی جذاب و 
پرتحرک باشد، به فکر جذب تماشاگران فوتبال و رعایت نقطه نظرهای 
احتمالی ســرمایه گذاران فیلم بوده و به همین خاطر از همان ابتدای 
ماجرا، از شــخصیت علی بیرانوند یک قهرمان اســتثنایی بی رقیب و 
بی بدیل ساخته است. قهرمان بی جانشینی که براساس آنچه در فیلم 
به نمایش گذاشــته می شــود، در نوجوانی از این توانایی خارق العاده 
برخوردار بوده تا مثلًا با ضربه های کاشته، با سانترها و خصوصاً هنگام 
پرتاب با دســت، مســیر حرکت توپ را در چشــم طرفداران حریف 
جاودانه و در مقابــل دهان باز آنها دروازه تیم شــان را باز کند! احتمالاً 
به دلیل همین تلاش برای اسطوره ســازی ناشیانه بوده که فیلمساز در 
بخش هایی از سومین فیلم بلند و ســینمایی خود، رعایت خط فرضی 
و خط نگاه بازیگران )یعنی بدیهی تریــن اصول کارگردانی فیلم( را هم 
با تشــویق  علاقه مندان هیجان زده فوتبال تاخت زده؛ تا به این وسیله، 
جدا از اشاره به استانداردهای مخدوش شــده )خصوصاً در رأی و نظر 
هیأت انتخاب جشنواره( به ویژگی های یک اثر حاضر در بخش مسابقه 
بزرگ ترین جشنواره سینمایی کشور نیشــخند بزند؛ جشنواره ای که 

سال هاست اعتبار اولیه خود را از دست داده و نمایش فیلمی با 
مشخصات بیرو در بخش اصلی آن هم حاصل همین مدعاست.

توپ مهار شده و چشم های بسته
نگاهی به فیلم »بیرو«

جشــنواره فیلم فجر روزهای پایانی اش را می گذراند. جشنواره 
ای که بازتاب نمایش فیلم هایش نشــان می دهد خیلی موفق 
نبوده است. جشــنواره جوانان و چهره های تازه نفس، در نهایت 
خروجی اش تعداد انگشت شماری ) کمتر از انگشتان یک دست( 
فیلم قابل قبول و چند تایی فیلم متوســط بــوده و دیگر هیچ. 
بضاعت جشنواره چهلم همین است و توقعات باید در قواره فیلم ها 
و فیلمسازان حاضر در آن باشــد. یادمان باشد که با توجه به ساز 
 و کار برگزاری جشنواره و الزام گرفتن پروانه نمایش، تعدادی از 
فیلم ها کنار گذاشته شدند. چند فیلم هم نرسیدند یا سازندگانشان 
ترجیح دادند در جشنواره حضور نداشته باشند. جشنواره چهلم 
مثل همه جشــنواره های این ســال ها آیینه تمــام نمای همه 
شایستگی های سینمای ایران نبود. از این جشنواره با این بضاعت 
بیشتر از این نمی شد انتظار داشت. ته ماجرا همین چیزی است 
که این روزها شاهدش هستیم. همین فیلم های متوسط،ضعیف 
و چند اســتثنا که البته در مورد اینها هم اتفــاق نظری وجود 
ندارد. در کل همه چیز همان طــوری پیش رفت که پیش بینی 
می شد. اولین جشــنواره دولت ســیزدهم به عنوان جشنواره 
 دوره گذار، که دولت مســتقر در مورد اکثریــت قریب به اتفاق 

فیلم هایش نقشی نداشته، همینی است که می بینیم. از 
جشنواره چهلم به اندازه بضاعتش انتظار داشته باشیم.

نگاه

روزنامهنگار
سعیدمروتی

بضاعت 

دسته بندی های مختلفی هم برای خود تعریف کرده مانند 
»هنر و تجربه«. در گذشته گاه فیلم هایی که بازده اقتصادی 
خیلی خوبی نداشتند، از گردونه اکران حذف می شدند ولی 
هم اکنون با وجود فضایی ماننــد »هنر و تجربه«، این آثار 
هم امکان عرضه و دیده شدن پیدا می کنند و دیگر چندان 
نگرانی مبحث اقتصادی را ندارند. احتمالا یارانه ای دریافت 

می کنند و به هر صورت دیده می شوند.

 اگر قرار باشد این گپ و گفت به عنوان سندی 
از دوران کرونا باقی بماند، تجربه کار در این 
دوران برایتان چگونه بود؟ چون بازیگران به هیچ وجه 

نمی توانند ماســک بزنند و در میان مشاغل هنری، 
سخت ترین کار را دارند. شما هم در فیلمی پر بازیگر 
بازی کرده اید. ایــن تجربه را از نظر ســختی ها و 
محدودیت های دوران کرونا چگونه ارزیابی می کنید؟

 چند روز پیش از من پرسیدند که این نقش چه چالشی 
برایم به همراه داشــت. واقعیت این است که خود نقش 
چندان چالشی برایم نداشــت و نقش سختی نبود بلکه 
بزرگ ترین چالشــم اتفاقا کرونا بود و اوایل کار هم برای 
پذیرش این همکاری مردد بودم چون می دانســتم این 
کار در لوکیشــنی ثابت و در یک خانه ضبط می شود آن 
هم با تعداد بازیگران بســیار زیاد و تصــور کنید همراه 

با عوامل فنی، تقریبــا حدود 40،50 نفــر در یک خانه 
بودیم و حین همین کار هم یک بار دچار کرونا شــدم و 
2هفته کار متوقف شد. به هر حال شــرایط سختی بود. 
بخشــی از عوامل فیلم قرار بود در داخل فیلم با ماسک 
حضور داشته باشــند ولی بعضی دیگر هم بودیم که قرار 
نبود در فیلم ماسک داشته باشیم. به همین دلیل از نظر 
روانی، شرایط بســیار سختی داشــتیم و هر روز منتظر 
فاجعــه و اتفاقی بودیم که نهایتا هــم رخ داد و همانطور 
که گفتم، خود من درگیر کرونا شــدم درحالی که مرتب 

و هفته به هفته تست کرونا داشتیم. به هر حال 
شرایطی بسیار بد و چالشی بســیار دشوار بود.

گفت و گو

روزنامهنگار
محمدناصراحدی

»برف آخر« دومین ساخته امیرحسین عسگری 
فیلمی است که در طبیعت می گذرد و قصد دارد 
نگاه مخاطب را به محیط زیست و چرخه طبیعت 
معطوف کند. در زمانه ای که اغلب ما عطش فراوانی 
به مصرف داریم و در شــتاب زندگی از توجه به 
طبیعت بازمانده ایم، عســگری معتقد است که 
طبیعت برای او نشــانه ای از خالق طبیعت است. 
این کارگردان جوان بر این باور است که توجه به 
طبیعت پتانسیلی در انسان به وجود می آورد که 
اگر این پتانسیل بالفعل شود، نتیجه اش رسیدن 
به آگاهی و خداشناسی است. با عسگری درباره 
فیلمش، دور شدن انســان از طبیعت و نگاه او به 

محیط زیست گفت وگو کرده ایم.

بعد از نمایش فیلم شما در سالن رسانه ها، 
برخی منتقدان و اهالی رســانه معتقد 
بودند که ریتم فیلم کند است. می خواستم ببینم 
آیا در سالن های مردمی فیلم را تماشا کرده اید که 
ببینید تماشــاگران عادی چه واکنشی به فیلم 

دارند؟
به رغم اینکه بخشی از منتقدان و اهالی رسانه درباره 
ریتم و داســتان و فضای فیلم صحبت کردند، اتفاقی 
که در سالن های مردمی افتاد، بسیار برایم جذاب بود. 
در سالن رسانه ها در 2سانسی که »برف آخر« نمایش 
داده شد، مخاطب تا انتها نشست و فیلم را تماشا کرد. 
همین اتفاق در ســینماهای مردمی هم افتاد؛ یعنی 
مخاطب وقتی به تماشــای فیلم می نشســت، اول تا 
آخر فیلم از روی صندلی اش تکان نمی خورد، فارغ از 
نظرش در پایان فیلم. احساس کردم فیلم با مخاطبش 
ارتباط برقرار کرده و هنوز می شــود امیدوار بود که 
مخاطب عام این جنس از سینما علاقه مند است که 
تصاویر بدیع و تصاویر و بازی های متفاوت در سینما 
ببیند؛ فارغ از اینکه در نهایت از فیلم خوشش بیاید یا 
نه. به هر حال »برف آخر« فیلمی اســت که مخاطب 
را وارد فضاهایی می کند که گاهی فارغ از ســرگرمی 
نیاز دارد که راجع به لحظات فیلم فکر کند. تماشای 
فیلم همراه با مردم در سالن بســیار برایم جذاب بود 
و احســاس کردم که گاهی ما بــه زور می خواهیم به 
فیلم ها برچسب بچسبانیم و دســته بندی کنیم که 
این فیلم برای مخاطب خاص اســت و این فیلم برای 
مخاطب عام. به نظرم هــر فیلمی مخاطب خودش را 

پیدا می کند.

در سینمای ما فیلم هایی که ریتم کندی 
دارند و دارای نمادها و اجزایی هستند که 
نیازمند تفسیر و تأویلند، حداقل از جانب تعدادی 
از منتقدان به عنوان فیلم هایي معرفی می شوند که 

برای جشنواره های خارجی ساخته شده اند.
من اساسا این اصطلاحات ریتم تند و ریتم کند را - که 
در نقدها در مورد »برف آخر« هم اســتفاده شــده - 
نمی فهمم. هر اثری جهان خودش را دارد و وقتی وارد 
آن جهان می شوی، آن است که لحن فیلم را می سازد. 
قصه می گوید من را چطور تعریف کن و چطور به من 
بپرداز که بتوانم جهان تو را ترسیم کنم. من هیچ وقت 

به جشــنواره فکر نکرده ام و هیچ وقت هم به آن فکر 
نمی کنم. واقعیت ماجرا این است که من سعی می کنم 
فیلمم را بسازم؛ یعنی آن چیزی که در فکر و اندیشه ام 
می گذرد و متعلق به من است. حالا با هر ریتمی، با هر 
لحنی و با هر مودی مخاطب خودش را پیدا می کند. 
داشتیم و داریم و خواهیم داشــت کارگردانانی را که 
براساس ذائقه جشــنواره ها فیلم می ســازند؛ یعنی 
می گویند فلان جشنواره نگاه سیاسی یا اقتصادی دارد 
و ما فلان چیز را چاشــنی فیلم مان می کنیم. نگاه من 
به فیلمسازی این شکلی نیست. من سعی می کنم آن 
چیزی که ذهنم را مشغول خودش کرده و دغدغه آن 
را دارم، به شکل تصویر روی پرده سینما بیاورم و هیچ 
خوراکی برای هیچ جشنواره ای تامین نمی کنم. حالا 
ممکن است فیلم شما را فلان فستیوال دوست داشته 

باشد و متناسب با سلیقه اش باشد. مثل این می ماند 
که فیلم در جشنواره فجر پذیرفته شده و بگویند این 
فیلم، فیلم جشنواره ای است. یک سری از دوستان و 
منتقدان می گفتند جای فیلمی مثل »برف آخر« در 
جشنواره فجر خالی بود. خب، مگر جشنواره فجر غیر از 
جشنواره های دنیاست؟ مگر شکل و شمایل جشنواره 
فجر با جشــنواره های دنیا چه فرقی دارد؟ وقتی من 
فیلمی می سازم که جشــنواره کشور خودم این فیلم 
را می پذیرد و از آن به عنوان فیلمی یاد می شــود که 
جایش در جشــنواره های داخلی خالی است، ممکن 
است جشــنواره های خارجی هم از فیلم »برف آخر« 
خوشش بیاید. آیا می شود از این به عنوان یک ایراد یا 
یک حسن یاد کرد؟ منتهی اینها برایم بی اهمیت است 

و من فقط به فیلمسازی فکر می کنم و لاغیر.

وقتی فیلمی ســراغ طبیعت می رود و 
داستان و روایتش در طبیعت می گذرد، 
انگار برای تماشاگر ایرانی غریب است. شاید بشود 
گفت شــیوه زندگی مان بین ما و طبیعت فاصله 

انداخته و طبیعت را سخت درک می کنیم.
می گویند سینما آینه تمام نمای جامعه است. حرف 
شما کاملا درست است. ســرعت زندگی زیادشده، 
سرعت تکنولوژی زیادشده، زور زندگی زیادشده و 
به دنبال تمام این اتفاقاتی که دارد در کلانشهرهای 
ما می افتد، ریتم مردم برای کسب وکار و امرارمعاش 
تند شده است. به واسطه این تند شدن ریتم جامعه 
برای داشتن یک زندگی متوسط، فاصله از خانواده 
زیادشده است. وقتی فاصله از خانواده زیاد می شود، 
حاصلش فیلم هایی اســت که در چند ســال اخیر 
می بینیم؛ فیلم هایی راجع به طلاق، خیانت، دزدی و 
بزه و اینها دارد در شهرهای بزرگ ما اتفاق می افتد. 
با شــما موافقم. ما از طبیعت فاصله گرفته ایم؛ چون 
اساسا زمان و فرصتی نداریم که به طبیعت فکر کنیم.

آنقدر دغدغه معاش زیادشده که فرصت 
نداریم به طبیعت توجه کنیم.

فاصله ما از طبیعت، از کائنات و جهانی که داریم در 
آن زندگی می کنیم، هر روز دارد بیشتر می شود. ما 
برای زنده ماندن و عقب نمانــدن از زندگی صرفا به 
این فکر می کنیم که باید بیشــتر کار کنیم و وقتی 
بیشــتر کار می کنیم، کمتر اســتراحت می کنیم. 
وقتی کمتر اســتراحت می کنیم، از خانواده فاصله 
می گیریم. وقتی از خانواده فاصله می گیریم، از عشق 
ورزیدن و محبت کردن عقــب می مانیم و طبیعت 

جزو اولویت هایمان نیست. الان مهم ترین تفریح ما، 
به جای طبیعت گردی، پاساژگردی است. مهم ترین 
تفریــح ما خرید اســت. مهم ترین تفریــح ما رفتن 
سراغ برندهای غذایی اســت؛ یعنی به شدت سمت 
مصرف گرایی رفته ایم و ناخودآگاه از طبیعت فاصله 
گرفته  ایم. در نوجوانی مــن وقتی تعطیلی کوچکی 
پیدا می کردیم، می زدیم بــه دل طبیعت ولی الان 
دیگر اینگونه نیست. وقتی سرعت زندگی زیادشده 
و زمان برای زندگی کــم می گذاریم، طبیعتا از قلب 

طبیعت فاصله می گیریم.

جالب اســت که حتی وقتی به طبیعت 
می رویم، شروع می کنیم به صدمه زدن 

به طبیعت.
واقعیت ماجرا این اســت که وقتی از نگاه عوام راجع 
به طبیعت صحبت می کنیم، راجع به درخت و کوه 
و رودخانه صحبت می کنیــم. برای من طبیعت این 
شکلی نیست. برای من طبیعت، ســیم ارتباطی با 
خالق طبیعت است. وقتی وارد طبیعت می شوی و این 
آسمان پرستاره را می بینی، ناخودآگاه تو را به جایی 
وصل می کند که در پس آن یک قــدرت لایتناهی 
وجود دارد که جهان را به وجود آورده است. من وقتی 
به جنگل و کوه می روم، به نخســتین چیزی که پی 
می برم حقارت خودم و حقارت انسان است در مقابل 
این همه عظمت. می خواهم بگویم وقتی از این زاویه 
به طبیعت نگاه کنیم، پتانسیلی در ما به وجود می آید 
که اگر بالفعلش کنیم، نتیجه اش رسیدن به آگاهی و 
خداشناسی است. نگاه من این شکلی است و نمی شود 
انتظار داشت همه این شکلی نگاه کنند. الان نگاه ما 
به طبیعت این است که برویم کنار رودخانه و جوجه 
بزنیم و برگردیم. ما همیــن مصرف گرایی ای که در 
جامعه شهری داریم، وقتی به طبیعت می رویم، آن 
را با خودمان به طبیعت می بریم و به طبیعت لطمه 

می زنیم.

کشته شدن گرگ فیلم شما همزمان با 
نمایش فیلم در جشــنواره هم خیلی 
کنایه آمیز اســت. فیلم شما می خواهد احساس 
طبیعت گرایی را در وجــود آدم ها بیدار کند، اما 
گرگ فیلــم که جزئی از این طبیعت اســت، در 

واقعیت به دست انسان کشته می شود.
همزمان با اکران فیلم که درباره دوســتی با طبیعت 
و دوستی با حیوانات است، این گرگ کشته می شود 
و این خیلی عجیب است. این گرگ رام و اهلی بود و 
40روز با گروه فیلمبرداری ارتباط داشت، ولی یک 
نفر با گلوله آن را کشته اســت. ما به لحاظ فرهنگی 
گرفتاریم. همین ســرعت زندگی باعث شده که به 
فرهنگ و خرده فرهنگ هایــی که در جامعه مان گم 
شــده توجه نکنیم. درد من به عنوان یک فیلمساز 
این است که چرا باید به این نکته ها و ماجراها توجه 
نکنیم. گاهی فکر می کنم شــاید مســائل مهم تری 
وجود دارد ولی از مسئله محیط زیست هیچ موضوع 
مهم تری در هیچ کجای جهــان نداریم. به هر حال 
همین محیط زیســت و چرخه حیــات دارد زندگی 
ما آدم ها را می ســازد. نگاه مان به سمت وســوهای 
دیگر اســت. من خواســتم با »برف آخــر« حتی 

برای لحظه ای نگاه مخاطب را به مســئله 
محیط زیســت و طبیعت معطــوف کنم.

فیلمبرایجشنوارههایخارجینمیسازم
امیرحسین عسگری، کارگردان »برف آخر« از رابطه انسان و طبیعت می گوید
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فیلم فجر، کم مایه بودن وجوه دراماتیک فیلمنامه و خط روایی 
آنهاست. گویی داستان و موقعیت های روایی فیلم ها، برای یک 
فیلم کوتاه طراحی شده و سپس برای رساندن دقایق فیلم به حد 
استاندارد یک اثر داستانی بلند، خرده قصه ها و موقعیت های فرعی 
به فیلمنامه اضافه شده. در مواردی دیگر، داستان با موقعیت های 
تکراری یا مقدمه های طولانی و نماهای تزیینی انباشته شده که 
زمان زیادی از فیلم را اشغال می کنند و در نهایت هم به اطلاعات 
یا عواطف مهمی منجر نمی شوند. ضمن اینکه شاید تکرار تعبیر 
»ریتم کند« در توصیف برخــی فیلم ها برآمده از همین ویژگی 
باشد؛ یعنی مایه های دراماتیک فیلم و ابعاد مختلف شخصیت ها 
و موقعیت های داستانی چنان ضعیف و کم رمق است که به ناچار 
همه چیز در روندی کند و متکی بــر مکث و تکرار جلو می رود و 
احساس می شود که فیلم انرژی لازم را ندارد. چون اساسا کند یا 
تند بودن ریتم روایی یا ساختار بصری یک فیلم، نه ستایش است و 
نه نقطه ضعف. ریتم باید متوازن و یکدست باشد. حالا چه تند و چه 
آهسته. همانطور که یک قطعه موسیقی می تواند الگرو یا آداجو 
باشد، طربناک یا غم افزا، کم حجم و سبک یا حجیم و پرصدا، یک 
فیلم سینمایی هم می تواند روایتی پرشتاب و هیجان انگیز داشته 
باشد یا آرام و متمرکز پیش برود، اما در هر دو حالت باید انسجام 
ارگانیک و توازن و تعادل را حفــظ کند. پس اینکه مدام از ریتم 
کند فیلم ها شکایت می شنویم شاید بیشتر حاصل تهی بودن و 

کم مایگی باشد تا ضرباهنگ و شیوه روایت.
یک نمونه تلفیق ژانرها و الگوهــای روایی مختلف، فیلم بی رؤیا 
)آرین وزیردفتری( است که از شاترآیلند تا بچه رزمری و پرسونای 
برگمان را باهم آمیخته و به معجونی نامتجانس رســیده که هر 
گوشه اش رنگی و آهنگی دارد. قصه محوری فیلمنامه، به وضوح 
دستمایه کافی برای تبدیل شــدن به فیلم بلند را نداشته و در 
نتیجه کارگردان تصمیم گرفته هر موقعیت را دو بار و بیشتر تکرار 
کند؛ مثلا شــخصیت اصلی دو بار با شخصیت جایگزینش دعوا 
می کند که چرا لباس و وسایل او را تصاحب کرده، و شوهرش هم 
2بار به او یادآوری می کند که مانع مهاجرت او نشود، و تماشاگر 
هم دو بار شک می کند که شاید هویت واقعی رؤیا همانی نباشد 
که باور دارد! اســتراتژی دیگر، در فیلم قابل توجه علفزار )کاظم 
دانشی( به کار گرفته شده؛ فیلمنامه با چندین موقعیت موازی 
انباشته شــده که به راحتی می شــد یکی دوتا را به نفع انسجام 
روایی فیلم حذف کــرد. پرداختن به چنــد معضل اجتماعی، 
الزاما به غنی تر کردن محتوا منجر نمی شــود. مهم نحوه روایت 
داستان و به سرانجام رساندن مضامین مطرح شده است. نظیر 
همین رویکرد را در فیلم مرد بازنده )محمدحســین مهدویان( 
نیز می توان دید که کارگردان از وسوســه مطرح کردن موضوع 
آقازاده ها چشم پوشی نکرده و حاصلش دوپاره شدن فیلم از لحاظ 
موضوع و محدوده روایی است. مقدمه طولانی و انتقال اطلاعات 
در روندی قطره چکانی در فیلم های هناس و ملاقات خصوصی هم 
دیده می شود. ملاقات خصوصی می توانست فیلم بهتری باشد اگر 
تناسب بیشتری با ظرف روایی اش داشت و دقایقی طولانی را به 
دور زدن اطراف موضوع اختصاص نمی داد. حتی فیلم بدون قرار 
ملاقات بهروز شعیبی که روند منسجم و نسبتا متوازنی در روایت 
داستان و پرداخت شخصیت ها دارد، از نماهای اضافی و مضامین 
تکراری خالی نیست و می توان سر و ته برخی سکانس ها را چید و 

اضافاتش را بدون آسیب رساندن به قصه، حذف کرد.
برای رسیدن به یک ساختار ســینمایی متناسب و روایت یک 
داستان درگیرکننده و منســجم، در درجه اول باید خط اصلی 
قصه پرمایگی و غنای کافی را داشته باشد. با یک داستان نحیف 
و کم مایه، به فیلمی سروپا و خوش ساخت نمی رسیم، حتی اگر 

محورهایی فرعی طراحی کنیم که مثل ســتون های 
نگه دارنده، بخشــی از بــار فیلم را بر دوش بکشــند.

عکس: حسن شجاعی
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ما و جشنواره تئاتر فجر
 فجر و باورها

 بــرای اینکه آثــار خوبــی متناســب بــا اهداف 
برگزار کنندگان جشــنواره ها تولید شود، هنرمندان 1

باید نسبت به موضوع جشــنواره ها توجیه باشند. جشنواره  
فجر باید چیزی به باورهای مخاطب اضافه کند. ایجاد این 
باور کار ســختی اســت، اما این کار بــا مدیریت صحیح، 

امکان پذیر است.
گاهی برای رونق بیشتر فجر، به برخی سفارش تولید 

می شــود. اثر هنری که هیچ احساسی در آن نباشد، 2
نمی تواند هیچ باوری را نیز به مخاطــب انتقال بدهد. پس 
تولید آثار سفارشی برای جشنواره ها، باید براساس روش های 
صحیح تولید اثر سفارشی باشد والا تولید ابَتری بیش نخواهد 
بود. توجه به گســتره یک موضــوع هنــری از مهم ترین 
روش های ســفارش تولیدات هنری است. هنرمند پیش از 
تولید اثر باید به گستره موضوعی آن توجه کافی داشته باشد 

تا بتواند آثار ارزشمندی را تولید کند.
 مهم ترین چیزی که یک هنرمند باید به آن توجه کند، 

تلاش ذهنی و فکری اوست. هنرمند باید از لایه ها و 3
ســوژه های ابتدایی گذر کرده و وارد عرصه هایی شــود که 
احتمال می دهد کمتر کسی از این زاویه به آن توجه کرده 
باشــد. هرچه هنرمند میزان تلاش ذهنی اش بیشتر باشد، 

اثرش هنرمندانه تر است.
هنرمند باید برای تولید اثر هنری اش به عوامل درونی 

و بیرونی )اجتماع( توجه داشته باشد. هنرمند واقعی 4
کسی است که بتواند نگاه عمیقی نسبت به پیرامونش داشته 
باشد و از کارهای تکراری و تقلیدی بپرهیزد. تحقیقات قبل 

از شروع تولید اثر بسیار مهم و ارزشمند است.
 اما آیا انبوه جشنواره های کنونی و در رأس آن فجر، به 

این مسیر می روند؟ اجتناب از کارهای موازی، پرهیز 5
از تکرار مکــررات، ارج نهادن به خلاقیت هــا و نوآوری ها، 
کیفی گرایــی و حمایت جــدی از آثار و تولیــدات فاخر، 
مهندســی هدفمندانه تر حرکت ها و جوشــش های هنری 
ازجمله دلایل سازماندهی و تجمیع جشنواره های کنونی به 
شمار می رود. از آن جمله است جشــنواره های استانی که 
بیشــتر برای انتخاب نماینده اســتان ها برای فجر برگزار 

می شود تا اینکه بخواهد به رونق تئاتر استان ها بینجامد.
سال هاست سخن از تجمیع جشنواره های هم هدف 

به میان آمده است. همچنین همواره هنرمندان تئاتر 6
استان ها از جشنواره ای بودن تئاترشان گله کرده اند. اساسا 
جمع کردن و ادغام هرگونه فعالیت اجرایی مانند برگزاری 
جشنواره امری پسندیده است. اینکه بسیاری از مدیران به 
این نقطه رســیده اند، بیش از هر چیز نشانگر آن است که 
دریافته اند تکثیر جشــنواره ها )مانند چندمرحله ای بودن 
حضور در فجــر( خاصیتی جــز هدررفتن انبــوه امکانات 
نیروهای انســانی و مادی ندارد. به عبارت دیگر، فعالیتی با 
نتیجه تلقی می شــود که به تولید تئاتر برای اجرای عموم 
ختم شــود؛ درحالی که انبوه جشــنواره های موجود، انبوه 
تئاترهایــی را تولید می کند کــه فقط نهایتا بــا 2اجرا در 
جشنواره پایان می پذیرد و کمتر شاهد اجرای عمومی آنها 
هستیم. این یعنی اینکه برگزاری این جشنواره ها یک سیکل 
معیوب اســت. اکنون به نظر می رسد نگاه تجمیع جشنواره 
باید برخلاف مسیر قبلی که تکثیر جشــنواره ها بود، ادامه 
یابد. این مسئله در زمینه جشــنواره  فجر نیز مطرح است؛ 
چراکه هنوز تعریف دقیقی از جشنواره سراسری فجر وجود 
ندارد؛ در نتیجه بســیاری نمایش ها را هم می توان در این 
مجموعه دید یا از حضورش در فجــر تعجب کرد. فجر باید 
مشخص کند قرار اســت به حرفه ای ها بپردازد؟ محل بروز 
اندیشه های نو باشد؟ راهگشای جوانان باشد؟ حامی تئاتر 
استان ها شــود؟ تجربه های نوین تئاتر ایران را مطرح سازد 

یا...؟

 فجر و شهرداری 
 اما اگر جشنواره تئاتر فجر مهم است )که هست( چرا 

از شهرداری در آن نشانی نیست؟ مگر نه آنکه در هر 7
کشوری که در آن سخن از فرهنگ، هنر و توجه به آموزش و 
تربیت شهروند متعهد به میان می آید، همیشه شهرداری ها 
نیز مطرح می شــوند. در زمانه کنونی نگاه مــا به ماهیت و 
جایگاه شهرداری در شهر تغییر یافته است. شهرداری یک 
نهاد صرفا خدماتی نیست و در تمامی شئون زندگی شهری 
حضور دارد و در این میان چه چیزی مهم تر از فرهنگسازی؟ 
در این میان توجــه به هنر نقش ارزنــده ای را ایفا می کند. 
بدیهی اســت کــه هنــر، تأثیرگذارتریــن، جذاب ترین و 
ماندگارترین ابزار فرهنگسازی است. اساسا خود هنر در ذات 
خود می تواند حس زیبایی شناسی شهروندان را ارضا کند و 
این خود آرامش روانی را به همراه خواهد داشــت؛ بنابراین 
شهرداری باید همواره بکوشد نقش خود را در این زمینه ایفا 
کند. توجه به زیباســازی شــهر، گســترش تئاتر، ساخت 
پردیس های ســینمایی و همه و همه به زندگی شهری ما 

رنگی نو می زند.
همانگونه که گسترش پردیس های سینمایی در نقاط 

مختلف شهر آغازی اســت بر پایان دادن به یکی از 8
معضلات بزرگ سینما، ساخت )یا تجهیز برخی از سالن های 
موجود( برای اجرای صرفــا تئاتر می تواند رونــق تئاتر را 

صدچندان کند.
درست است که ســازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران 
با برگزاری جشنواره  تئاتر شــهر، فعالیت های تئاتری خود 
را سازماندهی می کند و اجرای عمومی آثار این جشنواره، 
شــهرداری را به اهداف خود می رســاند، اما رسالت واقعی 
شهرداری فراتر از این اســت؛ اینکه تئاتر را در گوشه و کنار 
شــهر )و نه فقط در ســالن های حرفه ای( گسترش دهد. 
بنابراین باید جشنواره تئاتر فجر، شــهرداری و سالن های 
متعدد و امکان تبلیغی گسترده آن را همراه داشته باشد؛ اگر 
می خواهد تئاتر برای همه باشد و اگر می خواهد تئاتر را به 

گوشه وکنار شهر ببرد.
 بدون شهرداری، جشــنواره تئاتر فجر به تئاترشهر و 

اطرافش و ایرانشهر و پیرامونش محدود خواهد شد و این 9
مناسب یک جشنواره سراسری، آن هم در پایتخت 
نیست. )حتي اگر ابعاد بین المللی را لحاظ نکنیم.(

تماشاگران مشتاق دهه 70
 

بیشتر تماشاگران تئاتر برای اجراهای جشنواره در دهه های 70 تا 
نیمه اول 80 بود؛ تماشاگرانی که هوای سرد بهمن مقابل تالارهای 
نمایشی صف می کشــیدند تا نمایش دلخواه از کارگردانی که 
دوست داشــتند را تماشا کنند؛ آن وقت ها ســلبریتی ها عامل 
اصلی حضور تماشاگران در ســالن نبودند. عکس را نمی دانیم 
کدام عکاس گرفته از حضور تماشاگران در سال 1372 که نشان 
می دهد  در دوازدهمین جشــنواره تئاتر فجر منتظر تماشــای 

نمایش هستند.

معجونی در مکبث
بهمن 1379بود که نمایش »مکبت« به نویسندگی محمد چرمشیر 
و فرهاد مهندس پور و کارگردانی فرهــاد مهندس پور روی صحنه 
رفت. این نمایش در تالار سایه اجرا داشت و نمایش نگاهی دیگری به 
نمایشنامه ویلیام شکسپیر داشت. به زمانی می پرداخت که شکسپیر 
درحال نوشتن نمایشنامه مکبث بود. در این نمایش هوشنگ هیهاوند، 
حسن تسعیری، ســیامک صفری، فریبا رمضانی، گلچهر دامغانی، 
داریوش موفق، حسن معجونی، افشین زارعی، افروز فروزنده  و عباس 

غفاری بازی می کردند و در این عکس حســن معجونی 
دیده می شــود. این عکس را اختر تاجیک برداشته است.

قاب صحنه

هر چقــدر هــم کــه بگوییم 
نمایش هــای ایرانــی و آیینی، 
گونه ای از تئاتر با طرفداران خاص 
خود هستند، اما اثری قوی و طناز 
با بازی هنرمندانــه بازیگرانش، 
می تواند هر علاقه مند به تئاتری را 70 دقیقه پای اجرا بنشــاند و 
در آخر هم با لبخندی بر لب روانه خانــه اش کند. »تصویر مصور 
مظفری« نوشته اصغر گروسی و کارگردانی وحید نفر از همین دست 
نمایش هاست؛ یک تئاتر کمدی ایرانی با رگه هایی از واقعیت های 
تاریخی که عشق شاه قاجار را به سینما تبدیل به قصه کرده است. 
به بهانه حضور این نمایش در بخش رقابتی آثار صحنه ای چهلمین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر با وحید نفر گفت وگویی کرده ایم که 

مشروح آن را می توانید در ادامه بخوانید.

مدت زیادی از اجرای عمومی تصویــر مصور مظفری 
نمی گذرد؛ نمایش، رگه هایی از واقعیت تاریخی هم دارد، 

درست است؟
تصویر مصور مظفری نمایشی اســت منطبق بر آیین ها و نمایش های 
ایرانی که داستان آخرین سفر مظفرالدین شاه به فرنگ را روایت می کند؛ 
مظفرالدین شاه در این سفر با دستگاه سینماتوگراف آشنا و شیفته آن 
می شود. آن را با خودش به ایران می آورد و آنچنان مشغول بازی با این 
دستگاه می شود که زمام امور از دستش خارج می شود. این خلاصه ای از 

سبک و شیوه و داستان نمایش است.

در 2سال اخیر شرایط بدی بر تئاتر حاکم بود که جشنواره 
را هم تحت تأثیر قرار داد. با توجه به اینکه جشــنواره 
امسال هم با اوج گرفتن موارد ابتلا به سویه جدید کرونا همراه شده 
است، فکر می کنید جشنواره چهلم تئاتر فجر تا انتها چگونه پیش 

خواهد رفت؟

این اتفاق ســال قبل هم افتاد؛ یعنی جشنواره سی ونهم تئاتر فجر هم 
با ظرفیت ۵0درصدی ســالن ها برگزار شــد. وضعیت همه ما در این 
2 ســال به صورت مدام در حال تغییر بوده و بــا موج هایی که کرونا و 
شرایط اقتصادی از هر ســو به بچه های تئاتر وارد می کرد، ما مجبور 
بودیم - و همچنان هستیم - که خودمان را با اتفاقات روز هماهنگ و 
تنظیم کنیم. من سال قبل هم در بخش ویژه جشنواره اجرا داشتم و با 
وضعیتی که بر جشنواره حاکم خواهد شد ناآشنا نیستم. اما مطمئنم 
که کیفیت کارهایی که امســال در جشــنواره حضور دارند، به مراتب 
بالاتر از دوره پیش است، چون در همین پاییز آثاری به صحنه رفتند یا 
در دست تولید بودند که همگی از کیفیت بیشتر و تنوع و حال و هوای 
بهتری نسبت به دوره پیش برخوردار بودند؛ برای همین فکر می کنم 
شاهد رونق بیشتری در جشنواره چهلم خواهیم بود. امیدوارم رعایت 
پروتکل های بهداشتی و محدودیت ظرفیت ســالن ها، باعث شود که 
با مشکل حادی در طول برپایی جشــنواره مواجه نشویم. درهرحال، 
در وضعیت موجود، مــا تمام تلاش مان را می کنیــم که با وجود همه 
مشــکلات و محدودیت ها، کار خودمان را پیش ببریم و اجرای خوبی 

داشته باشیم.

همیشــه نقدهایــی به 
جشنواره تئاتر فجر وارد 
بوده  از چرایی برگزاری اش تا شیوه 
اجرایی و داوری و خیلی جزئیات 
دیگر. با این اوصاف به عقیده شما، 
دستاورد جشنواره برای تئاتر ما 

چیست؟
در این وضعیت موجود هر حرکت تئاتری از نظر من مقبول اســت؛ 
از جشنواره های کوچک و بزرگی که در سطح کشور برگزار می شود 
تا جشنواره کلان تئاتر فجر که بزرگ ترین رویداد تئاتری کشور در 
بهمن ماه هر سال اســت. این نقدها و نظرات همیشه بوده؛ سلایق، 
نقش عمده و ســهم تعیین کننده ای در انتخاب تئاترها برای بخش 
مسابقه و داوری ها و درخشش ها داشته اســت، اما نباید از این هم 
بگذریم که گروه ها در هر قشــر، سن و ســطحی که هستند، تمام 
تلاش شان را می کنند که به این ویترین و این آینه برسند؛ بنابراین، 
این رویداد چیز دم دســتی ای نیســت. با وجود اینکه شاید اینطور 
به نظر برســد که حضور یا عدم حضور بســیاری از دوستان تئاتری 
ما در این جشــنواره برایشان دارای اهمیت نباشــد، اما واقعا ته دل 
خیلی از دوستان این اســت که در این رقابت و این رویداد حضور و 
در این گردهمایی بزرگ تئاتر، ســهمی داشته باشند. این به معنای 
خالی از اشکال بودن جشنواره نیســت؛ اساسا هیچ پروسه ای خالی 
از اشــکال و نقد نیســت، همواره یک غایتی وجود دارد که دست 
یافتن به آن ممکن اســت ادوات و لوازم خــودش را بخواهد، اما با 
توجه به بودجه ها و گســتردگی امکاناتی کــه در اختیار دبیرخانه 
اســت، برخی کمبودها را می توان درک کرد. می دانم دوستانی که 
سال هاست در دبیرخانه جشنواره تئاتر فجر ممارست و کار کرده اند 
و تجربه اندوختند، ســعی می کنند رخداد باآبرویی برگزار کنند و 

چیزی کم نگذارند. این تلاش را من در دوســتان تئاتری ام 
در دبیرخانه که سال هاست با آنها آشــنا هستم  می بینم.

»آلنده نازنین« نمایشی به نویسندگی محمدصادق گلچین عارفی 
و کارگردانی محمد برهمنی است که در بخش رقابتی آثار صحنه ای 
چهلمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر حضور دارد. برهمنی 
پیش از این با نمایش های »زندگی در تئاتر« و »سیزیف« در مقام 
کارگردان حاضر شده و عناوینی را هم از جشنواره تئاتر دانشگاهی 
و فجر کسب کرده بود؛ 2 نمایشی که همچون اثر جدیدش، »تئاتر« محور موضوعی آن بوده اند. به 

بهانه اجرای آلنده نازنین در جشنواره چهلم تئاتر فجر با او گفت وگو کرده ایم.

از آلنده نازنین و انتخاب آن برای اجرا بگویید.
»آلنده نازنین« داستان یک کارگردان تئاتر است که بعد از چندین پروژه شکست  خورده، تصمیم 
می گیرد یک کار بسیار پرشــکوه و جاه طلبانه را آماده اجرا کند که درباره کودتای پینوشه در شیلی علیه 
سالوادور آلنده اســت که با حمایت نیروهای آمریکایی اتفاق می افتد. او یکسری قوانین منحصر به فردی 
برای خودش وضع کرده است؛ 7 قانون اصلی که اصرار دارد همه آنها مو به مو انجام شود. این نمایش برای 
2 سال پیش آماده شده بود، اما به دلیل شرایط کرونایی نتوانستیم آن زمان اجرایمان را برویم و ماند برای 

جشنواره تئاتر فجر.

با توجه به اینکه شرایط کرونایی، هنوز هم وضعیتی غیرقابل پیش بینی بر کشور حاکم کرده؛ 
چشم انداز شما از جشنواره تئاتر فجر امسال چطور است؟

امیدوارم که بهتر از سال های قبل باشد، ولی نمی توانم الان با قطعیت بگویم که چشم اندازم نسبت به این 
دوره در مقایسه با دوره های قبلی چیست. چون سال های گذشته هم اتفاق خاصی در جشنواره نمی افتاد، اما 
امیدوارم این بار با مدیریت درست، اتفاق خوبی را شاهد باشیم ولی امسال دوره ای بوده که کارهای کمتری 
به جشنواره آمدند و آثار زیادی هم در طول سال به اجرا نرفته اند. با وجود این امیدوارم کیفیت اجراهایی که 

در جشنواره هستند، خوب باشد.

با توجه به اهداف برگزاری به طور حتم باید جشنواره یا رویدادی ، آورده ای در حوزه خود 
داشته باشد. تئاترفجر چقدر در هنرهای نمایشی تأثیرگذار است؟

برای ما  اهل تئاتر که همیشه جشنواره یک مراسم جالب است؛ به  خاطر اینکه قرار است در آن داوری وجود 
داشته باشد و طی آن بیشــتر دیده شویم. ولی معمولا دســتاورد اجرا برای اجرای عمومی و چیزی است 

که مخاطب می بیند و راجع به آن نظر می دهد. من نخستین سالی است که به صورت جدی در جشنواره 
تئاتر فجر حضور دارم. چون تا 2 سال قبل یا تئاترم به دلایلی به جشــنواره نرفت و یا از رقابت خارج شد. 

امیدوارم که این بار برای ما اتفاقات خوبی بیفتد. چون وقتی نمایشی در جشنواره تئاترفجر نتیجه 
می گیرد، گروه، هم برای اجرای عمومی و هم برای اتفاقات سال آینده اش، انرژی خوبی می گیرد.

جشنواره؛ محلی برای دیده شدن
محمد برهمنی »آلنده نازنین« را روی صحنه می آورد

     
فکر می کنم شاهد رونق بیشتری در جشنواره 

چهلم خواهیم بود. امیدوارم رعایت 
پروتکل های بهداشتی و محدودیت ظرفیت 
سالن ها، باعث شود که با مشکل حادی در 

طول برپایی جشنواره مواجه نشویم

     
امسال دوره ای بوده که کارهای کمتری به جشنواره 

آمدند و آثار زیادی هم در طول سال به اجرا نرفته اند. 
با وجود این امیدوارم کیفیت اجراهایی که در 

جشنواره هستند، خوب باشد

گفت وگو

روزنامه نگار
سبا حیدرخانی

گپ

روزنامه نگار
شکوفه ابدی

همه می خواهند در جشنواره باشند
وحید نفر با »تصویر مصور مظفری« در فجر40 حضور دارد

یادداشت

منتقد تئاتر
منوچهر اکبرلو

سهیلا گلستانی اصولا بازیگری گزیده کار است و این گزیده کاری 
را در 3 حوزه تئاتر،سینما و تلویزیون رعایت می کند.

او با وجود همیــن گزیده کاری، امــا بازیگری بــه یادماندنی و 
تجربه گراســت. گلســتانی که فعالیت هنری خود را از دوران 
دانشگاه و بازی در نمایش های دانشجویی تجربه کرد، چند سال 
بعد در جشنواره تئاتر فجر روی صحنه رفت و یکی از برگزیدگان 
بیست و ششمین دوره این جشنواره شد. او در این دوره از جشنواره 
با بازی در نمایش »یرما« به کارگردانی رضا گوران حضور داشت و 
برای بازی در همین نمایش به عنوان بازیگر برگزیده زن در بخش 
مسابقه بین الملل جایزه گرفت. نمایش یرما جزو نخستین کارهای 
رضا گوران است. او به سبب علاقه ای که به این نمایشنامه دارد، نام 
گروه تئاتری خود را هم »یرما« گذاشت. گلستانی در این نمایش در 
کنار بازیگرانی همچون بهنوش طباطبایی، مهدی پاکدل و اشکان 
صادقی روی صحنه رفت. از دیگر نکات جالب توجه در این نمایش 
همکاری هدیه تهرانی به عنوان طراح لباس بود که سبب شد برای 
همین همکاری در بخش طراحی لباس نامزد دریافت جایزه شود. 
گلستانی که دانش آموخته تئاتر در گرایش طراحی صحنه است، 
اما فعالیت خود را به بازیگری محدود نکرده. او گاهی هم دست به 
ساخت تیزر می زند، گاهی به عنوان صداپیشه با پروژه های هنری 
همکاری می کند، گاهی دســت به قلم می برد و نمایشــنامه ای 
می نویســد و گاهی هم در مقام کارگردان دست به ساخت فیلم 
یا اجرای تئاتر می زند. علاوه بر همه اینها گاهی هم با دوربین های 
وی آر تجربیات تازه ای را ثبت می کند که نمونه آن همکاری او با 

حمید پورآذری در نمایش »هله هین هان هلا« است.

گلستانی با وجود حضور کم شمار خود در تئاتر اما با کارگردان های 
متفاوتی همکاری کرده اســت. او با بازی در نمایش »کلاغ« به 
کارگردانی سمانه زندی نژاد، »آداب متبرک سکوت« کار کامبیز 
اسدی و »بازیگر تراژدی با وجود میل خود« به کارگردانی زهرا 

جواهری بازیگری روی صحنه تئاتر را تجربه کرده است.
او در تلویزیون نیز با بازی در مجموعه هایی همچون »وضعیت 
سفید« به کارگردانی حمید نعمت الله، »باغ بلور« به کارگردانی 
رامبد جوان و... حضور داشته است که باغ بلور نخستین تجربه 
بازی او در سریالی تلویزیونی است. سهیلا گلستانی سال 93فیلم 
»دو« را ساخت و ســال 97نیز نمایش »خواب می بینم« را در 
تئاتر باران روی صحنه برد؛ نمایشــی که خودش هم متن آن را 
به نگارش درآورده بود و هم طراحی صحنه و لباس آن را انجام 
داد. او هرچند سال هاســت که در جشــنواره تئاتر فجر و حتی 
جشنواره فیلم فجر حضور ندارد، به زودی و بعد از پایان جشنواره 
چهلم تئاتر فجر بــا نمایش »خماری« در یکی از ســالن های 
مجموعه تئاترشهر روی صحنه خواهد رفت. این نمایش را امین 
بهروزی نوشته و کارگردانی می کند و گلستانی در کنار محسن 
حســن زاده ایفاگر یکی از نقش های اصلی آن اســت. بازی در 

سریال »خود خواسته« به کارگردانی علیرضا بذرافشان 
تازه ترین حضــور او در یک پروژه تلویزیونی اســت.

رکوردداران

روزنامه نگار
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 سهیلا گلستانی
 گزیده کار  اما تجربه گرا
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